
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 15497
2.Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 15517, 15519, 15523,

15524, 15529, 15531, 15534, 15536, 15539, 15543, 15544,
15551, 15552, 15553

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 3126 εώς 3186,

σελ. 15497-15513
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών σελ.

15514-15516 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επίκαιρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 28 Ιουνίου 2021, σελ. 15517
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 15517
α) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας, µε θέµα: «Ποια κρι-

τήρια έχει θέσει η Κυβέρνηση για αγορά νέων φρεγατών;
Έχει αλλάξει την αµυντική µας στρατηγική σε ό,τι αφορά την
ικανότητα υπεράσπισης των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων
στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο;», σελ. 15517

β) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων: 
i. µε θέµα: «Ισχύει η προ έτους δέσµευσή σας για την επα-

ναλειτουργία της βιοµηχανίας Shelman στη Βιοµηχανική Πε-
ριοχή (ΒΙΠΕ) Κοµοτηνής;», σελ. 15520

ii. µε θέµα: «Μέτρα προστασίας των επαγγελµατικών και
οικιστικών µισθώσεων», σελ. 15522

γ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Να ανακληθούν οι εκδικητικές απολύσεις
των εργαζοµένων στην εταιρεία "JUMBO" στο Ηράκλειο της
Κρήτης», σελ. 15523

δ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ολοκληρω-
τική κάλυψη των αναγκών για την εγγραφή των παιδιών
στους παιδικούς σταθµούς, τα Κέντρα Δηµιουργικής Απα-
σχόλησης (ΚΔΑΠ) και Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης
Παιδιών µε Αναπηρία (ΚΔΑΠ- ΑµΕ.Α)», σελ. 15524

ε) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αδικίες στην
καταβολή των αναδροµικών για χιλιάδες συνταξιούχους»,
σελ. 15527

στ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Κατ’ εξαίρεση µετεγγραφής - µετακινήσεις του
Υπουργείου Παιδείας & Θρησκευµάτων», σελ. 15529

4. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης πενήντα έξι (56) Βου-
λευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Συνασπισµός Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς - Προοδευτική Συµµαχία», προς τους
Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Οικονοµι-
κών, Εσωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Προστασίας
του Πολίτη και Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Υπο-
βάθµιση των πολιτικών ισότητας των φύλων στους είκοσι
µήνες διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας», σελ. 15532-
15553

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 15532-15544
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 15544-15553
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 15497-15531

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 15534, 15536, 15539, 

15543, 15544
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 15529
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 15551, 15552, 15553
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 15517, 15519, 15523, 

15524, 15529, 15531
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π,, σελ. 15551

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΧΜΕΤ Ι. , σελ. 15529, 15530
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 15528, 15529
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 15526, 15527
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 15520, 15521, 15522, 15523
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 15522, 15523
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 15527, 15528, 15529
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 15518, 15519
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 15523, 15524, 15526
ΣΥΡΙΓΟΣ  Ά. , σελ. 15530
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 15524, 
ΤΣΙΠΡΑΣ Γ. , σελ. 15517, 15519
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 15520, 15521

Γ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , σελ. 15532, 15541, 15543, 15551
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 15549
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 15546
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 15538
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 15550
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 15534
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 15542, 15543, 15544, 

15545, 15552, 15553
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 15545
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 15547, 15549
ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 15539, 15541, 15542, 

15543, 15544, 15552, 15553
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 15536
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 15533
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 15535, 15541
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 15539

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’

Παρασκευή 25 Ιουνίου 2021



Αθήνα, σήµερα στις 25 Ιουνίου 2021, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 24-6-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΜΘ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
24 Ιουνίου 2021, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-

δίου νόµου: «Απλούστευση του πλαισίου άσκησης οικονοµικών
δραστηριοτήτων αρµοδιότητας Υπουργείων Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, Υποδοµών και Μεταφορών, Υγείας και Τουρισµού, ρυθ-
µίσεις για τις παραγωγικές δραστηριότητες και άλλες διατάξεις
για την ενίσχυση της ανάπτυξης»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’

Παρασκευή 25 Ιουνίου 2021



Α’ ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

15498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15499



15500 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15501



15502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15503



15504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15505



15506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15507



15508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15509



15510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15511



15512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15513



Β’ ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

15514 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15515



15516 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στις προγραµµατισµένες για σήµερα επί-
καιρες ερωτήσεις επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω στο
Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 28 Ιουνίου
2021:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 871/14-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χαράλαµπου
(Μπάµπη) Παπαδηµητρίου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Ενηµέρωση σχετικά µε τα αποτελέσµατα και την πρόοδο
εφαρµογής φορολογικών κινήτρων, που ενέκρινε η Βουλή για
την προσέλκυση επενδύσεων και φυσικών προσώπων µε φορο-
λογική κατοικία στο εξωτερικό».

2. Η µε αριθµό 876/17-6-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κυριακής
Μάλαµα προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Σοβαρά προ-
βλήµατα στον τουρισµό της Βόρειας Ελλάδας στην έναρξη της
τουριστικής περιόδου».

3. Η µε αριθµό 880/17-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα: «Λύση για
αναγνώριση των κληροτεµαχίων από το κτηµατολόγιο».

4. Η µε αριθµό 874/16-6-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού A’ Ανατολικής Αττικής του ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Πλήρης
εναντίωση Συλλόγων, Φορέων και κατοίκων της Ανατολικής Ατ-
τικής, στην παράνοµη λειτουργία ΧΥΤΑ/ΧΥΤΥ στο Γραµµατικό».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 877/17-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Παύλου Πολάκη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Αναγκαία παράταση χρονοδιαγραµµάτων και χαλάρωση ασφυ-
κτικών όρων στα αγροτοκτηνοτροφικά προγράµµατα και ενισχύ-
σεις».

2. Η µε αριθµό 875/16-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Αύξηση του Προϋπολογισµού των Προγραµµάτων Νέων Αγρο-
τών και Σχεδίων Βελτίωσης»

3. Η µε αριθµό 878/17-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κέρκυρας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου -
Χρήστου Αυλωνίτη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µε θέµα: «Κατάργηση εισιτηρίου εισόδου στο Παλαιό
Φρούριο Κέρκυρας».

4. Η µε αριθµό 881/17-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Λύση για αναγνώριση των κληροτεµαχίων από το κτηµατολό-
γιο».

5. Η µε αριθµό 882/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα
Λοβέρδου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Αξιολόγηση
της εφαρµογής της Συµφωνίας των Πρεσπών και το κατά πόσο
εφαρµόζονται τελικά, πλην της χρήσης του ονόµατος "Βόρεια
Μακεδονία", οι υπόλοιπες ρυθµίσεις της συµφωνίας αυτής».

6. Η µε αριθµό 887/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Μέτρα στήριξης για
τη µελισσοκοµία και υλοποίηση του προγράµµατος ενίσχυσης
των µελισσοκόµων της Κρήτης».

7. Η µε αριθµό 888/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων , µε θέµα:

«Μέτρα στήριξης για τη µελισσοκοµία και υλοποίηση του προ-
γράµµατος ενίσχυσης των µελισσοκόµων της Κρήτης».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6174/21-4-2021 ερώτηση του Βουλευτή Φθιώ-
τιδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη Σαρακιώτη
προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Στο
απροχώρητο η κατάσταση στις υπηρεσίας των ΕΛΤΑ στην Περι-
φερειακή Ενότητα (ΠΕ) Φθιώτιδας εξαιτίας των χειρισµών της
Κυβέρνησης».

2. Η µε αριθµό 6099/588/19-4-2021 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης
µε θέµα: «Η πλήρης διαλεύκανση του θανάτου του Σήφη Βαλυ-
ράκη συνιστά όχι µόνο υποχρέωση της πολιτείας αλλά και ελά-
χιστη ένδειξη τιµής στην ιστορία και στους αγώνες του».

3. Η µε αριθµό 5978/577/14-4-2021 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Η κυβέρνηση Ν.Δ. σχε-
διάζει να επιβαρύνει µε νέο χαράτσι τους καταναλωτές ηλεκτρι-
σµού και να δηµιουργήσει επενδυτές δύο ταχυτήτων µε το
σχέδιο Ελλάδα 2.0».

4. Η µε αριθµό 6002/15-4-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φά-
µελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Ραγδαία υποβάθµιση του Διαχειριστή του Ελληνικού Δι-
κτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΔΕΔΔΗΕ) στο πλαίσιο
της ιδιωτικοποίησής του: το µπλακάουτ χιλιάδων νοικοκυριών
στην κακοκαιρία της «Μήδειας» και το τραγικό δυστύχηµα στην
Εύβοια αποκαλύπτουν το σχέδιο αποδόµησης του Διαχειριστή».

5. Η µε αριθµό 5912/12-4-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φά-
µελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Οι Ενεργειακές Κοινότητες και οι δράσεις καταπολέµη-
σης της ενεργειακής φτώχειας θα µείνουν εκτός του Εθνικού
Σχεδίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας;».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στο προ-
γραµµατισµένο για σήµερα δελτίο επικαίρων ερωτήσεων.

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι οι ερωτήσεις που θα
συζητηθούν είναι οι εξής:

Οι υπ’ αριθµόν 886/18-6-2021 και 889/18-6-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Ανάπτυξης και
Επενδύσεων κ. Σπυρίδωνα - Άδωνι Γεωργιάδη. Η υπ’ αριθµόν
879/17-6-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας κ. Νικόλαο Παναγιωτόπουλο. Η υπ’ αριθµόν
884/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υπουργό
Εσωτερικών κ. Μαυρουδή Βορίδη. 

Η υπ’ αριθµόν 885/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Απόστολο Βεσυρόπουλο. Η
υπ’ αριθµόν 872/16-6-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ευάγγελο Συ-
ρίγο. Η υπ’ αριθµόν 883/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαν-
τηθεί από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου.

Ξεκινούµε µε την πρώτη µε αριθµό 879/17-6-2021 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττικής του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεώργιου Τσίπρα προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Ποια κριτήρια έχει θέσει η
Κυβέρνηση για αγορά νέων φρεγατών; Έχει αλλάξει την αµυν-
τική µας στρατηγική σε ό,τι αφορά την ικανότητα υπεράσπισης
των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων στο Αιγαίο και στην Ανατολική
Μεσόγειο;».

Τον λόγο έχει ο κ. Τσίπρας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση έχει τυλίξει σε ένα πα-

κέτο τέσσερα διαφορετικά προγράµµατα του Πολεµικού Ναυτι-
κού και αναφέροµαι στην προµήθεια τεσσάρων νέων φρεγατών,
στην αναβάθµιση τεσσάρων φρεγατών τύπου ΜΕΚΟ, τρίτον, στη
λεγόµενη ενδιάµεση λύση µε leasing για αγορά και τέλος στην

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15517



επένδυση στα ναυπηγεία. 
Άµεση συνέπεια αυτής της πακετοποίησης µέχρι σήµερα είναι

να καθυστερούν επικίνδυνα όχι µόνο η επιλογή των νέων φρεγα-
τών, αλλά και η αναβάθµιση των τεσσάρων γερµανικών φρεγα-
τών ΜΕΚΟ που είχε δροµολογήσει η δική µας κυβέρνηση και θα
έπρεπε µέχρι σήµερα να έχει γίνει επιλογή, να έχει γίνει ανάθεση
και να βρισκόµαστε ήδη στο στάδιο της εκτέλεσης. 

Όχι µόνο αυτό, αλλά έχουµε και µία εκτόξευση, απ’ όσα γνω-
ρίζουµε, του κόστους αναβάθµισης κατά 120 εκατοµµύρια επί
δικής µας κυβέρνησης στα 400. Αν θέλετε να µε διαψεύσετε, πα-
ρακαλώ πολύ ενηµερώστε τη Βουλή για το κόστος. Τέλος ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός είχε δεσµευτεί µόλις τον περασµένο Ιανουά-
ριο, στις 21 Ιανουαρίου, ότι την απόφαση για την απόκτηση των
τεσσάρων φρεγατών θα την πάρουµε το πρώτο εξάµηνο του
2021 που λήγει αυτές τις ηµέρες.

Συµπερασµατικά αυτή η πακετοποίηση όχι µόνο δεν φαίνεται
να µειώνει προς το παρόν το κόστος, αλλά το αυξάνει και κυρίως
επιµηκύνει το ζήτηµα του χρόνου όπου, όπως γνωρίζετε, είναι
εξαιρετικά κρίσιµο για δύο τουλάχιστον λόγους, και από την
άποψη της αξιοπιστίας της ελληνικής Κυβέρνησης και της
χώρας, αλλά και βεβαίως διότι την ίδια στιγµή άλλες χώρες της
περιοχής εξελίσσουν τα εξοπλιστικά τους προγράµµατα και
υπάρχει τεράστιο ζήτηµα γεωπολιτικού χρόνου.

Παρακολουθούµε αυτή τη διαδικασία που είναι µάλλον καινο-
φανής και ελαφρώς αδιαφανής. Δεν είµαστε σε µια άλλη χώρα,
όπως η Τουρκία, που υπάρχει το ελεύθερο του επικεφαλής, του
Προέδρου να λειτουργεί µε έναν δικό του τρόπο. Υπάρχουν συγ-
κεκριµένοι θεσµοί οι οποίοι δεν ακολουθούνται πάντα, όπως στην
πρόσφατη σύσκεψη που έγινε στο Μαξίµου και φαίνεται να απο-
φασίστηκε η απόρριψη ενός συγκεκριµένου τύπου φρεγάτας
από συγκεκριµένη χώρα, και αναφέροµαι στην Ισπανία. Υπάρ-
χουν άλλες διαδικασίες.

Και το ερώτηµα είναι το εξής: Υπάρχουν επιχειρησιακά κριτή-
ρια, όπως αυτά είχαν καθοριστεί προηγούµενα χρόνια για ό,τι
αφορά τις ανάγκες του Πολεµικού Ναυτικού; Αυτές οι ανάγκες
σχετίζονται µονάχα µε το Αιγαίο ή και µε την Ανατολική Μεσόγειο
και την υπεράσπιση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων; Τα επι-
χειρησιακά αυτά κριτήρια έχουν τεθεί στις χώρες που είναι υπο-
ψήφιες για την αγορά φρεγατών; Και, τέλος, θα περιµένουµε
πολύ ακόµη για τη λήψη της απόφασης για τις τέσσερις φρεγά-
τες; Θα περιµένουµε µέχρι τον Νοέµβριο που πιθανώς να υπάρ-
ξει νέα πρόταση ενός χρονοδιαγράµµατος ή θα παρθεί από-
φαση, όπως είχε πει ο Πρωθυπουργός, µέσα στο πρώτο εξάµηνο
του 2021; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το πρώτο που έχω να πω είναι ότι χαίροµαι

που εκφράζετε µία αγωνία για τη γρήγορη και ταχύτατη ολοκλή-
ρωση των απαραίτητων µεγάλων εξοπλιστικών προγραµµάτων
των ενόπλων δυνάµεων. Δυστυχώς αυτή η αγωνία δεν σας δια-
κατείχε όταν ήσασταν κυβέρνηση και είχατε την ευθύνη λήψης
των αποφάσεων. Γι’ αυτό ακόµα και αν υπήρξαν περιπτώσεις που
πήρατε απόφαση κινηθήκατε πάρα πολύ αργά ως την υλοποίησή
της και αναφέροµαι στο πρόγραµµα της αναβάθµισης των σα-
ράντα τεσσάρων F-16 στην εκδοχή VIPER. Δεν κάνατε τίποτα.
Τώρα γίνονται πράγµατα. Και πραγµατικά πρέπει να τρέξουµε
γρήγορα για να καλύψουµε το χαµένο έδαφος. 

Όσον αφορά το µεγάλο πρόγραµµα της πρόσκλησης των τεσ-
σάρων νέων φρεγατών καθώς και της αναβάθµισης των τεσσά-
ρων -του εκσυγχρονισµού µέσης ζωής, έτσι αποκαλείται για να
ακριβολογούµε- τύπου ΜΕΚΟ αλλά και της πρόσκλησης των δύο
πλοίων που προκρίνει το Πολεµικό Ναυτικό σε ενδιάµεση λύση
µέχρις ότου ναυπηγηθούν τα νέα πλοία είναι ασφαλώς το µεγα-
λύτερο εξοπλιστικό πρόγραµµα για τις Ένοπλες Δυνάµεις εδώ
και δεκαετίες και όσον αφορά το κόστος αυτού, αλλά και όσον
αφορά τη σηµασία αυτού και κυρίως τον αντίκτυπο για το µέλλον
των Ενόπλων Δυνάµεων και του Πολεµικού µας Ναυτικού. Επο-

µένως η όποια επιλογή πρέπει να γίνει µε πολύ προσεκτικό τρόπο
και θα έλεγα µετά από εξονυχιστική αξιολόγηση των προτάσεων.

Υπάρχουν πάρα πολλά δηµοσιεύµατα στον Τύπο, έχουν γίνει
όλοι, ξέρετε, µέρος της κοινής γνώµης και φρεγατολόγοι, όπως
αντιστοίχως έχουν γίνει λοιµωξιολόγοι κατά καιρούς κ.λπ.. Πολλά
από αυτά τα δηµοσιεύµατα δηµιουργούν εντυπώσεις. Κάποια
από αυτά δεν είναι αντικειµενικά. Εγώ θα συνιστούσα να µη δί-
νεται βάση στα δηµοσιεύµατα του Τύπου, αλλά στις επίσηµες
ανακοινώσεις του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και των γενικών
επιτελείων προκειµένου να διαµορφώσετε άποψη.

Επίσης δεν µπορώ να αποδεχθώ ότι δεν ακολουθήθηκαν σε
όλη την πορεία αυτής της δροµολόγησης µεγάλων εξοπλιστικών
τα τελευταία δύο χρόνια οι προβλεπόµενες κοινοβουλευτικές
διαδικασίες. Για όλες τις προµήθειες και τα εξοπλιστικά των ενό-
πλων δυνάµεων το Σώµα ενηµερώθηκε διεξοδικά µέσω συνε-
δριάσεων που κράτησαν αρκετές ώρες. Όλες οι αρµόδιες
Επιτροπές της Βουλής των Ελλήνων είχαν άποψη και πλήρη ενη-
µέρωση. 

Κατεπείγον και απόρρητο, εδώ το κατεπείγον ανακύπτει από
την παντελή έλλειψη εξοπλιστικής δραστηριότητας τα προηγού-
µενα χρόνια για διάφορους λόγους, δεν είναι της παρούσης να
µπούµε σε αυτούς. Σε συνδυασµό µε τα προβλήµατα που αυτό
επέφερε στην εφοδιαστική αλυσίδα των Ενόπλων Δυνάµεων έλα-
βαν χώρα, όπου το επέτρεπε η αρχή της εµπιστευτικότητας και
της στρατιωτικής δεοντολογίας, εκτενείς και αναλυτικές ενηµε-
ρώσεις πάντα όµως µε σεβασµό στους όρους που επιβάλλει η
διαφύλαξη του απορρήτου για τη δηµοσιότητα. Το σεβαστήκαν
όλοι οι συνάδελφοι όλων των παρατάξεων και µπράβο για αυτό
και σε εσάς. Αλλά έλλειµµα ενηµέρωσης δεν υπήρξε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Με λίγη ανοχή, θα πω και κάτι στη δευτερολογία µου. Νοµίζω
καταλαβαίνετε ότι το θέµα είναι µείζον και δεν εξαντλείται µε µία
απάντηση επ’ αυτού σε ένα τρίλεπτο.

Η επιλογή θα γίνει επί τη βάση των επιχειρησιακών και τεχνι-
κών απαιτήσεων του Πολεµικού Ναυτικού καθώς και των επιχει-
ρησιακών διδαγµάτων από τις πρόσφατες κρίσεις του θέρους
και του φθινοπώρου του 2020. Με άλλα λόγια, για να το πω απλά
και να είµαι σαφής χωρίς καµµία παρεξήγηση ή παρανόηση, θα
πάρουµε τα πλοία που θέλουµε επί τη βάση των υποδείξεων, των
εισηγήσεων και των απαιτήσεων του Πολεµικού Ναυτικού. Το Πο-
λεµικό Ναυτικό θα µας υποδείξει και θα πάρουµε τα καλύτερα
καράβια που καλύπτουν τις ανάγκες µας. Θα είναι µια απόφαση
χωρίς βάρη, χωρίς δουλείες, χωρίς δεσµεύσεις, χωρίς άλλους
υπολογισµούς, αυτό που χρειάζονται οι Ένοπλες Δυνάµεις και
το Πολεµικό Ναυτικό.

Περαιτέρω, ασφαλώς και έχουµε εκφράσει την επιθυµία και
την επιδίωξη, να το πω έτσι, της εµπλοκής της εγχώριας αµυντι-
κής βιοµηχανίας και όχι µόνο της ναυπηγικής. Είναι απαραίτητο,
το είπα και εγώ δηµοσίως. Θέλουµε να εµπλακεί στη ναυπήγηση
αυτών των φρεγατών ασφαλώς τριών. Το πρώτο καράβι θα κα-
τασκευαστεί, στον όποιο οίκο του εξωτερικού αναλάβει τη δου-
λειά, τον ανάδοχο, στα ναυπηγεία που διαθέτουµε. 

Τι σηµαίνει αυτό για τα ναυπηγεία που διαθέτουµε; Ότι θα πρέ-
πει να έρθουν σε µία θέση τέτοια ώστε να µπορούν να διεκπε-
ραιώσουν αυτό το πρόγραµµα και σε εύλογο χρονικό διάστηµα,
γιατί έχει σηµασία και η ταχύτητα. Όµως η επιδίωξή µας είναι να
εµπλακούν τα στοιχεία της ναυπηγικής µας βιοµηχανίας και της
αµυντικής βιοµηχανίας γιατί δεν είναι µόνο το κοµµάτι της ναυ-
πήγησης.

Έχουµε διασυνδέσει µέσω των αρµοδίων υπηρεσιών τους
υποψήφιους ανάδοχους µε εταιρείες της εγχώριας αµυντικής
βιοµηχανίας. Ήδη έχουν γίνει πάρα πολλές επαφές, διερευνητι-
κές περισσότερο, προκειµένου να δούµε κατά πόσο µπορεί η
εθνική αµυντική βιοµηχανία να εµπλακεί. Η άµεση επιδίωξή µας
είναι αυτό να γίνει. 

Τέλος, ξέρετε πολύ καλά ότι η υπόθεση των ναυπηγείων δεν
είναι µια εύκολη υπόθεση. Είναι ένας γρίφος δεκαετιών. Αυτή τη
στιγµή το µέλλον και των δυο εξαρτάται ενδεχοµένως από µια
επενδυτική πρωτοβουλία η οποία θα αλλάξει κυριολεκτικά το
µέλλον τους προς το καλύτερο. Εκτιµούµε ότι υπάρχουν κινήσεις
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προς την κατεύθυνση αυτή. Δεν είναι δική µας δουλειά να υπο-
δείξουµε τους επενδυτές. Στα Ναυπηγεία του Σκαραµαγκά
υπάρχει, όπως ξέρετε, σε εξέλιξη ο διαγωνισµός και στα Ναυπη-
γεία Ελευσίνος έχει επιδειχθεί κατά καιρούς ενδιαφέρον. Ελπίζω
σύντοµα να είµαστε σε θέση να πούµε κάτι καλύτερο. Για αυτό
δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, όπως
καταλαβαίνετε. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας εµπλέκεται άµεσα
διότι εκεί θέλουµε να ναυπηγηθούν τα καράβια από τεχνογνωσία,
που θα έλεγα, θα µεταφερθεί, από το εξωτερικό στα ελληνικά
ναυπηγεία και µε βάση τις δυνατότητες και τις ικανότητες του
προσωπικού των ναυπηγείων. 

Τέλος, και θα αφήσω και λίγα για τη δευτερολογία µου, ελάχι-
στα, το Πολεµικό Ναυτικό εξετάζει ακόµα προτάσεις και διατιθέ-
µενες λύσεις. Όπως σας είπα είναι δύσκολη, σύνθετη, περίπλοκη
απόφαση. Η πακετοποίηση δεν είναι απόλυτη. Εξετάζουµε και τη
δυνατότητα, αν θέλετε, ευελιξίας ώσπου να διαχειριστεί το πρό-
γραµµα του εκσυγχρονισµού το οποίο ναι, είναι ύψους 450 εκα-
τοµµυρίων ευρώ µετά από αναπροσαρµογή των δεδοµένων,
όπως µας τις εισηγήθηκε το Πολεµικό Ναυτικό και το Γενικό Επι-
τελείο Εθνικής Άµυνας, γιατί θεωρούµε ότι ο προηγούµενος προ-
ϋπολογισµός των 160 εκατοµµυρίων δεν κάλυπτε πλήρως και
επαρκώς την αναβάθµιση, τον εκσυγχρονισµό µέσης ζωής των
τεσσάρων. Εδώ χρειαζόταν περισσότερα, µεγαλύτερος προϋπο-
λογισµός έτσι ώστε ο εκσυγχρονισµός να είναι πραγµατικός σύµ-
φωνα µε τις νέες απαιτήσεις. 

Δεν έχουν ακόµα υποβληθεί όλες οι προτάσεις, ιδίως για την
ενδεχόµενη ενδιάµεση λύση. Εποµένως υπάρχουν κάποιες, θα
έλεγα, ατέλειες στους φακέλους, όµως, αυτή τη στιγµή η διαδι-
κασία αξιολόγησης προχωρά µε γοργούς ρυθµούς. Πρόσφατα
παρουσιάσαµε στον κύριο Πρωθυπουργό την επιχειρησιακή
αξιολόγηση των υφισταµένων δεδοµένων και προτάσεων, επα-
ναλαµβάνω, στη βάση των επιχειρησιακών και των τεχνικών δε-
δοµένων που έχουµε στα χέρια µας, -το Πολεµικό Ναυτικό εν
προκειµένω- αυτή τη στιγµή και έγινε δεκτή η εισήγηση να εξε-
ταστούν περαιτέρω δυνατότητες αξιολόγησης της προµήθειας
των νέων φρεγατών από έξι χώρες. Αναφέρω κατά αλφαβητική
σειρά, γιατί ελλοχεύουν παντού παρεξηγήσεις: Γαλλία, Γερµανία,
Ηνωµένο Βασίλειο, ΗΠΑ, Ιταλία και Ολλανδία. 

Οι προτάσεις που αποκλείστηκαν, αυτή της Ισπανίας και µια
από τις δυο της Γερµανίας, αποκλείστηκαν πάλι για λόγους τε-
χνικούς. Τα καράβια ξέφευγαν σε κόστος από τις δυνατότητες
που έχουµε, καίτοι πληρούσαν τις προϋποθέσεις, όπως καταλα-
βαίνετε, της επιχειρησιακής αρτιότητας, που όλα περίπου τις
πληρούν, και κατά δεύτερο λόγο ήταν πολύ µεγαλύτερα από
αυτά που ζητά αυτή τη στιγµή το Πολεµικό Ναυτικό. 

Άρα η επιλογική διαδικασία τελεί σε πλήρη εξέλιξη. Θα έλεγα
ότι µπαίνει στην τελική φάση. Θα υπάρξουν αποτελέσµατα
φρονώ µέσα στο καλοκαίρι, προς το τέλος του καλοκαιριού και
φυσικά θα ενηµερωθούν όπως πρέπει και οι αρµόδιες επιτροπές
της Βουλής. 

Παραµένουµε προσηλωµένοι ως Κυβέρνηση στην εκπεφρα-
σµένη εθνική στρατηγική της υπεράσπισης των ζωτικών συµφε-
ρόντων της πατρίδας στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο
χωρίς να αποκλίνουµε κατ’ ελάχιστον από αυτή. Τέσσερις φρε-
γάτες και άλλες τέσσερις εκσυγχρονισµένες και δυο ενδιάµεσης
λύσεις είναι δέκα καράβια. Είναι πραγµατικά το µέλλον, ο κορµός
του Πολεµικού Ναυτικού. Όπως καταλαβαίνετε έχει να κάνει και
µε την παρουσία της χώρας στο θέατρο της Ανατολικής Μεσο-
γείου, όχι µόνο στο Αιγαίο. Εποµένως, από πλευράς γεωπολιτι-
κών υπολογισµών, εµµένουµε σε αυτά που έχουν προ πολλού
αποφασιστεί. Ελάχιστα ακόµα θα πω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς για το θέµα των ναυπηγείων, κύριε Υπουργέ, έχει

γίνει µια επιλογή από την παρούσα Κυβέρνηση να συνδεθεί από-
λυτα η προµήθεια φρεγατών µε το µέλλον, τη βιωσιµότητα των
ναυπηγείων. Αυτό είναι µια επιλογή της παρούσας Κυβέρνησης.
Η προηγούµενη κυβέρνηση όπως έκανε και στο θέµα του Ναυ-

πηγείου της Σύρου, αλλά όπως ξεκίνησε να κάνει και µε τα Ναυ-
πηγεία Ελευσίνας -άλλωστε µιλάµε για τον ίδιο επενδυτή- δεν
ήταν απαραίτητη προϋπόθεση η ανάληψη µέρους του προγράµ-
µατος του Πολεµικού Ναυτικού. Είναι βιώσιµα τα Ναυπηγεία
Ελευσίνας, όπως και τα Ναυπηγεία Σύρου ανεξάρτητα από το αν
θα πάρουν ή όχι µέρος από τις προµήθειες του Πολεµικού Ναυ-
τικού. Άρα µε τη δική σας σύνδεση ελλοχεύει ο κίνδυνος αν δεν
πάρει ένα από τα δυο ναυπηγεία Σκαραµαγκά ή Ελευσίνας, κάτι
να κλείσουν τα ναυπηγεία, πράγµα για το οποίο δεν έχετε δε-
σµευθεί ως Κυβέρνηση. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, διακατέχεστε και εσείς δυστυχώς από την ανάγκη
να κάνετε αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση. Να σας θυµίσω ότι
οι πολεµικές δαπάνες, οι στρατιωτικές δαπάνες από το 2010 έως
το 2015 έπεσαν στο 50%. Ήταν επί των ηµερών της επόµενης
κυβέρνησης που πρώτα σταθεροποιήθηκαν και, δεύτερον, αυξή-
θηκαν όσο µπορούσαν να αυξηθούν σε συνθήκες µνηµονιακές.
Ξεκίνησε και προχώρησε το πρόγραµµα των F16, της αναβάθµι-
σης, στο οποίο να σας θυµίσω ενεπλάκη, εµπλέκεται δηλαδή η
ΕΑΒ, η Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία. Σε καµµία από τις συµβά-
σεις µέχρι τώρα που έχει υπογράψει η παρούσα Κυβέρνηση δεν
εµπλέκει την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία δηµόσια ή ιδιωτική.
Πουθενά. 

Υπάρχει το εξής παράδοξο, επειδή µου λέτε για αριθµούς και
επιτάχυνση που υπάρχει τώρα και δεν υπήρχε πριν. Υπάρχει µια
περίεργη επιτάχυνση στρεβλή, δηλαδή πάρθηκε πολύ γρήγορα
η απόφαση και για τα Rafale και ειδικά για το αεροπορικό κέντρο
στην Καλαµάτα που είχαµε και εκεί µια εκτόξευση του κόστους
σε σχέση µε την ενηµέρωση που έχει γίνει εδώ στη Βουλή που
δεν χρειαζόταν τόσο µεγάλη βιασύνη, το γνωρίζουµε όλοι. Εκεί
που πραγµατικά υπήρχε βιασύνη και υπήρχε και ο χαρακτήρας
του επείγοντος, δηλαδή στις επιλογές που πρέπει να κάνει το
Πολεµικό µας Ναυτικό και ειδικά στο κεφάλαιο µε τις νέες φρε-
γάτες, υπάρχει µια πολύ µεγάλη καθυστέρηση. 

Εγώ χαίροµαι που ακούω ότι το καλοκαίρι θα παρθούν απο-
φάσεις. Να το δούµε αν θα γίνει αυτό, αλλά λέτε ότι υπάρχει µια
ιεράρχηση των επιλογών από την πλευρά της Κυβέρνησης -δεν
ξέρω αν είναι και του Υπουργείου, της Κυβέρνησης, όµως, είναι
σίγουρα- που είναι το λιγότερο περίεργη. Εκεί που δεν υπήρχε
βιασύνη πάρθηκαν γρήγορες αποφάσεις και εκεί που υπάρχει
βιασύνη υπάρχει πολύ µεγάλη αργοπορία.

Και ένα τελευταίο: Υπάρχει η κατάταξη από πλευράς Πολεµι-
κού Ναυτικού για τις επιλογές που έχουν µείνει µπροστά µας;
Γιατί έτσι λειτουργούν τα πράγµατα. Ή είναι όλα χύµα; Οι χώρες
που έµειναν, πλην της Ισπανίας, για παράδειγµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Εγώ θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος στη δευτερολογία.
Κατ’ αρχάς εκτιµώ ότι βιασύνη πρέπει να υπάρχει σε όλα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, µισό
λεπτό γιατί θέλει να συµπληρώσει κάτι ο κύριος συνάδελφος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, για δύο λεπτά.
Δεν είναι µόνο δηµοσιεύµατα. Ο κ. Γεωργιάδης που εµφανί-

στηκε προηγουµένως, τον Δεκέµβριο του προηγούµενου χρό-
νου, ο ίδιος είπε ότι µάλλον θα πάµε στην αµερικανική επιλογή.
Άρα δεν αναφέροµαι σε δηµοσιεύµατα. Είναι στελέχη της Κυ-
βέρνησης που διαδίδουν διάφορες πληροφορίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι ξεκαθάρισα ότι θα µας υποδείξει το
Πολεµικό Ναυτικό, ούτε ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας ούτε κανέ-
νας άλλος Υπουργός. Το Πολεµικό Ναυτικό αξιολογεί τα πλοία.
Αυτή είναι η κατεύθυνση που έλαβε το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, µε σκοπό να εξετάσει ενδε-
λεχώς και εξονυχιστικά. 

Είναι δύσκολη υπόθεση γιατί οι προτάσεις είναι πολύ ανταγω-
νιστικές η µια προς την άλλη και έχουν την τάση να γίνονται ελ-
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κυστικότερες όσο περνάει ο χρόνος -αυτά είναι τα καλά του αν-
ταγωνισµού- και θα καταλήξει στην καλύτερη πρόταση όσον
αφορά τις ανάγκες του Πολεµικού Ναυτικού, επαναλαµβάνω, για
την πλατφόρµα που είναι το καράβι, για τα οπλικά συστήµατα,
τα ηλεκτρονικά συστήµατα κοκ. Η καλύτερη σύνθεση, το τελικό
προϊόν θα είναι και η τελική µας απόφαση. Απλά, όπως καταλα-
βαίνετε, χρειάζεται χρόνος γιατί πρόκειται για µια πολυσύνθετη
απόφαση. Η πολυπλοκότητά της εντείνεται από την παράµετρο
εµπλοκής της εγχώριας ναυπηγικής βιοµηχανίας. 

Πρέπει -επαναλαµβάνω, αυτή είναι η άποψή µας- σε αυτό το
πρόγραµµα να εµπλακεί η εγχώρια ναυπηγική και αµυντική βιο-
µηχανία. Δεν είναι όπως η πρόσκληση των δεκαοκτώ Rafale που
είχαν µεν ανακατασκευαστεί και προχωρήσαµε γρήγορα. Νοµίζω
ότι αυτό ήταν θετικό γιατί καλύψαµε µια απαίτηση της Πολεµικής
Αεροπορίας και ενδεχοµένως να αλλάξαµε και τις συνθήκες της
αεροπορικής υπεροχής στο Αιγαίο, δεδοµένου ότι τα αεροπλάνα
αυτά ήρθαν πάρα πολύ γρήγορα µε τα όπλα τους και την εν συ-
νεχεία υποστήριξή τους ήδη ως υπογεγραµµένες συµβάσεις. Το
καράβι είναι κάτι διαφορετικό. Χτίζεις κάτι από την αρχή, το ναυ-
πηγείς. Εποµένως, αφού υπάρχει αυτό το στοιχείο, καλό είναι να
εµπλέξεις και την εγχώρια βιοµηχανία σου. Αυτή είναι η επιδίωξή
µας. 

Είναι γρίφος γιατί θέλουµε να λυθούν τα προβλήµατα της ναυ-
πηγικής βιοµηχανίας περίπου στον ίδιο χρόνο που θα λάβουµε
την απόφασή µας. Όπως σας είπα, δεν είναι καθαρά δική µας
δουλειά ως Υπουργείο Εθνικής Άµυνας αυτό, αλλά αυτή είναι η
επιδίωξη.

Από εκεί και πέρα, πάλι εκτιµώ ότι είναι καλό να βιαζόµαστε
σε όλα, διότι έχουµε να καλύψουµε χαµένο έδαφος και να επα-
νεξοπλίσουµε τις Ένοπλες Δυνάµεις. Ακόµα και αν δεν υπήρχε
η ένταση µε την Τουρκία, συνηθίζω να υπενθυµίζω στους συνο-
µιλητές µας, ιδίως αλλοδαπούς, ότι θα έπρεπε να προχωρή-
σουµε σ’ αυτό το πρόγραµµα αντικατάστασης στην ουσία των
γερασµένων πλοίων µας, των φρεγατών, µε πρόσθεση τεσσάρων
καινούργιων, διότι έτσι επιβάλλεται όταν έχεις να κάνεις µε πλοία
ηλικίας σαράντα και πλέον ετών. Εποµένως αυτή η απόφαση
είναι µια δύσκολη και σύνθετη απόφαση, όπως σας είπα. Είναι
επιβεβληµένο να ληφθεί σωστά, όχι µόνο γρήγορα, αλλά και
σωστά, έτσι ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες του Πολεµικού Ναυ-
τικού.

Τέλος, όλα θα περάσουν από τη Βουλή των Ελλήνων. Όπως
δώσαµε για όλα εξηγήσεις και θα δώσουµε σε κάποια που «τρέ-
χουν», έτσι θα ενηµερώσουµε και για το σηµείο στο οποίο βρι-
σκόµαστε. Αυτή τη στιγµή αποκλείσαµε από µια γκάµα οκτώ
περίπου υποψηφιοτήτων και αποκλείσαµε δυο-τρεις, προκειµέ-
νου να προχωρήσουµε στον τελικό γύρο. Δεν σηµαίνει ότι κατα-
λήξαµε και στον ανάδοχο, αλλά έχουµε τουλάχιστον ένα
περιορισµένο εύρος υποψηφιοτήτων µέσα από τις οποίες θα επι-
λεγεί η τελική. Όπως σας είπα, θα επιλεγεί µε αποκλειστικό και
µόνο κριτήριο τις ανάγκες, όπως µας τις προσδιορίζει το Πολε-
µικό Ναυτικό βάσει του σχεδίου το οποίο εκπονήθηκε, συντονί-
στηκε, συντέθηκε από το ΓΕΕΘΑ και υποβλήθηκε στην πολιτική
ηγεσία και στον Πρωθυπουργό προς έγκριση. 

Αυτό είναι το ολιστικό σχέδιο αναβάθµισης και επανεξοπλι-
σµού των Ενόπλων Δυνάµεων. Αφορά την πρόσθεση νέων στοι-
χείων, αλλά και τη συντήρηση και την υποστήριξη των υφι-
σταµένων. Νοµίζω ότι αυτός είναι ο µόνος τρόπος προκειµένου
να ενισχυθούν αυτές και βέβαια µαζί µε αυτές να ενισχυθεί και
το αποτρεπτικό τους αποτύπωµα στο Αιγαίο, στην Ανατολική Με-
σόγειο όσον αφορά την επιτυχή υπεράσπιση και διασφάλιση των
εθνικών κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. Έτσι θα γίνει η απόφαση
και φυσικά θα είστε ενήµεροι για οτιδήποτε ενδιαφέρον προκύ-
ψει, που θα προκύψει µε ορίζοντα που εγώ τοποθετώ µέχρι το
τέλος του καλοκαιριού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 886/18-6-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Δηµητρίου (Τάκη) Χαρίτου προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Ισχύει η προ

έτους δέσµευσή σας για την επαναλειτουργία της βιοµηχανίας
«SHELMAN» στη Βιοµηχανική Περιοχή (ΒΙΠΕ) Κοµοτηνής;».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. Πριν έναν ακριβώς χρόνο είχα ζη-

τήσει εδώ στη Βουλή την επαναλειτουργία της βιοµηχανίας
«SHELMAN» στην Κοµοτηνή. Δεν θα επαναλάβω τους λόγους.
Πρόκειται για µια σύγχρονη µονάδα, έτοιµη να επαναλειτουργή-
σει και να αντέξει στον διεθνή ανταγωνισµό. Υπάρχει βιώσιµο επι-
χειρησιακό σχέδιο και κατατεθειµένο επενδυτικό ενδιαφέρον.
Βέβαια, έχει τεράστια σηµασία ειδικά για τη Θράκη µια τέτοια
επένδυση. Θα πρόσθετα µόνο, κύριε Υπουργέ, τη δυναµική ανά-
πτυξης που έχει ο κλάδος του ξύλου διεθνώς. Δυστυχώς, η χώρα
µας καλύπτει την εγχώρια ζήτηση κατά 80% µε εισαγωγές προ-
ϊόντων του ξύλου. 

Θα σας θυµίσω, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι πριν από έναν ακρι-
βώς χρόνο, αφού αναγνωρίσατε ότι υπάρχει βιώσιµο σχέδιο, ότι
υπάρχει πράγµατι κατατεθειµένο επενδυτικό ενδιαφέρον, µου
απαντήσατε λέγοντας: «Είναι θέµα ολίγων µόνο ηµερών να
ελεγχθούν τα proof of funds, τα χρήµατα δηλαδή που έχουν κα-
τατεθεί και βέβαια να προχωρήσει η αναπτυξιακή τράπεζα στη
χρηµατοδότηση του επενδυτικού σχεδίου». Αυτά ήταν τα λόγια
σας, κύριε Υπουργέ. Με προτρέψατε µάλιστα να επανέλθω στη
Βουλή σε δεκαπέντε µέρες για να διαπιστώσω του λόγου σας το
αληθές. 

Έρχοµαι, λοιπόν, σήµερα, έναν χρόνο µετά και ξέρετε γιατί;
Διότι όλα αυτά για τα οποία είχατε δεσµευτεί στη Βουλή δυστυ-
χώς διαψεύστηκαν. Διαψεύστηκε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός που
δεσµεύτηκε στους φορείς της περιοχής για την επαναλειτουργία
της «SHELMAN», λέγοντας µάλιστα ότι το θέµα το παρακολουθεί
στενά το γραφείο του.

Θέλω, λοιπόν, ειλικρινά να σας ρωτήσω και νοµίζω ότι δι-
καιούνται µια καθαρή απάντηση και οι εργαζόµενοι και η τοπική
κοινωνία. Πιστεύετε ότι υπάρχει βιώσιµο επιχειρησιακό σχέδιο;
Εξακολουθείτε να θεωρείτε ότι υπάρχει αξιόπιστο κατατεθειµένο
επενδυτικό ενδιαφέρον ή δεν υπάρχει, κύριε Υπουργέ; Αλλιώς
πρέπει να µας εξηγήσετε γιατί έναν χρόνο τώρα δεν υπήρξε χρη-
µατοδότηση για να προχωρήσει το σχέδιο επαναλειτουργίας της
«SHELMAN». Αν δεν υπάρχουν όλα αυτά, πείτε µας τι ενέργειες
κάνατε για να σωθεί η βιοµηχανία, αλλιώς αφήνετε να σέρνεται
το θέµα, απαξιώνετε µια σύγχρονη µονάδα και την οδηγείτε να
πωληθεί ως σκραπ και το βασικότερο, κύριε Υπουργέ, είναι ότι
αποστερείτε τη Θράκη από µια επένδυση που τόσο πολύ έχει
ανάγκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε συνάδελφε, θα σας µιλήσω µε πολύ µε-
γάλο σεβασµό και θα ξεκινήσω από την τελευταία φράση ότι
αποστερούµε τη Θράκη από µια µονάδα και την απαξιώνουµε.

Με συγχωρείτε. Είστε Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ. Η µονάδα αυτή ήταν
κλειστή επί όλης της διακυβερνήσεώς σας και δεν βρήκατε καµ-
µία λύση γι’ αυτή τη µονάδα. Δηλαδή εσείς επί πέντε χρόνια που
κυβερνήσατε απαξιώνατε επί σκοπώ τη «SHELMAN» και επί
σκοπώ αποστερούσατε από τη Θράκη µια παραγωγική µονάδα;
Αυτό µου λέτε; Ακόµα και η ειδική διαδικασία εκκαθάρισης και ο
εκκαθαριστής που υπάρχει στη «SHELMAN» έχει επιλεγεί από τη
δική σας κυβέρνηση. Έρχεστε, λοιπόν, εσείς ως Βουλευτής ΣΥ-
ΡΙΖΑ από µια κυβέρνηση που προχώρησε την εταιρεία στην ει-
δική εκκαθάριση και που διόρισε εκκαθαριστή για να την που-
λήσει ως σκραπ και κατηγορείτε εµένα για το ότι απαξιώνω επί
σκοπώ την εταιρεία; Με συγχωρείτε πάρα πολύ. Θέλω πάρα
πολύ στη δευτερολογία σας να ανακαλέσετε, γιατί έχω δουλέψει
πάρα πολύ για τη «SHELMAN», οφείλω να οµολογήσω µέχρι σή-
µερα όχι µε επιτυχία, γιατί µέχρι σήµερα δεν έχει βρεθεί λύση.

Γιατί δεν έχει βρεθεί λύση; Υπάρχει το σχήµα που γνωρίζετε
που είναι οι ενδιαφερόµενοι και που οι άνθρωποι έχουν βάλει και
χρήµατα για τη φύλαξη και προσπαθούν να βρουν άκρη. Αυτό,
όµως, το σχήµα καίτοι και µε δική µου παρέµβαση ήλθε σε
επαφή µε διάφορα funds για να βρει την αναγκαία εκ του νόµου
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δική της ιδιωτική χρηµατοδότηση, µέχρι σήµερα αυτές οι δια-
πραγµατεύσεις και οι προσπάθειές µου δεν έχουν ευοδωθεί.
Μέχρι προχθές τους συνάντησα εκ νέου στο γραφείο µου για
τεσσαρακοστή πέµπτη φορά για να δούµε αν µπορούµε να
βρούµε κεφάλαια µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης γι’ αυτή την
επιχείρηση. Με ενδιαφέρει πολύ να δουλέψει η επιχείρηση. Συµ-
φωνώ ότι µπορεί να γίνει παραγωγική µονάδα. Πιστεύω σ’ αυτό
το επενδυτικό σχέδιο. Συµφωνώ ότι το ξύλο ανεβαίνει. Σε όλα
αυτά περί εισαγωγών που λέτε συµφωνώ. Όµως, για να γίνει
πράξη δεν φτάνει να συµφωνώ εγώ. Πρέπει να βρεθεί και ιδιώτης
επενδυτής που θα βάλει το αναγκαίο εκ του νόµο µερίδιο, γιατί
φαντάζοµαι ότι καλώς γνωρίζετε ότι η Αναπτυξιακή Τράπεζα από
τον νόµο του κ. Δραγασάκη ακόµα απαγορεύεται να πάει να
βάλει το 100%. Πρέπει να υπάρχει ιδιωτική χρηµατοδότηση.
Εκτός αν θέλετε να µου πείτε να αγοράσει τη «SHELMAN» το
κράτος. Αν µου λέτε να αγοράσει τη «SHELMAN» το κράτος, σας
λέω «όχι». 

Επίσης, θα σας έλεγα ότι αν την αγόραζε το κράτος, θα ήταν
παράνοµη βάσει του δικαίου ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και θα τρώγαµε και πρόστιµο πέραν όλων των άλλων.
Άρα το να την αγοράσει το κράτος είναι και πολιτικά ανέφικτο,
είναι και παράνοµο. Αν έλθουν, όµως, οι επενδυτές -και το εύχο-
µαι ειλικρινά και προσπαθώ να βοηθήσω κι εγώ όσο µπορώ- µε
το business plan και το ιδιωτικό κεφάλαιο που χρειάζεται για να
πάρει εµπρός η επιχείρηση, αυτοµάτως η Αναπτυξιακή Τράπεζα
θα βάλει το κοµµάτι που της αναλογεί.

Πέρσι, όταν κάναµε τη συζήτηση, ήταν οι συζητήσεις µε ένα
fund σχεδόν ώριµες και πήγαιναν για ευοίωνη λήξη και αυτό σας
έλεγα τότε στη Βουλή. Δυστυχώς, αν θυµάστε, η µέρα που µιλά-
γαµε ήταν στα πρώτα βήµατα της πανδηµίας. Κατά την έναρξη
της πανδηµίας το fund οπισθοχώρησε, άρα τα λεφτά δεν µπήκαν,
άρα το σχέδιο δεν µπόρεσε να ευοδωθεί. 

Τελειώσαµε; Όχι. Ακόµα σας λέω και προχθές στο γραφείο
µου συζητάγαµε για το πώς µπορούµε να βρούµε αυτό το κεφά-
λαιο της ιδιωτικής χρηµατοδότησης που θα επιτρέψει στη
«SHELMAN» να επαναλειτουργήσει. Δεν το έχω αφήσει, αλλά µη
µε κατηγορείτε και για αδιαφορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Κύριε Υπουργέ, πριν από έναν χρόνο

σ’ αυτή την Αίθουσα µόνο καλά λόγια είχατε να λέτε. Σήµερα σας
βλέπω σα να µην είστε ο ίδιος. Εντελώς διαφορετική είναι η ει-
κόνα που δίνετε.

Σας το λέω αυτό γιατί µε ευκολία κι εσείς καταφύγατε σε αυτό
που γίνεται συνήθως από τους Υπουργούς της Κυβέρνησης, να
κάνουν αντιπολίτευση στην κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ενώ γνωρί-
ζετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, και τη δηµοσιονοµική πραγµατι-
κότητα και τις δυνατότητες να προχωρήσει τότε η υλοποίηση
ενός τέτοιου σχεδίου. 

Όµως καταλαβαίνω, κύριε Υπουργέ, ότι προσπαθείτε µε αυτόν
τον τρόπο, δυστυχώς, να κρύψετε τη στροφή που κάνετε, για να
πάρετε αποστάσεις από την ανάγκη επαναλειτουργίας της συγ-
κεκριµένης βιοµηχανίας.

Σας άκουσα µε πολλή προσοχή και πράγµατι δεν δώσατε συγ-
κεκριµένες απαντήσεις σε σχέση µε το αν υπάρχει πράγµατι κα-
τατεθειµένο επενδυτικό ενδιαφέρον. Περιµένω εκ νέου, κύριε
Υπουργέ, να µιλήσετε µε πολλή σαφήνεια επ’ αυτού. Το λέω,
γιατί δηµιουργείτε εκ νέου προσδοκίες, όταν έναν χρόνο τώρα
που προφανώς τα γνωρίζατε όλα αυτά, προχωρήσατε, υποτίθε-
ται, σε ενέργειες έτσι ώστε να αντιµετωπιστούν τα ζητήµατα. 

Θα θυµάστε, κύριε Υπουργέ, ότι στο τέλος του χρόνου συναν-
τηθήκαµε στο γραφείο σας ως διακοµµατική. Και τότε λέγατε ότι
είµαστε πάλι πολύ κοντά, ότι συζητάτε µε τους επενδυτές. Αντι-
λαµβάνεστε ότι δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτός ο τρόπος µε τον
οποίον κινείστε, να κλωτσάτε διαρκώς το τενεκεδάκι προς τα
πίσω. 

Σας το λέω, κύριε Υπουργέ, γιατί αν πράγµατι είχατε µια βιο-
µηχανική πολιτική για τον συγκεκριµένο κλάδο, θα αξιοποιού-
σατε τη συγκεκριµένη µονάδα, προφανώς για να δηµιουργηθεί
µια εθνική µονάδα αξιόπιστης δυναµικής που θα µπορούσε να

σταθεί στο ανταγωνιστικό περιβάλλον στα Βαλκάνια και ευρύ-
τερα και να διεµβολίσει αγορές. Φαίνεται πως δεν έχετε τέτοια
πολιτική. 

Και λυπάµαι, γιατί, δυστυχώς, όπως σταδιακά αφήνετε να
εξαντλείται το θέµα, την οδηγείτε δυστυχώς σε απαξίωση, κύριε
Υπουργέ, και σε διάλυση, να πουληθεί ως σκραπ. Και σας το λέω
αυτό, γιατί κλείνουν τη Δευτέρα οι πλειστηριασµοί. Τον Σεπτέµ-
βρη, σας ερωτώ, θα γίνουν µε το νέο πτωχευτικό κώδικα; Αυτό
σηµαίνει ότι αποµακρύνονται όλες οι δικαστικές δεσµεύσεις. 

Κατ’ αρχάς υπάρχει κίνδυνος να πουληθεί µπιρ παρά, κύριε
Υπουργέ, και βεβαίως να φύγουν όλες οι δικαστικές δεσµεύσεις,
όποιος αναλάβει να τη λειτουργήσει τουλάχιστον για τρία χρόνια,
να αναλάβει το µεγαλύτερο µέρος των εργαζοµένων, δεσµεύσεις
οι οποίες προφανώς χάνονται. 

Θέλω λοιπόν ειλικρινά να σας πω ότι διαψεύδετε τις προσδο-
κίες των εργαζοµένων, διαψεύδετε τις προσδοκίες της τοπικής
κοινωνίας που έχει ανάγκη, κύριε Υπουργέ, από νέες θέσεις ερ-
γασίας, από το να µείνει ο κόσµος στην περιοχή. Το χρειάζεται
ειδικά η Θράκη. Και διαψεύδεστε κι εσείς και ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός που δεσµεύτηκε στους φορείς.

Σας ζητώ, κύριε Υπουργέ, να επανεξετάσετε συνολικά τη
στάση σας. Και βέβαια σας ζητώ, όταν θα αρχίσουν από Σεπτέµ-
βρη οι πλειστηριασµοί, ως παλιά πτώχευση να µην ενταχθεί στον
νέο πτωχευτικό κώδικα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Αν κατάλαβα καλά, ο κύριος συνάδελφος είπε
ότι ο λόγος που η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ επί πέντε χρόνια άφησε τη
«SHELMAN» κλειστή ήταν οι δηµοσιονοµικοί περιορισµοί της
χώρας. Αυτό κατάλαβα ότι είπατε. Προφανώς καταλαβαίνετε,
αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Διότι, επαναλαµβάνω, βάσει του δικαίου του ανταγωνισµού της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν µπορεί το κράτος να βάλει τα λεφτά
στη «SHELMAN». Εάν τα βάλει το κράτος τα λεφτά στη «SHEL-
MAN», παρεµβαίνει στον ανταγωνισµό και αυτοµάτως η «DIGI-
COM» θα µας επιβάλει πρόστιµο που θα κλείσει το εργοστάσιο.
Αυτή είναι η αλφαβήτα του δικαίου ανταγωνισµού στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και απορώ πώς δεν το καταλαβαίνετε που σας το
είπα και στην πρωτολογία. 

Ναι, ήµουν αισιόδοξος πέρυσι, τα πράγµατα πήγαν στραβά,
το επενδυτικό σχήµα που ήρθε δεν έφερε το κοµµάτι της ιδιωτι-
κής χρηµατοδότησης που είχε υποσχεθεί ότι θα φέρει. Μέχρι να
έρθει κοµµάτι ιδιωτικής χρηµατοδότησης, τα χέρια της Αναπτυ-
ξιακής Τράπεζας είναι δεµένα. Γιατί είναι δεµένα; Για τους λό-
γους του ανταγωνισµού που σας είπα προηγουµένως. Γιατί
απαγορεύεται. 

Εάν αυτό που µου λέτε είναι να παρανοµήσω, σας λέω ότι δεν
θα παρανοµήσω. Εάν αυτό που µου λέτε είναι να ψάξουµε να
βρούµε και άλλους επενδυτές, ψάχνουµε είναι η απάντηση. Αν
έχετε κι εσείς κάποια καλή ιδέα, πολύ ευχαρίστως. 

Εάν µου λέτε αν έχουµε εγκαταλείψει την προσπάθεια για τη
«SHELMAN» , όχι δεν την έχουµε εγκαταλείψει είναι η απάντηση.
Και σας είπα ότι ακόµα και από το Ταµείο Ανάκαµψης κοιτάµε να
δούµε αν εκεί τα κοµµάτια των δανείων που είναι επίσης εγγυη-
µένα µπορούν να προσελκύσουν κάποιο ιδιωτικό κεφάλαιο, για
να µπορέσει να µπει στη «SHELMAN». 

Αν µου λέτε ότι θέλουµε να πουληθεί ως σκραπ η «SHELMAN»,
ιδιαίτερα το εργοστάσιο πάνω στη Θράκη, δεν θέλουµε καθόλου.
Το θεωρώ ότι είναι ένα καλό εργοστάσιο, µε καλά µηχανήµατα,
µε σπουδαίες προοπτικές, που µπορεί να ανταγωνιστεί και τη
Βουλγαρία και την Τουρκία επί ίσοις όροις.

Όµως, για να µην αντιδικούµε χωρίς λόγο, εγώ σέβοµαι ότι
έχετε ενδιαφέρον για τη «SHELMAN» και το αναγνωρίζω. Θέλω
να σεβαστείτε ότι έχω κι εγώ ενδιαφέρον για τη «SHELMAN». Το
γεγονός ότι δεν έχουµε επιτύχει τον στόχο µας ακόµα δεν ήταν
λόγω πρόθεσης, ήταν λόγω συγκυριών, ούτε θα το φορτώσω
στην πανδηµία. Έπαιξε προφανώς και η πανδηµία τον ρόλο της,
αλλά δεν είναι εκεί το πρόβληµα. 

Το πρόβληµα είναι ότι µέχρι στιγµής σε δύο διαφορετικά χρο-
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νικά σηµεία, ενώ φτάσαµε πράγµατι κοντά στο να εξασφαλί-
σουµε αυτή την ιδιωτική χρηµατοδότηση, αυτό τελικώς δεν συ-
νέβη και δεν µπορούµε να δώσουµε εµείς χρήµατα, εάν δεν
υπάρχει αυτό το κοµµάτι. Η Αναπτυξιακή Τράπεζα µπορεί να
δίνει χρήµατα εκεί που υπάρχουν business plan και κοµµάτι ιδιω-
τικής χρηµατοδότησης. Αυτό προσπαθώ να σας πω τόση ώρα.

Όµως, προς τους κατοίκους θέλω να πω να µην εγκαταλείπουν
τις ελπίδες τους, διότι εξακολουθούµε να εργαζόµαστε και είναι
ένα από τα θέµατα που µε απασχολούν πάρα πολύ και θέλω
πάρα πολύ να πάρει µπρος αυτό το εργοστάσιο.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Επίσης ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Γεωργιάδης θα απαντήσει

στην τέταρτη µε αριθµό 889/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, µε θέµα: «Μέτρα προστασίας των επαγγελµα-
τικών και οικιστικών µισθώσεων».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, η πανδηµία επέ-

φερε µια βίαιη µεταβολή σε όλο τον κόσµο και στη χώρα µας.
Γνωρίζουµε τη στήριξη που υπήρχε στις µισθώσεις, όπως και
στους ιδιοκτήτες. Το ζητούµενο και το κρίσιµο όµως είναι η επό-
µενη ηµέρα. 

Ήδη έχουµε κάνει πολλές ερωτήσεις για τον σχεδιασµό της
Κυβέρνησης και τη στεγαστική πολιτική αυτής. Η στεγαστική πο-
λιτική έχει δύο άξονες: πρώτον, τις οικιστικές µισθώσεις και, δεύ-
τερον, τις επαγγελµατικές. Θα επικαλεστώ έγγραφα τα οποία,
νοµίζω, δεν θα αµφισβητηθούν.

Τι είπε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο; Είπε ότι η χώρα µας
είναι η πιο ακριβή στις µισθώσεις. Ειδικά τα αδύναµα στρώµατα
ξοδεύουν πάνω από το 40% του εισοδήµατός τους για ενοίκιο. 

Τι έχουν κάνει οι άλλες χώρες; Πρώτον, εν τάχει, στη Γερµανία
αποφασίστηκε το πάγωµα των ενοικίων αρχικά από τον Ιανουά-
ριο του 2020 µέχρι το 2025. Οι ιδιοκτήτες που ζητούν αυξηµένα
ενοίκια οφείλουν να ζητούν επίσηµη άδεια για κάτι τέτοιο. Πορ-
τογαλία: το 2018 το πορτογαλικό κοινοβούλιο ενέκρινε νόµο για
τη στέγαση. Ισπανία: η ισπανική κυβέρνηση προχώρησε στην επι-
βολή αυστηρών µέτρων για να µπορέσει να ελέγξει την αύξηση
των ενοικίων. Επίσης και σε άλλες χώρες. 

Δεύτερον, οι επαγγελµατικές µισθώσεις. Πρόσφατα µε τον
ν.4795/2021 παρατάθηκε η µίσθωση σε δηµοτικά ακίνητα µόνο
µε µονοµερή δήλωση του µισθωτή. Έτσι όµως δηµιουργήθηκαν
µισθώσεις τριών ταχυτήτων. Η πρώτη κατηγορία -και καλά κά-
νουν και ευνοήθηκαν- οι µισθώσεις οι οποίες έληγαν έως τις 17
Απριλίου 2021, ηµεροµηνία δηµοσίευσης του νόµου. Δεύτερη κα-
τηγορία, οι µισθώσεις σε δηµόσια ακίνητα που η µίσθωση έληξε
µετά τις 17 Απριλίου. Και η τρίτη κατηγορία και η πιο πολυπλη-
θής, οι µισθώσεις στις οποίες ο εκµισθωτής είναι φυσικό πρό-
σωπο.

Και ερωτάστε: Υπάρχει σχεδιασµός, ώστε να απαλειφθεί ως
λόγος καταγγελίας ως ανωτέρα βία η πανδηµία, αλλά υπό προ-
ϋποθέσεις;

Δηλαδή, εάν είχε πρόβληµα και έχει πρόβληµα κάποιος µισθω-
τής -είναι πολύ σηµαντικό να αποδεικνύεται το πρόβληµα- να
απαγορευθεί ως λόγος καταγγελίας της σύµβασης η πανδηµία
για ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα. 

Άρα η ερώτηση, κύριε Υπουργέ, κατατείνει -και κλείνω, κυρία
Πρόεδρε- αφ’ ενός µε τις οικιστικές µισθώσεις, τα ενοίκια, που
ενδιαφέρουν τους εργαζόµενους τους ιδιωτικούς υπαλλήλους -
και στη δευτερολογία υπάρχουν συγκεκριµένες προτάσεις- και
αφετέρου οι επαγγελµατικές µισθώσεις, µε πρόνοια για τον εµ-
πορικό κόσµο της χώρας για την παράταση ουσιαστικά κάποιων
µισθώσεων, µε ταυτόχρονα όµως κίνητρα, εννοείται φορολογικά,
για τους ιδιοκτήτες. 

Να ληφθεί υπ’ όψιν ότι πολλές κυβερνήσεις έχουν ήδη νοµο-
θετήσει για την προστασία των ενοικίων το οποίο αναδεικνύεται
σε ένα µεγάλο κοινωνικό πρόβληµα σε όλη την Ευρώπη, αλλά
και σε άλλες χώρες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς η ερώτησή σας είναι σωστή και

αναδεικνύει ένα πραγµατικό πρόβληµα που κι εµάς προφανώς
µας απασχολεί και καθόλου δεν θέλουµε να το απαξιώσουµε.

Όµως, εφόσον κάνετε αναφορά σε άλλες χώρες ή στο ΔΝΤ,
πρέπει να τα λέµε όλα. Πρώτον, καµµία άλλη χώρα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης µέσα στην πανδηµία και καµµία άλλη κυβέρνηση
δεν προχώρησε σε τόσο γενναία µέτρα ως προς τις µισθώσεις,
κυρίως τις επαγγελµατικές και εν µέρει τις οικογενειακές, όσο η
ελληνική Κυβέρνηση και η Ελλάδα.

Υπενθυµίζω ότι για το µεγαλύτερο διάστηµα του 2020 οι επι-
χειρήσεις πλήρωναν ενοίκιο µείον 40% από αυτό που είχαν υπο-
χρέωση. Σε καµµία άλλη χώρα της Ευρώπης δεν εφαρµόστηκε.
Και κατά το µεγαλύτερο σήµερα διάστηµα του 2021 ήταν µηδέν
οι περισσότερες επιχειρήσεις. Επίσης καµµία άλλη χώρα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης δεν πήρε τέτοιο µέτρο.

Άρα δεν µπορείτε να συγκρίνετε νόµους σε χώρες που άφη-
σαν τις επιχειρήσεις να πληρώνουν το 100% του ενοικίου µέσα
στην πανδηµία, µε µία χώρα που φρόντισε η ίδια να πληρώνει το
100% στις επιχειρήσεις εν µέσω πανδηµίας. Και αυτή η περί-
πτωση είναι η Ελλάδα. Και µπορώ να σας πω ότι σε όλες µου τις
συναντήσεις µε διάφορες επαγγελµατικές ενώσεις το πρώτο που
µου λέτε ως ευχαριστώ είναι η απόφασή µας για τις µισθώσεις. 

Όπως, επίσης, να σας πω ότι δεν είµαστε και µια Κυβέρνηση
που έχει µείνει αδιάφορη ως προς το µέλλον. Θέλω να σας υπεν-
θυµίσω ότι µε δική µου διάταξη δόθηκε αυτόµατη παράταση για
όλες τις επιχειρήσεις που ήταν κλειστές µε κρατική εντολή ώστε
οι µήνες που χάθηκαν από την καραντίνα να προστίθενται αυτό-
µατα στα συµβόλαιά τους προς το µέλλον, ώστε να µη χάσουν
κάποια από τα δικαιώµατά τους ως προς την επιχείρηση που
έχουν φτιάξει κι έτσι να µην τίθενται υπό κάποιο καθεστώς εκ-
βιασµού, αν θα µπορούσε να πει κάποιος, από κάποιον ιδιοκτήτη
που θα ήθελε τώρα να τους κάνει έξωση. Πάντα, όµως, µία προ-
ϋπόθεση: ότι θα είναι συνεπείς στην καταβολή των ενοικίων τους. 

Γιατί αυτό; Διότι, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, εδώ έχουµε δύο
µέρη. Έχουµε τον µισθωτή που έχει ασφαλώς ανάγκες και προ-
βλήµατα και υποχρεώσεις που τον πιέζουν και την πανδηµία που
τον έπληξε. Κι όλα αυτά αναγνωρίζονται. Κι επειδή όλα αυτά ανα-
γνωρίζονται λάβαµε όλα αυτά τα µέτρα. Υπάρχει, όµως, και ένα
άλλο µέρος που είναι ο εκµισθωτής. Μην έχουµε στο µυαλό µας
ότι ο κάθε ιδιοκτήτης ακινήτου είναι κανένας ζάµπλουτος ο
οποίος τρώει µε χρυσά κουτάλια. Έχουν κι αυτοί από πίσω δα-
νειακές υποχρεώσεις, οικογενειακές υποχρεώσεις, φόρους. Άρα
δεν µπορείς να προχωρήσεις σε ρυθµίσεις οι οποίες θα παρεµ-
βαίνουν σε τέτοιον βαθµό που θα ωφελούν µεν τον έναν, αλλά
θα καταστρέφουν τον άλλον. Γιατί απλώς θα µεταφέρεις το πρό-
βληµα από τη µία πλευρά στην άλλη. 

Όσον αφορά την αναφορά σας στο Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο και στο µεγάλο βάρος των µισθώσεων στην Ελλάδα, πράγ-
µατι υπάρχει, όµως διαβάζετε τη µία παράγραφο. Δεν διαβάζετε
και την αµέσως παρακάτω. Ποια είναι η αιτία κατά το Διεθνές Νο-
µισµατικό Ταµείο; Ότι στην Ελλάδα παραµένουν οι µισθώσεις
εξαιρετικά προστατευµένες. Και τι θέλει το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο; Θέλει πλήρη απελευθέρωση, έτσι ώστε να λειτουργεί,
κατά τη γνώµη τους, ελεύθερα απολύτως η αγορά και έτσι να
µπορούν να πέφτουν οι µισθώσεις µέσω των κανόνων της ελευ-
θέρας αγοράς. Αυτή είναι η εξήγηση που δίνει το Διεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο. Φαντάζοµαι καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι ένα
σενάριο που πάει την αγορά σε σηµεία ακριβώς αντίθετα από
αυτά που εσείς µόλις προηγουµένως εισηγηθήκατε. 

Άρα, ναι, το πρόβληµα υπάρχει. Άλλωστε, παρακολουθούµε
το φαινόµενο της πανδηµίας, η οποία όπως ξέρετε όλοι, δυστυ-
χώς, ακόµα δεν έχει τελειώσει. Μακάρι να είχε τελειώσει. Ακόµα,
όµως, είµαστε σε µια καλύτερη προφανώς φάση πανδηµίας,
αλλά η εξέλιξη, όπως όλοι έχουµε καταλάβει, θα εξαρτηθεί από
την πορεία του εµβολιασµού όπου έχουµε δρόµο ακόµα για να
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φτάσουµε στο τοίχος ανοσίας. 
Ασφαλώς η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Οικονοµικών θα ανα-

κοινώσουν µήνα-µήνα όσο διαρκεί η πανδηµία τις αποφάσεις
τους κι όταν τελειώσει η πανδηµία, όταν ξέρουµε τον λογαρια-
σµό, τότε θα µπορούµε να συζητήσουµε για την επόµενη πε-
ρίοδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς για τη

στήριξη των µισθώσεων, επειδή κάνατε παραλληλισµό µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, θα διαφωνήσω. Δεν µιλούσαµε και δεν µιλάµε
προφανώς για το ίδιο πράγµα. Δεν αναφέροµαι για τη στήριξη
στη διάρκεια της πανδηµίας. Εννοώ την τύχη της σύµβασης, το
µέλλον. 

Και ερωτώ: Ο ν.4795/2021 έδωσε τη δυνατότητα µε µονοµερή
δήλωση του µισθωτή στον εκµισθωτή, όταν είναι δήµος ή δηµό-
σιο, να παραταθεί για δύο χρόνια. Αυτό δηµιουργεί, σας είπα,
τριών ταχυτήτων µισθωτές. Δεν είπαµε να ζηµιωθεί κάποιος. Και
ερωτώ: Συµβάσεις επαγγελµατικές οι οποίες λήγουν αυτό τον
µήνα, τον άλλον, µπορούν υπό προϋποθέσεις, όχι οριζόντια, να
παραταθούν µε ταυτόχρονη φορολογική πριµοδότηση των ιδιο-
κτητών; 

Η Γερµανία νοµοθέτησε πριν τον κορωνοϊό, κύριε Υπουργέ.
Δεν αναφέροµαι στη στήριξη στη διάρκεια του κορωνοϊού.
Έβαλε ασφαλιστικές δικλίδες ώστε ο αδύναµος να προστατεύε-
ται. 

Δεύτερον, οι οικιστικές µισθώσεις. Η πρόταση είναι για κοινω-
νική κατοικία, όπως είναι στην Αυστρία και σε άλλες χώρες, όπως
στην Κύπρο. Εν όψει του νέου πτωχευτικού αναδεικνύεται η
ανάγκη ώστε να υπάρχει στέγη. Υπάρχει συγκεκριµένο πρό-
γραµµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, εξαγγέλθηκε από τη Λισα-
βόνα, αντιµετώπιση της αστεγίας µε κατασκευές κοινωνικών
υποδοµών, κύριε Υπουργέ. Δεν ξέρω η χώρα µας εάν συµµετείχε
ή όχι. 

Είναι υπαρκτό το πρόβληµα και ερωτώ ποια είναι η στεγαστική
πολιτική, η πολιτική της Κυβέρνησης για τα ενοίκια για τις οικι-
στικές αφ’ ενός µισθώσεις, τουλάχιστον για τους αδύναµους και,
δεύτερον, ποια είναι η πολιτική για τις επαγγελµατικές µισθώ-
σεις, αν µπορούσε να απαλειφθεί ως λόγος καταγγελίας της µι-
σθωτικής σύµβασης η επέλευση της πανδηµίας υπό προϋπο-
θέσεις. Δηλαδή, κάποιος επιχειρηµατίας οποίος δεν θα µπορεί
να πληρώνει το ενοίκιο αυτόν τον µήνα και τον άλλον, αν µπορεί
και εφόσον το αποδεικνύει, να επικαλεστεί ως ανωτέρα βία -ήταν
κάτι το οποίο ήταν απρόβλεπτο, νοµίζω πως συµφωνείτε κι εσείς
και εγώ και όλη- η επέλευση της πανδηµίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δεν πολυκαταλαβαίνω τι µου λέτε. Η διάταξη
όσον αφορά τα δηµοτικά ακίνητα δεν είναι όπως την είπατε.
Πρώτον, ναι, µπορεί να κάνει δήλωση o µισθωτής, αλλά πρέπει
να καταθέσει business plan και επενδυτικό σχέδιο για το τι θα
βάλει µέσα στην επιχείρηση ώστε να πάρει αυτή µονοµερή πα-
ράταση και, δεύτερον, πρέπει να πληρώνει κανονικά τα ενοίκιά
του. Αυτό λέει για τα δηµοτικά ακίνητα. 

Εσείς µου λέτε ότι πάµε να κάνουµε δύο ταχύτητες, αλλά λέτε
στα ιδιωτικά ακίνητα να µπορεί να µην πληρώνει το ενοίκιό του. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεν είπα αυτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Το είπατε µόλις τώρα. Είπατε να προβλέπεται
ότι αν επικαλείται την πανδηµία να µην πληρώνει. Και ποιος θα
πληρώνει τον εκµισθωτή; Αν έχει δάνειο ο εκµισθωτής στην τρά-
πεζα ποιος θα το πληρώνει; 

Δηλαδή, έρχεστε τώρα στη Βουλή και µου λέτε να νοµοθε-
τήσω να καταστρέψω τους ιδιοκτήτες ακινήτων. Μα, δεν κατα-
λαβαίνετε ότι αυτό που λέτε είναι ανεύθυνο;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είπα εγώ αυτό το
πράγµα; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μα, αν µου λέτε να νοµοθετήσουµε ότι θα επι-
καλείσαι την πανδηµία και δεν θα πληρώνεις το ενοίκιό σου που
θα µένεις µέσα στο ακίνητο, ποιος σας εγγυάται εσάς ότι δεν θα
γίνει σε µαζική κλίµακα; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Η πληρωµή του µισθώµατος είναι
απαραίτητη προϋπόθεση, 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Επανερχόµαστε. Όλη µας η πολιτική και στα
δηµοτικά ακίνητα και σε ιδιωτικά ακίνητα και στα επαγγελµατικά
ακίνητα και σε όλα έχει δύο παραµέτρους:

Η µία παράµετρος είναι η στήριξη του µισθωτή που δεχόµαστε
ότι έπαθε µεγάλη ζηµία λόγω της πανδηµίας και λόγω της απο-
δοχής αυτής της πραγµατικότητας έχει λάβει και λαµβάνει και
πάλι λαµβάνει για ένα διάστηµα µία πολύ µεγάλη στήριξη όπως
το ενοίκιό του. Του δώσαµε και την παράταση των µηνών που
είναι κλειστός λόγω καραντίνας ώστε να µην έχει το άγχος ότι
µπορεί ξαφνικά να βρεθεί στον δρόµο, ιδιαίτερα εάν είναι µια επι-
χείρηση που έχει κάνει µια επένδυση. 

Στην περίπτωση των ξενοδοχειακών µονάδων που οι επενδύ-
σεις είναι µεγάλες, αυτή η αυτόµατη παράταση πήγε δύο χρόνια
ώστε να πιάσει όλη την περίοδο 2020-2021, δηλαδή την περίοδο
της πανδηµίας. Άρα όσα µας είπατε, τα έχουµε ήδη κάνει. 

Όµως, η πολιτεία θέτει και µία δεύτερη παράµετρο, να µην κα-
ταφεύγουν στους ιδιοκτήτες ακινήτων, στους εκµισθωτές δη-
λαδή, οι οποίοι επίσης είναι συµπολίτες µας, έχουν υποχρεώσεις
και ανάγκες και δεν µπορεί το κράτος να πηγαίνει και να καταλύει
την περιουσία τους. 

Άρα έχουµε µια ισορροπηµένη πολιτική. Είµαστε κοντά στην
έξοδο από την πανδηµία. Δεν είµαστε ακόµη στην έξοδο. Είµα-
στε κοντά στην έξοδο. Εάν πειστούν οι συµπολίτες µας και εµ-
βολιαστούν, σε λίγους µήνες θα έχουµε ξεφύγει και θα µπορού-
µε να σχεδιάσουµε την πολιτική µας για το µέλλον και σίγουρα
θα ληφθούν υπ’ όψιν όλα τα προβλήµατα που άφησε πίσω της η
πανδηµία. Αλλά η πολιτική µας θα είναι ισορροπηµένη. Δικαιώ-
µατα έχουν και οι δύο πλευρές όχι µόνο η µία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µία

διευκρίνιση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, έχετε τον λόγο

µόνο για µία διευκρίνιση, γιατί δεν ανοίγουµε συζήτηση στις ερω-
τήσεις.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Από πουθενά δεν προκύπτει η µη κα-
ταβολή του µισθώµατος, ότι ισχυρίστηκα κάτι τέτοιο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μα, είπατε να επικαλείται την πανδηµία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Για παράταση, κύριε Υπουργέ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ακολουθεί η τρίτη µε

αριθµό 883/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Μανώλη Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Να ανακληθούν οι εκδικητικές απολύσεις
των εργαζοµένων στην εταιρεία «JUMBO» στο Ηράκλειο της
Κρήτης».

Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η εταιρεία «Jumbo» προχώρησε σε έξι απολύ-

σεις εργαζοµένων στο υποκατάστηµά της στο Ηράκλειο Κρήτης
κατά το διάστηµα από 7 Ιουνίου έως 15 Ιουνίου. Τους απέλυσαν
διότι δεν έσκυβαν το κεφάλι. Απλά ήταν ενοχλητικές φωνές για
την εργοδοσία. Μάλιστα η επιχείρηση δεν δίστασε να απολύσει
εργαζόµενη µητέρα µονογονεϊκής οικογένειας µε δύο παιδιά και
µάλιστα µετά από δέκα χρόνια προϋπηρεσίας στο συγκεκριµένο
κατάστηµα.

Χθες πραγµατοποιήθηκε τριµερή µε την Επιθεώρηση Εργα-
σίας. Η εργοδοσία υπερασπίστηκε µε προκλητικό τρόπο αυτές
τις εκδικητικές και καταχρηστικές απολύσεις των έξι εργαζοµέ-
νων. Ποιο ήταν το επιχείρηµα; Ότι κάθε χρόνο η επιχείρηση ανα-
κυκλώνει κατά 40% τους εργαζόµενους. Δηλαδή το αν θα
πεταχτούν στον δρόµο αυτοί οι εργαζόµενοι δεν τους ενδιαφέ-
ρει, αρκεί να γίνεται µια ανακύκλωση.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝ’ - 25 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15523



Αυτή, λοιπόν, η πρακτική δηλαδή απολύσεων, λήξεις συµβά-
σεων και πάει λέγοντας τη βαφτίζουν, όπως και εσείς και η Κυ-
βέρνηση, ως κανονικότητα. Αυτές είναι οι λεγόµενες βέλτιστες
πρακτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης που διαφηµίζετε, ελευθερία
στις απολύσεις, ευελιξία στην αγορά εργασίας, για να υπηρετη-
θούν οι επιχειρηµατικές ανάγκες, δηλαδή τα κέρδη των επιχει-
ρήσεων. Και θα έλεγα ότι ήταν τόσο προκλητική η εργοδοσία
στην τριµερή που δεν δίστασε να πει ότι υπάρχουν ακόµα απερ-
γοί που δουλεύουν στα «JUMBO». Δηλαδή θέλει να µας πει ότι
δεν τους απέλυσε όλους και αυτό είναι µία ένδειξη σεβασµού
στα συνδικαλιστικά δικαιώµατα. Ποιο δηλαδή; Το γεγονός ότι δεν
έχει ακόµα απολύσει και τον τελευταίο απεργό. Αυτή είναι η λο-
γική. 

Οι εργαζόµενοι που δεν συµβιβάστηκαν µε αυτές τις απαρά-
δεκτες συνθήκες δουλειάς, ήταν οι πρώτοι που µπήκαν στο στό-
χαστρο της εταιρείας. Προσπάθησε να τους ξεφορτωθεί αυτούς
τους εργαζόµενους, επειδή οργανωµένα µέσα από το σωµατείο
πάλεψαν µε καλύτερους όρους δουλειάς και διεκδίκησαν τα δι-
καιώµατά τους. Είναι και µια απάντηση σε αυτά που µας λέγατε
όλες αυτές τις µέρες µε το νοµοσχέδιο έκτρωµα ότι οι εργαζό-
µενοι µπορούν να απευθυνθούν στην επιχείρηση και καλή τη θε-
λήσει της επιχείρησης να επιλύονται τα όποια προβλήµατα
µεταξύ τους. Αυταπάτες! 

Ταυτόχρονα οι απολύσεις αυτές έρχονται να εξυπηρετήσουν
επιχειρηµατικά σχέδια της εργοδοσίας και προστίθενται σε δε-
κάδες άλλες πανελλαδικά πάνω σε µια λογική της συγκεκριµένης
επιχείρησης να ξεµπερδεύουµε µε τους παλιούς εργαζόµενους
που έχουν συγκροτηµένα εργασιακά δικαιώµατα. Δεν είναι κα-
θόλου τυχαίες οι απολύσεις αυτές που έγιναν µάλιστα και λίγο
πριν την ψήφιση του νοµοσχεδίου-εκτρώµατος που καταργεί το
οκτάωρο και που ποινικοποιεί τη συνδικαλιστική δράση. 

Σας ρωτάµε λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα θα λάβει η Κυ-
βέρνηση, ώστε να ανακληθούν άµεσα οι απολύσεις των εργαζο-
µένων, να σταµατήσει επιτέλους αυτή η τροµοκρατία, οι απειλές,
η παρεµπόδισης της συνδικαλιστικής δράσης από την εργοδοσία
προς τους εργαζόµενους. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-

θέσεων κ. Τσακλόγλου.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, σχετικά µε το θέµα της ερώτησής σας το

οποίο αφορά όπως γράφετε, τις απολύσεις έξι εργαζοµένων
στην εταιρεία «JUMBO» στο Ηράκλειο της Κρήτης θα απαντήσω
σύµφωνα µε τα στοιχεία που µας έστειλε για αυτή την υπόθεση
η Επιθεώρηση Εργασίας η οποία πραγµατοποίησε χθες τριµερή
συνάντηση για αυτό το ζήτηµα.

Μάλιστα στο πλαίσιο της τριµερούς συνάντησης στο ΣΕΠΕ
που διενήργησε και έλεγχο στο πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡ-
ΓΑΝΗ» για να δει ακριβώς τον τρόπο µε τον οποίο η εταιρεία κα-
ταχώρισε στο ηλεκτρονικό σύστηµα τις µεταβολές αυτές στο
προσωπικό της.  

Ρωτάτε τι µέτρα θα αναλάβει το Υπουργείο για να ανακληθούν
οι απολύσεις και να σταµατήσει η παρεµπόδιση της συνδικαλι-
στικής δράσης από την εργοδοσία προς τους εργαζόµενους.

Κύριε Συντυχάκη, στη χώρα µας η συνδικαλιστική ελευθερία
και δράση και κατοχυρώνεται στο Σύνταγµα και προστατεύεται
από διεθνείς συµβάσεις εργασίας οι οποίες υπερισχύουν κάθε
αντίθετης διάταξης του νόµου, σύµφωνα µε το άρθρο 28 του
Συντάγµατος και ρυθµίζεται νοµοθετικά µε τον νόµο 1264/1982
όπως αυτός ισχύει σήµερα. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 14 του νόµου αυτού, απαγορεύεται
στους εργοδότες ή σε πρόσωπα που ενεργούν για λογαριασµό
τους ή σε οποιονδήποτε τρίτο να προβαίνουν σε οποιαδήποτε
πράξη ή παράλειψη που κατατείνει στην παρακώλυση της άσκη-
σης των συνδικαλιστικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων και ιδι-
αίτερα να ασκούν επιρροή στους εργαζόµενους για την ίδρυση
ή µη συνδικαλιστικής οργάνωσης, να επιβάλλουν ή να παρεµπο-
δίζουν µε οποιονδήποτε τρόπο ή µέσο την προσχώρηση εργα-

ζοµένων σε ορισµένη συνδικαλιστική οργάνωση, να απαιτούν
από τους εργαζόµενους δήλωση συµµετοχής ή µη συµµετοχής
ή αποχώρησης από συνδικαλιστική οργάνωση, να επεµβαίνουν
µε οποιονδήποτε τρόπο στη διοίκηση, λειτουργία και δράση των
συνδικαλιστικών οργανώσεων και να µεταχειρίζονται µε ευµένεια
ή δυσµένεια τους εργαζόµενους ανάλογα µε τη συµµετοχή τους
σε ορισµένη συνδικαλιστική οργάνωση.

Εξάλλου, βάσει του ίδιου νόµου, είναι άκυρη η καταγγελία της
σχέσης εργασίας για νόµιµη συνδικαλιστική δράση. Κρίνεται, δη-
λαδή, δικαστικά εάν µεταξύ της συνδικαλιστικής δράσης και της
καταγγελίας υπάρχει αιτιώδης σύνδεσµος. Αυτά ορίζει µεταξύ
άλλων η νοµοθεσία για την προστασία των εργαζοµένων από τις
συµπεριφορές του εργοδότη που έχουν ως στόχο την παρεµπό-
διση της συνδικαλιστικής τους δράσης. 

Αναφορικά µε το συγκεκριµένο θέµα της ερώτησής σας σύµ-
φωνα µε την ενηµέρωση που είχα από το Τµήµα Επιθεώρησης
Εργασίας του Ηρακλείου Κρήτης, η τοπική υπηρεσία µετά από
σχετικό αίτηµα της Ένωσης Ιδιωτικών Υπαλλήλων Ηρακλείου
όρισε τριµελής σύσκεψη για χθες. Όπως προανέφερα µετά την
υποβολή του αιτήµατος από την Ένωση Ιδιωτικών Υπαλλήλων το
ΣΕΠΕ Ηρακλείου διερεύνησε το πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡ-
ΓΑΝΗ», απ’ όπου για την ακρίβεια προκύπτει υποβολή τεσσάρων
εντύπων Ε6 που αφορούν σε καταγγελία σύµβασης εργαζοµέ-
νων και δύο Ε5 που αφορούν σε αναγγελία οικειοθελούς αποχώ-
ρησης εργαζόµενων από το διάστηµα 7 Ιουνίου έως 15 Ιουνίου
του 2021 στο υποκατάστηµα Ηρακλείου της συγκεκριµένης εται-
ρείας. Συνεπώς για να συζητούµε µε βάση τα πραγµατικά περι-
στατικά, σύµφωνα µε το ΣΕΠΕ έχουµε τέσσερις απολύσεις και
όχι έξι όπως ισχυρίζεστε. 

Αυτό που θέλω να επισηµάνω είναι ότι στην ερώτησή σας κά-
νετε αναφορά για απειλές εκ µέρους της εργοδοσίας και για πα-
ρεµπόδιση της συνδικαλιστικής δράσης των εργαζοµένων. Κύριε
Συντυχάκη, και εδώ η απάντηση του ΣΕΠΕ είναι διαφορετική από
την εικόνα που εσείς περιγράφετε στην ερώτησή σας, καθώς µε
βάση την χθεσινή έκτακτη ενηµέρωση που είχαµε από τον ΣΕΠΕ,
στο τµήµα επιθεώρησης -και αναφέρω επί λέξει- εργασιακών
σχέσεων Ηρακλείου Κρήτης δεν έχουν υποβληθεί για το έτος
2021 άλλες καταγγελίες ή αιτήµατα για διενέργεια εργατικής
διαφοράς για τα «JUMBO» της περιοχής του Ηρακλείου.

Για το αποτέλεσµα της χθεσινής τριµερούς συνάντησης -πέ-
ρασε και ο χρόνος µου- που αφορούσε τις απολύσεις των τεσ-
σάρων εργαζοµένων, θα απαντήσω αναλυτικά στη δευτερολογία
µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, τι να πω; Ση-

κώνω τα χέρια ψηλά, που λένε.
Το να κάνουµε µια κουβέντα για το εάν είναι κατοχυρωµένο το

δικαίωµα της συνδικαλιστικής δράσης, θα γελάει και το παρδαλό
κατσίκι. Διότι γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι προφανώς έχει ξε-
σαλώσει η εργοδοσία µε απολύσεις. Και ποιος δίνει αυτόν τον
αέρα στα πανιά της εργοδοσίας για να ξεσαλώνει και µάλιστα
τόσο προκλητικά; 

Δεν είναι οι δικές σας πολιτικές; Δεν είναι ότι όλα υποτάσσον-
ται στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων και
της καπιταλιστικής ανάπτυξης, δηλαδή µίας ανάπτυξης η οποία
ισοπεδώνει κάθε έννοια εργατικού δικαίου, ακυρώνει, καταργεί
κάθε εργατικό δικαίωµα και κατάκτηση;

Εσείς τώρα ξέρετε τι κάνετε; Επί της ουσίας βάλατε το ΣΕΠΕ
µπροστά, αξιοποιείτε την επιχειρηµατολογία του ΣΕΠΕ για να
υπερασπιστείτε την εταιρεία. Αυτό κάνατε. «Δεν είναι έξι, είναι
τέσσερις οι απολύσεις». Ε, απαντήστε για τις τέσσερις. Δεν απα-
ντάτε για τις τέσσερις απολύσεις. Αλλά είναι έξι οι απολύσεις.

Και γίνονται αυτό το διάστηµα, κύριε Υπουργέ, που η εταιρεία
µάλιστα σηµειώνει αύξηση 17% στις πωλήσεις της στο πρώτο
πεντάµηνο του 2021 σε σχέση µε το αντίστοιχο του 2020. Είναι
γνωστό πως αποτελεί όµιλο- ναυαρχίδα, θα έλεγα, στον κλάδο
του εµπορίου. Διαθέτει ογδόντα καταστήµατα σε Ελλάδα, Κύπ-
ρο, Βουλγαρία, Ρουµανία. 
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Σε αυτά τα καταστήµατα, λοιπόν, του συγκεκριµένου οµίλου
επικρατούν συνθήκες διαρκούς εντατικοποίησης της δουλειάς.
Μιλάµε για ωράριο- λάστιχο µε τετράωρα. Δηλαδή τώρα να απο-
δείξουµε ότι δεν υπάρχουν τετράωρα, ότι δεν δουλεύουν εξά-
ωρα, ότι είναι συµβάσεις του ενός µήνα µε µισθούς των 400
ευρώ, µε τροµοκρατία, µε απειλές απέναντι στους εργαζόµε-
νους; Δηλαδή αυτό πώς µπορείτε να το δικαιολογήσετε; Και όταν
µάλιστα όλα αυτά καλύπτονται νοµικά;

Κέρδη, λοιπόν, και νέα καταστήµατα του «JUMPO» όλα αυτά
βγαίνουν στις πλάτες των εργαζοµένων. Αυτή η λεγόµενη ευελι-
ξία, δηλαδή να αλλάζει και να χρησιµοποιεί τους εργαζόµενους
όποτε και όπου τους χρειάζεται είναι πλέον το µόνιµο χαρακτη-
ριστικό, όχι της συγκεκριµένης επιχείρησης, αλλά όλων των επι-
χειρήσεων. Γίνονται αλλαγές στο πρόγραµµα της εταιρείας, των
καταστηµάτων. Μαθαίνεται αυτό το πρόγραµµα από βραδύς και
το επόµενο πρωί -προσέξτε, κύριε Υπουργέ- καλούνται να πιά-
σουν δουλειά νωρίτερα, σµπαραλιάζοντας στην ουσία µε τον
τρόπο αυτόν τον οικογενειακό προγραµµατισµό. Και µιλάµε
τώρα για εργαζόµενους οι οποίοι είναι γονείς οι περισσότεροι.

Προκλητικά, λοιπόν, στην τριµερή, ο εκπρόσωπος της εται-
ρείας επανέλαβε πως το µόνο που ενδιαφέρει την επιχείρηση
είναι η απόδοση του προσωπικού και όχι η οικογενειακή κατά-
σταση των εργαζοµένων και τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν.
Δεν σας τα είπαν όλα ή επιλέξατε εσείς να χρησιµοποιήσετε από
το ΣΕΠΕ συγκεκριµένα πράγµατα. 

Ακόµα όµως και αυτό το κριτήριο της απόδοσης που η ίδια
θέτει, διαψεύδει την εργοδοσία όσον αφορά τις πρόσφατες απο-
λύσεις, αφού οι εργαζόµενοι που βρέθηκαν στο στόχαστρο είχαν
καλές αξιολογήσεις της απόδοσής τους, για να µπω στους δι-
κούς σας όρους, στη δική σας ορολογία. Αν αυτό, λοιπόν, δεν
είναι σκλαβιά, τότε δώστε µου εσείς έναν ορισµό της σκλαβιάς,
τι είναι σκλαβιά. Είναι µία σύγχρονη µορφή σκλαβιάς αυτό το
πράγµα.

Η εταιρεία, η οποία πολλές φορές έχει δείξει ότι µπρος στο
κέρδος δεν λογαριάζει ούτε µωροµάνες εργαζόµενες ούτε προ-
σωπικά προβλήµατα, δεν δίστασε -και αυτό σε απάντηση ότι ο
ΣΕΠΕ σας είπε ότι η εταιρεία δεν κάνει απειλές προς τους εργα-
ζόµενους, αν είναι δυνατόν- στις 16 του µήνα, που ήταν η απερ-
γία για το νοµοσχέδιο -έκτρωµα, να καλέσει την αστυνοµία. Γιατί
την κάλεσε; Προφανώς την κάλεσε για να τροµοκρατήσει τους
εργαζόµενους του καταστήµατος και τους εκατοντάδες άλλους
εργαζόµενους που µπροστά στο κατάστηµα βροντοφώναζαν
«πάρτε πίσω τις απολύσεις». Αυτό δεν είναι τροµοκρατία, δεν
είναι απειλή της επιχείρησης απέναντι στους εργαζόµενους σε
µια νόµιµη απεργία;

Και βάζετε όλοι πλάτη σε αυτή την ιστορία. Δεν είστε µόνο
εσείς. Είναι και ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι και το Κίνηµα Αλλαγής, όλα τα
κόµµατα που αποδέχεστε αυτές τις βέλτιστες εργασιακές συν-
θήκες, συνθήκες γαλέρας και εργοδοτικής τροµοκρατίας.

Σε κάθε περίπτωση οι εργαζόµενοι δεν θα το βάλουν κάτω.
Ήρθε πραγµατικά η ώρα οι εργαζόµενοι και να πιστέψουν και να
δείξουν την πραγµατική τους δύναµη. Γιατί χωρίς αυτούς κανένα
κατάστηµα και καµµιά αποθήκη δεν θα µπορούσε να λειτουργή-
σει και κανένα ράφι να γεµίσει. 

Παρέµβετε. Να πάρουν πίσω τις απολύσεις. Να ξαναπάνε οι
εργαζόµενοι στη δουλειά τους και να παρθούν και άλλα µέτρα.
Οι συµβάσεις µερικής απασχόλησης να είναι συµβάσεις πλήρους
απασχόλησης. Να γίνουν προσλήψεις προσωπικού επιπλέον και
όχι να έχουν την ευθύνη για δύο και τρία τµήµατα στη βάρδια ο
κάθε εργαζόµενος. Είναι πολλά που πρέπει να γίνουν στις επι-
χειρήσεις. Μη µου πείτε ότι δεν τα βλέπετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε. 
Θα παρακαλέσω να είµαστε συνεπείς στον χρόνο µας µε τη

σχετική βέβαια ανοχή.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, δόξα τω Θεώ, ζούµε σε µια ευνοµούµενη

χώρα και υπάρχει ένα συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο. Αυτό ακο-

λουθούµε και δεν είναι στις προθέσεις µας να παραβιάσουµε τον
νόµο. Και ελπίζω ότι δεν είναι κάτι το οποίο µου ζητάτε, γιατί ου-
σιαστικά αυτό υπαινιχθήκατε στην ερώτησή σας. Αφήνω δε
ασχολίαστα άλλα πράγµατα, ότι αποτελεί τροµοκρατία η παρου-
σία της Αστυνοµίας και ούτω καθεξής. Αυτό είναι η δική σας ερ-
µηνεία. Νοµίζω σε καµµία ευνοµούµενη κοινωνία η παρουσία της
Αστυνοµίας, δηλαδή ενός οργάνου του κράτους δεν αποτελεί
τροµοκρατία.

Τώρα για τη νοµοθεσία αυτό που προβλέπει ρητά τους όρους
και τις προϋποθέσεις για τις οποίες µπορεί να γίνει µία καταγγε-
λία σύµβασης εργασίας, από την ενηµέρωση που έχουµε από τη
Διεύθυνση Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας,
σύµφωνα µε τον Αστικό Κώδικα, η καταγγελία σύµβασης εργα-
σίας αορίστου χρόνου αποτελεί δικαίωµα του εργοδότη και του
µισθωτού.

Επίσης, σύµφωνα πάντα µε την υφιστάµενη νοµοθεσία, η κα-
ταγγελία της σύµβασης εργασίας από τον εργοδότη είναι άκυρη
ως καταχρηστική όταν µεταξύ άλλων λόγων υπαγορεύεται από
ταπεινά ελατήρια που δεν εξυπηρετούν τον σκοπό του δικαιώ-
µατος, όπως συµβαίνει στις περιπτώσεις που η καταγγελία οφεί-
λεται σε εµπάθεια, µίσος, έχθρα ή λόγους εκδικήσεως, συνεπεία
προηγηθείσης νόµιµης, αλλά µη αρεστής στον εργοδότη συµπε-
ριφοράς του εργαζοµένου ή όταν γίνεται για οικονοµικοτεχνι-
κούς λόγους. Επίσης συντρέχει περίπτωση καταχρηστικής
καταγγελίας όταν δεν υπάρχει για αυτήν κάποια αιτία και γίνεται
η απόλυση καθ’ υπέρβαση των ορίων που θέτει ο νόµος. 

Το αν υπάρχει ή αν δεν υπάρχει τέτοιου είδους υπέρβαση της
νοµοθεσίας το κρίνει το δικαστήριο, βάσει των πραγµατικών πε-
ριστατικών και συνθηκών κάθε συγκεκριµένης περίπτωσης και
σίγουρα δεν είναι το Υπουργείο Εργασίας το οποίο θα κρίνει αυ-
τούς εδώ τους όρους.

Το επισηµαίνω αυτό, επειδή σύµφωνα µε το ΣΕΠΕ φαίνεται ότι
η υπόθεση ήδη οδηγείται στα δικαστήρια. Συγκεκριµένα, όπως
µας ενηµέρωσε η Επιθεώρηση Εργασίας, το αποτέλεσµα της τρι-
µερούς σύσκεψης που αφορούσε στις απολύσεις που έγιναν στο
«JUMPO» του Ηρακλείου Κρήτης ήταν αρνητικό. Οι εκπρόσωποι
των εργαζοµένων υποστηρίζουν ότι οι απολύσεις είναι άκυρες
ως καταχρηστικώς γενόµενες λόγω της συνδικαλιστικής τους
δράσης. Από την πλευρά της η επιχείρηση αναφέρει ότι οι απο-
λύσεις είναι νόµιµες και δεν έχουν να κάνουν µε τη συνδικαλι-
στική δράση, αλλά έχουν να κάνουν µε την υπηρεσιακή τους
απόδοση. Σύµφωνα πάντα µε το ΣΕΠΕ τα δύο µέρη εµµένουν
στις απόψεις τους, οι δε εργαζόµενοι και το σωµατείο τους θα
προσφύγουν στη δικαιοσύνη. Αυτή θα αποφανθεί τελεσίδικα για
τη δυνατότητα απόλυσης των συγκεκριµένων τεσσάρων εργαζο-
µένων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Νίπτω τας χείρας µου, δηλαδή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Συντυχάκη, µπορεί να έχετε την
άποψη ότι σε κάθε εργατική διαφορά δεν θα παρεµβαίνει η δι-
καιοσύνη, αλλά θα παρεµβαίνει το Υπουργείο Εργασίας, αλλά
δεν είναι έτσι. Το Υπουργείο Εργασίας έχει συµφιλιωτικούς µη-
χανισµούς. Αυτούς τους χρησιµοποιήσαµε όλους. Από εκεί και
µετά αυτό το πράγµα το οποίο έχουν σαν Έλληνες πολίτες και
οι εργοδότες και οι εργαζόµενοι είναι η προσφυγή τους στη δι-
καιοσύνη. Αυτή είναι η διαδικασία και αυτή πρέπει να είναι η δια-
δικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 884/18-6-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ολοκληρωτική κάλυψη των
αναγκών για την εγγραφή των παιδιών στους παιδικούς σταθ-
µούς, τα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης (ΚΔΑΠ) και Κέντρα
Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών µε Αναπηρία (ΚΔΑΠ-
ΑΜΕΑ)».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Βορί-
δης.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος για δύο λεπτά.
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η υποβάθµιση, η υποχρηµατοδότηση αυτών

των δηµόσιων δηµοτικών, παιδικών και βρεφικών σταθµών είναι
κάτι το διαχρονικό και αφορά όχι µόνο εσάς τώρα, ως Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά αφορούσε και τον ΣΥΡΙΖΑ
χθες. Και είναι διαπιστωµένο ότι υπολείπονται κατά πολύ των
πραγµατικών αναγκών των νοικοκυριών και του αριθµού των παι-
διών που πρέπει να καλύψουν. 

Αυτό το πρόγραµµα εναρµόνισης οικογενειακής και επαγγελ-
µατικής ζωής που υπάρχει, υποτίθεται έρχεται συµπληρωµατικά
να καλύψει διαπιστωµένες ανάγκες. Στην πραγµατικότητα όµως
καλύπτει ένα πολύ µικρό µέρος των πραγµατικών αναγκών. Το
πρόβληµα είναι πολύ πιο οξυµµένο στις βρεφικές ηλικίες. Αυτό
το κοµµάτι παραµένει διαχρονικά πλήρως ανεπαρκές και στην
ευθύνη της οικογένειας. 

Εξίσου εκρηκτική είναι η κατάσταση όσον αφορά τις απογευ-
µατινές δραστηριότητες των παιδιών στις δοµές των ΚΔΑΠ και
ΚΔΑΠ-ΑΜΕΑ, όπως επιβεβαιώνεται από τα χιλιάδες παιδιά που
απορρίφθηκαν την περυσινή χρονιά από αυτό το πρόγραµµα.

Η κατάσταση από τότε που η ευθύνη αυτών των σηµαντικών
δοµών για το παιδί και την οικογένεια πέρασε από το κράτος
στους δήµους έχει χειροτερέψει. Οι δοµές συρρικνώνονται, οι
ιδιώτες παίρνουν κεφάλι µε τη συνδροµή και τη χρηµατοδότηση
του κράτους, όπως βέβαια την εισήγαγε η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε τα περίφηµα voucher, κάτι το οποίο το συνεχίζετε και
εσείς. Απότοκο αυτής της πολιτικής το ποσοστό των εργαζοµέ-
νων µε το καθεστώς των ελαστικών και ευκαιριακών σχέσεων ερ-
γασίας που σήµερα ήδη υπερβαίνει το 50% για τους παιδικούς
σταθµούς ενώ στις δοµές των ΚΔΑΠ, ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ είναι κυρίαρχο
αυτό το καθεστώς µε δυόµισι χιλιάδες συµβασιούχους εργαζό-
µενους στα περίπου τετρακόσια είκοσι επτά ΚΔΑΠ και εβδο-
µήντα πέντε ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ. 

Πλάι σε αυτή την πολιτική απαξίωσης ανθίζουν φυσικά και οι
καινοτόµες προτάσεις της Κυβέρνησης, όπως το περίφηµο πρό-
γραµµα «Νταντάδες της Γειτονιάς», παρουσιάζοντάς το τάχα ως
πρωτοποριακό και ότι έρχεται να ενισχύσει τις άνεργες γυναίκες.
Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση, η Ευρωπαϊκή Ένωση, το ευρωε-
νωσιακό κεφάλαιο αξιολογούν ως δαπανηρό έργο για το κράτος
το σύγχρονο και το πυκνό δίκτυο παιδικών δοµών µε το αναγκαίο
επιστηµονικό και παιδαγωγικό προσωπικό και προκρίνουν λύσεις
που υποβιβάζουν παντελώς την επιστηµονική παιδαγωγική διά-
σταση της ανάπτυξης του παιδιού. 

Κατά την άποψή µας, η αναγκαιότητα της φροντίδας του παι-
διού πρέπει να είναι επιστηµονική και στην αποκλειστική ευθύνη
του κράτους. Να προσφέρεται σε όλα τα παιδιά, µε όλο το ανα-
γκαίο µόνιµο διεπιστηµονικό προσωπικό και σε κατάλληλα κτήρια
που να υπηρετούν την παιδαγωγική λειτουργία. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Ποια είναι τα µέτρα που
προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση ώστε οι παιδικοί και βρεφικοί
σταθµοί στους δήµους της χώρας να µπορέσουν να καλύψουν
όλες τις ανάγκες των παιδιών και των οικογενειών τους, καθώς
και µε ποια µέτρα θα  στηρίξετε τα ΚΔΑΠ, ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ στους
δήµους ώστε να ανταποκριθούν στις αυξηµένες ανάγκες των
παιδιών και των οικογενειών τους; Και, δεύτερον, πότε επιτέλους
θα µονιµοποιηθούν στο σύνολό τους οι εργαζόµενοι στις αντί-
στοιχες δοµές που χρόνια τώρα είναι όµηροι των ληξιπρόθεσµων
χρηµατοδοτικών προγραµµάτων και συχνά πυκνά εκβιάζονται µε
την απειλή της απόλυσης από σειρά δηµάρχων; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα ξεκινήσω από τα ζητήµατα τα οποία είναι

κατ’ εξοχήν αρµοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών. Αυτό
είναι το θέµα που µε ρωτάτε, αν θα µονιµοποιήσουµε το σύνολο
των εργαζοµένων στις αντίστοιχες δοµές. Η απάντηση είναι όχι.
Και θα εξηγήσω τώρα γιατί δεν θα το κάνουµε αυτό. Δεν θα το
κάνουµε γιατί, όπως αντιλαµβάνεστε, αυτό είναι συγχρηµατοδο-
τούµενο πρόγραµµα. Είναι συγχρηµατοδοτούµενο πρόγραµµα

σηµαίνει ότι υπάρχουν χρήµατα που έρχονται ακριβώς για το
πρόγραµµα αυτό από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Η ένταξη σε καθε-
στώς  µονιµότητας των υπαλλήλων αυτών σηµαίνει ότι στην
πραγµατικότητα παύει το πρόγραµµα να είναι συγχρηµατοδο-
τούµενο και πάνε να πληρωθούν από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό. Άρα εκείνο που µου λέτε µε αυτή την πρόταση είναι να
χάσουµε γύρω στα 270 εκατοµµύρια. Εγώ λέω να µην τα χά-
σουµε. Άρα το πρόγραµµα του ΕΣΠΑ και για την επόµενη προ-
γραµµατική περίοδο θα συνεχίσει να τρέχει µε τον τρόπο που
τρέχει τώρα. Τώρα, το αν φέρονται καλά ή κακά οι δήµαρχοι ή
και ποιος δήµαρχος φέρεται καλά και ποιος δήµαρχος φέρεται
κακά και ποιος απειλεί ή όχι, αυτό όπως αντιλαµβάνεστε έχει να
κάνει µε τους δηµάρχους και όχι µε το Υπουργείο Εσωτερικών.

Τώρα στο δεύτερο που µε ρωτάτε θα σας πω πως άριστα γνω-
ρίζετε ότι µάλλον κακώς ρωτάτε εµένα. Γιατί; Γιατί στην πραγ-
µατικότητα το Υπουργείο Εσωτερικών σε ό,τι έχει να κάνει µε το
θέµα του προϋπολογισµού απλώς διαχειρίζεται τα ποσά τα οποία
έχουν ήδη, ας το πω προκαθοριστεί αφ’ ενός από το Υπουργείο
Ανάπτυξης στο πλαίσιο του επιχειρησιακού προγράµµατος και
αφ’ ετέρου από το Υπουργείο Εργασίας το οποίο έχει την ευθύνη
για τη λειτουργία αυτού του προγράµµατος. Απλώς θα σας
δώσω ορισµένα στοιχεία για τα ποσά τα οποία αφορούν το τρέ-
χον έτος. 

Στο τρέχον έτος, λοιπόν, το συγκεκριµένο πρόγραµµα που λέ-
γεται «Εναρµόνιση οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής
2020-2021» έχει ενταχθεί πράγµατι σε ΕΣΑΕ του Υπουργείου
Εσωτερικών. Έχει προϋπολογισµό 164.980.227,33. Αποτελεί µέ-
ρος του συνολικού προϋπολογισµού του προγράµµατος, όµως,
ενισχύθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών µε περαιτέρω επιχο-
ρήγηση από το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» και αυτό µε απόφαση
στις 11-11-2020 µε το ποσό των 15.076.880 ευρώ. 

Επίσης, υπάρχουν πρόσθετα ποσά τα οποία έχουν δοθεί για
την ενίσχυση του συγκεκριµένου προγράµµατος. Έχει ληφθεί
µάλιστα και µια έγκριση, όπως µε ενηµερώνει το Υπουργείο Ανά-
πτυξης, για µια περαιτέρω ενίσχυση άλλων 20 εκατοµµυρίων
ευρώ. Άρα αυτό το οποίο µπορεί να κάνει η ελληνική Κυβέρνηση
για τη στήριξη του συγκεκριµένου προγράµµατος το κάνει.
Όµως, ειδικότερα στο θέµα της χρηµατοδότησης, επειδή, όπως
σας είπα, αυτά είναι προγράµµατα που τρέχουν από το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης και από το Υπουργείο Εργασίας θα πρέπει να κά-
νετε την ερώτηση στους αρµοδίους Υπουργούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ένας πρώτος σχολιασµός,

κύριε Υπουργέ, είναι ο εξής: Μην πετάτε το µπαλάκι ο ένας στον
άλλον. Η Κυβέρνηση είναι ενιαία. Είστε Υπουργός Εσωτερικών.
Στην ευθύνη των δήµων βρίσκονται οι παιδικοί, βρεφικοί σταθµοί,
τα ΚΔΑΠ, ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ. Δεν µπορεί να λέτε ότι ξέρετε το χρηµα-
τοδοτικό κοµµάτι είναι αλλού, το κοµµάτι το εργασιακό είναι
αλλού και πάει λέγοντας. Όχι. Να αναλάβετε ως Κυβέρνηση την
ευθύνη. Είστε εδώ για να απαντήσετε σε µια επίκαιρη ερώτηση,
άρα οφείλετε να απαντήσετε ολοκληρωµένα και υποθέτω ότι
έχετε κάνει και µια σχετική συνεννόηση µε τα αντίστοιχα Υπουρ-
γεία, διαφορετικά τι νόηµα έχει να καθόµαστε να κουβεντιά-
ζουµε. 

Προσέξτε να δείτε ένα ερώτηµα που θέλω να θέσω είναι το
εξής: Υπάρχει αναγκαιότητα σήµερα για περισσότερες δοµές
που θα καλύψουν το σύνολο των πραγµατικών αναγκών παιδιών,
οικογενειών, νέων ζευγαριών; Η απάντηση είναι προφανώς και
υπάρχει αναγκαιότητα. Μπορείτε να µας πείτε ποια είναι τα
µέτρα τα οποία θα πάρετε έτσι ώστε η χρηµατοδότηση, η ευθύνη
του κράτους που αναλογεί, να συντείνει προς αυτή την κατεύ-
θυνση επίλυσης του προβλήµατος. Το λέω αυτό γιατί και από τα
λεγόµενά σας τώρα, αλλά γενικότερα αυτό το κράτος τώρα το
αστικό και οι θεσµοί του προσεγγίζουν διαχρονικά το θέµα αυτό
των κοινωνικών δοµών µε τη λογική του κόστους. Λέτε «µα, γιατί
να µονιµοποιήσουµε αυτό το προσωπικό; Για να δώσουµε 270
εκατοµµύρια», όπως είπατε, επιπλέον;». Ναι να τα δώσετε. Το
κριτήριο ποιο είναι; Δεν είναι οι δοµές για να εξυπηρετηθούν οι
ανάγκες των νέων οικογενειών; Δεν κατάλαβα πώς θα βρείτε τα
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270 plus και άλλα τόσα, και άλλα τόσα και πολλαπλάσια για να
αγοράσετε τα Rafale, για να δίνετε δεξιά και αριστερά στους επι-
χειρηµατίες. Λέτε 72 δισεκατοµµύρια ότι θα πάρετε από το Τα-
µείο Ανάκαµψης. Πού θα πάνε; Γιατί δεν έχουν προτεραιότητα
αυτές οι κοινωνικές δοµές και έχει προτεραιότητα, ξέρω εγώ, η
ανάπτυξή σας. Δηλαδή, αυτά δεν χωράνε στην ανάπτυξη την
δική σας; Προφανώς και δεν χωράνε.

Και θα σας φέρω ένα παράδειγµα. Το κράτος δίνει κάθε χρόνο
110 εκατοµµύρια για τα ΚΔΑΠ. Και µάλιστα κατηγορήθηκαν τα
ΚΔΑΠ, οι εργαζόµενοι -δεν ξέρω ακριβώς, εν πάση περιπτώσει-
για κατασπατάληση, λέει, του δηµόσιου χρήµατος. Αυτά µας είπε
η κ. Μιχαηλίδου, γίνεται, λέει, κατασπατάληση του δηµόσιου χρή-
µατος. Όµως, η πραγµατικότητα µε τους αριθµούς είναι εντελώς
διαφορετική και αν πάρουµε τα ίδια τα στοιχεία της ΕΕΤΑΑ,
βάσει των voucher που ενεργοποιούνται κάθε χρόνο στα ΚΔΑΠ,
δηµοτικά και ιδιωτικά, φαίνεται ότι το 2019-2020 δόθηκαν 79 εκα-
τοµµύρια, όχι 110, τα 30 δόθηκαν στα δηµοτικά ΚΔΑΠ και τα 49
εκατοµµύρια -στρογγυλούς αριθµούς λέω- στα ιδιωτικά ΚΔΑΠ.
Το 2020-2021 75.235.000, στα δηµοτικά ΚΔΑΠ 17,5 εκατοµµύρια,
στα ιδιωτικά ΚΔΑΠ σχεδόν 58 εκατοµµύρια. Δηλαδή, στην ουσία
χρηµατοδοτείτε τον ιδιωτικό τοµέα, δηλαδή σας ενδιαφέρει να
χρηµατοδοτήσετε τον ιδιωτικό τοµέα και όχι να δώσετε για να
ενισχύσετε τους δηµόσιους, δηµοτικούς παιδικούς σταθµούς
ΚΔΑΠ, ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ και να µονιµοποιήσετε αυτό το προσωπικό,
γιατί είναι προϋπόθεση της ενίσχυσης αυτών των δοµών. Άρα θέ-
λετε να αποδοµήσετε αυτές τις δοµές. Αυτή είναι η αντίληψή
σας. Όµως, πενήντα εννέα χιλιάδες παιδιά δεν έλαβαν voucher
ενώ το δικαιούταν. 

Οι χρηµατοδοτήσεις των δηµοτικών ΚΔΑΠ υπέστησαν κατα-
στροφική καθίζηση κατά 43% από το 2019-2020 και την τρέ-
χουσα χρονιά 2020-2021, προκαλώντας τεράστιο πρόβληµα.

Αυτή είναι η πολιτική των vouchers που εισήγαγε φυσικά ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όπως είπαµε και µε αυτόν τον τρόπο νοµιµοποιείται µια αν-
τιδραστική πολιτική, θεωρώντας ότι η αγωγή και η φροντίδα των
παιδιών δεν υφίσταται πλέον ως κοινωνική ανάγκη, ως δικαίωµα
για όλα τα παιδιά, αλλά ως εµπόρευµα και η όποια παρέµβαση
του κράτους παίρνει τη µορφή λοταρίας της φτώχειας µε ευκαι-
ριακές λύσεις και µε ηµεροµηνία λήξης.

Κατά συνέπεια, θεωρούµε ότι οι δοµές αυτές δεν µπορεί παρά
να λειτουργούν µε ένα ενιαίο πλαίσιο -γι’ αυτό σας λέω ότι η Κυ-
βέρνηση έχει ενιαία την ευθύνη- υπαγόµενες πανελλαδικά σε µια
κοινή διοικητική µορφή, µε στόχο να ξεπεραστεί η σηµερινή πρα-
κτική όπου οι δοµές υπάγονται διοικητικά σε τρεις διαφορετικές
νοµικές µορφές φορέων της τοπικής αυτοδιοίκησης, δηλαδή δή-
µους, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου ή νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου του δήµου. Το λέω αυτό διότι πρέπει να δια-
σφαλιστεί ένας στοιχειώδης ενιαίος παιδαγωγικός σχεδιασµός
και επιστηµονικός έλεγχος των στόχων τους. Αυτή είναι η άποψή
µας.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Συντυχάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Αν κατάλαβα καλά, κύριε συνάδελφε, λέτε το εξής: «Εντάξει

τα 270 εκατοµµύρια τα οποία προέρχονται από το συγχρηµατο-
δοτούµενο πρόγραµµα, βάλτε όµως κι άλλα 270, άρα 540».
Σωστά; Αυτό λέτε; Εγώ αυτό κατάλαβα. Όταν µου λέτε «ναι, γιατί
να µην τους µονιµοποιήσετε» και σας λέω ότι αν τους µονιµοποι-
ήσω, βγαίνουν από το πρόγραµµα και πηγαίνουν στον κ. Βεσυ-
ρόπουλο για να τους πληρώνει το Γενικό Λογιστήριο, εσείς µου
λέτε «ναι, βεβαίως, κάντε το αυτό». Σας ρωτώ: Τα 270 εκατοµ-
µύρια του συγχρηµατοδοτούµενου τι θα τα κάνουµε τώρα; Θα
τα κρατήσουµε ή θα τα χάσουµε; 

Επειδή δεν µπορείτε να µου πείτε «θα τα χάσουµε», τι µου λέτε
τώρα; Μου λέτε: «Βάλ’ τους µέσα, δώσε 270 και πάρε και άλλους
τόσους µε 270 εκατοµµύρια συγχρηµατοδοτούµενο». Οπότε σε
δεύτερη φάση υποθέτω ότι θα έλθετε να µου πείτε το εξής:
«Τώρα και το επόµενο συγχρηµατοδοτούµενο βάλτο και αυτό
µέσα, άρα 540 και βάλε άλλα 270». Αυτό είναι σοβαρή προσέγ-

γιση των αναγκών; Είναι σεβασµός του χρήµατος του φορολο-
γούµενου; 

Ακούω το δεύτερο τώρα. Εγώ γι’ αυτό δεν θέλω να επεκτείνο-
µαι. Ακούστε. Εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα στο οποίο θεωρώ ότι θα
συµφωνήσετε µαζί µου. Είστε παλαιός κοινοβουλευτικός, υπη-
ρετούµε εδώ πολλά χρόνια µαζί. Δεν γίνεται να είναι ο κάθε
Υπουργός κυβερνητικός εκπρόσωπος. Ενιαία είναι η ευθύνη της
Κυβέρνησης, βεβαίως, αλλά ο Υπουργός οφείλει να απαντά σε
αντικείµενα της αρµοδιότητός του. Δεν σας εµποδίζει κανείς να
κάνετε την ίδια ερώτηση στον Υπουργό Εργασίας και θα σας
απαντήσει ο Υπουργός Εργασίας. Δεν σας εµποδίζει κανείς να
κάνετε την ίδια ερώτηση στον Υπουργό Ανάπτυξης. Θα σας
απαντήσει. Όµως, δεν µπορούµε εδώ να απαντάµε όλοι επί παν-
τός επιστητού, διότι τότε ξέρετε τι κάνουµε; Θα έλθουµε να σας
διαβάζουµε ξερά κείµενα που έχουν διαµορφώσει οι υπηρεσίες
και χάνεται και η ουσία της ερωταπόκρισης της κοινοβουλευτι-
κής. 

Εγώ, λοιπόν, χωρίς να ξέρω το θέµα βλέπω ότι έχετε αντίρ-
ρηση και µε το θέµα των vouchers. Δηλαδή τι αντίρρηση έχετε;
Ουσιαστικά το voucher τι είναι; Το δικαίωµα της επιλογής αυτού
που έχει το voucher να πάει στον ιδιωτικό ή στον δηµοτικό. Εσείς
δεν θέλετε οι πολίτες να έχουν αυτό το δικαίωµα επιλογής. Θέ-
λετε να πηγαίνουν µόνο στον δηµοτικό σταθµό και µάλιστα δεν
θέλετε ούτε τους δηµοτικούς σταθµούς. Θέλετε τους κρατικούς
σταθµούς. Εντάξει, αυτό είναι µια παλιά, όπως ξέρετε, παραδο-
σιακή φιλοσοφική και ιδεολογική αντιπαράθεσή µας.

Όµως, εγώ θα εξακολουθήσω να λέω ότι υποστηρίζω το δι-
καίωµα της επιλογής ελευθερίας τελικά αυτού που έχει να δια-
λέξει ανάµεσα στον ιδιωτικό και στον δηµόσιο και µου φαίνεται
αυτό µια χαρά. Θα πω επίσης ότι θεωρώ ότι ειδικά τέτοιου είδους
δοµές λειτουργούν πολύ καλύτερα σε αποκεντρωµένο επίπεδο
παρά σε κεντρικό επίπεδο και εποµένως η αυτοδιοίκηση κάνει
καλύτερη δουλειά και πρέπει να την εµπιστευόµαστε.

Στο θέµα της χρηµατοδότησης νοµίζω ότι ήµουν σαφής. Αυτό
είναι ένα συγχρηµατοδοτούµενο πρόγραµµα. Σας είπα τα ποσά
τα οποία έχει µέσα και από εκεί και πέρα και την προσπάθεια που
έχει κάνει η Κυβέρνηση µε πρόσθετα ποσά κατόπιν εγκρίσεως
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, γιατί αλλιώς δεν δίνονται αυτά τα
ποσά, προκειµένου να ενισχύσει τη λειτουργία των συγκεκριµέ-
νων δραστηριοτήτων.

Εποµένως νοµίζω ότι όλα έχουν καταστεί σαφή και για τη θέση
σας και για τη θέση µας.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 885/18-6-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Παναγιώτη Κου-
ρουµπλή προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αδικίες στην
καταβολή των αναδροµικών για χιλιάδες συνταξιούχους».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Βεσυρόπουλος.
Κύριε Κουρουµπλή, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι παγκοίνως

γνωστό και πιστεύω και παραδεκτό απ’ όλους µας όσοι συµµε-
τέχουµε στο πολιτικό σύστηµα ότι η πρώτη κοινωνική οµάδα που
πλήρωσε την οικονοµική κρίση και τις περικοπές που επέβαλαν
τα µνηµόνια ήταν οι συνταξιούχοι. Έντεκα φορές έγιναν περικο-
πές στο επίπεδο των συντάξεων, γιατί ακριβώς για όλους όσους
κυβέρνησαν αυτά τα χρόνια ήταν η πιο εύκολη λύση να υπάρξουν
περικοπές.

Ήλθε η προσφυγή των συνταξιοδοτικών οργανώσεων και η
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, η οποία απαιτούσε
να δοθούν τα αναδροµικά της περιόδου του δεύτερου εξαµήνου
του ’15 και του πρώτου εξαµήνου του ’16, δυστυχώς, χωρίς τα
δώρα και καλώς έπραξε η Κυβέρνηση το 2020 και έδωσε πίσω
αυτά τα αναδροµικά. 

Έρχεται, όµως, τώρα και δηµιουργείται ένα εξαιρετικά κρίσιµο
και δυσµενές περιβάλλον από πλευράς επιπτώσεων για τους αν-
θρώπους αυτούς, γιατί η Κυβέρνηση δεν προχωρά στην αυτο-
τελή φορολόγηση που ίσχυε µέχρι 20%, αλλά µε τους νόµους
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4714 άρθρο 114 και 4734 ουσιαστικά δηµιουργεί µια νέα συν-
θήκη όπου τα χρήµατα αυτά θα θεωρηθούν ως εισόδηµα, θα φο-
ρολογηθούν ως εισόδηµα. Οι εργαζόµενοι καλούνται να κατα-
θέσουν δύο φορολογικές δηλώσεις διορθωτικές για το ’15 και
για το ’16, µε συνέπεια να υποστούν και το κόστος για τα χρή-
µατα που θα πληρώσουν στους λογιστές που πρέπει να κάνουν
αυτές τις διορθωτικές, αλλά και την ταλαιπωρία.

Το αίτηµα είναι ότι θα πρέπει να υπάρξει ρύθµιση κι εδώ πρέ-
πει να µας τα πει σαφώς η Κυβέρνηση, γιατί είναι ένα λεπτό θέ-
µα. Εγώ δεν πλειοδοτώ, κύριε Υπουργέ, ότι από την εδώ πλευρά
υπάρχει µεγαλύτερη ευαισθησία και από την άλλη όχι. Είναι ένα
εξαιρετικά ευαίσθητο θέµα. Πιστεύω ότι ευαισθητοποιεί όλους
µας. Ωστόσο, είναι µια εκκρεµότητα στην οποία πρέπει να µας
πείτε σαφώς: Θα προχωρήσετε σε ρύθµιση για αυτοτελή φορο-
λόγηση µέχρι 20% και για ρύθµιση του ειδικού φόρου αλληλεγ-
γύης ή θα πάει µε τη διαδικασία όπου θα θεωρηθεί εισόδηµα και
ως εκ τούτου θα µπορεί να φορολογηθεί µέχρι 45%; Φαντα-
στείτε, δηλαδή, αν φορολογηθεί µέχρι 45%, τι τελικά θα µείνει σ’
αυτούς τους ανθρώπους.

Περιµένω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, και περιµένουµε όλοι και πε-
ριµένουν κυρίως οι συνταξιούχοι µια εξαιρετικά σαφή τοποθέ-
τηση που να δίνει λύση σ’ αυτό το αγωνιώδες πρόβληµα που
τους απασχολεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, έχω απαντήσει σε ερωτήσεις συναδέλφων

µε το ίδιο ακριβώς θέµα, παραθέτοντας αναλυτικά στοιχεία. Η
Κυβέρνησή µας απέδειξε έµπρακτα ότι σέβεται τις δικαστικές
αποφάσεις για την επιστροφή των αναδροµικών. Και όχι µόνο ως
προς το ακριβές πεδίο εφαρµογής αυτών των αποφάσεων, αλλά
και ως προς όλο το εύρος των δυνητικά δικαιούχων των συγκε-
κριµένων δικαστικών αποφάσεων, έστω και αν αυτοί δεν κατέθε-
σαν προσφυγή.

Να σας υπενθυµίσω ότι τον περασµένο Ιούλιο φέραµε και ψη-
φίσαµε τροπολογία µε την οποία επεκτάθηκε η απόδοση των
αναδροµικών για το ενδεκάµηνο Ιουνίου 2015 - Μάϊου 2016 και
για όσους από τους συνταξιούχους δεν είχαν ασκήσει αγωγή
ενώπιον των διοικητικών δικαστηρίων.

Να επισηµάνω επίσης ότι οι υπ’ αριθµόν 1439 ως 1443 του
2020 αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας προέβλεπαν
σαφέστατα επιστροφή των αναδροµικών µόνο σε όσους είχαν
ασκήσει ένδικα µέσα. Δεν µείναµε όµως στην επέκταση του αριθ-
µού των δικαιούχων για την καταβολή των αναδροµικών. 

Με την ψήφιση του ν.4701/2020 και συγκεκριµένα µε το άρθρο
30, η Κυβέρνηση έδωσε ουσιαστική λύση στο πρόβληµα µε τα
αναδροµικά ποσά συντάξεων για τα οποία οι συνταξιούχοι κλή-
θηκαν να πληρώσουν φόρο. Μιλάµε για ένα µεγάλο ποσοστό
αναδροµικών συντάξεων που εισπράχθηκαν το 2013 από τους
δικαιούχους, οι οποίοι όµως δεν συµπεριέλαβαν τα συγκεκριµένα
ποσά στη φορολογική τους δήλωση, µε αποτέλεσµα να τους κα-
ταλογιστεί φόρος. Μάλιστα υπήρχαν και περιπτώσεις κατά τις
οποίες προέκυψαν και ορισµένες πράξεις προσδιορισµού φόρου
που εκδόθηκαν, παρά το γεγονός ότι τα εισοδήµατα αυτά είχαν
συµπεριληφθεί από τους φορολογούµενους στις δηλώσεις που
είχαν υποβάλει. 

Τι κάναµε, λοιπόν, για να δώσουµε λύση σε αυτό το πρόβληµα;
Καταθέσαµε και ψηφίσαµε νοµοθετική ρύθµιση, σύµφωνα µε την
οποία δόθηκε η δυνατότητα σε όλους αυτούς τους ανθρώπους
να υποβάλουν τροποποιητικές δηλώσεις, για να διασφαλιστεί η
φορολόγηση των σχετικών ποσών στο έτος στο οποίο πράγµατι
ανάγονται και όχι συνολικά στο έτος στο οποίο εισπράχθηκαν.
Καταστήσαµε επίσης σαφές ότι δεν θα επιβληθούν πρόστιµα,
ενώ µειώθηκαν σηµαντικά οι επιβαλλόµενες προσαυξήσεις στους
συνταξιούχους που έλαβαν καθυστερηµένα την πρώτη τους σύν-
ταξη για τα µη δηλωθέντα αναδροµικά τους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ περί-

µενα να µας πείτε ότι θα υπάρξει σαφής ρύθµιση ότι τα χρήµατα
αυτά θα φορολογηθούν αυτοτελώς. Αυτό δεν το εισέπραξα.
Είναι λοιπόν ένα ζήτηµα το οποίο εκκρεµεί. Από εκεί και πέρα,
καθένας αναλαµβάνει τις ευθύνες του.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα δεύτερο ζήτηµα που προ-
κύπτει µετά την απόφαση 618 του Συµβουλίου της Επικρατείας
του 2021, που αφορά εβδοµήντα χιλιάδες περιπτώσεις συνταξι-
ούχων που τους επεβλήθησαν πρόστιµα, ένα ποσοστό από αυ-
τούς έχει πληρώσει τα πρόστιµα αυτά και που τελικώς δικαιώ-
νονται από την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, η
οποία ορίζει ότι πρέπει αυτά τα πρόστιµα να ακυρωθούν, να επι-
στραφούν σε όσους έχουν πληρώσει και να ενηµερωθούν για την
αποκατάσταση αυτής της αδικίας. 

Υπάρχουν, λοιπόν, δύο ζητήµατα για τα οποία πρέπει να δο-
θούν λύσεις και δεν τις έχετε δώσει. Εγώ αναγνώρισα µε πολιτική
γενναιότητα, αν θέλετε, ας µου επιτραπεί η έκφραση, ότι καλώς
η Κυβέρνηση προχώρησε σε εκείνη τη ρύθµιση επιστροφής των
αναδροµικών. Υπάρχει όµως ένα κρίσιµο ζήτηµα και πρέπει να
µου απαντήσετε σαφώς. Θα υπάρξει ρύθµιση για αυτοτελή φο-
ρολόγηση µέχρι το 2020 ή θα πληρώσουµε το 44% στο πλαίσιο
της φορολογίας εισοδήµατος µε δύο διορθωτικές δηλώσεις;

Και, επίσης, υπάρχει το ζήτηµα της τελευταίας απόφασης του
Συµβουλίου της Επικρατείας σε εβδοµήντα χιλιάδες συνταξιού-
χους που από το 2009 µέχρι το 2014 τούς έχουν επιβληθεί τα
συγκεκριµένα πρόστιµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. Να κάνω µία αναφορά για µισό λεπτό.
Σήµερα είναι ηµέρα του ναυτικού. Όλοι ξέρουµε σε τι έχει συ-

νεισφέρει ο κόσµος της ναυτιλίας και κυρίως οι ναυτικοί µας στο
ελληνικό κράτος. Στην τελευταία περίοδο της κρίσης οι άνθρω-
ποι αυτοί στερήθηκαν τις οικογένειές τους, δεν µπορούσαν να
µεταφερθούν λόγω της µη πτήσης των αεροπλάνων, των γραµ-
µών που υπήρχαν. Οι άνθρωποι αυτοί εγκλωβίστηκαν στα πλοία,
όµως εξακολουθούν ακόµη και µέχρι σήµερα να συνεισφέρουν
στην παγκόσµια οικονοµία και στην εθνική οικονοµία.

Και όφειλα και ένιωσα την ανάγκη και ως πρώην Υπουργός
Ναυτιλίας να κάνω αυτή την αναφορά, λέγοντας ότι η ελληνική
πολιτεία και βεβαίως οι αρµόδιες οργανώσεις, οι εφοπλιστικές,
θα πρέπει να συµβάλουν, όπως οι ναυτικοί συµβάλλουν µέχρι σή-
µερα στο να λειτουργούν για να µεταφέρουν τα πλοία εµπορεύ-
µατα και να υπάρχει και κερδοφορία και στους ίδιους τους
εφοπλιστές, να αναλάβουν και την ευθύνη να διευκολύνουν τους
ανθρώπους αυτούς να επιστρέψουν έπειτα από πάρα πολλούς
µήνες, που θα έπρεπε να είχαν ήδη έρθει στα σπίτια τους, να έρ-
θουν στα σπίτια τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ κι εγώ.
Κύριε Υπουργέ, έχτε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, όσοι έλαβαν αναδροµικές αποδοχές εντός του
έτους 2020, οι οποίες ανάγονται στα φορολογικά έτη 2015 και
2016, θα πρέπει να υποβάλουν τροποποιητικές δηλώσεις. Αυτό
ισχύει για όλους τους πολίτες. Από κει και πέρα, θέλω να ξεκα-
θαρίσω κάποια σηµεία για να µη δηµιουργείται σύγχυση, µιλών-
τας πάντα µε στοιχεία. 

Να υπενθυµίσω ότι η ειδική φορολογική µεταχείριση που είχε
θεσπιστεί για τους δικαιούχους των αναδροµικών αποδοχών και
συντάξεων που καταβλήθηκαν δυνάµει των διατάξεων των άρ-
θρων 10 έως 15 του ν.4575/2018 προέβλεπε ξεκάθαρα ότι κατά
την καταβολή των αναδροµικών αυτών διενεργήθηκε παρακρά-
τηση φόρου 20%, µε την οποία εξαντλούνταν κάθε άλλη φορο-
λογική υποχρέωση, συµπεριλαµβανοµένης και της ειδικής εισφο-
ράς αλληλεγγύης. Αναφέροµαι στον ν.4172/2013, άρθρο 60 πα-
ράγραφος 4, εδάφιο τρίτο. 

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι γινόταν προείσπραξη του φόρου
κατά την καταβολή των αναδροµικών και δεν χρειαζόταν να βε-
βαιωθεί µε την υποβολή της φορολογικής δήλωσης µετά από ένα
έτος. Ως χρόνος κτήσης των αναδροµικών θεωρήθηκε το φορο-
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λογικό έτος 2018. Δεν υπάρχει ανάλογη ρύθµιση για τα ποσά που
καταβλήθηκαν µε βάση τη σχετική ΚΥΑ ως επιστροφή ποσών µει-
ώσεων συντάξεων ιδιωτικού τοµέα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να κάνουµε µία ρύθµιση, κύ-
ριε Υπουργέ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, αφή-
στε τον κύριο Υπουργό να απαντήσει, σας παρακαλώ. Ελάτε,
κύριε Υπουργέ. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Δεν υπάρχει ανάλογη ρύθµιση για τα ποσά που καταβλήθηκαν
µε βάση τη σχετική ΚΥΑ ως επιστροφή ποσών µειώσεων συντά-
ξεων ιδιωτικού τοµέα ούτε για τα ποσά που καταβλήθηκαν µε
βάση την αντίστοιχη ΚΥΑ ως επιστροφή ποσών µειώσεων συντά-
ξεων του δηµοσίου τοµέα. 

Οι κοινές υπουργικές αποφάσεις που ανέφερα προέβλεπαν
την καταβολή των αναδροµικών χωρίς να πραγµατοποιηθεί πα-
ρακράτηση φόρου και ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης. Συνεπώς
αυτά τα εισοδήµατα υπάγονται ως προς τη φορολόγησή τους
στις γενικές διατάξεις, δηλαδή την κλίµακα που ίσχυε για τα φο-
ρολογικά έτη 2015 και 2016 που ανάγονται τα εισοδήµατα αυτά,
πλέον της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Άρα θα πληρώσουν 44% φό-
ρο. Αυτό λέτε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, σας άκουσα µε προσοχή και δεν σας διέκοψα.
Σεβαστείτε λίγο τον χρόνο που µου δίνει το Προεδρείο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να µου απαντήσετε στο ερώ-
τηµα. Θα πληρώσουν 44% φόρο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ. Κάνατε την ερώτησή σας και ο Υπουργός απαν-
τάει µε τον τρόπο που εκείνος νοµίζει. Αν δεν σας ικανοποιεί,
είναι ένα άλλο θέµα. Αλλά παρακαλώ πολύ να αφήσετε τον κύριο
Υπουργό να απαντήσει µε τον τρόπο που εκείνος θέλει. Σας πα-
ρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ο Υπουργός να απαντήσει
στο συγκεκριµένο ερώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ! Σεβαστείτε τον χώρο, σας παρακαλώ πολύ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θα πληρώσουν 44% φόρο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Όλα τα άλλα είναι άλλα λόγια

να αγαπιόµαστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε και

κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου µια παρατήρηση για µισό λεπτό
σας παρακαλώ.

Υπάρχει µια διαδικασία, είστε παλιός κοινοβουλευτικός και τη
γνωρίζετε. Κάνετε την ερώτησή, σας έδωσα παραπάνω χρόνο,
κύριε συνάδελφε, για να απαντήσετε και τώρα απαντάει ο κύριος
Υπουργός µε τον τρόπο που εκείνος νοµίζει. Αν δεν σας ικανο-
ποιεί, κύριε συνάδελφε, θα ξανακάνετε την ερώτηση. Σας παρα-
καλώ πάρα πολύ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Έχει ευθύνη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, αυτό

είναι απρέπεια που κάνετε αυτή τη στιγµή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εντάξει, ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ πολύ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ευχαριστώ για τις συστάσεις

αγωγής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Συνεπώς, κύριε συνάδελφε, διαχωρίζονται οι περιπτώσεις, κάτι
που σηµαίνει ότι τα αναδροµικά που προβλέπονται σύµφωνα µε
το ν.4575/2018 αναφέρονται σε εφάπαξ χρηµατικά ποσά προς
εν ενεργεία στελέχη συγκεκριµένων φορέων του ευρύτερου δη-
µόσιου τοµέα και τους συνταξιούχους των συγκεκριµένων κατη-
γοριών, ενώ τα αναδροµικά των άρθρων 33 και 34 του ν.4734/
2020 αφορούν το σύνολο των συνταξιούχων του δηµοσίου και
ιδιωτικού τοµέα, σύµφωνα µε τις σχετικά οριζόµενες διατάξεις.

Όπως σας είπα και στην αρχή της τοποθέτησής µου, η Κυβέρ-
νηση απέδειξε έµπρακτα τον σεβασµό της στην εφαρµογή των
δικαστικών αποφάσεων, ενώ προχώρησε και σε νοµοθετικές και

θεσµικές παρεµβάσεις για να διευκολύνει τους δικαιούχους των
αναδροµικών.

Μάλιστα, µε τις κοινές υπουργικές αποφάσεις που προανέ-
φερα ρυθµίστηκε µεταξύ άλλων ο τρόπος και ο χρόνος καταβο-
λής των επιστρεπτέων ποσών των µειώσεων συντάξεων συντα-
ξιούχων του ιδιωτικού και του δηµόσιου τοµέα. Σύµφωνα µε
αυτές, διενεργήθηκε η καταβολή των σχετικών ποσών χωρίς την
παρακράτηση φόρου εισοδήµατος κατά το άρθρο 60, του ν.
4172/2013, αλλά και ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης του άρθρου
43Α του ν.4172/2013. 

Υπενθυµίζω, τέλος, ότι εφόσον τα αναδροµικά αυτά καταβλή-
θηκαν µέσα στο έτος 2020 δεν επιβαρύνονται ούτε µε πρόστιµα
εκπρόθεσµης υποβολής δηλώσεων ούτε µε τόκους εκπρόθε-
σµης καταβολής. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ξέ-

ρετε ότι δεν υπάρχει συζήτηση. Την ξέρετε τη διαδικασία. Είστε
τόσο παλιός κοινοβουλευτικός που µου κάνει εντύπωση αυτό
που κάνετε τώρα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Το Προεδρείο πρέπει να ζη-
τάει από τον Υπουργό να απαντάει στις ερωτήσεις, όχι να λέει
ό,τι θέλει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, κά-
νατε την ερώτησή σας και ο Υπουργός απάντησε µε τον τρόπο
που ήθελε. Από εκεί και πέρα, υπάρχει άλλη διαδικασία και τη
γνωρίζετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Είµαστε εκλεγµένοι Βουλευ-
τές! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μην το κάνετε αυτό!
Δεν σας τιµά αυτή τη στιγµή! Αυτή η συµπεριφορά, κύριε συνά-
δελφε, δεν σας τιµά αυτή τη στιγµή, το ξέρετε. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ. Σας παρακαλώ πολύ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εκπροσωπούµε τον ελληνικό
λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ πολύ.
Πρέπει να συνεχίσουµε τη διαδικασία. Σας παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 872/16-6-2021 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς την Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Κατ’ εξαίρεση µετεγγραφής - µετακινήσεις
του Υπουργείου Παιδείας & Θρησκευµάτων».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Ευάγγελος Συρίγος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, όπως γνωρίζετε ο ν.4692/2020 και συγκε-

κριµένα το άρθρο 79, προβλέπει επακριβώς ποιοι είναι οι όροι
προκειµένου κάποιοι φοιτητές να έχουν το δικαίωµα να κάνουν
κατ’ εξαίρεση µετεγγραφή. Κι όταν λέµε κατ’ εξαίρεση µετεγ-
γραφή εννοούµε για σοβαρούς λόγους υγείας ή άλλους λόγους
όπως αναφέρονται στον νόµο. 

Στο άρθρο το συγκεκριµένο του νόµου, είναι µια γενική διά-
ταξη και πουθενά δεν υπάρχει απαγόρευση ούτως ώστε οι φοι-
τητές που εισάγονται στα πανεπιστήµια µε ειδική ποσόστωση,
όπως είναι τα παιδιά της µειονότητας, να αποκλείονται και να
απαγορεύεται η κατ’ εξαίρεση µετεγγραφή τους.

Παρά ταύτα, κύριε Υπουργέ, πάρα πολλοί φοιτητές µας από
τη µειονότητα, προσπαθώντας να κάνουν χρήση αυτής της διά-
ταξης, υπέβαλαν τεκµηριωµένες αιτήσεις στο Υπουργείο και η
επιτροπή αντί να κρίνει αυτές τις αιτήσεις, αποφάνθηκε κατά µη
σύννοµο και περίεργο τρόπο ότι εσείς δεν έχετε δικαίωµα για
κατ’ εξαίρεση µετεγγραφή διότι –είπε- ότι επειδή εισαχθήκατε
στο πανεπιστήµιο µε ειδική ποσόστωση, δεν δικαιούστε. Αυτό,
βέβαια, εκτός του ότι είναι παράνοµο, εκτός του ότι δεν προβλέ-
πεται πουθενά στον νόµο, δηµιουργεί και διάφορα θέµατα πα-
ραβίασης της ισότητας έναντι του νόµου και δηµιουργεί κι άλλα
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προβλήµατα.
Το θέµα είναι επίκαιρο, κύριε Υπουργέ, διότι αυτή τη στιγµή

είναι σε εξέλιξη στο Υπουργείο σας οι µετεγγραφές και δεν µπο-
ρούν να στερηθούν τα παιδιά της µειονότητας το δικαίωµα που
τους δίνει ο νόµος. Οι ερωτήσεις είναι συγκεκριµένες. Συµφω-
νείτε εσείς, κατ’ αρχάς, ως Υπουργείο, ως πολιτική ηγεσία µε
αυτή την ερµηνεία που δίνει η επιτροπή σας σε αυτόν τον νόµο; 

Δεύτερον, τι προτίθεστε να κάνετε; Προτίθεστε να ανακαλέ-
σετε τις αποφάσεις ως ανώτερο διοικητικό οργανωτικό αυτών
των επιτροπών να τις ακυρώσετε προκειµένου αυτά τα παιδιά να
µην προσφύγουν στα εθνικά και ευρωπαϊκά δικαστήρια, στα
οποία θα δικαιωθούν; Όµως, το πανεπιστήµιο θα έχει τελειώσει
και άρα το ratio, η ουσία της κατ’ εξαίρεσης µετεγγραφής που
λόγοι σοβαροί, ασθένειας, οικονοµικοί, οι οποίοι υφίστανται αυτή
τη στιγµή.

Οπότε, καλείστε σήµερα να µας δώσετε µια απάντηση ως
Υπουργείο τι γίνεται και για ποιον λόγο αυτό άρχισε να εφαρµό-
ζεται φέτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. Μου

δίνει τη δυνατότητα να µιλήσω λίγο για ένα θετικό µέτρο το οποίο
ισχύει από τη δεκαετία του 1990 υπέρ των παιδιών που ανήκουν
στη µουσουλµανική µειονότητα στη Θράκη. 

Είναι το θετικό µέτρο της επιπλέον εισαγωγής στα πανεπιστή-
µια µε ποσοστό 0,5%. Τι σηµαίνει αυτό στην πράξη; Σηµαίνει ότι
πέραν του αριθµού των παιδιών τα οποία εισάγονται µέσω πα-
νελλαδικών εξετάσεων, το κράτος, η πολιτεία δίνει τη δυνατό-
τητα στα παιδιά της µειονότητας να µπουν στα ελληνικά πανε-
πιστηµιακά ιδρύµατα µε επιπλέον ποσοστό 0,5%, πράγµα το
οποίο σηµαίνει ότι έχουν µια πιο ευνοϊκή µεταχείριση διότι έχουν
πιο χαµηλές βάσεις εισαγωγής.

Αυτό είναι ένα συνειδητό θετικό µέτρο που υιοθέτησε η ελλη-
νική πολιτεία υπέρ µιας µειονότητας. Έχουµε πολλές τέτοιες πε-
ριπτώσεις σε όλον τον δυτικό κόσµο όπου ένα κράτος παίρνει
ένα µέτρο µε σκοπό να αναβαθµίσει τη µειονότητα. Η απόδειξη
ότι το µέτρο αυτό ήταν θετικό µέχρι σήµερα φαίνεται στην
πράξη, διότι όπως και εσείς καλώς γνωρίζετε µια µατιά µόνο στα
επιµελητήρια και στις επαγγελµατικές ενώσεις και στους συλλό-
γους, στον ιατρικό, στον δικηγορικό σύλλογο δείχνει ότι έχει και
η Κοµοτηνή και η Ξάνθη ένα πολύ µεγάλο ποσοστό νέων ανθρώ-
πων, νέων επιστηµόνων οι οποίοι προέρχονται από ελληνικά ΑΕΙ.
Κατά τη γνώµη µου, είναι και το πιο σηµαντικό δείγµα ενσωµα-
τώσεως της µουσουλµανικής µειονότητας µε την υπόλοιπη ελ-
ληνική κοινωνία.

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, έχει οριστεί ότι υπάρχει η δυνατό-
τητα κατ’ εξαίρεση µεταγραφών σύµφωνα µε το άρθρο 79, πα-
ράγραφος 1, του ν.4692/2020 που ορίζει τις κατ’ εξαίρεση
µετεγγραφής, όπως όµως προσδιορίζονται στο άρθρο 78 του
ίδιου νόµου. Τι λέει το άρθρο 78 του ιδίου νόµου; «Δικαίωµα µε-
τεγγραφής καθ’ υπέρβαση του ποσοστού του παραγράφου της
παραγράφου 1, του άρθρου 75…»  -είναι το ποσοστό, κυρία Πρό-
εδρε, που λέει ότι είναι 15% αυτοί οι οποίοι παίρνουν κατ’ εξαί-
ρεση µετεγγραφές κάθε χρόνο- «…έχουν οι φοιτητές οι οποίοι
εντάσσονται σε µία από τις ακόλουθες κατηγορίες: ΣΤ. Έλληνες
πολίτες της µουσουλµανικής µειονότητας της Θράκης οι οποίοι
εισήχθησαν σε ποσοστό θέσεων καθ’ υπέρβαση του αριθµού ει-
σακτέων...» -είναι το θετικό µέτρο στο οποίο αναφέρθηκα προ-
ηγουµένως σύµφωνα µε την τάδε απόφαση- «…σε ποσοστό 10%
του συνολικού αριθµού των εισαχθέντων της ανωτέρω κατηγο-
ρίας». 

Ποια είναι η ανωτέρω κατηγορία; Η ανωτέρω κατηγορία είναι
το 15%. Εκείνο το οποίο πρέπει να δούµε, λοιπόν, είναι αν στην
προκειµένη περίπτωση που απερρίφθη το αίτηµα υπερέβηµεν το
15% ή όχι.

Θα επανέλθω, όµως, στη δευτερολογία µου επ’ αυτού του θέ-
µατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ας αρχίσω την τοποθέτησή µου στη δευτερο-

λογία µου από το τελευταίο που είπατε. Κατ’ αρχάς, είναι θετικό
ότι αναγνωρίζετε ότι όντως στο άρθρο 78 προβλέπεται και η κατ’
εξαίρεση µετεγγραφή των µουσουλµάνων φοιτητών παρ’ όλο
που εισήχθησαν µε το 5‰. Το δέχεστε. Βέβαια, βάζει µια ποσό-
στωση το 10%.

Όµως, τα πρακτικά της επιτροπής, κύριε Υφυπουργέ, και γι’
αυτό βρισκόµαστε σήµερα εδώ πέρα, έχουν άλλη άποψη, το
Υπουργείο σας έχει άλλη άποψη. Στα πρακτικά που εκδόθηκαν
31 Μαρτίου του 2021, το οποίο θα καταθέσω στα Πρακτικά της
Βουλής, όπως και τις ενστάσεις µου, έχουν άλλη άποψη η οποία
λέει: «Όχι. Δεν δικαιούστε κατ’ εξαίρεση µετεγγραφή εσείς όλη
η µειονότητα, διότι εισαχθήκατε ως ειδική κατηγορία». Ο λόγος
απόρριψης είναι η εισαγωγή της µουσουλµανικής µειονότητας
ως ειδική κατηγορία. Δεν είναι ο λόγος απόρριψης ότι είστε
υπερβάλλον του 10%. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Αναφέρεται το ΣΤ; 

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Φυσικά. Θα τα δείτε όλα, θα τα εξετάσετε. Γι’
αυτό είµαστε σήµερα εδώ πέρα για να παρέµβετε ως Υπουργείο
προκειµένου να µην υφίσταται αυτή η αδικία και να µη δηµιουρ-
γεί και προηγούµενο για άλλες πιθανές αιτήσεις κατ’ εξαίρεση
φοιτητών.

Τώρα ως προς το θετικό µέτρο να πω κάτι. Όντως, η παράταξη
που ανήκω, η προοδευτική παράταξη, µε τον Γιώργο Παπαν-
δρέου είχε θεσπίσει αυτή τη θετική διάκριση. 

Και αυτό είναι µεγάλο ευεργέτηµα και την αποδέχθηκε η µει-
ονότητα στο µεγαλύτερό της βαθµό µε µεγάλο ενθουσιασµό.

Όµως θέλω να σας θυµίσω µία δήλωση του Γιώργου Καλαν-
τζή, του Γενικού Γραµµατέα, µε την οποία συµφωνώ. Κοιτάξτε τι
λέει: «Κάθε µέτρο που ενισχύει την ισότιµη ενσωµάτωση των Ελ-
λήνων πολιτών και ειδικά της µειονότητας στην ελληνική κοινω-
νία, αποτελεί συνταγµατικό, δηµοκρατικό, πολιτικό αλλά και
πατριωτικό καθήκον. Αντίθετα κάθε πολιτική πρακτική που συν-
τείνει άµεσα ή έµµεσα στην περιθωριοποίηση και εν τέλει στον
αποµονωτισµό, µόνο δεινά θα επιφέρει στην Ελλάδα και στους
πολίτες της». Αυτή είναι η δήλωση του Γιώργου Καλαντζή και
συµφωνώ απόλυτα µαζί του.

Όµως αυτό γίνεται αυτή τη στιγµή. Από µια κακή εφαρµογή
του νόµου, από µία επιτροπή η οποία δεν εφαρµόζει τον νόµο
στο σύνολο, ταλαιπωρούνται οι φοιτητές της µειονότητας, χά-
νουν τις προθεσµίες, χάνονται εξάµηνα. Υπάρχουν άνθρωποι µε
σοβαρά προβλήµατα υγείας. 

Δεν µπορείτε να καθυστερήσετε άλλο, κύριε Υπουργέ. Τι να
κάνει δηλαδή; Να ξοδέψει χιλιάδες ευρώ να προσφύγει στα δι-
καστήρια, να δικαιωθεί και εκ των υστέρων τι; Το έννοµο συµφέ-
ρον είναι τώρα. Γι’ αυτό είµαστε εδώ στη Βουλή. Γι’ αυτό είσαστε
Υπουργός για να δώσετε λύσεις σήµερα και όχι να δοθεί λύση
µετά από δύο µήνες, τρεις µήνες ή ένα χρόνο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Ιλχάν Αχµέτ καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, επειδή αναφέρεστε σε
κάποια συγκεκριµένη περίπτωση -είναι προφανές αυτό δεν χρει-
άζεται να αναφερθεί το όνοµα του προσώπου βεβαίως- καλό
είναι να δούµε ποιο ακριβώς είναι το σκεπτικό της επιτροπής.
Εάν όµως είναι ένα γενικό, υπάγεται στη διάταξη ΣΤ’ του άρθρου
78 του ν.4692/1978. Δεν σηµαίνει ότι αυτή εξαιρεί τη µουσουλ-
µανική µειονότητα, αλλά θέτει ένα όριο ποσοστού 10% ως προς
τον αριθµό των µετεγγραφών. Πρέπει να εντοπίσουµε λοιπόν αν
έχει υπερβεί το όριο του 10% ή όχι στη συγκεκριµένη περίπτωση.
Οπότε είµαι στη διάθεσή σας να το δούµε ειδικότερα.

Από κει και πέρα συµφωνώ και προσυπογράφω την άποψη του
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κ. Καλαντζή. Είναι ένας δηµόσιος λειτουργός ο οποίος τιµά το
λειτούργηµά του επί πάρα πολλά χρόνια και είναι ιδιαίτερη χαρά
που έχω συνεργαστεί µαζί του όλα αυτά τα χρόνια. Πρέπει να το
οµολογήσω. 

Επανερχόµενος στο θέµα του θετικού µέτρου, που κατά τη
γνώµη µου είναι και η ουσία της υποθέσεως, η θέση της ελληνι-
κής πολιτείας εδώ και πολλά χρόνια από το 1990 και µετά είναι
ότι θέλουµε και υποστηρίζουµε την πολιτική ισονοµίας και ισο-
πολιτείας για τη µουσουλµανική µειονότητα. Αυτή περνάει µέσα
από τη θέσπιση ευνοϊκότερων διατάξεων από τους άλλους πολί-
τες, διότι ακριβώς το σηµείο εκκίνησης της µουσουλµανικής µει-
ονότητας για λόγους αντικειµενικούς είναι πολλές φορές πιο
χαµηλό από αυτό των υπόλοιπων συµπολιτών της, οι οποίοι ανή-
κουν στο χριστιανικό ή σε άλλα θρησκεύµατα ή είναι άθεοι. 

Εποµένως παίρνουµε µέτρα τέτοια για να βελτιώσουµε το επί-
πεδο. Αυτά τα µέτρα βεβαίως δεν θα είναι για µια ζωή. Θα είναι
µέχρι που θα εξισωθεί το επίπεδο της µειονότητας µε το επίπεδο
της υπόλοιπης κοινωνίας. 

Στην παρούσα φάση θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικό ότι εξαιτίας
του θετικού µέτρου έχει σταµατήσει η διαρροή µαθητικού δυνα-
µικού, η οποία -όπως καλά γνωρίζετε- είχε ξεκινήσει σε παλαι-
ότερες περιόδους, ακόµη και από την ηλικία της Α’ γυµνασίου.

Έφευγαν να πάνε κυρίως στην Τουρκία. 
Και το δεύτερο που θεωρώ σηµαντικό είναι ότι τα παιδιά αυτά,

οι νέοι αυτοί πολίτες, ενώ τα πρώτα χρόνια ήταν διστακτικοί να
φύγουν µακριά από το σπίτι τους, επέλεγαν το Δηµοκρίτειο Πα-
νεπιστήµιο ή το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, εδώ
και µία δεκαετία έχουν απλωθεί σε όλη την Ελλάδα χωρίς κανένα
πρόβληµα και µάλιστα το ποσοστό των γυναικών έχει υπερβεί
πλέον το ποσοστό των ανδρών στα άτοµα τα οποία είναι στη συγ-
κεκριµένη κατηγορία. Δηλαδή έχουµε πλέον περισσότερες γυ-
ναίκες φοιτήτριες απ’ ό,τι άνδρες φοιτητές, πράγµα το οποίο δεν
συνέβαινε το 1998-1999. Είναι ένα θετικό σηµείο το οποίο οφείλω
να επισηµάνω. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων και διακόπτουµε για το απόγευµα και ώρα
15.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό
έλεγχο: συζήτηση της µε αριθµό 22/17/19-4-2021 επίκαιρης επε-
ρώτησης.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 22/17/19-4-2021 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Προοδευτική Συµµαχία κ. κ.
Ειρήνης - Ελένης Αγαθοπούλου, Ευκλείδη Τσακαλώτου, Μαριλί-
ζας Ξενογιαννακοπούλου, Θεανώς Φωτίου, Μερόπης Τζούφη,
Χαρούλας (Χαράς) Καφαντάρη, Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστο-
πούλου, Ελευθέριου Αβραµάκη, Σταύρου Αραχωβίτη, Θεοδώρας
(Δώρας) Αυγέρη, Αλέξανδρου - Χρήστου Αυλωνίτη, Σωκράτη
Βαρδάκη, Βασίλειου (Βασίλη) Βασιλικού, Χριστόφορου Βερναρ-
δάκη, Καλλιόπης Βέττα, Χρήστου Γιαννούλη, Αναστασίας Γκαρά,
Ιωάννη Γκιόλα, Θεόδωρου Δρίτσα, Κωνσταντίνου Ζαχαριάδη, Νι-
κόλαου Ηγουµενίδη, Εµµανουήλ Θραψανιώτη, Ευφροσύνης
(Φρόσως) Καρασαρλίδου, Βασίλειου Κόκκαλη, Παναγιώτη Κου-
ρουµπλή, Σπυρίδωνα Λάππα, Κυριακής Μάλαµα, Χαράλαµπου
(Χάρη) Μαµουλάκη, Κωνσταντίνου Μάρκου, Αλέξανδρου Μεϊκό-
πουλου, Ανδρέα Μιχαηλίδη, Ιωάννη Μπαλάφα, Κωνσταντίνου
Μπάρκα, Αθανάσιου (Θάνου) Μωραΐτη, Αικατερίνης (Κατερίνας)
Νοτοπούλου, Θεόφιλου Ξανθόπουλου, Ανδρέα Ξανθού, Αθανά-
σιου (Σάκη) Παπαδόπουλου, Γεώργιου Παπαηλιού, Αικατερίνης
Παπανάτσιου, Θεοπίστης (Πέτης) Πέρκα, Παναγιούς (Γιώτας)
Πούλου, Ιωάννη Ραγκούση, Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρλέτη, Πα-
ναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου, Ελισσάβετ Σκούφα, Νικόλαου
Συρµαλένιου, Ολυµπίας Τελιγιορίδου, Αλέξανδρου Τριανταφυλ-
λίδη, Γεώργιου Τσίπρα, Σωκράτη Φάµελλου, Νικόλαου Φίλη,
Αλέξη Χαρίτση, Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη, Ραλλίας Χρηστίδου και
Γεώργιου Ψυχογιού προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, Οικονοµικών, Εσωτερικών, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Προστασίας του Πολίτη και Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, µε θέµα: «Υποβάθµιση των πολιτικών ισότητας των
φύλων στους είκοσι µήνες διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας». 

Τον λόγο έχει η πρώτη επερωτώσα, Βουλευτής Κιλκίς του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Προοδευτική Συµµαχία»,
κ. Ειρήνη - Ελένη Αγαθοπούλου για δέκα λεπτά.

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, έχουν περάσει
είκοσι τέσσερις µήνες από την ανάληψη της διακυβέρνησης από
τη Νέα Δηµοκρατία, από µία κυβέρνηση µε έναν Πρωθυπουργό,
που προεκλογικά υποσχέθηκε την πρόοδο για όλες και όλους,
υποσχέθηκε µια ευρωπαϊκή προοπτική της χώρας, σε αντίθεση
µε την αντιευρωπαϊκή πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ, όπως λέτε, ξεχνών-
τας ποια κυβέρνηση κράτησε την Ελλάδα εντός Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Αλλά ο ίδιος αυτός Πρωθυπουργός, ταυτόχρονα, δεν
δίσταζε τότε να απαντά άκρως συντηρητικά στην κριτική που του
ασκήθηκε από διεθνή µέσα, όπως το BBC, ότι είχε λίγες γυναίκες
στο κυβερνητικό του σχήµα, λέγοντας ότι οι γυναίκες δεν ενδια-
φέρονται για την πολιτική, και είχε προηγηθεί άλλη µια αναφορά
του προεκλογικά σχετικά µε τη θέση της γυναίκας, ότι δεν έχει
καµµία αµφιβολία ο κ. Μητσοτάκης πως οι βασικές δουλειές στο
σπίτι γίνονται και πρέπει να γίνονται από την νοικοκυρά.

Αυτή η άκρως συντηρητική οπτική σας και του ίδιου του Πρω-
θυπουργού ήρθε να αποτυπωθεί και στο πολιτικό σχέδιο της Κυ-
βέρνησης, όπου η πρώτη παρέµβαση που έκανε ήταν οι πο-
λιτικές για την ισότητα των φύλων να εξισωθούν και να ενσωµα-
τωθούν µε τις πολιτικές για την οικογένεια και το δηµογραφικό,
παγκόσµια και πανευρωπαϊκή πρωτοτυπία. Μην αναφέρετε το
παράδειγµα της Γερµανίας, γιατί είναι σε εντελώς άλλη κατεύ-
θυνση. Εξού και η µετονοµασία της Γενικής Γραµµατείας Ισότη-
τας σε Γενική Γραµµατεία Οικογενειακής Πολιτικής και Ισότητας
των Φύλων και στη συνέχεια η δηµιουργία Υφυπουργείου µε την
ίδια ονοµασία, αλλά ακόµη και σήµερα χωρίς συγκεκριµένες αρ-
µοδιότητες της Υφυπουργού αλλά και χωρίς επιπλέον στελέ-
χωση και αναδιάρθρωση της Γενικής Γραµµατείας για να

αναλάβει τις επιπλέον αρµοδιότητες. Καταθέτω στα Πρακτικά
σχετικά δηµοσιεύµατα. Δεν τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, φιλοκυβερνητικά
µέσα τα λένε. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ειρήνη - Ελένη Αγαθοπούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Για πολλούς µήνες η µόνη παρέµβαση που είχατε στο βιογρα-
φικό σας ως Κυβέρνηση για τα θέµατα ισότητας και οικογένειας
ήταν η θέσπιση του επιδόµατος των 2.000 ευρώ για κάθε παιδί
που γεννιέται, πιστεύοντας µάλιστα ότι αποτελεί φοβερό κίνητρο
για τη βελτίωση του δηµογραφικού, αγνοώντας ότι τα επιδόµατα
τύπου χαρτζιλίκι δεν µπορούν να φέρουν ούτε περισσότερη ισό-
τητα ούτε να επηρεάσουν την απόφαση των νέων ανθρώπων να
κάνουν ή να µην κάνουν οικογένεια, αφού γι’ αυτό χρειάζεται συ-
νολικότερη στήριξη, τόσο οικονοµική όσο και εργασιακή. Χρει-
άζεται επίσης ο σχεδιασµός πολιτικών µακριά από εµφύλια
στερεότυπα και χρειάζεται σταθερό πλαίσιο στην αγορά εργα-
σίας για άνδρες και γυναίκες, κάτι που εσείς δυστυχώς αποδο-
µείτε µέρα µε τη µέρα µε αποκορύφωµα το τελευταίο αντερ-
γατικό σας νοµοσχέδιο.

Επιπλέον, είναι γνωστό τοις πάσι ότι αν οι πολιτικές ισότητας
των φύλων δεν εφαρµοστούν διατοµεακά, αν δεν υπάρξει ένα
ενιαίο σχέδιο, που να διατρέχει οριζόντια τις πολιτικές όλων των
υπουργείων, δεν µπορεί να υπάρξει πρόοδος. Και θα είχε ένα εν-
διαφέρον, κυρία Υπουργέ, αν σήµερα έχετε εδώ στοιχεία, να µας
αναφέρετε για αυτό το επίδοµα των 2.000 ευρώ πόσο βοήθησε
αυτά τα δύο χρόνια στη βελτίωση του δηµογραφικού ή στο να
κάνουν οι γυναίκες παιδιά, που είναι και ο πρώτος σας στόχος,
ίσως και ο τελευταίος όσον αφορά την οικογένεια. 

Στη συνέχεια ήρθε ο κορωνοϊός. Ανέδειξε ανισότητες, έµφυ-
λες αλλά και όχι µόνο, ανέδειξε το πώς και πόσο έχουν πληγεί οι
γυναίκες εργαζόµενες της πρώτης γραµµής στην υγεία, στο εµ-
πόριο, στις δοµές φροντίδας, πώς έχουν επιβαρυνθεί ακόµη πε-
ρισσότερο µε την απλήρωτη εργασία φροντίδας παιδιών, ηλικιω-
µένων και µε τις δουλειές του σπιτιού και ανέδειξε ιδιαίτερα έν-
τονα κι ένα άλλο φαινόµενο, που πήρε τα χαρακτηριστικά παράλ-
ληλης πανδηµίας εν µέσω πανδηµίας του κορωνοϊού, αυτό της
ενδοοικογενειακής και έµφυλης βίας. 

Ήταν τότε η κατάλληλη ευκαιρία, κατά τη διάρκεια της συζή-
τησης για το Ταµείο Ανάκαµψης, να αξιοποιήσετε κονδύλια του
Ταµείου Ανάκαµψης για την προώθηση πολιτικών ισότητας και
κοινωνικής συνοχής, όπως πρότεινε η Ευρωπαϊκή Ένωση, για την
ενίσχυση του δικτύου δοµών για την έµφυλη βία, δηµιουργώντας
νέα συµβουλευτικά κέντρα και ενισχύοντας τα ήδη υπάρχοντα,
ενισχύοντας τις δηµόσιες δοµές φροντίδας και πρόνοιας και ενι-
σχύοντας τον τοµέα της υγείας, της παιδείας και της φροντίδας,
στους οποίους απασχολούνται κατά κύριο λόγο γυναίκες. Δεν
κάνατε τίποτα από αυτά. Το Ταµείο Ανάκαµψης δεν έχει ουδεµία
αναφορά στην ίση µεταχείριση και την ισόρροπη κατανοµή των
πόρων του ταµείου, όπως γίνεται στις άλλες χώρες. 

Εν τω µεταξύ και ό,τι έστησε ο ΣΥΡΙΖΑ κατά την περίοδο της
διακυβέρνησής του το ξηλώνετε µεθοδικά. Ξηλώσατε τις ποσο-
στώσεις φύλου στα διοικητικά συµβούλια των αθλητικών σωµα-
τείων, παρ’ ότι η περίπτωση Μπεκατώρου αλλά και των αθλητ-
ριών της ενόργανης ανέδειξε τη σηµασία ύπαρξης γυναικών στα
διοικητικά συµβούλια, ιδιαίτερα στον αθλητισµό, για τη στήριξη
των γυναικών αθλητριών. Θέλατε να µειώσετε την ποσόστωση
φύλου στην τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά µετά την κατακραυγή το
αποσύρατε. Απαξιώνετε τον µοναδικό φορέα για θέµατα ισότη-
τας, το ΚΕΘΙ, που εµείς και στελεχώσαµε επί των ηµερών µας µε
µόνιµο προσωπικό και αναδείξαµε ακόµη περισσότερο τη δου-
λειά που γίνεται εκεί, ισάξια άλλων φορέων του εξωτερικού. Και
εσείς σήµερα αναθέτετε έρευνες σε αµφιβόλου ποιότητας εξω-
τερικούς συνεργάτες. Ξηλώσατε όποια προοδευτική πολιτική εί-
χαµε θεσπίσει για την ισότητα των φύλων και την καταπολέµηση
των έµφυλων στερεοτύπων στα σχολεία. Η κ. Τζούφη θα πει πε-
ρισσότερα.

Οι «ΛΟΑΤΚΙ πολιτικές» είναι άγνωστη έκφραση για εσάς. Δεν
έχετε κάνει τίποτα µέχρι στιγµής για την κοινότητα ΛΟΑΤΚΙ. Δεν
έχετε σχεδιάσει τίποτε απολύτως. Το µόνο που κάνετε είναι να
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διαφηµίζετε, λες και είναι φοβερό γεγονός και κατόρθωµα, ότι
έχετε οµοφυλόφιλους Υπουργούς στην Κυβέρνησή σας.

Εσχάτως, µετά από πολύ κόπο, φέρατε στη Βουλή τη διεθνή
σύµβαση εργασίας για τη βία και την παρενόχληση και την ευ-
ρωπαϊκή οδηγία για τις γονικές άδειες, αλλά µε τέτοιον τρόπο
που είναι εξαιρετικά αµφίβολη η εφαρµογή τους και γι’ αυτό κρι-
θήκατε στη συζήτηση για το εργασιακό, από πλήθος γυναικείων
και φεµινιστικών οργανώσεων, αλλά και από τη ΓΕΣΕΕ και από
την ΕΕΔΑ και από άλλους φορείς που κατέθεσαν δηµόσια τις
απόψεις τους.

Με την πρόταση για το οικογενειακό δίκαιο που φέρατε, δεί-
ξατε πόσο δεσµευµένοι είστε από συµφέροντα που αναδείχθη-
καν σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, ακόµη και από στελέχη της
παράταξής σας και δεν διστάσατε ακόµη και να υπονοµεύσετε
ευθέως τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης  για την καταπολέ-
µηση της βίας κατά των γυναικών -εµείς, η Τουρκία και η Ουγγα-
ρία αυτή τη στιγµή βρισκόµαστε σε αυτή την θέση- µε τις
ελλειµµατικές  διατάξεις για την ενδοοικογενειακή βία, που σή-
µερα, κυρία Υφυπουργέ, µε την υπόθεση της Καρολάιν, αλλά και
την υπόθεση της Κωνσταντίνας Τσάπα από την Μακρυνίτσα Πη-
λίου φαίνεται χαρακτηριστικά η ανεπάρκεια του λόγου που φέ-
ρατε και το πόσο προβληµατικός µπορεί να καταστεί για την
επιµέλεια των παιδιών από κακοποιητικούς γονείς, ακόµη και από
γυναικοκτόνους. Σαν Υφυπουργός αρµόδια για θέµα ισότητας,
δυστυχώς, η αφωνία σας ήταν εκκωφαντική για το µείζον αυτό
θέµα και συνεχίζει να είναι και λυπόµαστε πολύ γι’ αυτό. Επι-
πλέον, διεθνείς φορείς σας έχουν ζητήσει –γιατί ούτε αυτά τα
λέµε µόνο εµείς- εξηγήσεις για το θέµα, αφού το θέµα πήρε διε-
θνείς διαστάσεις. 

Και εδώ θα σας καταθέσω και την επιστολή της Διεθνούς
Αµνηστίας που ζητά να καταργηθεί και την επιστολή της GRE-
VIO, αλλά και του ΟΗΕ, που ζητούν επίσης, εξηγήσεις όσον αφο-
ρά τον νόµο για το οικογενειακό δίκαιο.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ειρήνη - Ελένη Αγαθοπούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από την άλλη, χωρίς δεύτερη σκέψη, δηλώνετε συµµετοχή και
παραχωρείτε την αιγίδα σας σε συνέδρια γονιµότητας, ακροδε-
ξιάς έµπνευσης, η Κυβέρνησή σας τάσσεται στο πλευρό της
Ουγγαρίας και του Όρµπαν σε νόµο που καταδικάζει την οµοφυ-
λοφιλία και µόλις εχθές οι Ευρωβουλευτές σας, µαζί µε τους Πο-
λωνούς υπερσυντηρητικούς κατήγγειλαν ως απαράδεκτη έκθεση
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που χαρακτηρίζει ανθρώπινο δι-
καίωµα το δικαίωµα των γυναικών στην άµβλωση.

Βέβαια, όλα τα παραπάνω κατόπιν εορτής τα πήρατε πίσω,
λόγω της κοινωνικής κατακραυγής και λόγω της αντίδρασης των
κοµµάτων, αλλά και των πολιτών, που σηµαίνει ότι δεν έχετε κα-
νένα απολύτως σχέδιο, καµµία πολιτική συγκρότηση µε έµφυλο
πρόσηµο και άγεστε και φέρεστε από ακροδεξιές και συντηρη-
τικές φωνές εντός και εκτός Ελλάδος, αλλά, όλα καταγράφονται,
δυστυχώς για εσάς, κυρίως στη συνείδηση του κόσµου. Και οι
ψήφοι σας οι χθεσινές, όµως, στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχουν
καταγραφεί και τις καταθέτω στα Πρακτικά για να είναι τα πάντα
ξεκάθαρα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ειρήνη - Ελένη Αγαθοπούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απέναντι σε όλα αυτά, σας ζητάµε, όσο δύσκολο και εάν σας
είναι και εάν δεν τα κάνετε εσείς θα τα κάνουµε εµείς όταν ανα-
λάβουµε ξανά τη διακυβέρνηση της χώρας, να προχωρήσετε σε
άµεσα και ουσιαστικά µέτρα για την προώθηση της ισότητας των
φύλων στην αγορά εργασίας και την ουσιαστική εναρµόνιση οι-
κογενειακής και επαγγελµατικής ζωής στην πράξη, στην προστα-
σία των δικαιωµάτων των γυναικών, µε έµφαση στην εξάλειψη
των πολλαπλών διακρίσεων που υφίστανται οι γυναίκες ΑΜΕΑ,
οι γυναίκες µετανάστριες και πρόσφυγες, µακροχρόνια άνεργες,
µονογονείς Ροµά και άλλες ευπαθείς κοινωνικές οµάδες γυναι-
κών, ακόµη πιο αποτελεσµατικά µέτρα για την πρόληψη και την
αντιµετώπιση της βίας κατά των γυναικών στην οικογένεια, την

εργασία και την κοινωνία, την προώθηση της ισότητας στην εκ-
παίδευση, τον πολιτισµό, τον αθλητισµό, των µέσων ενηµέρω-
σης, στην υγεία, την ισόρροπη συµµετοχή των γυναικών στα
κέντρα λήψης αποφάσεων, ως βασικό µέτρο για να ακούγεται η
φωνή µας, η φωνή των γυναικών, για να υπάρχει συµµετοχή, επι-
τέλους, και των γυναικών στις αποφάσεις που λαµβάνονται για
εµάς, χωρίς εµάς, για να µην υπερισχύουν οι πατριαρχικές φω-
νές που ξεπλένουν την µατσίλα, λέγοντας ότι µπορεί ένας άν-
τρας να κακοποιεί την γυναίκα του, αλλά ταυτόχρονα να είναι
καλός πατέρας.

Και επειδή, κύριε Πρόεδρε –και θα κλείσω µε αυτό- διανύουµε
τον µήνα Ιούνιο, ο οποίος έχει χαρακτηριστεί ως µήνας υπερη-
φάνειας για τη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα, θέλω να κλείσω κάνοντας µία
αναφορά σε αυτά τα θέµατα, λέγοντας ότι ο ΣΥΡΙΖΑ πιστός στις
δεσµεύσεις του και στην προσήλωσή του στην προώθηση των
δικαιωµάτων όλων των ανθρώπων και της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας,
σήµερα βγάζει σε δηµόσια διαβούλευση το σχέδιο νόµου για τον
πολιτικό γάµο και την τεκνοθεσία από οµόφυλα ζευγάρια, που
είχε προαναγγείλει ο Πρόεδρός µας, Αλέξης Τσίπρας κάποιους
µήνες πριν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας ζητούµε, λοιπόν, να ανοίξετε, επιτέλους, τα µάτια σας, να

δείτε αυτές τις οικογένειες που αποτελούν µέρος της ελληνικής
κοινωνίας, να τις αντιµετωπίσουµε µε ισότητα και να συζητή-
σουµε, το συντοµότερο δυνατόν, την πρόταση νόµου του ΣΥΡΙΖΑ
και στην ελληνική Βουλή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Αγαθοπούλου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος, από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αντύπα Αδαµαντία, Γαρδικιώτη Ανδριάννα, Γκάνια Βάια, Κων-

σταντινίδου Μόνικα, Μαυροµάτη Λέλα, Μελάκη Κατερίνα, Μπλά-
χα Φαίη, Μπόνια Ελένη, Πέτρου Αγγελική, Τσάπα Κωνσταντίνα.
Δέκα γυναίκες από µία λίστα εξήντα τριών γυναικών που δολο-
φονήθηκαν µόνο τα τελευταία δέκα χρόνια. Εξήντα τρεις γυναί-
κες. Μόνο, κυρία Υπουργέ, που δεν δολοφονήθηκαν ούτε από
µετανάστη ούτε από Αλβανό ούτε από κτήνος, όπως αρέσκονται
να µιλάνε οι εφηµερίδες, αλλά από πατέρες, από αδέλφια, από
συζύγους! Μακριά από την ασφάλεια που λέτε εσείς, όταν µιλάτε
για την ασφάλεια, και αντί να µιλάτε σοβαρά για την ασφάλεια,
κτίζετε µία αυταρχική ταυτότητα για να φοβάται ο κόσµος. 

Επειδή, όµως, κυρία Υπουργέ, αυτό είναι ένα µεγάλο σκάν-
δαλο -πρέπει να τις θυµόµαστε όλες τις εξήντα τρεις γυναίκες
και έχουµε όλοι ευθύνη γι’ αυτό- και θα σας ασκήσω κριτική, θα
αρχίσω µε  αυτοκριτική. 

Είµαι στην αριστερά σαράντα χρόνια σε διάφορα κόµµατα και
έχω παρακολουθήσει τον αγώνα και το αίµα που έχουν χύσει
στον δικό µου τον χώρο οι γυναίκες, για να ακουστεί η φωνή
τους. Να µπορούν να βγουν Βουλευτές και Βουλεύτριες, να µπο-
ρέσουν να µπουν σε επιτροπές, να µπορεί να ακουστεί η φωνή
σε προγράµµατα. Έχουν χύσει αίµα -µερικές από αυτές τις
βλέπω εδώ πέρα- και πάντα είχαν αντίσταση από τους άντρες,
τους αριστερούς άντρες, πόσο µάλλον τους δεξιούς. Άρα είναι
ένα θέµα όλης της κοινωνίας. 

Να αρχίσουµε, λοιπόν, όλοι και να κάνουµε αυτή την αυτοκρι-
τική. Πέρα από εκεί, όµως, δεν είµαστε όλοι το ίδιο. Μπορούµε
όλοι να υιοθετήσουµε το graffiti που έχει γίνει πασίγνωστο, όπου
κάποιος έγραψε σε τοίχο: «προστατέψτε τις κόρες σας» και το
διέγραψαν και είπαν «εκπαιδεύστε τους γιους σας».

Να µιλήσουµε σοβαρά για την παιδεία; Είµαι σίγουρος ότι η
Μερόπη θα πει µετά: Μπορείτε να το κάνετε αυτό ή έχετε δε-
σµεύσεις δεξιές και θρησκευτικές που δεν αφήνουν καν την δυ-
νατότητα να συζητήσουµε για τη σεξουαλικότητα και πώς µεγα-
λώνουν τα κορίτσια που από την πρώτη στιγµή µαθαίνουν ότι
είναι διαφορετικές, ότι παίζουν µε άλλα παιχνίδια, ότι πρέπει να
βοηθούν στο σπίτι, κάτι που δεν ισχύει για τα αγόρια. Και πώς
µπορεί τα παιδιά, τα αγόρια, να έχουν βία και δεν πειράζει και να
είναι ανταγωνιστικά; Μπορούµε να την κάνουµε αυτή τη συζή-
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τηση ή δεν µας επιτρέπει, γιατί πρέπει, ακριβώς, να αφήσουµε
αυταρχικές ταυτότητες;

Θα κάνουµε µία διάκριση για το τι µπορούµε να κάνουµε και
θέλω να σας κάνω µία διαχωριστική γραµµή. 

Υπάρχουν οι πολιτικές και εκ των υστέρων για να αντιµετωπί-
σουµε αυτά τα προβλήµατα και εκ των προτέρων. Και τα δύο
έχουν τη σηµασία τους. Εκ των υστέρων µπορούµε να έχουµε
τις πολιτικές µας, να δούµε τα αποτελέσµατα ανισοτήτων για τις
γυναίκες και να κάνουµε διορθωτικές κινήσεις. Το κάνετε εν
µέρει αυτό. Δεν το κάνετε αρκετά. Δεν το κάνετε µε φανατισµό
και αυταπάρνηση, αλλά το κάνετε. 

Πρέπει να συζητήσουµε και για το Ταµείο Ανάκαµψης και πώς
πάνε τα χρήµατα εκεί. Πρέπει να συζητήσουµε για το gender-
budgeting και πώς οι προϋπολογισµοί όλων των Υπουργών πρέ-
πει να λαµβάνουν υπ’ όψιν το γυναικείο ζήτηµα. Αλλά νοµίζω ότι
δεν µπορούµε µετά από αυτά τα τελευταία χρόνια να συνεχί-
σουµε έτσι. Πρέπει να κάνουµε και πράγµατα εκ των προτέρων.

Ο Μαρξ λέει ότι µέσα σε µια κρίση αναδεικνύονται οι πραγµα-
τικές ροπές του καπιταλισµού. Εµείς δεν είµαστε σαν το ΚΚΕ.
Έχουµε µια διαφορετική άποψη. Βεβαίως ο καπιταλισµός εκµε-
ταλλεύεται τις ανισότητες ανδρών και γυναικών, αλλά δεν τις δη-
µιουργεί από µόνος του. Υπάρχουν. Και άρα σε αυτή την κρίση
έχουµε µάθει πολλά πράγµατα, στην πανδηµία. Έχουµε µάθει τη
σηµασία της υγείας και έχουµε µάθει συγχρόνως τις ανισότητες,
ποιος υποφέρει από αυτό.

Εκ των προτέρων, λοιπόν, σας λέω να συζητήσουµε µια και-
νούργια πολιτική οικονοµία που µαζί µε την ψηφιακή αναβάθµιση,
µαζί µε την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής θα µπορέ-
σουµε να προωθήσουµε την πολιτική οικονοµία της φροντίδας.
Ξέρετε πόσο σηµαντική είναι η φροντίδα στη σύγχρονη εποχή,
η υγεία και η παιδεία; Το ξέρετε ότι οι γυναίκες στην πλειονότητα
κάνουν αυτές τις δουλειές; Και επειδή ακριβώς είναι «γυναικείες»
δουλειές είναι και κακοπληρωµένες δουλειές. Το ξέρουµε αυτό. 

Η οικονοµική σας θεωρία η νεοκλασική δεν σας επιτρέπει, δεν
σας βοηθάει να τα κατανοήσετε αυτά, γιατί είναι µια ατοµικιστική
θεωρία, του ατόµου που έχει προτιµήσεις, είναι αυτόνοµο το
άτοµο, ενώ στην πραγµατικότητα, όπως λένε οι φεµινίστριες οι-
κονοµολόγοι, τα άτοµα δεν ξεφυτρώνουν σαν µανιτάρια, αλλά
µεγαλώνουν µε µαµάδες, γιαγιάδες, µε ανθρώπους της φροντί-
δας. Οι γυναίκες ουσιαστικά είναι ψυχολόγοι από τα πέντε, έξι,
επτά χρονών, γιατί οι άντρες για κάποιον λόγο έχουν πάρα πολ-
λές ανάγκες όταν είναι µωρά, όταν είναι παιδιά, όταν είναι έφη-
βοι, όταν θέλουν να φτιάξουν σχέσεις, όταν παντρευτούν, όταν
γίνουν µεγάλοι άνθρωποι και το κάνουν οι γυναίκες. 

Σε αυτή την πολιτική οικονοµία πρέπει να επανεξετάσουµε τι
έχει σηµασία στη ζωή, τι ρόλο παίζει η φροντίδα, ποιοι κάνουν,
ποιες κάνουν αυτές τις δουλειές, πώς µπορούµε να επενδύσουµε
σε αυτό, πώς µπορούµε να αλλάξουµε αυτή την απαξίωση γι’
αυτές τις θέσεις εργασίας για να µπορεί µέσα στην ανάπτυξη να
έχουµε αντιµετώπιση της ανισότητας, ακριβώς επειδή παίρνουµε
τη φροντίδα µε µεγάλη σοβαρότητα.

Η πολιτική οικονοµία της φροντίδας λέει ότι δεν υπάρχει καµ-
µία αρχή ότι µία νοσοκόµα, µία καθαρίστρια δεν µπορεί να έχει
καλούς µισθούς µε αξιοπρέπεια και πρέπει να παίρνει εκατό, δια-
κόσιες, τριακόσιες φορές παραπάνω κάποιος που είναι στον χρη-
µατοπιστωτικό τοµέα. Η πολιτική οικονοµία της φροντίδας λέει
ότι είναι ένας τεράστιος τοµέας που πρέπει να επενδύσουµε για
το µέλλον µας.

Η πολιτική οικονοµία -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-
λέει ότι εδώ έχουµε µια άλλη άποψη για την ασφάλεια. Η ασφά-
λεια δεν είναι µόνο να πούµε τον εσωτερικό εχθρό, να δηµιουρ-
γήσουµε την αυταρχική ταυτότητα για να κάνουµε µια δεξιά
ηγεµονία ποιοι είναι οι κακοί. Η φροντίδα και η άλλη άποψη λέει
ότι η ασφάλεια αρχίζει µε πολιτικές για την οικογένεια, αλλά όχι
µόνο για να γεννάνε περισσότερο για γυναίκες, αλλά για να αι-
σθάνονται ότι µπορούν να αφήσουν τα παιδιά τους κάπου, να ξέ-
ρουν ότι υπάρχει µια ασφάλεια στη γειτονιά, ότι αν
αρρωστήσουν θα υπάρχει εκεί έτοιµη η φροντίδα. Ασφάλεια παν-
τού, και στην οικογένεια και στη γειτονιά και στην περιφέρεια. 

Η πολιτική οικονοµία της φροντίδας αυτό προσπαθεί να κάνει,
να αλλάξει το οικονοµικό µοντέλο εκ των προτέρων, αφού ξέ-

ρουµε τις ανισότητες που δηµιουργούνται και έχουµε κάθε ικα-
νότητα να το αντιµετωπίσουµε, αν ξεχάσουµε τις δεξιές ιδεολη-
ψίες ότι το θέµα είναι ο ατοµικισµός και η αγορά και όποιος
µπορεί να ζήσει στον ανταγωνισµό πάει µπροστά και κάποιες γυ-
ναίκες που δεν πάνε µπροστά θα τις βοηθήσουµε εκ των υστέ-
ρων. 

Είναι µεγάλες οι προκλήσεις. Είναι µεγάλες οι προκλήσεις για
εσάς, είναι µεγάλες οι προκλήσεις για εµάς. Δεν µπορώ να υπο-
σχεθώ ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα τα κάνει όλα, γιατί δεν έχω πειστεί καν
ότι οι γυναίκες θα µπορέσουν να µας πείσουν να αλλάξουµε την
ατζέντα από µια ατζέντα που είναι εντελώς υπέρ των αντρών,
αλλά είναι µια συνεχής προσπάθεια και υποσχόµαστε ότι θα κά-
νουµε το παν για όταν θα έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ στην κυβέρνηση µε µια
προοδευτική συµµαχία να έχουν στο κέντρο τις γυναίκες και εκ
των υστέρων και εκ των προτέρων, για να αντιµετωπίσουµε όχι
µόνο τις γυναικοκτονίες, όχι µόνο τα δικαιώµατα, αλλά ένα άλλο
κοινωνικό και οικονοµικό µοντέλο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Τσακαλώτο. Άδικα τα παζάρια που µου κάνατε!
Μια χαρά πήγατε.

Παραµένουµε στον Β1 Βόρειο Τοµέα Αθηνών και στον ΣΥΡΙΖΑ
και πάµε στην κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα
πάρω και τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πολύ ευχαρίστως. 
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, όταν διευρύνονται οι οικονοµικές και κοινωνικές ανι-
σότητες, όταν απορρυθµίζεται η εργασία και καταλύονται τα
δικαιώµατα, πάντοτε επιδεινώνεται η θέση της γυναίκας, πάντοτε
διευρύνονται οι ανισότητες που είναι ήδη µεγάλες όσον αφορά
τις γυναίκες και κυρίως πλήττεται η ίδια η δηµοκρατία, διότι δεν
µπορεί να υπάρξει ισότιµη συµµετοχή των γυναικών στην πολι-
τική, στην οικονοµική και στην κοινωνική ζωή µέσα σε ένα πλαίσιο
διευρυνόµενων ανισοτήτων και κατάλυσης κάθε έννοιας κοινω-
νικού κράτους και εργασιακών δικαιωµάτων.

Ούτως η άλλως, οι γυναίκες στη χώρα µας, ιδιαίτερα και µετά
την δεκαετή κρίση, αλλά και σήµερα ακόµα περισσότερο λόγω
και των πολιτικών που ασκούνται από την Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη, βρίσκονται σε µια δυσχερέστερη θέση. Είναι το 62% της
ανεργίας. Οι περισσότερες αµείβονται είτε µε τον κατώτατο
µισθό είτε σε άτυπες και µερικής απασχόλησης εργασίες µε ιδι-
αίτερα οικονοµικά προβλήµατα. Η δε κρίση της πανδηµίας ήρθε
να δώσει ακόµα ένα µεγαλύτερο κτύπηµα στις γυναίκες, καθώς
διεύρυνε τα προβλήµατα της ανεργίας και της υποαπασχόλησης. 

Ταυτόχρονα, η τηλεργασία µε τον τρόπο που εφαρµόστηκε,
χωρίς για δεκατέσσερις µήνες να υπάρχουν ούτε κανόνες ούτε
θεσµικό πλαίσιο, έπληξε κατ’ εξοχήν τις γυναίκες, οι οποίες µά-
λιστα έπρεπε µέσα σε δύσκολες οικογενειακές συνθήκες να αν-
τεπεξέλθουν, από τη µια να χειρίζονται τα θέµατα της
οικογένειας, τα παιδιά σε τηλεκπαίδευση, πολλές φορές οι ίδιες
σε χώρους που δεν είχαν καν τις δυνατότητες για να ασκήσουν
την τηλεργασία.

Και βέβαια, όπως και η εισηγήτρια µας, πρώτη υπογράφουσα,
Ειρήνη Αγαθοπούλου είπε προηγούµενα, είδαµε και µια έξαρση
της ενδοοικογενειακής βίας και κακοποίησης στην περίοδο της
πανδηµίας. Αυτό ήταν και ένα φαινόµενο σε όλη την Ευρώπη,
αλλά το είδαµε µε πολύ µεγάλη ένταση και στη χώρα µας.

Οι πολιτικές που ασκείτε, κυρία Υπουργέ, γιατί τα τυπικά τα
λέτε για την ισότητα και εγώ πιστεύω ότι είσαστε και καλοπροαί-
ρετη, τα πιστεύετε, αλλά όπως είπε πριν και ο συνάδελφος Ευ-
κλείδης Τσακαλώτος, όταν βάζετε τα τυπικά θέµατα περί
ισότητας, αλλά δεν κοιτάτε την ουσία τού πώς µπορεί να εξα-
σφαλιστεί αυτή η πραγµατική οικονοµική και κοινωνική ισότητα,
στην πραγµατικότητα δεν µπορεί να φέρετε αποτέλεσµα. Το αν-
τίθετο. Έρχεστε συνεχώς και επιδεινώνετε τη θέση των γυναι-
κών. Και αυτό είναι το αποτέλεσµα των οικονοµικών και
κοινωνικών πολιτικών που εφαρµόστηκαν από την πρώτη στιγµή
µετά τις εκλογές.

Να τα πάρουµε ένα-ένα. Πρώτο µέτρο η απελευθέρωση των
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απολύσεων σε µια αγορά εργασίας που οι γυναίκες, ούτως ή
άλλως, όπως είπα προηγούµενα, έχουν ρεκόρ άνω του 62% στις
απολύσεις, άρα είναι και κάτω από τον εκβιασµό γύρω από τις
δουλειές που δέχονται να κάνουν και τους πολύ χαµηλούς µι-
σθούς τους οποίους έρχονται να έχουν απολαβή.

Δεύτερο θέµα. Έχετε παγώσει τον κατώτατο µισθό παρά τα
όσα είχατε πει, που κατ’ εξοχήν βέβαια πάλι πλήττει τις γυναίκες.
Καταργήσατε κάθε έννοια προστασίας των εργολαβικών εργα-
ζοµένων όπου οι γυναίκες είναι οι πιο επιβαρυµένες µε συνθήκες
ανισότητας και εκµετάλλευσης µέσα στο πλαίσιο των άτυπων
µορφών εργασίας και των εργολαβικών εργαζοµένων. 

Και βέβαια µε τον νόµο Χατζηδάκη πλέον -που είχαµε την ευ-
καιρία όλες τις προηγούµενες µέρες να κάνουµε εδώ πέρα µία
αναλυτική αντιπαράθεση γύρω από τα µέτρα που έχετε θεσπί-
σει- κατ’ εξοχήν πλήττετε τις γυναίκες. Και τις πλήττετε µάλιστα
τη στιγµή που µε έναν ειρωνικό και υποκριτικό τρόπο έρχεστε να
πείτε ότι φέρνετε ρυθµίσεις για να εξισορροπήσετε την επαγγελ-
µατική µε την προσωπική ζωή. 

Στην πραγµατικότητα θεσπίσατε τη διάλυση κάθε έννοιας
ωραρίου, την πλήρη απορρύθµιση του χρόνου εργασίας, την επι-
βολή δεκάωρης εργασίας µε δύο ώρες απλήρωτη εργασία και
κάποια στιγµή ανταµοιβή σε ρεπό. Δηλαδή στην ουσία διαλύετε
την επαγγελµατική και την οικογενειακή ζωή των γυναικών και
την αύξηση των υπερωριών. Έρχεστε να απελευθερώσετε πε-
ραιτέρω τις απολύσεις και να καταλύσετε κάθε έννοια συλλογι-
κών ρυθµίσεων και δικαιωµάτων. 

Και δεν φτάνει µόνο αυτό, ακόµα και στα θετικά µέτρα που φέ-
ρατε, όπου κι εµείς από την πλευρά µας είδατε ότι τα ξεχωρί-
σαµε όσον αφορά τις διεθνείς συµβάσεις και την κοινοτική
οδηγία, ακόµα και εκεί, όπως είπε η κ. Αγαθοπούλου, το κάνατε
µε έναν τρόπο πάλι στενό που εξυπηρετεί τη δική σας συντηρη-
τική και νεοφιλελεύθερη πολιτική.

Είναι χαρακτηριστικό ότι στην ενσωµάτωση της Διεθνούς Σύµ-
βασης 190 του ILO για τη βία και τη σεξουαλική παρενόχληση –
που ήταν απαραίτητο να ενσωµατωθεί και εµείς σας είχαµε
επανειληµµένως ζητήσει να τη φέρετε- κάνετε µια σειρά από
εξαιρέσεις στον τρόπο που την εφαρµόσατε. 

Δηλαδή δεν είναι τυχαίο ότι έχετε απαλείψει τελείως κάθε ανα-
φορά σε οτιδήποτε αφορά συλλογικές διαπραγµατεύσεις, κανό-
νες, ρυθµίσεις, συνδικαλισµό, ακριβώς γιατί ήρθατε να ρίξετε
προς τα κάτω το σηµείο της ενσωµάτωσης για να συµβαδίζει µε
τις αντεργατικές ρυθµίσεις του υπόλοιπου νοµοσχεδίου. Εξαιρέ-
σατε χώρους εργασίας που κατ’ εξοχήν κινούνται γυναίκες όπως
είναι οι άτυπες µορφές εργασίας, η εργολαβική εργασία, η αγρο-
τική εργασία. Μάλιστα φτάσατε στο σηµείο ακόµα και όταν ο
δράστης της βίας και της παρενόχλησης είναι ο ίδιος ο εργοδό-
της, να µην υπάρχει µια σαφής κατοχύρωση, κάτι που ακόµα και
η εθνική επιτροπή για τα δικαιώµατα σάς είχε επισηµάνει. 

Σε κάθε περίπτωση, το µείζον που αφορά κατ’ εξοχήν την ερ-
γασία των γυναικών είναι ότι εξαιρείτε όλες τις επιχειρήσεις που
έχουν κάτω από είκοσι εργαζόµενους ή εργαζόµενες. Άρα στην
ουσία εξαιρείτε το µεγαλύτερο κοµµάτι της αγοράς εργασίας και
κυρίως εκείνες τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις της εστίασης, του
τουρισµού, των εµπορικών καταστηµάτων που οι ίδιες οι γυναί-
κες απασχολούνται.

Το ίδιο κάνατε. κυρία Υπουργέ, και όσον αφορά και τις γονικές
άδειες όπου εδώ µας είπατε το εξής επιχείρηµα, ότι η ίδια η οδη-
γία δεν απαιτούσε τη συναίνεση του εργοδότη. Και µάλιστα µας
είπατε ότι υιοθετήθηκε αυτή η οδηγία για τις γονικές άδειες επί
των ηµερών σας. 

Το πώς υιοθετείται µια κοινοτική οδηγία, όµως, έχει και σηµεία
συµβιβασµού και προφανώς ο συµβιβασµός είχε και αυτό το
στοιχείο, δηλαδή να µην απαιτείται η άδεια του εργοδότη όσον
αφορά τις γονικές άδειες ή τις µονογονεϊκές οικογένειες. Το πώς
ενσωµατώνεται µια οδηγία αυτό είναι καθαρή βούληση µιας κυ-
βέρνησης κι εδώ η δική σας βούληση ήταν να πάτε µε την ατο-
µική σύµβαση χωρίς τη συναίνεση του εργοδότη, άρα στην ουσία
να έρθετε να υπονοµεύσετε ένα δικαίωµα που τόσο πολύ διαφη-
µίσατε, ενώ στο δηµόσιο αυτό είναι ένα αδιαµφησβήτητο δι-
καίωµα.

Θα κλείσω µιλώντας για το ασφαλιστικό. Θα πω µια κουβέντα

επειδή είναι επίκαιρο το θέµα. Μέσα σε όλη αυτή την αντιδρα-
στική µεταρρύθµιση που πάτε να φέρετε, θέλω να επισηµάνω και
µία διάσταση η οποία αφορά κατ’ εξοχήν τις νέες γυναίκες ερ-
γαζόµενες κάτω των τριάντα πέντε ετών. Ακούσαµε αυτή την πα-
ρουσίαση που έγινε και θα έχουµε ευκαιρία να τα αναλύσουµε
όλα αυτά. Ήρθατε να µας παρουσιάσετε ένα αφήγηµα του «ατο-
µικού κουµπαρά» µε διάφορες εκτιµήσεις αποδόσεων, παίρνον-
τας, όµως, ως παράδειγµα ένα ουτοπικό σχήµα µε πολύ υψηλά
αµειβόµενους εργαζόµενους και σε συνεχή εργασία. 

Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, στη σηµερινή οικονοµία των γυναι-
κών κάτω των τριάντα πέντε, οι οποίες είναι χαµηλότατα αµειβό-
µενες σε επισφαλή εργασία και όχι σε συνεχή εργασία, ότι αυτό
είναι ένα δείγµα –και µένω σε αυτό γιατί αυτό είναι το ζήτηµά
µας- του τι σηµαίνει αυτό το αντικοινωνικό και αντιδραστικό σύ-
στηµα που φέρνετε το οποίο στην ουσία θα κάνει µια βίαιη ανα-
διανοµή υπέρ των λίγων και µεγάλων ιδιωτικών συµφερόντων και
κατά της κοινωνικής πλειοψηφίας, ανδρών και γυναικών, αλλά µε
ιδιαίτερη σηµασία στις γυναίκες που είναι υπο-αµειβόµενες και
χωρίς συνεχή εργασιακή παρουσία. 

Θέλω να πω και κάτι και κλείνω. Μετά από πέντε µήνες αναγ-
κάστηκε ο κ. Τσακλόγλου να οµολογήσει χτες -δεν µπορούσε πια
να κάνει αλλιώς, γιατί πρέπει να φέρει µελέτη στη Βουλή- ότι το
κόστος της µετάβασης θα ξεπεράσει στα 56 δισεκατοµµύρια. Το
λέµε αυτό συστηµατικά επί πέντε µήνες. Δεν πήραµε καµµία
απάντηση. Πολλές φορές µας λοιδορούσατε και τώρα αναγκα-
στήκαµε να το οµολογήσετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Ξενογιαννακοπούλου, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τώρα τον λόγο έχει η κ. Θεανώ Φωτίου από τον Β3 Νότιο
Τοµέα Αθηνών.

Θα κάνετε χρήση και της δευτερολογίας σας τώρα, κυρία Φω-
τίου;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ναι, ναι. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ισχυρίζοµαι ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αφ’

ενός λόγω ιδεολογικών καθηλώσεων και αφ’ ετέρου λόγω νεο-
φιλελεύθερων κοινωνικών πολιτικών ενισχύει τις ανισότητες εις
βάρος των γυναικών. Πρώτον, η ιδεολογική καθήλωση καθορί-
ζεται από το δόγµα της πατριαρχίας και αποδεικνύεται από τον
πρόσφατο νόµο για τη συνεπιµέλεια και το συνέδριο γονιµότητας
και αναπαραγωγικής αυτονοµίας, όπως αναφέρθηκε η κ. Αγαθο-
πούλου, όπου θα µετείχε σύσσωµη η Κυβέρνηση και εσείς αν δεν
ακυρωνόταν λόγω της κατακραυγής στα social media. Είναι αυτή
η καθήλωση που έρχεται από το παρελθόν, πριν από τη Μεταπο-
λίτευση, που δεν επιτρέπει στην Κυβέρνηση να θεωρήσει τη γυ-
ναίκα άτοµο αυτόνοµο, ανεξάρτητο, υπερήφανο για το φύλο της.
Για τη Νέα Δηµοκρατία τα δικαιώµατα και υποχρεώσεις της γυ-
ναίκας πηγάζουν αποκλειστικά από τις ιδιότητες συζύγου και µη-
τέρας. Και αν δεν τις διαθέτει; Ενοχοποιείται γι’ αυτό. «Τι λάθος
έκανα στη ζωή µου;» έλεγε το σποτάκι! 

Ενοχοποιείτε τις γυναίκες ακόµη και για το δηµογραφικό πρό-
βληµα, προωθώντας την αντίληψη ότι µια γυναίκα ολοκληρώνε-
ται µόνο µέσα από τη µητρότητα. Αυτή η αντίληψη, βαθύτατα
αναχρονιστική και συντηρητική, έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε
την πραγµατική κατάσταση των γυναικών στη χώρα µας.

Οι νεοφιλελεύθερες κοινωνικές πολιτικές σας, όµως, αφορούν
το κοινωνικό κράτος: υγεία, πρόνοια, παιδεία, πολιτισµός. Απε-
λευθέρωση και ισότητα των γυναικών δεν µπορεί να υπάρξει µε
ένα ελλειµµατικό προνοιακό κράτος σαν και αυτό που µας πα-
ραδώσατε το 2015 και στο οποίο σήµερα εν καιρώ πανδηµίας
επιστρέφεται µε τις ιδεοληψίες σας. Ελλειµµατικό προνοιακό
κράτος εν καιρώ πανδηµίας σηµαίνει ότι η γυναίκα, σύζυγος ή
όχι, καλείται να επωµιστεί τις αόρατες κατ’ οίκον υπηρεσίες
φροντίδας. Αυτό είναι το ένα κοµµάτι από την περιβόητη οικονο-
µία της φροντίδας που ανέλυσε ο κ. Τσακαλώτος που είναι υπο-
χρέωση του κράτους να παρέχει µε δοµές στην κοινότητα και
κυρίως στους δήµους.

Καλείται, δηλαδή, η γυναίκα να παίξει τον ρόλο του φροντιστή
για το παιδί, για τους ηλικιωµένους γονείς, για τα πεθερικά, για
τα ανάπηρα ή χρονίως πάσχοντα µέλη του νοικοκυριού της.
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Θεωρώ ότι αυτή η αντίληψη κυριάρχησε κατά την πανδηµία,
όπως δείχνουν και τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για την ανεργία. 

Προσέξτε, κυρία Υπουργέ, γιατί θα πρέπει να µου το εξηγή-
σετε: Στην περίοδο της πανδηµίας, δηλαδή τον Μάρτη 2021 –τα
στοιχεία είναι της ΕΛΣΤΑΤ για την ανεργία- η ανεργία των γυναι-
κών αυξάνεται στο 21,2% και των ανδρών µειώνεται στο 12,3%
από το 2020.

Για ακούστε µε καλά και να µου το εξηγήσετε µετά αµέσως,
διότι αυτό είναι πρωτοφανές, δεν έχει ξαναγίνει, αγαπητοί συνά-
δελφοι, ποτέ. Δηλαδή, πάντα η ανεργία ανεβαίνει ή κατεβαίνει
αναλογικά στα δύο φύλα. Πρώτη φορά το ένα φύλο αυξάνει την
ανεργία και το άλλο φύλο τη µειώνει.

Να σας πω εγώ τι συµβαίνει, τι λέµε εµείς, λοιπόν, γιατί υπάρ-
χει αυτό το παράδοξο. Θα καταθέσω και το χαρτί, για να µην το
ψάχνετε.

Τι συνέβη, λοιπόν; Ένα κοµµάτι το εξήγησε η κ. Ξενογιαννα-
κοπούλου πριν. Ακριβώς όλα τα µέτρα που πήρατε, οι εγκληµα-
τικές πολιτικές που κάνατε στην εργασία, το ένα κοµµάτι είναι
αυτό.

Το δεύτερο κοµµάτι είναι η πρόνοια και η παιδεία. Δεν µει-
ώσατε τα παιδιά στις τάξεις, µε αποτέλεσµα να κλείσετε τα σχο-
λεία, κλείσατε τα κέντρα ηµερήσιας φροντίδας ηλικιωµένων και
οι ηλικιωµένοι έµειναν αβοήθητοι, κλείσατε τα ΚΔΑΠ, τους βρε-
φονηπιακούς σταθµούς, το µεγαλύτερο lockdown της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Οι γυναίκες επωµίστηκαν, λοιπόν, τη σωτηρία της οικογένειας
µε τίµηµα την ανεργία και τον εγκλεισµό, διότι -το ξαναλέµε- η
ισότητα των γυναικών περνάει από ισχυρό προνοιακό κράτος,
γενναιόδωρα επιδόµατα, γενναιόδωρες παροχές, δωρεάν υπη-
ρεσίες υγείας και πρόνοιας στους δήµους για όλα τα παιδιά, για
τους ανάπηρους, για τους χρονίως πάσχοντες, για τους ηλικιω-
µένους, διότι αλλιώς ο οικογενειακός προϋπολογισµός τινάζεται
στον αέρα και η οικονοµική εξίσωση είναι εις βάρος της εργα-
σίας των γυναικών, της γυναίκας. Διότι όσα βγάζει από τη δου-
λειά της δεν φτάνουν να πληρώνουν τους ανθρώπους που θα
φροντίζουν την οικογένειά της και άρα, επιλέγεται ξανά η επι-
στροφή στο σπίτι.

Και λέω, λοιπόν, κυρία Υπουργέ -θα µου επιτρέψετε λιγάκι,
κύριε Πρόεδρε- αυτό σηµαίνει δωρεάν παιδιά σε βρεφονηπια-
κούς σταθµούς και ΚΔΑΠ. Σας παραδώσαµε εκατόν πενήντα
πέντε χιλιάδες vouchers το 2019, τα καθηλώσατε το 2020, αφή-
σατε και εξήντα πέντε χιλιάδες παιδιά εκτός ΚΔΑΠ, τώρα δεν
έχετε κάνει απολύτως τίποτα, ούτε αιτήσεις ούτε ΚΥΑ ούτε τί-
ποτα. Άρα, ξανά µανά τα ίδια, θα ξεκινήσετε τις αιτήσεις το κα-
λοκαίρι. Πότε θα βγάλετε αποτελέσµατα; Σας ερωτώ: Μήπως
µέσα στον Αύγουστο, για να χάσουν και κάποιοι τις προθεσµίες;

Σχολικά γεύµατα: Ένα µέτρο µεγάλης σηµασίας και για τις γυ-
ναίκες και για τα παιδιά, τα λοιδορήσατε, τα κάνατε. Εν πάση πε-
ριπτώσει, σας παραδώσαµε εκατόν ογδόντα πέντε χιλιάδες,
τσίµα-τσίµα τα αφήνετε εκεί πέρα και αυτό γιατί σας πιέζει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση να το κάνετε.

Εµείς είχαµε πρόγραµµα ότι στο 2021 - 2022 εξακόσιες χιλιά-
δες παιδιά, όλα τα παιδιά του δηµοτικού θα βρίσκονταν µε δω-
ρεάν γεύµατα. Θα το υλοποιήσετε;

Κέντρα Στήριξης Οικογένειας: Κάναµε, εξασφαλίσαµε εκατό
τέτοια κέντρα από τους ευρωπαϊκούς πόρους, τα οποία ήταν
απόλυτα συνδεδεµένα µε τα κέντρα κοινότητας και τα οποία
ήταν για να αντιµετωπίσουν και την οικογενειακή βία. Τα παγώ-
σατε. Σας ρωτώ: Θα τα βάλετε µπροστά;

Κέντρα Στήριξης ΟΦΗΛΙ, δηλαδή ολοκληρωµένη φροντίδα ηλι-
κιωµένων, εκατόν πενήντα πάλι από τα ΕΣΠΑ, πάλι τα παγώσατε,
πάλι στα κέντρα κοινότητας. Θα τα βάλετε µπρος;

Σας ρωτάω: Υπήρχαν 51 εκατοµµύρια ευρώ πόρους από τα
ΕΣΠΑ για δηµιουργία εκατόν εξήντα στεγών υποστηριζόµενης
και αυτόνοµης διαβίωσης όλης της περιφέρειας. Ξανά µανά τα
παγώσατε. Ξέρετε τι θα πει αυτό; Είναι για εκείνους τους γονείς
και τις µάνες που λένε «αν πεθάνω εγώ, τι θα γίνει το παιδί µου;».
Τα παγώσατε. Σας ρωτάω: Θα προχωρήσει;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για την ανοχή

σας- σας παραδώσαµε τον εµβληµατικό νόµο αναδοχής και υιο-
θεσίας. Πέρα από το να περιφέρεστε κάθε µέρα και να λέτε ότι
είναι δικός σας ένας λειτουργών νόµος από το 2019, πέρα από
το να λέτε όλα αυτά τα πράγµατα, πόσες γυναίκες µόνες –
µόνες!- πήραν έστω και ένα παιδί; Αυτές είναι αόρατες. Πόσες
οικογένειες, οι οποίες είναι οµόφυλα ζευγάρια, πήραν έστω και
ένα παιδί; Καµµία!

Και τέλος, υπάρχουν και εκείνες οι αόρατες γυναίκες, οι προ-
σφυγοπούλες, οι µετανάστριες που φροντίζουν χρόνια τα παιδιά
µας, τους γονείς µας, αόρατες εργάτριες της οικονοµίας, της
φροντίδας -που λέµε- κανένα µέτρο για αυτές. Το 2020 δε κάνατε
την εξής επινόηση, να δίνετε το φοβερό διχίλιαρο σε αυτές µόνο
αν έχουν δώδεκα χρόνια φορολογική δήλωση στην Ελλάδα. Αν
είναι δυνατόν! Και το επίδοµα στέγης θα το καταργήσετε και
αυτό; Τι ντροπή, τι ντροπή απέναντι σε αυτές όλες τις γυναίκες!

Και τέλος, για τους Ροµά -και τέλειωσα- για τις γυναίκες Ροµά.
Η Ειδική Γραµµατεία Ροµά, που την καταργήσατε την άλλη µέρα
που εκλεγήκατε, είχε πάει και είχε εξασφαλίσει ευρωπαϊκούς πό-
ρους για τα πολύκεντρα, ειδικά προγράµµατα βοήθειας στις γυ-
ναίκες Ροµά για την ανατροφή των παιδιών, την υγεία, την υγιεινή
και έφτασε και στο Συµβούλιο της Ευρώπης να ζητήσει τι; Να κα-
ταργηθούν οι γάµοι των κοριτσιών από δώδεκα χρονών. Ξέρετε
ότι τα παιδιά Ροµά δώδεκα χρονών είναι έγκυοι ήδη και γεννούν
παιδιά; Θα συνεχίσετε πολύ καιρό πάνω σε αυτό;

Εµείς είχαµε κάνει αυτές τις κινήσεις. Πού βρίσκονται, λοιπόν,
αυτά;

Σας ευχαριστώ πολύ και µε συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, για
τον χρόνο.

Καταθέτω και το έγγραφο που σας ανέφερα.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεανώ Φωτίου καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κυρία Φωτίου. Κυρία Φωτίου, ίσα-ίσα µιλήσατε και τρία δευ-
τερόλεπτα λιγότερα. Δεν το περίµενα!

Καλείται στο Βήµα η κ. Μερόπη Τζούφη, η οποία εκλέγεται στα
Γιάννενα φυσικά, του ΣΥΡΙΖΑ.

Να βάλω και τον χρόνο της δευτερολογίας σας, κυρία Τζούφη;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι, βάλτε τον ενιαίο, αν µπορείτε, ευχα-

ριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως, γιατί όχι;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, αγαπητοί

συνάδελφοι, την ερώτηση αυτή την καταθέσαµε πριν δυόµισι
µήνες και παραµένει, δυστυχώς, απολύτως επίκαιρη στην κυριο-
λεξία. Το τελευταίο διάστηµα µια σειρά από κυβερνητικές επιλο-
γές δηµιουργούν ακόµη πιο έντονο προβληµατισµό και ανησυχία.

Αναφέροµαι, φυσικά, στη συντηρητική αντιµεταρρύθµιση του
οικογενειακού δικαίου, όπως και στο «συνέδριο της ντροπής» για
τον έλεγχο της γυναικείας µήτρας, στο οποίο, αν και ακυρώθηκε
λόγω της κοινωνικής κατακραυγής, ήταν προγραµµατισµένη η
συµµετοχή δεκάδων Υπουργών και Βουλευτών της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Αναφέροµαι, επίσης, στη χθεσινή απόφαση της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας στην Ευρωβουλή από κοι-
νού µε τους Πολωνούς υπερσυντηρητικούς να µην ψηφίσει την
έκθεση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που χαρακτηρίζει την άµ-
βλωση ανθρώπινο δικαίωµα. Και µετά την κατακραυγή, αφού
απέτυχαν να την καταρρίψουν, έφτασαν να την ψηφίσουν στην
ολοµέλεια. Είναι πραγµατικά ντροπή.

Την ίδια στιγµή, πριν λίγο καιρό, οι δρόµοι και οι στάσεις των
λεωφορείων γέµιζαν µε ακριβοπληρωµένες διαφηµίσεις για τα
δικαιώµατα του αγέννητου παιδιού, καµπάνια που υποστηριζόταν
από κρατικούς οργανισµούς, εκκλησιαστικούς και παραεκκλη-
σιαστικούς κύκλους.

Η ελληνική κοινωνία παρακολουθεί µε αποτροπιασµό τις απα-
νωτές γυναικοκτονίες, τους βιασµούς και τα συνεχιζόµενα περι-
στατικά βίας. Μάλιστα, µέρος των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
προσπαθεί να δικαιολογήσει την εξουσία των θυτών, να υποβι-
βάσει τα ζητήµατα και τα δικαιώµατα των ευάλωτων γυναικών.
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«Ξέπλυµα» το ονοµάζουν αρκετά εύστοχα οι χρήστες των κοινω-
νικών δικτύων.

Η κοινωνία, κυρία Υπουργέ, ζητάει απαντήσεις, αλλά κυρίως
ζητάει να µπει ένα τέλος σε όλα αυτά τα ακραία φαινόµενα που
πλέον απασχολούν καθηµερινά την επικαιρότητα. Οι ευθύνες της
Κυβέρνησης είναι πολλαπλές και ήδη από τους πρώτους µήνες
της διακυβέρνησης επιβεβαιώθηκε η χλιαρή ή αλά καρτ σχέση
της Νέας Δηµοκρατίας µε τα ζητήµατα της ισότητας των φύλων
και της διαφορετικότητας. Ακόµη και εδώ εντός της Βουλής µε
πρόσχηµα την πανδηµία η λειτουργία των επιτροπών, ειδικά της
Επιτροπής Ισότητας και Ανθρώπινων Δικαιωµάτων υπονοµεύτηκε
από την Κυβέρνηση, ώστε να οδηγηθούν σε αδρανοποίηση. Χρει-
άστηκε η διαρκής αντιπολιτευτική διαµαρτυρία για την επανεκ-
κίνησή τους.

Κυρία Υπουργέ, κάνετε πως δεν βλέπετε πως οι διαφυλικές
σχέσεις αλλάζουν ραγδαία όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά παντού.
Αντίθετα, παρά το υποτιθέµενο εκσυγχρονιστικό σας αφήγηµα,
φλερτάρετε διαρκώς µε την οπισθοδρόµηση και τους αναχρονι-
σµούς και αυτό γιατί στο πολιτικό DNA της ελληνικής Δεξιάς
είναι χαραγµένο το δόγµα «πατρίς, θρησκεία, οικογένεια». Δεν
έχετε καταφέρει να ξεφύγετε ακόµα από αυτό.

Τα ζητήµατα της ισότητας, δυστυχώς, σας ξεπερνούν, ασχο-
λείστε επιδερµικά, ίσα-ίσα για να τηρήσετε τα προσχήµατα. Αυτό
είναι φανερό σε κάθε νοµοθέτηµά σας, όπως προανέφερα, για
το οικογενειακό δίκαιο και µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα και
για τον νόµο για τα εργασιακά.

Όµως η σοκαριστική δολοφονία της Καρολάιν έφερε για µια
ακόµη φορά στο προσκήνιο το επιτακτικό αίτηµα για την αντιµε-
τώπιση της ενδοοικογενειακής βίας που οξύνεται δραµατικά.
Υποδηλώνει σε όλους τους τόνους πως πρέπει να αντιµετωπι-
στούν στα σοβαρά τα φαινόµενα σωµατικών επιθέσεων, κακο-
ποίησης, σεξουαλικής παρενόχλησης. Και βεβαίως έχουµε την
υποχρέωση -το είπε και η κ. Φωτίου- να επανεξετάσουµε τον
γάµο κοριτσιών σε πολύ µικρή ηλικία, όπως και κάθε έκφανση
έµφυλης βίας και καταπίεσης. 

Πολλή συζήτηση γίνεται γύρω από τον όρο «γενοκτονία» και
µάλιστα αυτό προκαλεί δυσανεξία σε αρκετούς. Μάλιστα οι εναλ-
λακτικοί δεξιοί και οι ακροδεξιοί αµφισβητούν ευθέως τον όρο,
προσπαθώντας µάταια να µετριάσουν την εγκληµατική πράξη
λόγω του φύλου. Όµως στην ουσία το πρόβληµα δεν είναι γλωσ-
σικό ούτε είναι ζήτηµα ορολογίας. Είναι βαθιά πολιτικό και αντα-
νακλά την προσπάθεια να υποκρύψουν πως πρόκειται για την
κοινωνική - πολιτισµική συνθήκη της πατριαρχίας, που διαπερνά
την οικογένεια, τους µηχανισµούς κοινωνικού ελέγχου, το σχο-
λείο και τις συµπεριφορές των ανθρώπων. Συσκοτίζει την ιδιαι-
τερότητα και τη γενεσιουργό αιτία του εγκλήµατος, που είναι η
έµφυλη ανισότητα. Πρόκειται για εκείνους που θεωρούν τη γυ-
ναίκα κτήµα του πατρός ή του ανδρός υποχρεωµένη να κάνει
παιδιά, να δουλεύει µόνο επικουρικά για να συνεισφέρει µερικώς
στον προϋπολογισµό της οικογένειας και να θεωρεί τη χειροδικία
και το ξύλο από τον άνδρα - αφέντη συµβατά µε τον γυναικείο
ρόλο της.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΗΕ έχουµε εκατόν τριάντα επτά
γυναικοκτονίες κάθε µέρα σε παγκόσµιο επίπεδο. Στην Ελλάδα
είχαµε δεκατρείς το 2019, οκτώ το 2020 και στο πρώτο εξάµηνο
του 2021 τέσσερις γυναικοκτονίες. Είναι, λοιπόν, επιτακτικό να
ικανοποιηθεί το αίτηµα του γυναικείου κινήµατος να αναγνωρι-
στεί η γυναικοκτονία νοµικά και να εισαχθεί στον Ποινικό Κώδικα
ως νέο αδίκηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτονόητο και φυσικό κα-
θήκον κάθε πολιτείας που θέλει να λέγεται δηµοκρατική να υπο-
στηρίζει τις γυναίκες, τις νέες κοπέλες, τις εργαζόµενες µητέρες
µε όλα τα αναγκαία µέσα. Ας αναρωτηθούµε: Οι συνθήκες στην
αγορά εργασίας και ο νέος νόµος - έκτρωµα για τα εργασιακά,
η έλλειψη δηµόσιων βρεφικών και παιδικών σταθµών, η γενικευ-
µένη ανασφάλεια, η προβληµατική πρόσβαση σε ένα αξιόπιστο
δηµόσιο σύστηµα υγείας για όλα τα θέµατα, είναι συνθήκες που
εξασφαλίζουν καλύτερη αυριανή µέρα για τις νέες γυναίκες; Τις
διευκολύνουν, τους δίνουν τη δυνατότητα να δηµιουργήσουν οι-
κογένεια µε όποιον τρόπο και όταν το επιλέξουν; Η απάντηση
είναι εύκολη, είναι ένα µεγάλο «όχι».

Την ίδια στιγµή µε µπόλικη υποκρισία ακούµε µύδρους για το
πρόβληµα της υπογεννητικότητας που αντιµετωπίζει η χώρα και
θεωρούµε πως µε σκοταδιστικά συνέδρια θα «συνετίσουµε» τις
γυναίκες ώστε να τεκνοποιήσουν. Και φυσικά όχι. Αντίθετα οδη-
γούµε την κοινωνία σε ένα συντηρητικό σπιράλ παραγνωρίζον-
τας τα µείζονα κοινωνικοοικονοµικά προβλήµατα που αντιµετω-
πίζουν οι σύγχρονες κοινωνίες και ειδικά οι νέες γυναίκες. 

Ας κάνουµε, λοιπόν, ένα βήµα πίσω, να δούµε πώς µεγαλώ-
νουµε και διαπαιδαγωγούµε τα παιδιά µας. Και σε αυτόν τον
τοµέα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ναρκοθέτησε πλή-
ρως κάθε παιδευτική δυνατότητα για την προώθηση της έµφυ-
λης ισότητας. Το Υπουργείο Παιδείας πρωτοπόρο στον νεοσυ-
ντηρητισµό κατήργησε καινοτόµες εκπαιδευτικές πρωτοβουλίες
και δράσεις για την ένταξη της οπτικής του φύλου και τη συµπε-
ρίληψη στα σχολεία, κατήργησε τον πετυχηµένο θεσµό της θε-
µατικής εβδοµάδας και µαθηµατικούς διαγωνισµούς που
αγκαλιάστηκαν θερµά από την εκπαιδευτική κοινότητα. Κατήρ-
γησε τα µαθήµατα των κοινωνικών επιστηµών και των καλλιτεχνι-
κών που προάγουν την ευαισθητοποίηση σε θέµατα ισότητας,
ισονοµίας και δηµοκρατικής συµπεριφοράς. Ακύρωσε εκπαιδευ-
τικά προγράµµατα συµπερίληψης ΛΟΑΤΚΙ µαθητών και µαθη-
τριών. Απέσυρε το πρόγραµµα «ΦΡΙΞΟΣ», το βραβευµένο πρό-
γραµµα σεξουαλικής εκπαίδευσης που ξεκίνησε το 2015 στα
σχολεία, αν και αναγκάστηκε να το επαναφέρει µετά τη σωρεία
των διαµαρτυριών. Αρνήθηκε τη διδασκαλία της σεξουαλικής εκ-
παίδευσης που σχεδιάστηκε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
καθώς και τα πρώτα εγχειρίδια έµφυλης διαπαιδαγώγησης, ενώ
τώρα µετά την έξαρση της σεξουαλικής βίας και την ανάδειξή
της στον δηµόσιο διάλογο εξαγγέλθηκε de facto η διδασκαλία
της σε θεωρητικό επίπεδο, χωρίς όµως να έχουµε δει δεδοµένα
υλοποίησής της. Αντί αυτού και µε υπερηφάνεια η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας ασχολήθηκε µε τα διαφυλικά ζητήµατα
αναπαράγοντας σε εγχειρίδια οµοφοβικές απόψεις για την κοι-
νότητα ΛΟΑΤΚΙ, πράξη που έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε τις ευ-
ρωπαϊκές και διεθνείς συµβάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
προσανατολίζουν σε οριζόντιες και συµπεριληπτικές πολιτικές. 

Πρόσφατα µάλιστα εν µέσω πανδηµίας και καραντίνας, µε
τους µαθητές και τις µαθήτριες κλεισµένους για µήνες στα σπίτια
τους, µε άγνωστες ψυχολογικές επιπτώσεις, µε την τηλεκπαί-
δευση να έχει εξαντλήσει εκπαιδευτικούς, µαθητές και µαθή-
τριες, το Υπουργείο Παιδείας έκρινε σκόπιµο και χρήσιµο να
ζητήσει από κάθε σχολική µονάδα να έχει εγκεκριµένο εσωτερικό
κανονισµό λειτουργίας. Ο εσωτερικός αυτός κανονισµός σύµ-
φωνα µε τα υποδείγµατα του ΙΕΠ κρύβει µια σειρά από απαγο-
ρεύσεις σε ζητήµατα εµφάνισης και συµπεριφοράς των µαθητών
και των µαθητριών που ενεργοποιούν συντηρητικά αντανακλα-
στικά σεξισµού και πουριτανισµού προηγούµενων εποχών.

Ξεχνά η Κυβέρνηση ότι αυτό που υπονοµεύει το κύρος του
σχολείου είναι η υποχρηµατοδότηση, οι ελλείψεις σε ανθρώπινο
δυναµικό και υποδοµές και τα παρωχηµένα αναλυτικά προγράµ-
µατα. Δεν είναι τα σορτσάκια των µαθητριών, τα χρωµατιστά
µαλλιά και τα σκουλαρίκια. Αντίθετα, ο µόνος δρόµος για να κτί-
σουµε ένα σχολείο θα προωθείται πραγµατικά η συµπερίληψη
και η δηµοκρατικότητα είναι να ακούσουµε πραγµατικά τα παι-
διά και µέσα από τις αντιδράσεις τους να αφουγκραστούµε τις
αγωνίες τους.

Αναφέρω ενδεικτικά προς ενηµέρωση και προβληµατισµό πως
την προηγούµενη εβδοµάδα στο Βέλγιο η Υπουργός Παιδείας
Caroline Desir ανακοίνωσε πως οι γονείς θα έχουν πλέον τη δυ-
νατότητα να επιλέξουν το ουδέτερο φύλο κατά την εγγραφή των
παιδιών τους στα σχολεία της δευτεροβάθµιας. Η συγκεκριµένη
πρωτοβουλία αποτελεί µέρος του προγράµµατος για την κατα-
πολέµηση της οµοφοβίας και της τρανσφοβίας στην εκπαίδευση,
αποσκοπώντας στην ενίσχυση της συµπεριληπτικής εκπαίδευσης
και στη µεγαλύτερη συµµετοχή των µαθητών και των οικογενειών
της κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ. Ας συγκριθούµε, λοιπόν, µε το Βέλγιο.

Κυρία Υπουργέ, είναι ανάγκη να γίνουν ουσιαστικά βήµατα,
αρχής γενοµένης από έναν σοβαρό διάλογο, να πάψουν να θυ-
σιάζονται χιλιάδες ζωές στον βωµό της πατριαρχίας που συντη-
ρεί έναν ολόκληρο κόσµο στη ναφθαλίνη, να εφαρµοστεί πλήρως
η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης και ο ν.4604/2019 για την ου-
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σιαστική ισότητα των φύλων, να λειτουργήσει επιτέλους στην
Αστυνοµία η ειδική υπηρεσία για την κακοποίηση των γυναικών
και να ενισχυθούν οι αντίστοιχες υπηρεσίες στις γειτονιές, αντί
προσλήψεων αστυνοµικών για τα πανεπιστήµια να στελεχωθούν
τα συνοικιακά τµήµατα τα τµήµατα που σήµερα είναι άδεια. Τι
έχει γίνει αλήθεια µε τη διαφηµιζόµενη πλατφόρµα καταγγελιών;
Να αλλάξει άµεσα ο απαράδεκτος νόµος για την αναγκαστική
συνεπιµέλεια που µπορεί να δώσει την επιµέλεια και σε κακοποι-
ητή ή σε δολοφόνο.

Ο αγώνας κατά της έµφυλης βίας είναι καθηµερινός και µα-
κροχρόνιος. Απαιτεί αντοχές και επαγρύπνηση µέχρι να πραγµα-
τοποιηθεί η ουσιαστική ισότητα των φύλων και οι γυναίκες να
αποκτήσουν την πλήρη χειραφέτησή τους σε µια ανθρώπινη κοι-
νωνία δικαίου, δηµοκρατίας και πραγµατικής ισονοµίας. Περιµέ-
νουµε τις απαντήσεις σας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Τζούφη.

Τον λόγο έχει η κ. Χαρούλα Καφαντάρη, Βουλευτής του Β2’
Δυτικού Τοµέα Αθηνών. 

Κυρία Καφαντάρη, να βάλω και τον χρόνο της δευτερολογίας
σας;

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, και τη
δευτερολογία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, στον λίγο χρόνο που έχω, θα αναφερθώ συγ-

κεκριµένα στη γυναικοκτονία και στον ρόλο και την ανάγκη δρά-
σης στη Ελληνικής Αστυνοµίας για την αντιµετώπιση και αυτού
του ζητήµατος. Δυστυχώς βλέπω ότι δεν είναι παρών εκπρόσω-
πος -Υπουργός, Υφυπουργός- από το Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη. Ελπίζω να µας δώσετε εσείς κάποιες απαντήσεις.
Άλλωστε έχουµε κοινοβουλευτικά αναφερθεί συγκεκριµένα αρ-
κετές φορές και µε ερωτήσεις για τα ζητήµατα που αφορούν την
ενδοοικογενειακή βία, τα τµήµατα στην Ελληνική Αστυνοµία και
την ανάγκη στελέχωσής τους και οι απαντήσεις που έχουµε
πάρει από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη ήταν ασαφέ-
στατες. Βέβαια, ακούσαµε χθες τον Πρωθυπουργό να λέει ότι θα
υπάρξει αναδιάρθρωση της ΕΛΑΣ. Κάτι ακούστηκε για  τµήµατα
ενδοοικογενειακής βίας. Θα υπενθυµίσουµε βέβαια -µην πείτε ότι
είναι ένα δικό σας επίτευγµα ως κυβέρνηση- το συγκεκριµένο
θέµα και τα συγκεκριµένα γραφεία ενδοοικογενειακής βίας ξεκί-
νησαν επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, τον Απρίλη του 2019. 

Σχετικά µε τις γυναικοκτονίες ισχύει ότι όσο περισσότερο
ακούγεται η λέξη γυναικοκτονία τόσες λιγότερες γυναικοκτονίες
γίνονται. Αυτό το αναφέρω ενδεικτικά λέγοντας ότι ο όρος αυτός
-γιατί από κάποιους πιθανόν να αµφισβητείται λέγοντας ότι είναι
ανθρωποκτονία η γυναικοκτονία- υπάρχει στην Εγκληµατολογία
από το 1972. Ο ίδιος ο ΟΗΕ το αναφέρει και µάλιστα και στα δι-
καστήρια χρησιµοποιείται κατά κόρον. Έχει δε ενταχθεί και στο
δίκαιο δεκαέξι χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το 2013 η Ιταλία
το εισήγαγε στο δίκαιό της, η Ελλάδα βέβαια όχι ακόµα, και απο-
τελεί και ένα αίτηµα να γίνει και αυτό.

Τα στοιχεία τα οποία υπάρχουν είναι αµείλικτα το τελευταίο
χρονικό διάστηµα. Από τις δεκατρείς γυναικοκτονίες το 2019 και
τις οκτώ το 2020 το πρώτο εξάµηνο του 2021 έχουµε ζήσει τέσ-
σερις. Εν τω µεταξύ ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα που υπάρχει επί-
σης είναι και οι εξαφανίσεις γυναικών. Και αυτό είναι ένα πάρα
πολύ σοβαρό θέµα. Ο ΟΗΕ αναφέρει ότι κάθε µέρα εκατόν
τριάντα επτά γυναικοκτονίες γίνονται σε παγκόσµιο επίπεδο. Η
έκθεση του Συνηγόρου του Πολίτη του 2020 σχετικά µε τα στοι-
χεία του 2019 αναφέρει ότι αυξήθηκαν οι καταγγελίες για ίση µε-
ταχείριση στον Συνήγορο του Πολίτη κατά 31% σε σχέση µε το
2018. Από αυτές το 44% αφορούσαν διακρίσεις λόγω φύλου.
Άρα δηλαδή επίσηµα υπάρχει ένα σοβαρό ζήτηµα και έχει να
κάνει βέβαια και µε τα θέµατα της βίας και της ενδοοικογενει-
ακής βίας. 

Κατά την περίοδο της πανδηµίας κατά 20% περίπου αυξήθη-
καν τα περιστατικά της ενδοοικογενειακής βίας, που είναι ένα
πολύ σοβαρό ζήτηµα -γυναίκες βρίσκονταν παγιδευµένες στο
ίδιο σπίτι µε τους καταπιεστές τους- και πολλά από αυτά τα πε-

ριστατικά που µπορεί να συνέβησαν δεν καταγγέλθηκαν και κατ’
ανάγκην δεν καταγράφηκαν. 

Επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ το 2019 δηµιουργήθηκε µε το
π.δ.37/2019 Τµήµα Αντιµετώπισης Ενδοοικογενειακής Βίας. Αυτό
στελεχώθηκε σε έναν βαθµό από την Κυβέρνησή σας -οφείλουµε
να το πούµε- τον Νοέµβρη του 2019. Σήµερα λειτουργούν αυτά
τα γραφεία, όµως ο ρόλος τους είναι επιτελικός. Οι αστυνοµικοί
που ασχολούνται εκεί δεν διεξάγουν προανάκριση. Ουσιαστικά
κρατάνε µόνο στατιστικά στοιχεία. Στεγάζονται αυτά τα τµήµατα
στις εκάστοτε αστυνοµικές διευθύνσεις σαν γραφεία αντιµετώ-
πισης ενδοοικογενειακής βίας, υπάγονται δε στη Διεύθυνση
Αστυνόµευσης και όχι στη Διεύθυνση Ασφάλειας της ΕΛ.ΑΣ. Πα-
ρατηρούνται βέβαια και φαινόµενα και γνωρίζουµε ότι υπάρχουν
καταγγελίες και για όχι ανάλογη συµπεριφορά ως προς τα θύ-
µατα -αν και στην πλειοψηφία τους οι Έλληνες αστυνοµικοί θεω-
ρώ ότι αντιµετωπίζουν το θέµα όπως πρέπει, µε την προσήκουσα
σοβαρότητα και υπευθυνότητα- και βέβαια δεν υπάρχει πλήρης
ενηµέρωση. Και µιλάµε για ζητήµατα εκπαίδευσης. Σε ερώτηση
που είχαµε κάνει µας είπε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη
-όχι εσείς- συγκεκριµένα ότι έχουν περάσει κάποια σεµινάρια ευ-
ρωπαϊκά εννιακόσια άτοµα µέχρι το τέλος του χρόνου, του 2020. 

Απαιτείται όµως αυτή τη στιγµή να παρθούν συγκεκριµένα
µέτρα για το ζήτηµα. Να υπάρξει ανθρώπινο δυναµικό στα αστυ-
νοµικά τµήµατα, τα οποία ασχολούνται και µε άλλα θέµατα και
οι εργαζόµενοι είναι επιφορτισµένοι και µε άλλες υποχρεώσεις.
Άρα να υπάρξει αποκλειστική απασχόληση µε τα ζητήµατα αυτά,
δηλαδή µε την ενδοοικογενειακή βία. Είναι υποστελεχωµένα τα
αστυνοµικά τµήµατα, αυτό είναι γεγονός, το βλέπουµε, το
ακούµε κάθε µέρα. Υπάρχει ανάγκη περαιτέρω εκπαίδευσης και
εξειδίκευσης του προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας. Και βέ-
βαια, όπως είπα, πρέπει να παρθεί και µία πρωτοβουλία, σε συ-
νεργασία µε το Υπουργείο Οικογένειας και Ισότητας των Φύλων,
µαζί µε το Υπουργείο Υγείας, µε το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτι-
κής, Προστασίας του Πολίτη και Παιδείας, να υπάρχει µία ενη-
µέρωση των υποψήφιων θυµάτων, των πολιτών γενικότερα, για
το πού µπορούν να απευθύνονται. 

Αυτό το οποίο σόκαρε την κοινή γνώµη, η δολοφονία της Κα-
ρολάιν από τον σύζυγό της, έχει πάρει τον δρόµο της δικαιοσύ-
νης. Ακούµε πάρα πολλά. Πρέπει να εκλείψει ο ποινικός λαϊκισ-
µός και να παρθούν συγκεκριµένα µέτρα σε επίπεδο πολιτικής,
για να αντιµετωπιστεί αυτό το σοβαρό κοινωνικό πρόβληµα. 

Κλείνοντας θα πω το εξής, κάποια στατιστικά στοιχεία. Πρώτα
απ’ όλα από τη Γενική Γραµµατεία Οικογένειας και Ισότητας
υπάρχουν επίσηµα στοιχεία ότι οι κλήσεις στο «15900» µέσα στην
πανδηµία -και τώρα, µέσα στο 2021, αλλά τα στοιχεία που έχω
είναι για το 2020- αυξήθηκαν πολύ. Από χίλιες εβδοµήντα κλήσεις
τον Απρίλιο του 2020 οι εξακόσιες σαράντα οκτώ αφορούσαν πε-
ριστατικά ενδοοικογενειακής βίας. Επίσης, τον Μάρτιο του 2020
ήταν εκατόν εξήντα έξι, δηλαδή τετραπλασιάστηκαν µέσα στην
πανδηµία και το lockdown οι κλήσεις στη γραµµή «15900». Από
την άλλη µεριά, όσον αφορά την προσφυγή στην Ελληνική Αστυ-
νοµία θυµάτων που πήγαν να καταγγείλουν, να ζητήσουν κάποια
βοήθεια και λοιπά, µε βάση τα στοιχεία που δίνει η Ελληνική
Αστυνοµία, τον Μάρτιο, τον Απρίλιο και τον Μάιο του 2020 ήταν
χίλια εκατόν τρία άτοµα, ενώ το αντίστοιχο διάστηµα το 2019
ήταν χίλια διακόσια ογδόντα επτά. Δηλαδή ελαττώθηκε, µει-
ώθηκε η εµπιστοσύνη, η προσδοκία ενός θύµατος ότι θα πάει
στο αστυνοµικό τµήµα να βρει ένα καταφύγιο. Γιατί πρέπει να
είναι καταφύγιο ουσιαστικά για κάθε γυναίκα θύµα ενδοοικογε-
νειακής βίας. 

Τι θέλω µε όλα αυτά να πω και να κλείσω; Οφείλουµε να στα-
θούµε µε σοβαρότητα στο κοινωνικό αυτό πρόβληµα -και τα αίτια
είναι κοινωνικά πρώτα απ’ όλα- που αφορά τη γυναικοκτονία. Να
εισαχθεί στο Ποινικό µας Δίκαιο και ο εν λόγω όρος, να παρθούν
συγκεκριµένα µέτρα µε συναρµόδια Υπουργεία και βέβαια να
προχωρήσουµε ένα βήµα µπροστά και να υλοποιηθούν και οι
προτάσεις τις οποίες έκανα πριν σχετικά µε το Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη, που πρέπει να ενισχύσει αποφασιστικά µε
αρµοδιότητες, µε εκπαίδευση και µε προσωπικό τα τµήµατα αν-
τιµετώπισης της ενδοοικογενειακής βίας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλείται στο Βήµα η

κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτής του Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών.
Να βάλω και τον χρόνο της δευτερολογίας σας, κυρία Χρηστί-

δου;
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ναι, ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, πράγµατι είναι

πολύ σηµαντική η συζήτηση που διεξάγεται σήµερα και έχουµε
πράγµατι την ελπίδα ότι αναδεικνύοντας τα προβλήµατα θα
δούµε επιτέλους και κάποια πράγµατα να γίνονται, θα δούµε και
κάποιες λογικές της Κυβέρνησής σας να αλλάζουν, γιατί και η
συγκυρία το απαιτεί, αλλά κυρίως γιατί η κοινωνία µας το έχει
ανάγκη. 

Η ανάγκη αυτή φαίνεται στην έξαρση της βίας και ειδικά της
έµφυλης βίας, που κλιµακώνεται από την καραντίνα, από τα συ-
νεχή lockdown µέχρι και αυτή τη στιγµή. Και κλιµακώνεται δυ-
στυχώς επειδή δεν την αντιµετωπίζετε έτσι όπως πρέπει. Από τη
µία έχουµε παντελή έλλειψη πολιτικών για να λυθούν τα προβλή-
µατα και από την άλλη έχουµε υιοθέτηση πολιτικών που οξύνουν
την ανασφάλεια, τα αδιέξοδα, την ανεργία και την ανεργία ιδίως
των γυναικών κι έχουν ως αποτέλεσµα την περαιτέρω όξυνση
των ανισοτήτων, των εντάσεων, της βίας και δη της έµφυλης
βίας.

Για τα θέµατα που αναλύουµε σήµερα, αυτό που δεν έκανε η
πολιτεία µέσα στην καραντίνα το έκαναν οι άνθρωποι. Μέσα από
την αγωνία, την αναγκαστική καθήλωση, αλλά και τις ευαισθη-
σίες των ανθρώπων του πολιτισµού, ενισχύθηκε το κίνηµα «Me
Too». Οι καλλιτέχνες απαίτησαν κάθαρση, ζωντάνεψαν ξανά το
Σωµατείο Ελλήνων Ηθοποιών, παρότρυνε ο ένας τον άλλον και
η µία την άλλη να µιλήσει. Συγκρότησαν πειθαρχικό, συγκέντρω-
σαν τις καταγγελίες, τις παρέδωσαν στη δικαιοσύνη, ανέδειξαν
µε όποιον τρόπο µπορούσαν αυτό το πρόβληµα. Εσείς τι κάνατε
γι’ αυτό; Πώς αντιµετωπίσατε τις παθογένειες του χώρου; Πώς
αντιµετωπίσατε αυτές τις παθογένειες του χώρου που σας πε-
ριέγραψαν, εκθέτοντας τα εσώψυχά τους µε προσωπικό κόστος; 

Κατ’ αρχάς σας µίλησαν για την εργασιακή επισφάλεια και ότι
η απόλυτη εργασιακή εξάρτηση και µάλιστα, σε τόσο δύσκολους
οικονοµικά καιρούς, είναι βασικός ενισχυτικός παράγοντας πα-
ραβατικών συµπεριφορών και είναι προφανές. Πως θα εκλείψουν
αυτές οι συµπεριφορές, που το «Me Too» σας απέδειξε πέραν
πάσης αµφιβολίας ότι υπάρχουν πράγµατι και οι οποίες δεν είναι
λίγες και το νέο εργασιακό νοµοσχέδιο αντί να ενισχύσει τους
ελεγκτικούς µηχανισµούς και τη θέση του εργαζόµενου και της
εργαζόµενης τους αφήνει εντελώς εκτεθειµένους, χωρίς για πα-
ράδειγµα, συλλογικές συµβάσεις εργασίας. 

Σκεφτείτε αν στο παρελθόν κάποιοι είχαν την εξουσία να εκ-
βιάζουν είτε άµεσα είτε έµµεσα, τώρα τι θα κάνουν. Τι πιστεύετε
ότι θα κάνουν, όταν µε το νέο νοµοσχέδιο ορίζεται θεσµικά πια
ότι ο κάθε εργαζόµενος και η κάθε εργαζόµενη διαπραγµατεύε-
ται µε τον εργοδότη ως ίσος προς ίσο; Θα οξυνθεί κι άλλο το
πρόβληµα ή όχι;

Ο κλάδος του πολιτισµού ενισχύθηκε ελάχιστα και µε τρόπο
που εξαιρούσε την πλειονότητα των εργαζοµένων σε αυτόν. Πι-
στεύετε ότι βοήθησε την επανεκκίνηση όλων των εργαζοµένων
και των δηµιουργών ή µόνο όσων είχαν από πριν χρήµατα πάνω
στα οποία θα µπορούσαν να βασιστούν; Αυτοί οι πολλαπλοί απο-
κλεισµοί βοηθούν το θέµα που συζητάµε σήµερα;

Το εθνικό σχέδιο δράσης, που υποτίθεται πως θα έπρεπε να
έχει ήδη βγει –που το ακούµε, αλλά δεν το βλέπουµε τελικά- τι
πολιτικές περιλαµβάνει για τον πολιτισµό; Που θα κουµπώσουν
άραγε αυτές οι πολιτικές, σε ποιο θεσµικό πλαίσιο, ώστε να είναι
πράγµατι αποτελεσµατικές και όχι κενό γράµµα; 

Θεωρητικά µιλάτε για τη συµµετοχή των γυναικών στον αθλη-
τισµό. Ωστόσο, στην παρουσία του πράγµατος η ποσόστωση
φύλου στον αθλητισµό µειώθηκε µε τον νόµο Αυγενάκη, που κα-
τήργησε τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, άρθρο 25 του ν.4603/2019, που
προέβλεπε να εκλέγεται τουλάχιστον το 33% ενός εκ των δύο
φύλων. Αυτό νοµοθετήθηκε παρά το γεγονός ότι είδαµε στην
πράξη πόσο σηµαντικές είναι πολλές γυναίκες στους χώρους
προπόνησης και άθλησης, ενώ έχουµε ακόµα πρόσφατες τις κα-
ταγγελίες των αθλητριών, παραδείγµατος χάριν της ενόργανης

γυµναστικής. 
Και τελικά, ενώ αναδείχτηκε το θέµα Μπεκατώρου δεν ανα-

δείχθηκε αντίστοιχα το θέµα Λιγνάδη, παρά µόνο µετά από τε-
ράστια χρονική καθυστέρηση. Γιατί άραγε συνέβη αυτό; Μήπως
επειδή ο Λιγνάδης ήταν προσωπική επιλογή, σύµφωνα µε δική
της πάντα παραδοχή, για τη θέση του διευθυντή του Εθνικού της
κ. Μενδώνη;

Ο χώρος του πολιτισµού πάσχει και δοκιµάζεται πολλαπλά. Η
πανδηµία και οι κυβερνητικές επιλογές στη διαχείρισή της κτύ-
πησαν τον χώρο του πολιτισµού, χωρίς έλεος, χωρίς κατανόηση,
χωρίς κανένα ενδιαφέρον από την πλευρά της πολιτείας και αυτό
συνεχίζει µέχρι και σήµερα. Σήµερα είναι 25 Ιουνίου και δίδεται
από το Υπουργείο το επίδοµα ειδικού σκοπού για τον µήνα Απρί-
λιο.

Όταν ζήτησαν βοήθεια οι άνθρωποι του πολιτισµού, της καλ-
λιτεχνικής δηµιουργίας, τους είπαν κιόλας ότι δήθεν δουλεύουν
µε µαύρα. Τους λοιδορούσαν κι από πάνω. Πέρα από τους πέντε
αστέρες και τους ηµέτερους, ο καλλιτεχνικός χώρος, ο χώρος
της καλλιτεχνικής δηµιουργίας υποφέρει. Ο κόσµος όµως, αυτός
είναι εδώ και θα εργαστεί και θα προσφέρει είτε το εγκρίνει η Κυ-
βέρνηση είτε όχι. Οπότε το κεντρικό ερώτηµα -κι αυτό είτε σας
αρέσει είτε δεν σας αρέσει- παραµένει: Τι θα γίνει µε τα πολλά
και ανεπίλυτα προβλήµατα των εργαζοµένων και αυτών των
πραγµατικά και ουσιαστικά δοκιµαζόµενων ανθρώπων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, κ. Μαρία Συρεγγέλα. 

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να συγχαρώ -γιατί αυτό δεν
το ανέφερε κανένας και καµµία από εσάς- την Ελληνίδα που
εκλέχτηκε στην GREVIO, επειδή ενδιαφερόµαστε όλες και όλοι
για τα θέµατα βίας, η Μαρία-Ανδριανή Κωστοπούλου. Εξελέγη
Β’ Αντιπρόεδρος στην οµάδα GREVIO του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης. 

Όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση, γνωρίζαµε καλά ότι είχαµε
να φέρουµε σε πέρας ένα δύσκολο εγχείρηµα. Πρώτον, να βγά-
λουµε τη χώρα µας από την τελευταία θέση της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής ως προς τον δείκτη ισότητας των φύλων, στην οποία είχε
καταταγεί από το EIGE -µάλιστα, η τελευταία έκθεση του 2020,
όπως έχουµε ξαναπεί εδώ στη Βουλή, ήταν µε στοιχεία του 2018,
το λέει µέσα η έκθεση- και σαφώς να διορθώσουµε έµφυλες ανι-
σότητες και αδικίες που υπήρχαν επί χρόνια. Γνωρίζαµε επίσης,
ότι θα είχαµε να αντιµετωπίσουµε έναν πόλεµο από fake news,
διαστρέβλωσης σε κάποια πράγµατα στα οποία επιδίδεστε σε
συνεχή βάση, δίνοντας κοµµατικό πρόσηµο ακόµα και στα θέ-
µατα ισότητας των φύλων. 

Από αυτό το Βήµα άκουσα τον κ. Τσακαλώτο να µιλά για τις
γυναίκες της Αριστεράς. Τα θέµατα ισότητας είναι µόνο για τις
γυναίκες της Αριστεράς. Μόνο όταν προέρχονται από την Αρι-
στερά είναι τα θέµατα ισότητας; Δεν είναι για όλες τις υπόλοιπες
γυναίκες; Από το κέντρο, από τη Δεξιά;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: …(Δεν ακούστηκε)
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Σας άκουσα. Τώρα θα ήθελα να µε ακούσετε. Νο-
µίζω σας άκουσα µε προσοχή όλες και όλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. Η κυρία
Υφυπουργός δεν διέκοψε κανέναν. 

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Είναι γνωστό ότι όταν παραλάβαµε το χαρτοφυλά-
κιο στον τοµέα της έµφυλης και ενδοοικογενειακής βίας -παρά
το σηµαντικό βήµα που ήταν η κύρωση της Σύµβασης της Κων-
σταντινούπολης το 2018, το οποίο είχε ψηφιστεί και από εµάς
στη Βουλή και µπράβο, ενώ η σύµβαση είχε υπογραφεί το 2011-
καταδικαστήκαµε για την ILO, που ήρθε άµεσα, επειδή δεν τη φέ-
ραµε ακόµα νωρίτερα, όταν ήµασταν η πρώτη χώρα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και η όγδοη παγκόσµια που την έφερε. 

Επίσης, παρά το γεγονός ότι η προγραµµατική περίοδος του
ΕΣΠΑ -που χρηµατοδοτείται το δίκτυο των δοµών της Γενικής
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Γραµµατείας για τις κακοποιηµένες γυναίκες- έληγε, δεν είχε δια-
σφαλιστεί καµµία παράταση λειτουργίας µε χρηµατοδότηση από
το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο. Δεν υπήρχε καµµία µελέτη
πάνω σε αυτό. Δεν βρήκα τίποτα. Θεώρησα ότι σήµερα θα δίνατε
στοιχεία. Περιµένω και τον κ. Σκουρλέτη που ήταν Υπουργός
Εσωτερικών να µας πει αν υπήρχε κάτι, διότι εγώ δεν βρήκα τί-
ποτα στο αρχείο µου. 

Σηµαντική υστέρηση της χώρας µας σηµειώθηκε και στον
τοµέα της συµµετοχής των γυναικών στην κοινωνική και πολιτική
ζωή. Δεν ελήφθη καµµία ουσιαστική, ολιστική, στοχευµένη πολι-
τική δράση, µε σκοπό την κινητροδότηση, την ευαισθητοποίηση,
την υποστήριξη των γυναικών για τη συµµετοχή τους στις θέσεις
εξουσίας, την ουσιαστική εφαρµογή των ποσοστώσεων. Οι πο-
σοστώσεις είναι ένα εργαλείο.

Εάν δεν το συνδυάσουµε και µε άλλες δράσεις, δεν πρόκειται
να γίνει τίποτα, δυστυχώς. Είναι ένα εργαλείο πολύ σηµαντικό,
αλλά σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης πέτυχε αυτό
το εργαλείο γιατί συνδυάστηκε και µε άλλα πράγµατα. 

Επιπλέον, ένα από τα βασικά προβλήµατα της οικονοµίας µε
δυσµενείς συνέπειες στην παραγωγικότητα, όπως αποτυπώνεται
και στην έκθεση για το σχέδιο ανάπτυξης για την ελληνική οικο-
νοµία αποτέλεσε και η ανεπαρκής συµµετοχή των γυναικών στην
αγορά εργασίας. 

Και επειδή λέµε για στοιχεία και θέλω να µιλάµε πάντα µε στοι-
χεία, το 2018 προκύπτει ότι το ποσοστό απασχόλησης των γυ-
ναικών σε ισοδύναµο πλήρους απασχόλησης ανερχόταν στο
31,4%, ενώ των ανδρών άγγιζε το 50%. Ιδιαίτερα σηµαντικό είναι
και το χάσµα στο ποσοστό απασχόλησης γυναικών και ανδρών
που έχουν σύντροφο και παιδιά 50%, έναντι 79% αντίστοιχα,
όπου φθάνει εκεί το έτος 2018 σχεδόν τις τριάντα εκατοστιαίες
µονάδες και είναι µεγαλύτερο από αυτό που παρατηρείται στα
ζευγάρια χωρίς παιδιά, όπου το χάσµα µεταξύ των φύλων ανέρ-
χεται σε έξι εκατοστιαίες µονάδες.

Ως σηµαντικότερος ανασταλτικός παράγοντας της συµµετο-
χής των γυναικών στην αγορά εργασίας αναγνωρίζεται η έλλειψη
υπηρεσιών ποιοτικής φροντίδας για παιδιά και ηλικιωµένους και
µέτρα για την εναρµόνιση της οικογενειακής και επαγγελµατικής
ζωής. 

Φαίνεται λοιπόν ότι η θεσµική κατοχύρωση της ισότητας των
φύλων που έγινε σε νοµοθετικό επίπεδο το 2019, από µόνη της
δεν φτάνει. Το ξέρουµε όλες και όλοι αυτό. Η χώρα µας έχει ψη-
φίσει το 98% των νόµων, αλλά τι γίνεται στην εφαρµογή των νό-
µων αυτών; Εκεί είναι το πιο σηµαντικό. 

Άρα χρειάζονται εξειδικευµένες, στοχευµένες, συνεκτικές, ορι-
ζόντιες πολιτικές και δράσεις, ώστε η ανατροπή των έµφυλων
στερεοτύπων και η ισότητα των φύλων να εναρµονιστεί στην
πράξη και σε όλους τοµείς της ζωής, όπου όµως δεν προχωρή-
σατε ως κυβέρνηση. 

Άµεσο µέληµα λοιπόν από την αρχή της διακυβέρνησης ήταν
συντονισµένη διατοµεακή συνεργασία για την ενσωµάτωση της
διάστασης του φύλου σε όλους τους τοµείς πολιτικής, µε βάση
τις καλές πρακτικές άλλων ευρωπαϊκών χωρών, αλλά να γίνουµε
και εµείς καλή πρακτική στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες και µε
αυτό τον τρόπο να αρχίσουν σιγά σιγά να µαζεύονται στοιχεία
και από το ΕΙΚΕ και από τα Ηνωµένα Έθνη, ώστε να είναι και η
χώρα µας πιο ψηλά στην κατάταξη, όσον αφορά τα θέµατα ισό-
τητας. 

Απόλυτη προτεραιότητά µας ήταν η διατήρηση και η ενίσχυση
του δικτύου των δοµών για τη βία κατά των γυναικών, την οποία
δεν είχατε –όπως είπαµε- διασφαλίσει. Ήδη από τον Ιούλιο του
2020, έξι µήνες πριν τη λήξη του προγράµµατος του δικτύου
δοµών, πετύχαµε την παράταση –σε συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης ως Γενικοί Γραµµατείς τότε µε τον κ. Σκάλκο-
της χρηµατοδότησης για τα έτη 2021-2023, µέχρι τα τέλη του
2023 από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο. 

Έτσι, το έργο και θα συνεχίσει να υλοποιείται, σε συνεργασία
µε τους δήµους και το ΚΕΘΙ, και η παράταση της χρηµατοδότη-
σης αυτής είναι µείζονος σηµασίας για τη συνέχιση των ποιοτι-
κών παροχών των γυναικών που έχουν ανάγκη, ιδίως σε περιό-
δους που επιβάλλουν την προστασία της υγείας και της ασφά-
λειας όλων µας. 

Και φυσικά, για πρώτη φορά δεν υπήρχε και κανένα πρόβληµα,
όσον αφορά τη µισθοδοσία των στελεχών των δοµών. Για πρώτη
φορά! Στο παρελθόν το µεγαλύτερο πρόβληµα ήταν µε τη µισθο-
δοσία των στελεχών για ένα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα και
υπήρχε µάλιστα και πολύµηνη καθυστέρηση στην πληρωµή των
στελεχών. Εγκρίθηκε, λοιπόν, αυτό. 

Παράλληλα, εξασφαλίσαµε και αναγκαίο χρόνο για τον προ-
γραµµατισµό και την εξεύρεση κατάλληλων λύσεων για τη δια-
τήρηση και την περαιτέρω αναβάθµιση των δοµών και µετά το
έτος 2023. Διότι για την ένταξη των δοµών στον κρατικό προϋπο-
λογισµό δεν επαρκεί µόνο µία νοµοθετική πρόβλεψη, επειδή το
γράψαµε σε ένα νόµο –όπου όπως ξέρετε είχαµε συµφωνήσει κι
εµείς- και ότι µετά αυτό θα γίνει ως διά µαγείας. Πρέπει κάποιος
αυτό να το φέρει εις πέρας. Θα πρέπει να το δροµολογήσει. 

Γι’ αυτό προβλέψαµε και µελέτη µετάβασης των δοµών στον
κρατικό προϋπολογισµό, από την οποία και θα αναδειχθεί ο εν-
δεδειγµένος τρόπος αποσύνδεσης από τη διαδικασία της συγ-
χρηµατοδότησης, προκειµένου να είναι συµβατή και µε το δηµο-
σιονοµικό προγραµµατισµό της χώρας και η οποία, σύµφωνα µε
το χρονοδιάγραµµα –εδώ είµαστε µε το καλό να τα ξαναπούµε-
, θα είναι το 2022. Το 2022 θα ξέρουµε πώς θα περάσει όλο αυτό
το δίκτυο των δοµών σταδιακά στον κοινοτικό προϋπολογισµό. 

Η εξασφάλιση, λοιπόν, της παράδοσης του δικτύου χωρίς να
χρειαστεί να διακοπεί η λειτουργία του, θα ήταν καίρια και για
την εξυπηρέτηση φυσικά των ωφελούµενων γυναικών. 

Τα συµβουλευτικά κέντρα εξακολουθούν να προσφέρουν υπη-
ρεσίες ψυχολογικής, κοινωνικής, νοµικής στήριξης, γιατί και αυτό
το πρόγραµµα της νοµικής στήριξης είχε κοπεί επί δικής σας κυ-
βέρνησης. Δεν υπήρχε. Εµείς ξεκινήσαµε πάλι σε συνεργασία µε
τους δικηγορικούς συλλόγους και φτιάξαµε ώστε να υπάρχει και
νοµική στήριξη. Μάλιστα, ήταν και διά ζώσης και εξ αποστάσεως,
ανάλογα µε τις ανάγκες και τις δυνατότητες των συµβαλλοµένων
γυναικών. 

Οι ξενώνες εξακολουθούσαν να κάνουν εισαγωγές. Για τις γυ-
ναίκες που έχουν ανάγκη άµεσης αποµάκρυνσης από το σπίτι
τους εξασφαλίσαµε καταλύµατα προσωρινής διαµονής, άµεσα
αποµάκρυνση. Αυτά µας τα έδωσε δωρεάν το Ξενοδοχειακό Επι-
µελητήριο Ελλάδας. Ήταν σε κάθε πόλη κάθε περιφερειακής
ενότητας. Εξασφαλίστηκαν δωρεάν ιατρικές εξετάσεις κατά τη
διάρκεια του COVID µε το «Χαµόγελο του Παιδιού» για τα παιδιά
και µε την Ελληνική Ιατροδικαστική Εταιρεία, όσον αφορά τις γυ-
ναίκες.

Και φυσικά δείξαµε ενδιαφέρον και για τις πρόσφυγες σε συ-
νεργασία µε το ΚΕΘΙ. Εκπονήθηκε ειδικός οδηγός και ενηµερω-
τικά φυλλάδια στις κύρια οµιλούµενες γλώσσες των γυναικών
προσφύγων σχετικά µε τα περιοριστικά µέτρα λόγω COVID και
για τις διαθέσιµες υπηρεσίες του δικτύου. Διατέθηκε διερµηνεία
στη γραµµή «15900» σε φαρσί και αραβικά. 

Μάλιστα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή –δεν το λέω εγώ, η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή το λέει- στην έκθεση που δηµοσιοποίησε τον
Μάρτιο του 2021 µε θέµα τις επιπτώσεις της πανδηµίας στην ισό-
τητα των φύλων, έκανε αναφορά στην Ελλάδα για αυτές τις κα-
λές πρακτικές. Η γραµµή «15900» προστέθηκε επίσηµα στο
EYGE στις γραµµές βοήθειας για τα θύµατα έµφυλης βίας. 

Με το νέο οργανισµό του Υπουργείου που βρίσκεται σε επε-
ξεργασία, προβλέπονται νέες θέσεις για την ενσωµάτωση της
γραµµής «15900», αλλά και του συµβουλευτικού κέντρου της γε-
νικής γραµµατείας, προκειµένου να υπάρχει διατήρηση αυτών
των παρεχόµενων υπηρεσιών σταδιακά. 

Στο πλαίσιο αναβάθµισης όπως, παραδείγµατος χάριν, στην
ποινική διαµεσολάβηση, στα προγράµµατα για θύτες, στο επι-
µορφωτικό πρόγραµµα διά βίου εκπαίδευσης των στελεχών του
δικτύου δοµών και του ΚΕΘΙ, στο πλαίσιο της κοινωνικής θεωρίας
του φύλου, θα γίνουν συγκεκριµένες επιµορφώσεις στελεχών. 

Επίσης, µέσω του προγράµµατος που έχουµε καταθέσει, θα
γίνει και αναβάθµιση τεχνολογικού εξοπλισµού των δοµών του
δικτύου και υποστήριξη µε νέες ψηφιακές πλατφόρµες και εφαρ-
µογές. 

Επίκειται επικαιροποίηση - αναβάθµιση της βάσης δεδοµένων
για τη συλλογή στατιστικών δεδοµένων. Ήδη βρήκαµε και το
ποσό και προϋπολογιστικά. 
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Οι υπηρεσίες των συµβουλευτικών κέντρων θα ενισχυθούν και
µε συµβουλευτική επιχειρηµατικότητας, ενώ επίκειται και ο σχε-
διασµός και η εφαρµογή προγράµµατος δηµιουργικής απασχό-
λησης των παιδιών που φιλοξενούνται στους ξενώνες φιλοξενίας
µαζί µε τις µητέρες τους, αλλά και η δηµιουργία χώρων φιλικών
στα παιδιά µέσα στα συµβουλευτικά κέντρα.

Ενισχύονται τα προγράµµατα για παροχή δωρεάν νοµικής
βοήθειας, εκπροσώπησης σε θέµατα βίας. Σχεδιάζεται η στελέ-
χωση στο συµβουλευτικό κέντρο των µεγάλων αστικών κέντρων
Αθήνας και Θεσσαλονίκης µε έναν επιπλέον κοινωνικό λειτουργό,
που θα εργάζεται αποκλειστικά για τη φιλοξενία των αιτουσών
άσυλο και των γυναικών προσφύγων. 

Θα δηµιουργηθεί εργαλείο αποτίµησης των υπηρεσιών προς
τις ωφελούµενες από το δίκτυο δοµών και είµαστε σε συνεργα-
σία µε όλους τους δηµόσιους φορείς, για να παρακολουθήσουµε
και τον τρόπο ενσωµάτωσης των πολιτικών ισότητας στους το-
µείς αρµοδιότητάς τους. 

Ως προς το κοµµάτι της τοπικής αυτοδιοίκησης, ένα από τα
πρώτα που µας είπατε, όταν έγινε αλλαγή της τότε Γενικής Γραµ-
µατείας Ισότητας και µεταφερθήκαµε από το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών στο Υπουργείο Εργασίας, ήταν ότι θα χαθούν οι οριζόντιες
πολιτικές, ότι δεν θα µπορέσουν να λειτουργήσουν τα ΔΕΠΙΣ και
τα ΠΕΠΙΣ.

Από τον Ιούλιο λοιπόν του 2019 µέχρι και σήµερα, από το σύ-
νολο των τριακοσίων τριάντα δύο δήµων της χώρας και µέσα σε
ιδιόµορφες συνθήκες που είχε η πανδηµία δηµιουργήσει, διακό-
σιοι εβδοµήντα οκτώ δήµοι έχουν ολοκληρώσει τη σύσταση δη-
µοτικών επιτροπών ισότητας και οι υπόλοιποι βρίσκονται αυτή τη
στιγµή στη διαδικασία σύστασης. 

Επί ΣΥΡΙΖΑ ξέρετε πόσοι ήταν οι δήµοι; Όχι στους τριακόσιους
τριάντα δύο, για να είµαι δίκαιη, γιατί τότε αν θυµάµαι καλά ήταν
τριακόσιοι είκοσι οκτώ οι δήµοι. Δεκατέσσερις. Δεκατέσσερις δη-
µοτικές επιτροπές ισότητας. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Διακόσιες σαράντα ήταν. 
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Δεκατέσσερις ήταν, κυρία Φωτίου. Δεν ήταν παρα-
πάνω. Και εκατό να ήταν, πάλι θέµα θα υπήρχε. 

Επίσης, δόθηκε µεγάλη βαρύτητα στον τοµέα της ενίσχυσης
της συµµετοχής των γυναικών στην αγορά εργασίας, όπου το
χάσµα στη χώρα µας δεν έχει σηµειώσει την επιθυµητή σύγκλιση,
αλλά και στην εναρµόνιση οικογενειακής και επαγγελµατικής
ζωής. 

Με το πρόγραµµα «Νταντάδες της γειτονιάς», επιτυγχάνεται
αφ’ ενός η υποστήριξη των εργαζόµενων µητέρων και κηδεµό-
νων για να επανενταχθούν στην αγορά εργασίας και να συνεχί-
σουν την επαγγελµατική σταδιοδροµία τους και αφ’ ετέρου η
ενίσχυση άνεργων κυρίως γυναικών και η µείωση της αδήλωτης
εργασίας στον τοµέα της παροχής φροντίδας κατόπιν πιστοποί-
ησής τους ως παιδαγωγών φυλάκων.

Με τον ΟΑΕΔ οι γυναίκες θύµατα βίας µπορούν να απευθύ-
νονται είτε στις γραµµές «15900» είτε στα συµβουλευτικά κέν-
τρα. Ενώ ένα µεγάλο ποσοστό είναι ανώτερης και ανώτατης
εκπαιδευτικής µόρφωσης, µέτριας ή καλής οικογενειακής κατά-
στασης, είναι άνεργες. Τι είχε γίνει στο παρελθόν γι’ αυτές τις
γυναίκες, ώστε να µπορέσουν να αποκτήσουν οικονοµική ανε-
ξαρτησία και να βγουν από τον κύκλο της βίας; Τίποτα!

Σε συνεργασία, λοιπόν, µε τον ΟΑΕΔ τροποποιήσαµε και προ-
γράµµατα απασχόλησης και επιχειρηµατικότητας µε τη διάσταση
του φύλου που υλοποιεί ο ΟΑΕΔ, προκειµένου να στηριχθούν
άνεργες γυναίκες θύµατα έµφυλης βίας. Επίσης, αυξήθηκε η µο-
ριοδότηση των θυµάτων έµφυλης και ενδοοικογενειακής βίας
κατά 40% στο βελτιωµένο πρόγραµµα και της δεύτερης επιχει-
ρηµατικής ευκαιρίας για ανέργους που διέκοψαν την επιχειρη-
µατική τους δραστηριότητα, ενώ παράλληλα στο πρόγραµµα
εντάχθηκε και η απασχόληση ευπαθών κοινωνικών οµάδων και
επιχορηγείται από δώδεκα ως είκοσι τέσσερις µήνες το 90% του
συνολικού κόστους, µισθολογικού και µη µισθολογικού κόστους,
έως 800 ευρώ µηνιαίως για θέση πλήρους απασχόλησης και έως
400 ευρώ για θέση µερικής απασχόλησης. Άρα υποστηρίζουµε
στην πράξη τις γυναίκες θύµατα βίας. 

Με τον πρόσφατο νόµο για την προστασία της εργασίας διευ-

ρύνθηκε και το αντικείµενο του σήµατος ισότητας στις επιχειρή-
σεις, ενώ εξελίσσεται το έργο «SHARE» για την πιλοτική εφαρ-
µογή και τη λήψη των πρώτων σηµάτων ισότητας στις αρχές του
’22, ενώ µε τον ίδιο νόµο ενσωµατώσαµε την οδηγία µε την οποία
θεσπίστηκαν όλες αυτές οι άδειες για µητέρες και πατεράδες,
όπως η άδεια πατρότητας, όπως ρητά αναφέρεται στον νόµο, η
επιδοτούµενη για τους δύο πρώτους µήνες τετράµηνη γονική
άδεια και η άδεια για τους φροντιστές. Μάλιστα, εκεί µας είπατε
ότι η άδεια πατρότητας -αν δεν κάνω λάθος, η κ. Αγαθοπούλου
το είχε αναφέρει- δεν είναι µε αποδοχές. Μα, κι εκεί fake news;
Με αποδοχές είναι η άδεια πατρότητας. Σαφώς! Αυτό είναι κάτι
που ορίζει και η οδηγία. Είναι στην οδηγία!

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Εµείς δεν είπαµε κάτι τέ-
τοιο! 

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Επεκτείνεται το µεταγενέθλιο τµήµα της άδειας
µητρότητας εννιά εβδοµάδων και στις θετές µητέρες και στις γυ-
ναίκες που αποκτούν παιδί µε τη διαδικασία της παρένθετης µη-
τρότητας, επεκτείνεται η άδεια προστασίας της µητρότητας έξι
µηνών µε επιδότηση από τον ΟΑΕΔ και στη µητέρα που υιοθετεί
τέκνο, καθώς και στις γυναίκες που αποκτούν παιδί µε τη διαδι-
κασία της παρένθετης µητρότητας, επεκτείνεται η άδεια φρον-
τίδας τέκνου εκτός από τη φυσική και στη θετή µητέρα και στη
µητέρα που απέκτησε τέκνο µε τη διαδικασία της παρένθετης
µητρότητας, ενώ θεσπίζεται όχι µόνο για τον δηµόσιο τοµέα,
αλλά και για τον ιδιωτικό τοµέα άδεια επτά ηµερών για υποβολή
σε διαδικασίες υποβοηθούµενης αναπαραγωγής. 

Επίσης επεκτείνεται η άδεια παρακολούθησης σχολικής επί-
δοσης, η άδεια δέκα ηµερών µε αποδοχές λόγω σοβαρών νοση-
µάτων των παιδιών, ενώ όλες οι άδειες ισχύουν και για τους
εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα αλλά και για τους εργαζόµε-
νους του δηµοσίου τοµέα που εργάζονται υπό συνθήκες εξαρ-
τηµένης εργασίας, διότι για εµάς δεν πρέπει να υπάρχουν
εργαζόµενοι πολλών ταχυτήτων. Στους ΙΔΟΧ δεν είχε δώσει ποτέ
κανένας σηµασία για το αν παίρνουν άδεια µητρότητας και αυτό
ήταν ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που υπήρχαν. Είχαµε
µητέρες πολλών ταχυτήτων. Επιπλέον, όλοι οι εργαζόµενοι γο-
νείς και φροντιστές έχουν προστασία των κεκτηµένων και υπό
κτήση εργασιακών δικαιωµάτων τους και απαγορεύεται η από-
λυσή τους και η δυσµενής διάκρισή τους και διάφορα άλλα. 

Άρα ενισχύουµε στην πράξη την εφαρµογή της ισότητας των
φύλων, αφού διευκολύνεται η πρόσβαση και η παραµονή των γυ-
ναικών στην αγορά εργασίας, µέσω ρυθµίσεων για την προστα-
σία της επαγγελµατικής και προσωπικής, οικογενειακής ζωής
-όπως άδειες και ευέλικτες ρυθµίσεις εργασίας-, αλλά και µέσω
της δηµιουργίας κινήτρων για τους άντρες να κάνουν χρήση
αδειών. Άλλωστε, η ευρωπαϊκή οδηγία δεν έλεγε µέσα γι’ αυτή
την εξάµηνη µη απόλυση και το φέραµε εµείς. Η ευρωπαϊκή οδη-
γία έλεγε ότι δεν µπορούν να απολυθούν για όσο χρονικό διά-
στηµα κάνουν χρήση των αδειών, των διευκολύνσεών τους. Δεν
θα το έπαιρνε κανείς, γιατί µετά θα γυρνούσε πίσω και µπορεί
να ήξερε ότι θα τον απολύσουν. Γι’ αυτό το κάναµε για πολύ πε-
ρισσότερο χρονικό διάστηµα, ώστε να δώσουµε κι ένα κίνητρο
στους µπαµπάδες να µπορέσουν να πάρουν αυτή την άδεια.

Όσον αφορά τώρα στον τοµέα της ενίσχυσης της συµµετοχής
των γυναικών σε θέσεις ευθύνης και στα κέντρα λήψης αποφά-
σεων, σας έχει έρθει ήδη ο ν.4706 από την Επιτροπή Κεφαλαι-
αγοράς. Υπάρχει στο αρχείο, αλλά θα σας τα καταθέσουµε κι
εµείς όλα, και θα σας τα στείλουµε ηλεκτρονικά, γιατί είναι πάρα
πολλά. Εκεί, λοιπόν, θεσπίζεται το µέτρο της ποσόστωσης στα
διοικητικά συµβούλια των εισηγµένων εταιρειών στο Χρηµατιστή-
ριο Αθηνών. Διασφαλίσαµε, λοιπόν, την εκπροσώπηση σε αυτό
και των δύο φύλων, γεγονός που αποσκοπεί στην άµβλυνση των
έµφυλων ανισοτήτων στα οικονοµικά κέντρα λήψης αποφάσεων. 

Και σε αυτό το σηµείο και για να µη µένουν θολά τοπία, γιατί
και εκεί υπήρξαν fake news κατά το άµεσο παρελθόν, να σηµει-
ωθεί ότι, σύµφωνα µε τα αναφερόµενα της Επιτροπής Κεφαλαι-
αγοράς επί του ερωτήµατος 5 της επερώτησης, η αναφερόµενη
ως οδηγία 2012/0299 δεν έχει τεθεί ακόµα σε ισχύ και συνεπώς
δεν είναι οδηγία. Αποτελεί πρόταση οδηγίας. Είναι πρόταση οδη-
γίας. Δεν είναι οδηγία, για να µας πείτε «οδηγία ήταν, τη φέρατε».
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Είναι πρόταση οδηγίας. Μάλιστα, εκδόθηκε και αντίστοιχο ψήφι-
σµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου το 13. 

Από έρευνα, λοιπόν, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς αυτή η
οδηγία δεν έχει ψηφιστεί ακόµα. Άρα δεν υφίσταται ευρωπαϊκή
νοµοθεσία που να προβλέπει την ποσόστωση. Η Ελλάδα µε τη
Γαλλία και τη Γερµανία, αυτές οι τρεις χώρες, είναι οι χώρες που
υιοθέτησαν την ποσόστωση. Πρόσφατα και η Ελλάδα, πριν από
τη Γερµανία. Εννοείται φυσικά ότι αν στο µέλλον υιοθετηθεί η εν
λόγω πρόταση οδηγίας, θα ενσωµατωθεί αντίστοιχα στην ελλη-
νική έννοµη τάξη, όπως γίνεται πάντα. Όλα αυτά θα τα καταθέσω
στα Πρακτικά.

Θεσπίστηκε ποσόστωση στα ψηφοδέλτια για την ανάδειξη των
διοικήσεων των αθλητικών σωµατείων. Μάλιστα, το Ευρωπαϊκό
Ινστιτούτο έδωσε συγχαρητήρια γι’ αυτό στη χώρα µας. Και αυτά
θα κατατεθούν στα Πρακτικά, όπως έχουν έρθει από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Αθλητισµού. 

Επίσης, ολοκληρώσαµε τον σχεδιασµό του Εθνικού Σχεδίου
Δράσης για την Ισότητα των Φύλων 2021 - 2025. Το νέο εθνικό
σχέδιο δράσης είναι το πρώτο σχέδιο δράσης που πέρασε από
Υπουργικό Συµβούλιο και είναι διατοµεακό, σε όλα τα Υπουρ-
γεία. Όλα τα Υπουργεία έχουν µέσα συγκεκριµένες δράσεις, ενώ
φυσικά περιέχει ουσιαστικά µέτρα για την εφαρµογή στην πράξη
των επιταγών της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης. 

Τη Δευτέρα θα «ανέβει» στη διαβούλευση, ώστε να το δουν οι
φορείς και οι πολίτες και να κάνουν τις αναλύσεις τους. Το εθνικό
σχέδιο δράσης θα µπει για πρώτη φορά σε διαβούλευση. Δεν
έχει ξαναγίνει κάτι τέτοιο στο παρελθόν. Και φυσικά θα υπάρξουν
οι απαραίτητες διορθώσεις, ώστε όλα τα πράγµατα να είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα. 
Ακούσαµε για το Ταµείο Ανάκαµψης. Το Ταµείο Ανάκαµψης

έχει για πρώτη φορά τη διάσταση του φύλου µέσα σχεδόν σε
όλα τα προγράµµατα. Όχι µόνο βάλαµε εµείς για πρώτη φορά
δύο προγράµµατα µέσα ως Γενική Γραµµατεία Δηµογραφικής
και Οικογενειακής Πολιτικής και Ισότητας των Φύλων και αυτό
ήταν, αλλά σε όλα τα Υπουργεία υπάρχει η διάσταση του φύλου.
Είναι µέσα σε αυτά που σας έχει καταθέσει το Υπουργείο Οικο-
νοµικών. 

Ένα από αυτά τα προγράµµατα είναι η δηµιουργία χώρων φύ-
λαξης µέσα σε επιχειρήσεις, όπως χώρων φύλαξης βρεφών σε
χώρους εργασίας στον ιδιωτικό τοµέα, στον άξονα της προώθη-
σης της συµφιλίωσης προσωπικής και επαγγελµατικής ζωής.
Είναι κάτι που συµβαίνει σε πάρα πολλές χώρες του κόσµου. Το
έργο προβλέπει τη χρηµατοδότηση και τη διαµόρφωση χώρου
εντός της επιχείρησης, προκειµένου να µετατραπεί σε ασφαλής
χώρος φύλαξης, και τη χρηµατοδότηση έως δύο φροντιστών-
φροντιστριών για διάστηµα δύο ετών. 

Το Ελληνικό Κέντρο Καινοτοµίας για Γυναίκες θα βασιστεί
πάνω στο µοντέλο των Ηνωµένων Εθνών για τη βιώσιµη ανά-
πτυξη. Ο συνεργαζόµενος οργανισµός είναι το European Centre
for Women and Technology της Νορβηγίας και η πρωτοβουλία
αυτή αποσκοπεί µεταξύ άλλων στον σχεδιασµό καινοτόµων δρά-
σεων, που θα ενισχύουν την προσέλκυση περισσότερων κορι-
τσιών σε σπουδές STEM. Άλλωστε, είναι και ένας από τους πέντε
βασικούς στόχους που έχει θέσει και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο
στρατηγικό σχέδιο δράσης για την ισότητα και θα στοχεύει στην
αύξηση του ποσοστού συµµετοχής των γυναικών σε επιχειρήσεις
που θα βασίζονται στην έρευνα και την καινοτοµία. 

Παράλληλα, συνεχίζονται και στο άµεσο χρονικό διάστηµα
δράσεις ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης για την ισότητα των
φύλων και την καταπολέµηση της έµφυλης βίας σε δηµόσιους
και κοινωνικούς φορείς. Η διεύρυνση και οριοθέτηση των απα-
γορευµένων συµπεριφορών στον κόσµο της εργασίας είναι µέσα
στα εφαρµοστικά µέτρα της Σύµβασης 190, γιατί είπαµε: όχι
µόνο να τα ψηφίζουµε, αλλά την επόµενη µέρα να τα υλοποιούµε
κιόλας. 

Επίσης, συνεχίζεται η διεύρυνση και η σαφής οριοθέτηση των
υποχρεώσεων των εργοδοτών, η διεύρυνση των δικαιωµάτων
των θυµάτων και των µέτρων για την άµεση προστασία τους. 

Όσον αφορά τώρα το ΣΕΠΕ, ξέρετε πόσες καταγγελίες είχε
το ΣΕΠΕ; Διότι ρώτησα: Πόσες καταγγελίες έχει το ΣΕΠΕ όλα
αυτά τα χρόνια από γυναίκες που είναι θύµατα βίας ή σεξουαλι-
κής παρενόχλησης στον χώρο της εργασίας; Μετριούνται στα
δάχτυλα του ενός χεριού! Δυστυχώς!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Άρα;
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Αυτό ακριβώς! 
Τι είχατε κάνει, λοιπόν, για αυτό; Διότι µας είπατε ότι το ΣΕΠΕ

λειτουργούσε τέλεια υπό των ηµερών σας. Η νοµοθεσία υπάρχει
από το 2010 και δεν την ήξερε κανείς. Άρα στον νέο νόµο που
έχει έρθει, που έχει ψηφιστεί, το γεγονός ότι θα υπάρχει αυτό-
νοµο τµήµα µε εξειδικευµένο προσωπικό για τα θέµατα αυτά
είναι πολύ σηµαντικό, είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Οι γυναίκες -
αυτό µού το κατέθεσε και η ΓΣΕΕ- απευθύνονταν και τους έλεγαν
ότι δεν είχαν καµµία αρµοδιότητα, ενώ ο νόµος ισχύει από το
2010. Είναι πάρα πολλά, θα τα καταθέσω και στο αρχείο, για τα
σήµατα ισότητας. 

Το πρώτο που µας είπατε ήταν γιατί µεταφερθήκαµε στο
Υπουργείο Εργασίας. Σας είπαµε ότι αυτό ισχύει εδώ και πάρα
πολλά χρόνια, σχεδόν σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Αµέσως µετά ρωτήσατε γιατί λέγεται «Οικογενειακής Πολι-
τικής και Δηµογραφικής Πολιτικής» και είπατε για τη Γερµανία
που το έχει. Μα δεν το έχει µόνο η Γερµανία, κυρία Αγαθοπού-
λου. Το έχει κι η Ιταλία, το έχει κι η Αυστρία και δεν το έχουν
τώρα, το έχουν πάρα πολλά χρόνια. Ακόµα και στις χώρες όπου
ο τοµέας της ισότητας είναι ξεχωριστό Υπουργείο, ακόµα και σε
αυτές τις χώρες, έχει περάσει από το Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων στο παρελθόν. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, της προετοιµασίας και της 65ης Συνόδου
της Επιτροπής του ΟΗΕ για το καθεστώς των γυναικών, δηµο-
σιοποιήθηκε, στις 15-12-2020, η έκθεση του Γενικού Γραµµατέα
κ. Γκουτέρες µε θέµα την εφαρµογή των συµπερασµάτων της
60ής Συνόδου. Στην έκθεση αυτή η χώρα µας περιλαµβάνεται στα
επίσηµα αυτά έγγραφα, που µπορείτε να τα δείτε -είναι στοιχεία
πραγµατικά- όσον αφορά τις καλές πρακτικές, µέσα στις δέκα
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν τις καλές πρακτικές
και στη χορήγηση άδειας ειδικού σκοπού µε αποδοχές στις ερ-
γαζόµενες γυναίκες λόγω της καραντίνας, της τηλεργασίας και
της διακοπής λειτουργίας των σχολείων και των παιδικών σταθ-
µών, στην προστασία των γυναικών από τη βία για την περίοδο
της καραντίνας, στην εκστρατεία ενηµέρωσης που έγινε όλο το
προηγούµενο χρονικό διάστηµα για την προστασία των γυναικών
από τη βία κατά την περίοδο της καραντίνας, συµπεριλαµβανο-
µένων και των µεταναστριών, αναφορά στη νοµοθεσία για τη δια-
σφάλιση της εκπροσώπησης των δύο φύλων στα διοικητικά
συµβούλια των εισηγµένων εταιρειών στο Χρηµατιστήριο. Επί-
σης, το πρόγραµµα «Νταντάδες» που έχουµε καταθέσει προς έγ-
κριση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή περιλαµβάνεται στις καλές
πρακτικές στον τοµέα εναρµόνισης. Αυτό είναι στην ετήσια έκ-
θεση που δηµοσιοποιήθηκε στις 5-3-2021. Επίσης, το γεγονός
για τα Δ.Σ. των εισηγµένων εταιρειών στο Χρηµατιστήριο Αθη-
νών, για να µην το ξανααναφέρω.

Μετά διέρρευσαν κάποια στιγµή fake news ότι η Ελλάδα συν-
τάχθηκε µε την πλειοψηφία των κρατών µελών υπέρ της πρότα-
σης της οδηγίας για την ισόρροπη συµµετοχή των δύο φύλων.
Το είπα και πιο πριν, σε καµµία περίπτωση δεν υπήρξε. Διέρρευ-
σαν fake news προχθές ότι η χώρα µας δεν θα είναι µέσα στις
χώρες αυτές που θα καταδικάσουν την Ουγγαρία. Ένα θέλω να
σας πω µόνο. Η Ουγγαρία και η Πολωνία έχουν θέµατα µε το
Συµβούλιο της Ευρώπης, όχι σήµερα, αλλά από το 2017. Το
2017, το 2018, το 2019, ποτέ δεν έγινε -και, παρακαλώ, κοιτάξτε
στα αρχεία σας από το Υπουργείο Εξωτερικών- καµµία επιστολή,
κανένα τηλεγράφηµα από την ελληνική πλευρά για τα θέµατα
της Ουγγαρίας και της Πολωνίας. Ποτέ. Οπότε µη µας κουνάτε
το δάχτυλο. Εµείς τουλάχιστον υπογράψαµε κιόλας, µπήκαµε
µέσα στη λογική και µάλιστα πολύ πριν βγει η Φον ντερ Λάιεν και
µάλιστα πριν από την Αυστρία και την Κύπρο.

Επί έναν χρόνο µάς είπατε ότι δεν ενδιαφερόµαστε για τα θέ-
µατα της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για την Πρό-
ληψη και την Καταπολέµηση. Αν είναι δυνατόν! Με την κ. Βούλ-
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τεψη -εδώ είναι- στην Επιτροπή Ισότητας ένα ολόκληρο έτος
αφιερώσαµε ειδικά για τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης, για
το τι πρέπει να γίνει. Ήσασταν εκεί. Όσοι µετείχατε στην Ειδική
Επιτροπή Ισότητας το γνωρίζετε αυτό. 

Μας είπατε για την υποβάθµιση του δικτύου και ότι δεν άνοιξε
κανένα συµβουλευτικό κέντρο επί ηµερών µας. Επί ηµερών σας
τι άνοιξε, τεσσεράµισι χρόνια; Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά.
Συµβουλευτικό Κέντρο Αθήνας - Πολύκεντρο, 2012. Πάτρας,
2012. Ηρακλείου, 2012. Λαµίας, 2012. Τρίπολης, 2012. Κοµοτη-
νής, 2012. Λάρισας, 2012. Μυτιλήνης, 2013. Κερκύρας, 2013.
Ιωαννίνων, 2013. Σύρου, 2013. Θεσσαλονίκης, 2013. Κοζάνης,
2013. Πειραιά, 2014. Από το ΚΕΘΙ, κυρία Αγαθοπούλου, δεν άνοι-
ξε κανένα συµβουλευτικό κέντρο. Έρχεστε, όµως, εδώ και µας
κουνάτε το χέρι, ότι δεν ανοίξαµε εµείς. Όλα, και τα υπόλοιπα,
εδώ είναι. Από τη συντριπτική πλειοψηφία των σαράντα τριών
συµβουλευτικών κέντρων, δύο άνοιξαν επί των ηµερών σας σε
δήµους και έκλεισε και ένας ξενώνας φιλοξενίας. Επί ηµερών µας
άνοιξε ένα συµβουλευτικό κέντρο και ταυτόχρονα γίνεται µελέτη.

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Ποιο;
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Της Σαλαµίνας. 
Και γίνεται και µελέτη για να περάσει όλο το δίκτυο. Μη µας

κουνάτε, λοιπόν, το χέρι, γιατί δεν έχετε κάνει τίποτα πάνω στα
θέµατα αυτά. Πολύ ωραία τα λέτε, αλλά «τα ψεύτικα τα λόγια τα
µεγάλα µάς τα ’παν απ’ το πρώτο µας το γάλα», «να κάνουµε και
τίποτα», «να εφαρµόζουµε και τίποτα». Η ισότητα είναι στην
πράξη, δεν είναι στα ωραία λόγια. Οι εργαζόµενοι των δοµών
έµεναν απλήρωτοι επί µήνες και καταθέτω στα Πρακτικά την επι-
στολή των εργαζοµένων ΙΔΟΧ του ΕΚΑ, που διαµαρτύρονται επί
πέντε µήνες το 2016 ότι είναι απλήρωτοι. Όταν φτάσαµε εµείς,
για έξι µήνες οι εργαζόµενοι ήταν απλήρωτοι από το Υπουργείο
Εσωτερικών και, παρ’ όλο που υπήρξαν όλες αυτές οι γραφει-
οκρατικές διαδικασίες, οι εργαζόµενοι για πρώτη φορά πληρώ-
νονται στην ώρα τους. 

Η υποβάθµιση της Γενικής Γραµµατείας ήταν επί ηµερών σας,
γιατί κάνατε Υφυπουργό Εσωτερικών και βάλατε µαζί και τη Δι-
εύθυνση Αστικής και Δηµοτικής Κατάστασης. Ένα χαρακτηρι-
στικό, λοιπόν, των απόψεών σας περί αναβάθµισης των πολιτικών
ισότητας ήταν αυτό που είπε η κ. Χρυσοβελώνη στη Βουλή 8
Μαρτίου 2019: «Εξασφαλίζουµε τη βιωσιµότητα των δοµών της
Γενικής Γραµµατείας...», εγώ δεν την έχω δει πουθενά, «..και του
ΚΕΦΙ, που µετασχηµατίζονται σε προνοιακές. Διατηρούµε το αν-
θρώπινο δυναµικό τους και την πολύτιµη εµπειρία του µε χρηµα-
τοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό.». Πού ’ν’ τος; Προ-
νοιακές δοµές τα συµβουλευτικά κέντρα; Θα το καταθέσω και
αυτό, να το δείτε. Τα έχει πει η κ. Χρυσοβελώνη. 

Υποβάθµιση είναι η καθ’ οµολογία της καθ’ ύλην αρµόδιας
τότε Υπουργού για πρόθεση µετατροπής των δοµών, λοιπόν, σε
προνοιακές, κάτι που απαγορεύεται ρητά από τη Σύµβαση της
Κωνσταντινούπολης, αφού η κακοποίηση δεν γνωρίζει ούτε κοι-
νωνικά ούτε οικονοµικά στρώµατα και σε αυτές τις δοµές πρέπει
να έχουν πρόσβαση όλες οι γυναίκες που υφίστανται βία, ανε-
ξαρτήτως οικονοµικών κριτηρίων. Θα τα δείτε, κυρία Φωτίου.
Διότι η απαγόρευση της βίας βασίζεται σε θεµελιώδη ανθρώπινα
δικαιώµατα για προστασία της ζωής και της αξιοπρέπειας. Εάν
αυτές οι δοµές µετατρέπονται σε προνοιακές, δεν θα έχουν πρό-
σβαση οι κακοποιηµένες γυναίκες που υφίσταντο οικονοµική
εξάρτηση και βία από τον σύντροφό τους. Άρα η Σύµβαση της
Κωνσταντινούπολης από εσάς κινδύνευε. Δεν κινδύνευε από
εµάς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ποια; Εάν, εάν, εάν…
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Θα τα πείτε, κύριε Σκουρλέτη. Θα γίνει όµως. Ό,τι
έχουµε πει µέχρι στιγµής έχει γίνει.

Κατηγορείται η Κυβέρνηση ότι αποσιωπά και συγκαλύπτει τη
βία κατά των γυναικών, όταν µε αυτή την Κυβέρνηση, µε εµάς,
ξεκίνησε το «Me Too». Αν θυµάστε, το εφαλτήριο έγινε σε εκδή-
λωση που διοργάνωσε ο κ. Αυγενάκης, στο «Σπάστε τη σιωπή»,
που ήταν κατά τη διάρκεια της ελληνικής Προεδρίας στο Συµ-
βούλιο της Ευρώπης. Έχουν ήδη και από το Υπουργείο Αθλητι-
σµού καταθέσει. Και για τον τοµέα του πολιτισµού η αντίδραση

ήταν άµεση. Στις 28 Ιανουαρίου 2021, πριν δηµιουργηθεί οποι-
οδήποτε άλλο θέµα, το Υπουργείο Πολιτισµού ανακοίνωσε ότι
προχωρά στη δηµιουργία και υιοθέτηση κώδικα δεοντολογίας.
Πότε υπήρχε στο παρελθόν κώδικας δεοντολογίας στους δηµό-
σιους φορείς; Δηµιουργήθηκε η πλατφόρµα «MeToo», όπου κα-
θένας και καθεµία µπορούν να ενηµερώνονται για τα δικαιώµατά
τους. 

Ακούστηκε ότι δεν µας ενδιαφέρει ο δηµόσιος τοµέας, ότι εκεί
δεν υπάρχει τίποτα, ενώ µέσα στον πρόσφατο νόµο που ψηφί-
στηκε υπάρχει σύστηµα εσωτερικού ελέγχου του δηµοσίου
τοµέα, µε σύµβουλο ακεραιότητας στη δηµόσια διοίκηση και
άλλες διατάξεις. Για πρώτη φορά υπάρχει και στον δηµόσιο
τοµέα. Και η Ελλάδα αναφέρθηκε και από τον ΟΗΕ για τα έκτα-
κτα µέτρα που έλαβε κατά τη διάρκεια της πανδηµίας όσον
αφορά τα θύµατα ενδοοικογενειακής βίας. 

Κατηγορούµαστε για συγκάλυψη της βίας και της παρενόχλη-
σης από τους ίδιους ανθρώπους που δεν είχαν κάνει κάτι. Δη-
λαδή µας λέτε για τη γυναικοκτονία. Μα εσείς περάσατε Ποινικό
Κώδικα, αν θυµάµαι καλά, και µάλιστα µε δηλώσεις του κ. Κον-
τονή όλα αυτά πήγαν, λέει, λίγο πιο µετά, οι εκλογές -δεν τα είπα
εγώ, ο κ. Κοντονής τα είχε πει- πήγαν πιο µετά, γιατί έπρεπε να
φέρετε τον Ποινικό Κώδικα, που µειώνατε τις ποινές των βια-
σµών! Μειώνατε τις ποινές των βιασµών και έρχεστε εδώ και µας
κουνάτε το χέρι για τις γυναικοκτονίες! Θέλετε να πω πόσες γυ-
ναικοκτονίες έγιναν το 2015, το 2016, το 2017; Έχουµε όλα τα
στοιχεία. Δεν είναι καινούργιο φαινόµενο, υπάρχει χρόνια. Μην
πω για τις γυναικοκτονίες στη Βενεζουέλα, δεν χρειάζεται.

Τέλος, χαρτοφυλάκιο δηµογραφία για την οικογένεια. Επί Κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ η τότε Υφυπουργός Εσωτερικών, που ήταν αρ-
µόδια για τη Γενική Γραµµατεία Ισότητας και την αστική και
δηµοτική κατάσταση, σε ηµερίδα του Εµπορικού και Βιοµηχανι-
κού Επιµελητηρίου Αθηνών µε θέµα «Πολιτικές για την αντιµετώ-
πιση του δηµογραφικού ζητήµατος», δήλωνε ότι το δηµογραφικό
ζήτηµα, η υπογεννητικότητα, η υπογονιµότητα, πρέπει να έχουν
κεντρική θέση στην πολιτική µιας Κυβέρνησης και ότι πρέπει να
στηριχθεί η γυναίκα, µητέρα, εργαζόµενη, που είναι ο βασικός
πυλώνας της οικογένειας, τονίζοντας ότι θα πρέπει η πολιτεία να
στέκεται στο πλευρό της οικογένειας και να δηµιουργεί κατάλ-
ληλες συνθήκες. 

Αυτά µάς λέτε ότι είναι συντηρητικοποίηση. Τι έγινε εδώ; Ποια
ήταν Υφυπουργός; Η δική µας ήταν; Δική σας ήταν. Τι να πω!

Και στην ίδια την οµιλία της η κ. Χρυσοβελώνη ανέφερε ως πα-
ράδειγµα στήριξης της γυναίκας τη θεσπισθείσα άδεια αποδο-
χών που έγινε τότε στον ν.4604 για τις εργαζόµενες στις οποίες
εφαρµόζονται µέθοδοι ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγω-
γής. 

Αυτό είναι και πολιτική υποκρισία και ταραχή, σε κάθε περί-
πτωση, και πραγµατικά αλλάζετε…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: … (δεν ακούστηκε)
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Κυρία Φωτίου, σας άκουσα. Σας άκουσα και, µάλι-
στα, µε σεβασµό και υποµονή. Σας άκουσα τι είπατε, πρέπει να
ακούσετε και εσείς εµένα. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: … δεν απαντάει στις ερωτήσεις µας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έτσι κι αλλιώς, κυρία

Φωτίου, δεν ακούγεστε. 
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Δεν ακούγεστε και εγώ δεν σας ακούω για να σας
απαντήσω.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τόσες ερωτήσεις κάναµε, θα απαντήσει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν ξέρω αν σας απα-

ντήσει, µιλάει.
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Κλείνοντας, έχουµε ξεπεράσει, λοιπόν, το επίπεδο
των ποµπωδών ανακοινώσεων. Ωραία τα λέµε, αλλά το θέµα είναι
να τα κάνουµε κιόλας! Ήταν εδώ και ο κ. Τσακαλώτος, οικονο-
µολόγος είναι, γνωρίζει ότι το όραµα µόνο δεν φτάνει, χρειάζεται
και ένα στρατηγικό σχέδιο, για να µπορέσουµε µετά να εφαρµό-
σουµε πράγµατα. Δηµιουργούµε εµείς πλέον καλές πρακτικές
και µάλιστα σε πρωτόγνωρες συνθήκες -µε την πανδηµία- και,
επειδή είµαστε µία σύγχρονη ευρωπαϊκή δηµοκρατική Κυβέρ-
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νηση, δεν θα φτάναµε ποτέ στο σηµείο να εκµεταλλευτούµε τρα-
γικά γεγονότα και να δίνουµε κοµµατικό πρόσηµο σε ανθρώπινα
δικαιώµατα για λόγους µικροπολιτικής αντιπαράθεσης. Για εµάς
η ισότητα των φύλων και η καταπολέµηση της έµφυλης βίας είναι
θέµατα θεµελιωδών ανθρωπίνων δικαιωµάτων σε ένα κράτος δι-
καίου και θα συνεχίσουµε να παράγουµε πολιτικές ισότητας για
όλους και όλες, µε σεβασµό στις διεθνείς και ευρωπαϊκές δε-
σµεύσεις µας, χωρίς ιδεολογικές αγκυλώσεις. Εµείς δεν χωρί-
ζουµε τις γυναίκες, όσον αφορά την ισότητα των φύλων, ανά-
λογα αν είναι στην Αριστερά, στο Κέντρο ή στη Δεξιά, είµαστε
για όλες τις Ελληνίδες, για όλους τους Έλληνες και, φυσικά,
χωρίς στεγανά και χωρίς κοινωνικές και κάθε άλλου είδους δια-
κρίσεις.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων κ. Μαρία Συρεγγέλα καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κυρία
Υφυπουργέ.

Έδωσε αρκετές απαντήσεις η κυρία Υφυπουργός, κυρία Φω-
τίου. Τώρα, αν δεν έδωσε σε σας, τι να κάνουµε! Απάντησε, ό-
µως. Τι απαντήσεις έδωσε θα το κρίνει ο κόσµος.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παναγιώτης Σκουρλέτης, Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υφυπουργέ, δεν υποτιµώ καθόλου την πολιτική σας πα-
ρουσία, αλλά αυτή η ερώτηση απευθύνθηκε σε έξι Υπουργεία:
Εργασίας, Οικονοµίας, Εσωτερικών, Παιδείας, Προστασίας του
Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού. Οι συνάδελφοί σας θεώρη-
σαν ότι εσείς µπορείτε να καλύψετε επαρκώς τα ερωτήµατα στο
σύνολο αυτών των Υπουργείων, κατά τη γνώµη µας, όµως, είναι
µία έµπρακτη υποβάθµιση της σηµερινής συζήτησης, η οποία
δεν σχετίζεται µόνο µε την ποιότητα και το περιεχόµενο των
απαντήσεών σας, αλλά επιβεβαιώνεται από τα πεπραγµένα σας
αλλά και από τις δηλώσεις των στελεχών σας, του κόσµου, αυτή
τη στιγµή, που αποτελεί το βασικό στελεχικό δυναµικό της Κυ-
βέρνησης και της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας, που αποπνέει
έναν βαθύτατο συντηρητισµό. Και αυτό, ξέρετε, δεν αντιµετωπί-
ζεται µε το να κρύβεστε πίσω από τις ευρωπαϊκές οδηγίες, διότι
αυτό κάνατε. Με έναν αριστοτεχνικό τρόπο κρυφτήκατε σε όλα
τα επίµαχα ζητήµατα πίσω από την ενσωµάτωση αναγκαίων ευ-
ρωπαϊκών οδηγιών. Αυτό το τρικ το κάνατε και πρόσφατα, κατά
τη συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εργασίας, όπου
από τη µία µάς καλούσατε -και το βάλατε και σε ονοµαστική ψη-
φοφορία, να δούµε εάν θα τα ψηφίσετε- και όταν το ψηφίσαµε,
γιατί σας το είχα πει από την πρώτη ηµέρα, µας είπατε τότε γιατί
καταγγέλλετε το νοµοσχέδιο; Διότι άλλος ήταν ο πυρήνας του.
Αλλά, εν πάση περιπτώσει, αυτά τα είδαµε.

Νοµίζω, όµως, ότι, παρά την προσπάθειά σας να µας πείσετε
ότι η µεταφορά της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας Φύλων από
το Υπουργείο Εσωτερικών στο Υπουργείο Εργασίας και, κυρίως,
η µετονοµασία του ήταν κάτι το οποίο διευκολύνει την πολιτική
παρέµβαση στα ζητήµατα της ισότητας φύλων, κατά τη γνώµη
µας είναι ένα βαθύτατο ιδεολογικό ζήτηµα. Διότι δεν µπορεί να
συρρικνωθεί η πολιτική γι’ αυτά τα ζητήµατα µόνο στα ζητήµατα
που σχετίζονται µε την οικογένεια και το δηµογραφικό ζήτηµα.
Και αυτό φάνηκε. Αν σας άκουγε κανείς, αποκοµµένος από το τι
ζήσαµε τους τελευταίους µήνες, τις τελευταίες ηµέρες και τις
τελευταίες εβδοµάδες στην ελληνική κοινωνία -και δυστυχώς
ήταν πολλά-, θα έλεγε: Τι φοβερή χώρα είναι αυτή; Τι καλές πρα-
κτικές, που επικαλεστήκατε πάρα πολλές φορές. Μόνο που σε
όλους τους ευρωπαϊκούς µέσους όρους είµαστε από κάτω ως
χώρα, ναι ή όχι; 

Από κάτω είµαστε. 
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Με στοιχεία του 2018;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Με στοιχεία του 2018,

µε στοιχεία πραγµατικά και επικαιροποιηµένα. Περί αυτού πρό-
κειται. Και ειλικρινά, αν δεν είχαµε ζήσει τα σοκαριστικά γεγο-
νότα των Γλυκών Νερών, αν δεν είχαµε δει τη δολοφονία της
Τοπαλούδη, αν δεν είχαµε δει το περιστατικό βιασµού στα Πε-
τράλωνα, θα νόµιζε κανείς, το γιγαντιαίο και ρωµαλέο κίνηµα αυ-
θεντικό «Me Too», ότι ζούµε σε µία χώρα που όλα αυτά που λέµε
αποτελούν ιστορίες των γιαγιάδων µας και των παππούδων µας. 

Δεν είναι έτσι, όµως, τα πράγµατα. Δεν είναι έτσι και, παρ’ όλο
που ερήµην του λόγου σας είπατε πολλά, είπατε µόνο µία αλή-
θεια. Ότι, πράγµατι, δεν φτάνει µόνο το νοµοθετικό πλαίσιο εάν
δεν δηµιουργείς µία αντίστοιχη αντίληψη, κουλτούρα µέσα στην
κοινωνία µε τον λόγο σου, µε την πρακτική σου, µε τον τρόπο
που ζεις, µε τις παρεµβάσεις στην ίδια την εκπαίδευση και εκεί
σας απέδειξε η κ. Τζούφη πολύ συγκεκριµένα την αναχρονιστική
αντίληψη, οπισθοδροµική αντίληψη, σε σχέση µε τα προγράµ-
µατα σπουδών που εισαγάγατε. 

Όλοι θυµούνται ότι οι Βουλευτές από τη δική σας πτέρυγα,
όταν συζητούσαµε -γιατί πρέπει να καταλαβαίνουµε και το τι ψη-
φίζουµε κάθε φορά- το νοµοσχέδιο για τη συνεπιµέλεια, λέγανε
ότι, εν πάση περιπτώσει, και αυτός ο σύζυγος ο οποίος µπορεί
να χτυπάει και να κακοµεταχειρίζεται τη γυναίκα του µπορεί να
είναι ένας καλός πατέρας. Είναι τυχαίο; Μακάρι. Αλλά, πολύ φο-
βάµαι, ότι, παρά τις επίµονες και αρκετές επικοινωνιακές προ-
σπάθειες του πρωθυπουργικού επιτελείου να εµφανίσει ένα
προοδευτικό, σύγχρονο προφίλ, αυτό πνίγεται µέσα στις ανα-
χρονιστικές αντιλήψεις και απόψεις που πολλές φορές εκστοµί-
ζονται από στελέχη σας. 

Και ήρθαν οι Ευρωβουλευτές σας προχθές να καταψηφίσουν
το δικαίωµα για την άµβλωση και να καταλάβουν την γκάφα τους
ή κάποιος τούς είπε από εδώ «επανατοποθετηθείτε» και άρχισαν
να µιλάνε για άλλου είδους ψηφίσµατα, ως αντιστάθµισµα αυτής
της αναχρονιστικής και σχολαστικής τους στάσης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω πως τα θέµατα πράγµατι
σχετίζονται µε την προσπάθεια που οφείλουµε όλοι ως κοινωνία
να απαντήσουµε σε στερεότυπα, σε σκοταδιστικές αντιλήψεις. 

Mας είπατε εδώ -και πραγµατικά µου έκανε τροµακτική εντύ-
πωση πώς το επικαλεστήκατε- το γεγονός που αφορούσε τον κα-
ταµερισµό αρµοδιοτήτων µετά τον τελευταίο ανασχηµατισµό
που είχε γίνει επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ στην κ. Χρυσοβελώνη, ότι
είχε αναλάβει, πέρα από τα ζητήµατα που αφορούσαν την ισό-
τητα των δύο φύλων, και τη Διεύθυνση Αστικής Ευθύνης. Τι
σχέση έχει αυτό που υπέγραψε ο Πρωθυπουργός τότε µε τις αρ-
µοδιότητες; Και µου το είχατε καταθέσει και µάλιστα ως έγγρα-
φο, όταν συζητάγαµε την προηγούµενη εβδοµάδα το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εργασίας και λέω ότι προφανώς δεν κατάλαβε
η κυρία Υφυπουργός. 

Μας είπατε ως παράδειγµα ότι υπήρξαν λίγες καταγγελίες στο
ΣΕΠΕ. Ε, και; Τι σηµαίνει αυτό, ότι δεν υπάρχει πρόβληµα µέσα
στην κοινωνία; Και το λέτε εσείς ως γυναίκα, που θα έπρεπε ακρι-
βώς ο λόγος σας να υπερβαίνει αυτή τη στιγµή τις τυπικές ανα-
φορές και να γίνεστε σωστή κήρυκας όλων των αρνητικών κατα-
στάσεων και βιωµάτων που αισθάνεται µια γυναίκα στη δουλειά
της, στην οικογένειά της; 

Και προφανώς δεν αφορούν µόνο τις αριστερές γυναίκες τα
θέµατα της ισότητας των φύλων, δεν αφορούν µόνο τις αριστε-
ρές και τους αριστερούς, όπως δεν αφορά µόνο τις άνεργες ή
µόνο τις φτωχές γυναίκες. Υπάρχει µια διαταξικότητα σε αυτά τα
ζητήµατα, αν και τα βιώνουν αυτές και αυτοί οι οποίοι βρίσκονται
στα πιο χαµηλά στρώµατα της κοινωνικής πυραµίδας µε πιο έν-
τονο τρόπο. 

Δεν σχολιάσατε όµως τον πίνακα που σας κατέθεσε η κ. Φω-
τίου, που δείχνει ότι την περίοδο της πανδηµίας οι πρώτες που
απολυθήκανε ήταν οι γυναίκες. Όπως δυστυχώς και σε όλες τις
οικονοµικές κρίσεις, οι γυναίκες είναι οι πρώτες που απολύονται
και οι τελευταίες που προσλαµβάνονται. Ένα πολύ παλιό σύν-
θηµα, το οποίο όµως είναι διαχρονικό και εξακολουθεί και υπάρ-
χει. 

Γιατί, λοιπόν, λέτε εσείς ότι τις διώξανε; Πρώτα απ’ όλα, γιατί
είναι πιο ευάλωτη η θέση της γυναίκας στην παραγωγή, που εξα-
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κολουθεί για ίδια δουλειά να µην έχει την ίδια αµοιβή. Μην το αρ-
νηθείτε αυτό, όσες εξαιρέσεις κι αν µας παρουσιάσετε εδώ πέρα.
Μην το αρνείστε. Και µην προσπαθήσετε να εξωραΐσετε την
πραγµατικότητα, διότι τότε δεν υπηρετείτε αυτό στο οποίο είστε
ταγµένη, σε µια Γενική Γραµµατεία που θα πρέπει να έχει βαθµό
ευαισθησίας απέναντι σ’ αυτού του είδους τα κοινωνικά φαινό-
µενα. 

Οι γυναίκες, λοιπόν, την περίοδο της πανδηµίας απολύθηκαν,
είτε προφανώς διότι είναι πάντοτε αυτές οι πρώτες που χάνουν
τη δουλειά τους είτε διότι κλήθηκαν να καθίσουν στο σπίτι, για
να κοιτάξουν τα παιδιά από τους παιδικούς σταθµούς που δεν
λειτουργούσαν, από τα νηπιαγωγεία που δεν λειτουργούσαν,
διότι ως Κυβέρνηση φροντίσατε να σπάσετε και αυτό το ρεκόρ
των κλειστών πανεπιστηµίων, των κλειστών εκπαιδευτικών ιδρυ-
µάτων από όλες τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Και έρχεστε και
κοκορεύεστε εδώ για µια σωστή αντιµετώπιση και διαχείριση της
πανδηµίας, που δεν κάνετε τίποτα; 

Αλήθεια, ποιο είναι το πρακτικό µέτρο που έχει προστεθεί, µε
βάση την εµπειρία του ενός έτους και πλέον πανδηµίας, που
έχετε ενσωµατώσει στα µέτρα που θα πάρετε για την εκπαίδευση
τον προσεχή Σεπτέµβριο που θα ξανανοίξουν; Ποιο είναι; Κα-
νένα, µηδέν. Διότι δεν τα θεωρείτε προτεραιότητες αυτά. Προ-
τεραιότητα για εσάς είναι οτιδήποτε µπορεί να συναρτάται µε
την υπηρέτηση των νόµων της αγοράς και της κερδοφορίας.
Αυτό φάνηκε σε πάρα πολλούς τοµείς. 

Τα είπαµε δυστυχώς και είναι να λυπάται κανείς, όταν ακούει
από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό όταν αναφέρεται στον κρίσιµο
τοµέα του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Εκεί πλέον επαναλαµ-
βάνει αυτά που έλεγε πριν από την πανδηµία για την ανάγκη δι-
ευθέτησης -αυτή η λέξη, φαίνεται, φοριέται πάρα πολύ- των
σχέσεων ανάµεσα στον δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα. Είναι ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός ο οποίος έχει συνδέσει το όνοµά του µε
το κλείσιµο συγκεκριµένων υγειονοµικών δοµών, όταν ήταν
Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότησης πριν το 2014. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι δεν ήσασταν εσείς η
πρώτη κυβέρνηση η οποία ανακάλυψε την ανάγκη και προώθησε
προγράµµατα για τη γυναικεία επιχειρηµατικότητα. Σας άκουγε
κανείς, λες και δεν έχει ζήσει εδώ και δεκαετίες. Το θέµα είναι
το εξής. Αυτά τα προγράµµατα δεν είναι µόνο για να απορρο-
φούν αντίστοιχους ευρωπαϊκούς πόρους, αλλά να µπορούν να
δηµιουργούν τέτοιες παραγωγικές µονάδες, που να αντιστέκον-
ται στην κρίση. Διότι σηµασία θα είχε κανείς µε µια στατιστική να
δει ποιες από αυτές τις επιχειρηµατικές δραστηριότητες υπήρ-
ξανε, ζήσανε. Άρα, λοιπόν, βλέπετε ότι τα θέµατα είναι πολύ συ-
νολικότερα και έχουν πάρα πολλές πλευρές. 

Αλήθεια, γιατί µειώσατε την υποχρεωτικότητα ποσόστωσης τη
συγκεκριµένη, που προέβλεπε για την αυτοδιοίκηση ο νόµος που
είχε ψηφιστεί σε σχέση µε τη συµµετοχή στα ψηφοδέλτια; Γιατί
µειώνετε σε σχέση µε τις εταιρείες τις εισηγµένες στο Χρηµατι-
στήριο και τη συµµετοχή αντίστοιχων γυναικών στα ποσοστά που
υπάρχουν µε βάση την ευρωπαϊκή πραγµατικότητα στις διοική-
σεις αυτών των εταιρειών; 

Και ήρθατε να µας πείτε και να κουνήσετε το δάχτυλο -µας εί-
πατε ότι εµείς κουνάµε το δάχτυλο, αλλά εσείς τόσες πολλές
φορές που κουνήσατε το δάχτυλο, σας προτείνω να δείτε το βίν-
τεο, όταν πάτε στο σπίτι σας, από την παρέµβασή σας- να µας
πείτε, άκουσον-άκουσον, πως µόνο τέσσερις από τους δήµους,
τους τριακόσιους τριάντα δύο που είναι τώρα, είχαν δηµιουργή-
σει επιτροπές ισότητας γυναικών.

Πρώτα απ’ όλα, ξεχνάτε ότι η σηµερινή προσαρµογή των
δήµων στις απαιτήσεις του νόµου έγινε στη βάση ενός νόµου
που ψηφίστηκε επί υπουργίας Χαρίτση στο Υπουργείο Εσωτερι-
κών, όταν είχα φύγει εγώ. Ναι ή όχι; Δεν είναι δικός σας αυτός ο
νόµος. Εµείς τον δροµολογήσαµε, εµείς τον ψηφίσαµε. Ήρθαν
οι δήµοι να προσαρµοστούν απέναντι στη νοµική επιταγή. 

Αλλά και πάλι θα έπρεπε να ξέρετε κάτι. Οι δήµοι πρέπει να
λειτουργούν -και έτσι προβλέπει και το Σύνταγµα- µε συγκεκρι-
µένο βαθµό αυτοτέλειας. Εγώ δεν µπορώ να σας εγκαλέσω αν ο
Δήµαρχος Φαλήρου, παραδείγµατος χάριν, δεν κάνει καλά τα
πράγµατα. Εκτός αν εσείς, στη δικιά σας αντίληψη, όλους αυ-
τούς τούς βλέπετε ως ανθρώπους οι οποίοι υπηρετούν τα συµ-

φέροντα, τη γραµµή της κυβερνητικής παράταξης. Αλλά αυτά να
τα πείτε στις επόµενες δηµοτικές εκλογές. Άρα θα περίµενα να
είστε λίγο πιο προσεκτική πάνω στα ζητήµατα αυτά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς πορευόµαστε µε τις αρχές
της ισότητας. Πάντοτε προωθήσαµε αντιλήψεις διεύρυνσης των
δικαιωµάτων. Πιστεύουµε στη διαφορετικότητα, στην ελευθερία,
στο δικαίωµα του αυτοπροσδιορισµού, στο δικαίωµα της αυτο-
διάθεσης των γυναικών. 

Επιτρέψτε µου µια προσωπική αναφορά. Πριν από πολλά χρό-
νια, όταν εντάχθηκα στην Αριστερά, το τότε µικρό µου κόµµα, το
ΚΚΕ Εσωτερικού, είχε βγάλει µια απόφαση πρωτοπόρα για την
εποχή του, προφανώς πιάνοντας τα µηνύµατα όσων είχαν συµβεί
την προηγούµενη τότε δεκαετία στον γαλλικό Μάη, τον ελληνικό
Μάη που ήρθε ετεροχρονισµένα µέσα από την εξέγερση του Πο-
λυτεχνείου, τον προβληµατισµό που υπήρχε τότε. Εκείνη η από-
φαση έλεγε «η γυναίκα ελεύθερη από τον άνδρα και οι δύο
ελεύθεροι από τον καπιταλισµό». 

Εξακολουθώ και θεωρώ ότι πρέπει να κινούµαστε σε αυτή την
κατεύθυνση και πραγµατικά νιώθω υπερήφανος που ο ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, κινούµενος ακριβώς σε αυτή τη µεγάλη
λεωφόρο αυτών των ιδεών, κατέθεσε για διαβούλευση έναν
νόµο, ο οποίος σήµερα έρχεται να ολοκληρώσει τη δικιά µας πο-
λιτική, που αφορά το δικαίωµα των οµόφυλων ζευγαριών στον
πολιτικό γάµο, στην τεκνοθεσία και σε διάφορα άλλα ζητήµατα.
Και θα ήθελα πραγµατικά πάνω σε αυτό να αναφερθείτε και
εσείς στη δευτερολογία σας, διότι καλό είναι να πουλάς προ-
οδευτηλίκι, να το βάζεις στη βιτρίνα, αλλά ακόµη καλύτερο είναι
να το υποστηρίζεις µε συγκεκριµένες τοποθετήσεις. 

Αγαπητή κυρία Υπουργέ, θέλω να σας εκφράσω τη συµπάθειά
µου, γιατί ήταν δύσκολος ο ρόλος σας σήµερα. Αναγκαστήκατε
να απολογηθείτε για πράγµατα για τα οποία δεν έχετε την ευ-
θύνη. Το λέω εντελώς ειλικρινά. Και να πείτε στους συναδέλφους
σας την επόµενη φορά να έρχονται να σας στηρίζουν, όχι µόνο
εσάς προσωπικά, αλλά την Κυβέρνηση, αν θέλει να λέγεται ότι
είναι µία Κυβέρνηση η οποία έχει µια ανοιχτή αντίληψη γύρω από
αυτά τα ζητήµατα. Αλλιώς οι κύριοι -που δεν θέλω να αναφερθώ
προσωπικά, δεν είναι και παρόντες άλλωστε- συνάδελφοί σας
που έχουν βγάλει τέτοια «διαµάντια» το τελευταίο διάστηµα, θα
είναι αυτοί οι οποίοι θα διαµορφώνουν το αληθινό πρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας, ένα πρόσωπο το οποίο δυστυχώς συναντιέ-
ται µε τον ακραίο οµοφοβικό ρατσιστικό λόγο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Σκουρλέτη. 
Τον λόγο τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας

Δηµοκρατίας κ. Μαρία - Ελένη Σούκουλη - Βιλιάλη. 
Ορίστε, κυρία Σούκουλη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Σας ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ελπίζω, κύριε Σκουρλέτη, να µη θεωρείτε τουλάχιστον υπο-

βάθµιση ότι δύο γυναίκες βρίσκονται εδώ για να σας απαντή-
σουµε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Καθόλου! Μακάρι να
ήταν και οι υπόλοιπες.

ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Μιλή-
σατε και για τη διαχείριση της πανδηµίας στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, που είχαµε τον υπερδιπλασιασµό, τριπλασιασµό των
ΜΕΘ σε χίλιες τριακόσιες πενήντα, την εκπαίδευση στην εργα-
σία, που δεν µετατράπηκε το τσουνάµι της πανδηµίας σε τσου-
νάµι ανεργίας, τον εµβολιασµό και τις ψηφιακές διαδικασίες που
ζηλεύουν άλλες χώρες της Ευρώπης και όχι µόνο. Δεν βλέπετε
τι συµβαίνει γύρω σας; Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έχουν καταφέ-
ρει και έχουν κερδίσει και την αξιοπιστία µας στο εξωτερικό αλλά
και την κοινωνική εµπιστοσύνη στο εσωτερικό. Και αυτό δεν µπο-
ρεί να κρυφτεί ούτε µε fake news ούτε µε τίποτα. 

Και για να έρθω και στα fake news, δεν ξέρω πραγµατικά αν
δεν θέλετε να το καταλάβετε ή κάνετε ότι δεν το καταλαβαίνετε.
Εµείς είµαστε ξεκάθαροι σε αυτό και θέλω να είµαι απόλυτα
σαφής και σήµερα. Η αυτοδιάθεση του σώµατος των γυναικών
είναι αναφαίρετο δικαίωµά τους, δικαίωµά µας. Τελεία και παύλα!
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Αυτή είναι η αξιακή θέση της Κυβέρνησης και του ίδιου του Πρω-
θυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη. Σταµατήστε, εποµένως,
την ψηφοθηρική σπέκουλα. Κουράσατε τον ελληνικό λαό µε µια
πάγια πολιτική τακτική, που ο κ. Πολάκης µιλάει και αµφισβητεί
τα εµβόλια, ενώ ο κ. Τσακαλώτος λέει «εµβολιαστείτε», έτσι ώστε
να είµαστε αγαπητοί σε όλους και σε όλα, νοµίζοντας ότι έτσι θα
αλιεύσετε ψήφους από παντού. Δεν ξέρω αν θέλετε να συνεχί-
σετε σε αυτή την πρακτική, δεν ξέρω πού θα σας βγάλει, αλλά
τα νούµερα λένε ότι δεν βγαίνει πουθενά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη συζήτηση της σηµερινής
επίκαιρης επερώτησης που κατέθεσαν οι συνάδελφοι της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης µας δίνεται η ευκαιρία να τοποθετη-
θούµε για ένα ζήτηµα που αποτελεί κοινωνικό ζητούµενο αλλά
και πολιτική προτεραιότητα της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, όπως έχει αποδειχθεί στην πράξη και από τις νοµοθε-
τικές µας πρωτοβουλίες αλλά και από την αναβάθµιση του
συγκεκριµένου τοµέα στο κυβερνητικό σχήµα. 

Φυσικά πρόκειται για ένα θέµα το οποίο δεν ενδείκνυται για
αντιπολιτευτικές ακροβασίες, όπως συνήθως µας έχετε συνηθί-
σει, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά είµαι σίγουρη ότι
σήµερα δεν είναι αυτή η στόχευση της επερώτησής σας. 

Η καθ’ ύλην αρµόδια Υφυπουργός κ. Συρεγγέλα παρουσίασε
µε τεκµηριωµένο και άρτιο τρόπο τις κυβερνητικές δράσεις που
έχουµε αναλάβει καθώς και τους βασικούς άξονες προτεραιότη-
τας του νέου Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την Ισότητα των Φύ-
λων 2021 - 2025 που ετοιµάζεται να µπει σε διαβούλευση. Διότι
ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα απαιτεί γόνιµο διάλογο και αγαστή συ-
νεργασία, ώστε να καταλήξουµε σε µία αποτελεσµατική στρατη-
γική βάθους, που θα µας φέρει πιο κοντά στον επιδιωκόµενο
στόχο. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, µια τοποθέτηση και ως η µοναδική
γυναίκα Βουλευτής στο ελληνικό Κοινοβούλιο από µία ολόκληρη
περιφέρεια, αυτή της Πελοποννήσου. Βλέπετε οι ψηφοφόροι µας
µάλλον υπήρξαν πιο προοδευτικοί από τους δικούς σας. Δεν
είναι εδώ και ο κ. Τσακαλώτος, να χωρίσουµε τις γυναίκες αρι-
στερές και δεξιές. Θα ήθελα, λοιπόν, να καταθέσω κάποιες σκέ-
ψεις για το συγκεκριµένο ζήτηµα, αφού και βιωµατικά γνωρίζω
και τις δυσκολίες και τους αγώνες, που είπε νωρίτερα και ο συ-
νάδελφος. 

Θα ήθελα να σταθώ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε, κυρίως σε µία
παράµετρο που τη θεωρώ κοµβική για τη βελτίωση των υπαρ-
κτών προβληµάτων στα θέµατα ισότητας στην ελληνική κοινωνία.
Αναφέροµαι φυσικά στο θέµα της υιοθέτησης ορθών εκπαιδευ-
τικών πολιτικών, που αφορούν το οικοσύστηµα που ξεκινά από
την προσχολική ηλικία των παιδιών µας και συµπεριλαµβάνει και
τη διαπαιδαγώγηση της οικογένειας. Διότι οι εδραιωµένες προ-
καταλήψεις, στάσεις και συµπεριφορές σπάνε µόνο µε δοµικές
αλλαγές στη λειτουργία των κοινωνικών πυλώνων, όπως είναι η
εκπαίδευση, όπως είναι και η οικογένεια. Εκτιµώ, εποµένως, ότι
θα αποτελούσε ένα σηµαντικό πρώτο βήµα η ενιαία αντιµετώπιση
του συγκεκριµένου οικοσυστήµατος, ώστε να οδηγηθούµε σε
στρατηγικές βάθους, υιοθετώντας ανάλογες δράσεις και για τη
βραχυπρόθεσµη αλλά και για τη µακροπρόθεσµη επίλυση του
προβλήµατος. Και αυτό διότι, όσο και αν ήταν θετικές κάποιες
πρωτοβουλίες που υιοθετήσατε, αποδείχτηκαν τελικά αποσπα-
σµατικές και γι’ αυτό και είχαν µικρή ως ελάχιστη επίδραση στη
θεραπεία του προβλήµατος. Έχει πάρα πολύ µεγάλη αξία να κα-
ταλάβουµε ότι πρέπει να µιλήσουµε όχι µόνον µε φιέστες, αλλά
και µε πρόγραµµα, προγράµµατα για την απασχόληση, προγράµ-
µατα για την επιχειρηµατικότητα. Αλλά κυρίως πρέπει να προχω-
ρήσουµε σε εκπαιδευτικές πολιτικές ενοποίησης αυτού του
συγκεκριµένου οικοσυστήµατος που έχει να κάνει και µε την εκ-
παίδευση και µε την οικογένεια. Μετά θα πρέπει να µπούµε στο
περιεχόµενο των επιµέρους δράσεων διαπαιδαγώγησης, πολλές
από τις οποίες περιγράφονται και στις αποφάσεις της στρατηγι-
κής του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου 2018 - 2023. 

Παράλληλα, όµως, ίσως θα µπορούσαµε να προχωρήσουµε
και ένα βήµα παρακάτω, σε ένα πιλοτικό πλαίσιο εκπαιδευτικής
καινοτοµίας -και θα ήθελα να το µοιραστώ µαζί σας- γνωστό στην
Αµερική ως Action Teaching, που προωθεί ο καθηγητής Σκοτ
Πλους. Πρόκειται για µια εκπαιδευτική εµπειρία που αφορά τους

µαθητές αλλά και τους γονείς και προσφέρει σε διάφορα θέµατα
ισχυρής κοινωνικής αντίστασης µια διαφορετική εκπαιδευτική
προσέγγιση, στο κέντρο της οποίας τα κοινωνικά ζητήµατα δεν
αντιµετωπίζονται ούτε ως κάτι ξένο ούτε ως κάτι µακρινό που θα
µπορούσαµε να το επιλύσουµε στο µέλλον, αλλά αποτελούν κοι-
νωνική και ατοµική προτεραιότητα του παρόντος και θα πρέπει
να αντιµετωπιστούν βιωµατικά και όχι γνωστικά. 

Τέτοια παραδείγµατα µπορούν να µας οδηγήσουν σε δοµικές
λύσεις, γιατί τα προβλήµατα είναι δοµικά και χρειάζονται δοµικές
λύσεις. Αυτό επιθυµεί µία γνήσια προοδευτική Κυβέρνηση, όπως
είναι η δική µας προοδευτική Κυβέρνηση, στην πράξη, και όχι
στα λόγια, όπως πράττει µια γνήσια συντηρητική κυβέρνηση,
όπως δυστυχώς ήταν η δική σας, αγαπητές και αγαπητοί συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε την κ. Σούκουλη και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Νάντια Γιαννακοπούλου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώνοντας σχε-
δόν δεκαοκτώ µήνες της πανδηµίας του COVID 19, νοµίζω ότι εί-
µαστε όλοι πια σε θέση να έχουµε µια πολύ πιο καθαρή εικόνα
των επιπτώσεων που προκλήθηκαν σε τοµείς ολόκληρης της κοι-
νωνίας υπό τις έκτακτες συνθήκες στις οποίες κληθήκαµε να αν-
τιµετωπίσουµε. 

Και, ξέρετε, ο παγκόσµιος επιστηµονικός κόσµος, στην προ-
σπάθειά του να ευαισθητοποιήσει τον πληθυσµό για την τήρηση
των υγειονοµικών µέτρων, πρότασσε το επιχείρηµα προς τους
πολίτες της κάθε χώρας να µην εξοικειώνονται, να µην εξοικειω-
νόµαστε, µε τον θάνατο και µε την απώλεια των συµπολιτών µας,
καθώς τα νούµερα θανάτων ήταν καθηµερινά πάρα πολύ ψηλά
και παραµένουν δυστυχώς υψηλά. 

Με την ίδια, λοιπόν, ακριβώς µε την ίδια, αυτή λογική αλλά και
µε τον ίδιο σκοπό θα πρέπει και εµείς από τη θέση µας και σχε-
τικά µε το θέµα το οποίο συζητούµε σήµερα, την ισότητα ουσια-
στικά των δύο φύλων, να δηλώσουµε προς όλους τους πολίτες
αυτής της χώρας πως τα όσα βλέπουµε και ακούµε τους τελευ-
ταίους µήνες να διαδραµατίζονται και ιδιαίτερα όσον αφορά τα
αδιανόητα ζητήµατα έµφυλης βίας και γυναικοκτονιών -µπήκε για
τα καλά αυτός ο όρος στην καθηµερινότητά µας, δυστυχώς- όλα
αυτά δεν είναι κάτι το οποίο πρέπει να συνηθίζουµε, δεν είναι
κάτι το οποίο πρέπει να αντιµετωπίζουµε µε µιθριδατισµό.

Με επίσηµα στοιχεία αποδεικνύεται ότι η περίοδος της καραν-
τίνας αύξησε κατακόρυφα τις καταγγελίες για την κακοποίηση
των γυναικών στη Γραµµή «15900» όσο βεβαίως και στα συµβου-
λευτικά κέντρα.

Και σύµφωνα µε πολύ πρόσφατη -νοµίζω- έκθεση της ΕΛ.ΑΣ.,
στη διάρκεια της καραντίνας το 2020 σηµειώθηκαν εκατόν ενε-
νήντα δύο περισσότερα περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας από
ό,τι την προηγούµενη χρονιά, κατά τα οποία το 82,5% περίπου
των δραστών ήταν άνδρες και το 73% γυναίκες.

Μέσα στους δεκαπέντε µήνες του lockdown δώδεκα γυναίκες
δολοφονήθηκαν, δολοφονήθηκαν από τον σύζυγό τους -νυν ή
πρώην-, τον σύντροφό τους, τον επίδοξο βιαστή τους και πρέπει
να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι δεν υπάρχει καµµία περίπτωση ένας
γυναικοκτόνος να προβεί σε γυναικοκτονία µία µέρα, ενώ δεν
είχε ασκήσει ποτέ ξανά βίαιη συµπεριφορά στο θύµα του στο πα-
ρελθόν. Από τα ερευνητικά και από τα εµπειρικά δεδοµένα αυτό
που είναι σαφές είναι ότι οι γυναίκες που δολοφονούνται λόγω
του φύλου τους είναι γυναίκες οι οποίες έχουν υποστεί χρόνια
κακοποίηση, είτε από τους συζύγους τους είτε από τους συντρό-
φους τους είτε από τους συγγενείς τους.

Την ελληνική κοινωνία µόνο το πρώτο εξάµηνο του 2021 σό-
καραν αλλεπάλληλα τέτοια συµβάντα. Μόνο τις τελευταίες ηµέ-
ρες αναφέρω ενδεικτικά την άγρια δολοφονία της Καρολάιν, που
συγκλόνισε το πανελλήνιο, τον βιασµό της εργαζόµενης καθαρί-
στριας στα Πετράλωνα, τον βιασµό της τριαντάχρονης στο Κο-
λωνάκι, τον οµαδικό βιασµό της νέας εγκύου γυναίκας στον Άγιο
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Παντελεήµονα.
Είναι γεγονότα σοκαριστικά, γεγονότα λυπηρά, από τα οποία

εξάγονται, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σοβαρά συµπε-
ράσµατα και απορρέουν πολύ σηµαντικά ζητούµενα που πρέπει
να γίνουν και να αντιµετωπιστούν, κυρία Υπουργέ.

Η κοινωνία, για παράδειγµα, απαιτεί -και ναι, επιτέλους έχει
έρθει η ώρα και ακόµα περιµένουµε από εσάς, κυρία Υπουργέ-
την αυστηροποίηση των προβλεπόµενων ποινών για εγκλήµατα
σαν αυτά τα οποία ανέφερα. Αναµένουµε, λοιπόν, να δούµε
ποιος θα είναι ο νέος Ποινικός Κώδικας που έχει εξαγγείλει ο αρ-
µόδιος Υπουργός, γιατί οι ευθύνες του ΣΥΡΙΖΑ είναι καταγεγραµ-
µένες µε τον νέο Ποινικό Κώδικα που έφερε άρον-άρον, λίγο πριν
από τις προηγούµενες εκλογές, καταγεγραµµένες, ξεκάθαρες,
µε τεράστια ευθύνη.

Η δική σας, όµως, ευθύνη, κυρία Υπουργέ, δεν είναι να κάνετε
αντιπολίτευση στον ΣΥΡΙΖΑ. Η δική σας ευθύνη είναι µε πράξεις,
µε συγκεκριµένες πράξεις, να λύσετε τα υπάρχοντα προβλή-
µατα. Γι’ αυτό σάς έχει ψηφίσει η ελληνική κοινωνία.

Ας δούµε συνολικά τα θέµατα, λοιπόν, ισότητας: Σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε βάση τα συγκριτικά στοιχεία του Ευρω-
παϊκού Ινστιτούτου για την Ισότητα των Φύλων, η επίτευξη του
στόχου προχωράει, αλλά µε πάρα πολύ αργούς ρυθµούς. Αξίζει
να σηµειωθεί ότι την τελευταία πενταετία 2015 - 2019 ο δείκτης
ισότητας βελτιώθηκε µόνο κατά 1,2% και η χώρα µας κατατάσ-
σεται ακόµα τελευταία µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης σε θέµατα ισότητας των φύλων.

Ποια ήταν η στάση και ποιες ήταν οι επιλογές της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι σε αυτά τα στοιχεία τα οποία
προανέφερα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Η σηµερινή Κυβέρνηση επέλεξε, δυστυχώς, να καταργήσει ου-

σιαστικά τη Γενική Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων και να συγ-
χωνεύσει τις πολιτικές για την ισότητα µε τις πολιτικές για την
οικογένεια και για το δηµογραφικό. Πρόκειται για µια ξεκάθαρη
οπισθοδρόµηση. Σας το έχουν πει όλοι οι φορείς, όλες οι παρα-
τάξεις, όλα τα αρµόδια όργανα, η κοινωνία των πολιτών. Δεν το
καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι ένα λάθος;

Μάλιστα, εγώ θα σας πω το εξής, γιατί θυµάµαι και ως Αντι-
πρόεδρος της αρµόδιας Επιτροπής για την Ισότητα στη Βουλή
την εξαιρετική πραγµατικά συνεργασία την οποία είχαµε όταν
ήσασταν Γενική Γραµµατέας Ισότητας: Κάναµε καµπάνιες ευαι-
σθητοποίησης για τα ζητήµατα της ενδοοικογενειακής βίας, ιδι-
αίτερα κατά την πρώτη καραντίνα.

Μετά, όµως, τι έγινε, κυρία Υπουργέ; Πλέον τι κάνατε για ζη-
τήµατα ευαισθητοποίησης για την ενδοοικογενειακή βία; Τι κά-
νατε ως καµπάνια από τον Σεπτέµβρη και µετά; Κάνουν και
βλέπουµε να κάνουν καµπάνιες ευαισθητοποίησης τράπεζες ή
άλλοι οργανισµοί, στο πλαίσιο της εταιρικής κοινωνικής ευθύνης,
και η ελληνική πολιτεία είναι απούσα. Γιατί το κάνετε αυτό; Για
ποιον λόγο δεν συνεχίζετε τις καµπάνιες ευαισθητοποίησης;

Η έστω και καθυστερηµένη κύρωση της Σύµβασης 190 της
ΔΟΕ, έπειτα και από την κύρωση της Σύµβασης της Κωνσταντι-
νούπολης, δεν αρκεί. Ναι, είναι σηµαντική, αλλά δεν αρκεί για
την εξάλειψη όσο και για την πραγµατική και ουσιαστική στήριξη
των θυµάτων. Η πολιτεία πρέπει και οφείλει να αναλάβει τις απαι-
τούµενες εκείνες δράσεις για την αντιµετώπιση του φαινοµένου
των διακρίσεων και της έµφυλης βίας, προέκταση των οποίων
αποτελεί και η παρενόχληση στους χώρους εργασίας.

Στο πλαίσιο αυτό εµείς έχουµε καταθέσει πολύ συγκεκριµένες
προτάσεις και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.

Το πρώτο και κυριότερο βήµα είναι η τροποποίηση του Ποινι-
κού Κώδικα, όπως προείπα, και ιδιαίτερα σχετικά µε την παρα-
γραφή των κατηγοριών για σεξουαλική κακοποίηση και την
αυστηροποίηση των ποινών για τα εγκλήµατα κατά της γενετή-
σιας ελευθερίας, προκειµένου ουσιαστικά να διασφαλίσουµε ότι
αυτές οι διατάξεις θα αποσκοπούν ουσιαστικά στην προστασία
των θυµάτων και όχι να γίνονται αντικείµενο εκµετάλλευσης από
τους δράστες.

Χρειάζεται, επίσης, άµεσα σύνταξη κώδικα δεοντολογίας µε

ένα σύνολο κανόνων συµπεριφοράς που πρέπει να τηρείται ανά
επαγγελµατικό χώρο.

Είναι αναγκαία η εξασφάλιση της εύρυθµης και επαρκώς στε-
λεχωµένης λειτουργίας των αρµόδιων ελεγκτικών µηχανισµών
ΣΕΠΕ και Συνηγόρου του Πολίτη για την άµεση επεξεργασία και
διερεύνηση των καταγγελιών σεξουαλικής παρενόχλησης στην
εργασία. Να µιλάµε µε πράξεις, όχι µόνο µε λόγια, κυρία Υπουρ-
γέ!

Και το κυριότερο: Αν θέλουµε, αν πραγµατικά θέλουµε µία κα-
λύτερη κοινωνία και καλύτερες ανθρώπινες σχέσεις, υγιέστερη
και ουσιαστικότερη επικοινωνία µεταξύ των δύο φύλων, πρέπει
αυτό κατά κύριο λόγο και προληπτικά να γίνει µέσω της εκπαι-
δευτικής διαδικασίας, µέσω της εισαγωγής του µαθήµατος της
Σεξουαλικής Διαπαιδαγώγησης στο πρόγραµµα διδασκαλίας,
όπου ουσιαστικά τα παιδιά θα µπορέσουν να µάθουν να σέβονται
ο ένας τον άλλο, τα δύο φύλα µεταξύ τους, τη διαφορετικότητα,
τη διαφορετική επιλογή.

Κλείνω, θέλοντας να επαναλάβω τον ορισµό που υιοθετήθηκε
το 1995 στην 4η Παγκόσµια Διάσκεψη Γυναικών. Λέγεται, λοιπόν,
ειπώθηκε τότε: «Η βία κατά των γυναικών είναι ίσως η πιο επαί-
σχυντη παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Δεν κάνει δια-
χωρισµό µεταξύ συνόρων, δεν κάνει διαχωρισµό µεταξύ πολιτισ-
µών ή µεταξύ πλούτου. Όσο συνεχίζεται, λοιπόν, δεν µπορούµε
να ισχυριστούµε ότι κάνουµε ουσιαστική πρόοδο προς την ισό-
τητα, την ανάπτυξη και την ειρήνη.».

Προσωπικά σε αυτή την κατεύθυνση θα συνεχίσω να κινούµαι
από τα έδρανα της ελληνικής Βουλής, προσπαθώντας -ξέρετε-
να διαψεύσω τη δήλωση του Πρωθυπουργού στο BBC τον Ιούλιο
του 2019 ότι, δυστυχώς, δεν υπάρχουν και τόσες γυναίκες που
θα ενδιαφέρονταν να ασχοληθούν µε την πολιτική στην Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Γιαννακοπούλου. 
Συνεχίζουµε µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Συντυχάκη, ο οποίος έχει τον
λόγο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ισότητα των δύο φύλων, ίση µεταχείριση, ίσες ευκαιρίες για

γυναίκες και άνδρες και ούτω καθεξής. Έννοιες χιλιοειπωµένες,
που πραγµατικά δεν έχουν κανένα αντίκρισµα. Και ξέρετε γιατί;
Διότι τόσο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όσο και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής ως κυβερνητικά κόµµατα, ως κόµ-
µατα που κυβέρνησαν, έχουν απαξιώσει στην κυριολεξία τις ζωές
των γυναικών και µάλιστα στο όνοµα της ισότητας των φύλων
και των ίσων ευκαιριών ανδρών και γυναικών. Εφαρµόζουν, ε-
φαρµόζετε κατά γράµµα τη Στρατηγική της Ισότητας Φύλων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης 2020 - 2025, την οποία ασπάζεστε, την υλο-
ποιείτε και οι δύο, που στην ουσία σηµαίνει ελάχιστα δικαιώµατα
και ευκαιρίες. 

Από αυτή την άποψη είναι πραγµατικά πρόκληση η σηµερινή
συζήτηση στη Βουλή για τη δήθεν απαξίωση της πολιτικής ισό-
τητας των φύλων από τη σηµερινή Κυβέρνηση. Μήπως ενισχύ-
σατε ποτέ χρηµατοδοτικά τις κοινωνικές δοµές, τους παιδικούς,
βρεφικούς σταθµούς, τα ΚΔΑΠ και τα ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ; Μήπως φτιά-
ξατε περισσότερες τέτοιες δοµές, για να καλυφθούν οι ολοένα
και αυξανόµενες ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας; Όχι βέβαια,
ποτέ. Αντίθετα, εισαγάγατε τα voucher, κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ -και το συνεχίζει φυσικά και η Νέα Δηµοκρατία-, αποδυνα-
µώνοντας µε τον τρόπο αυτό τις δηµόσιες, δηµοτικές δοµές,
ενισχύοντας τις ιδιωτικές, που έχουν πάρει κεφάλι ήδη. Όσο δε
για τους ξενώνες των κακοποιηµένων γυναικών, είναι στην κυ-
ριολεξία «στον αέρα», µε εργαζόµενους υπό προθεσµία. 

Ωστόσο ο ΣΥΡΙΖΑ µε την επερώτησή του θέτει το ζήτηµα ότι η
Νέα Δηµοκρατία δεν εφαρµόζει πιστά αυτή τη στρατηγική. Επι-
χειρεί τεχνηέντως να κρύψει τη συνολική στρατηγική του ταύτιση
µε τη Νέα Δηµοκρατία στην υπηρέτηση της καπιταλιστικής ανά-
πτυξης, της θωράκισης της ανταγωνιστικότητας των επιχειρηµα-
τικών οµίλων και της ανεµπόδιστης κερδοφορίας τους, της
διοχέτευσης πακτωλού δισεκατοµµυρίων ευρώ από το Ταµείο
Ανάκαµψης στην πράσινη οικονοµία και στην ψηφιακή τεχνολο-
γία, πράγµα που προϋποθέτει ένα νέο, σούπερ ευρωµνηµόνιο,
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ρίχνοντας ξανά τα βάρη στους λαούς. Αξιοποιεί ένα σηµαντικό,
επίκαιρο και ευαίσθητο οµολογουµένως ζήτηµα, αυτό της ισότη-
τας των δύο φύλων, όπως την ονοµάζετε βέβαια. 

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν συµφωνούµε µε τον τίτλο, διότι έχει
βιαστεί στην κυριολεξία αυτή η έννοια της ισότητας των φύλων
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και από τις κυβερνήσεις. Εµείς µι-
λάµε για την ισοτιµία της γυναίκας, δηλαδή την κοινωνική ισό-
τητα των ανθρώπων, µε κοινωνικά δικαιώµατα, δηλαδή µε την
ίδια αξία. 

Και το κάνετε αυτό για να διασκεδάσετε τις εντυπώσεις από
την πρόσφατη ψήφιση των µισών άρθρων του αντεργατικού νο-
µοσχεδίου. Είναι µια πολύ καλή ευκαιρία για εσάς, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Προβάλλετε τις διαφορές στο θέµα της ισότητας των δύο
φύλων µε τη Νέα Δηµοκρατία και εµφανίζεστε ως πιο ευαίσθητοι
και ικανότεροι διαχειριστές της στρατηγικής της ισότητας φύλων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2020 - 2025. Και µάλιστα παραθέτετε
επιχειρήµατα, φρασεολογία, αλλά και µία τέτοια µεθοδολογία
αντικυβερνητική, που να υπηρετεί την επιδίωξη επαναφοράς σας
στην κυβερνητική εξουσία, επιδιώκοντας να κοροϊδέψετε και να
εγκλωβίσετε εργατικές λαϊκές δυνάµεις στη δική σας διαχειρι-
στική πολιτική. Να θυµηθούµε µονάχα ότι στο όνοµα της ισότη-
τας των φύλων καταργήθηκαν µια σειρά από θετικά µέτρα, όπως
είναι η απαγόρευση της νυχτερινής εργασίας σε κλάδους της
βιοµηχανίας και η πενταετής διαφορά που υπήρχε στα όρια ηλι-
κίας συνταξιοδότησης µεταξύ των γυναικών και των ανδρών.

Πρόσφατο επεισόδιο του νέου κύκλου επίθεσης και απαξίω-
σης των αναγκών των γυναικών είναι το αντεργατικό τερατούρ-
γηµα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, που µετατρέπει
τη µητρότητα σε µερική απασχόληση, µε τα δεκάωρα, τα ακανό-
νιστα, τα κυλιόµενα ωράρια, τις ευέλικτες εργασιακές σχέσεις,
τη δουλειά τις Κυριακές, που όχι απλώς δεν διευκολύνεται η ερ-
γαζόµενη γυναίκα, αλλά αυξάνεται ο βαθµός εκµετάλλευσής της.
Γενικεύονται νέες, εξελιγµένες µορφές εκµετάλλευσης, όπως
είναι η τηλεργασία. Όλα, λοιπόν, αυτά τα µέτρα, που είναι copy-
paste από τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν συµ-
φιλιώνουν, όπως λέτε, αλλά στην πραγµατικότητα σµπαραλιά-
ζουν την επαγγελµατική, οικογενειακή, κοινωνική ζωή των γυναι-
κών, όπως και των ανδρών. Σπάει κάθε κανονικότητα, κάθε διά-
κριση ανάµεσα στον εργάσιµο και µη εργάσιµο χρόνο. 

Αυτή, λοιπόν, η αθλιότητα που µονιµοποιεί την εργασιακή
ζούγκλα, ιδιαίτερα για τις γυναίκες και τη νεολαία, δεν εξωραΐ-
ζεται, όσες προσπάθειες και να κάνετε, όσο και αν παραπλανή-
σετε αυτόν τον εργατικό λαϊκό κόσµο, που έχει γεµίσει µε οργή
και αγανάκτηση. Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί η περι-
βόητη Διεθνής Σύµβαση 190 για την πρόληψη και την καταπολέ-
µηση της βίας και της παρενόχλησης στον χώρο εργασίας, που
ψηφίσατε µαζί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ο ΣΥΡΙΖΑ,
το Κίνηµα Αλλαγής. Λέτε µάλιστα ότι σκοπός είναι η δηµιουργία
ενός περιβάλλοντος το οποίο σέβεται, προωθεί και διασφαλίζει
το δικαίωµα κάθε ανθρώπου σε έναν κόσµο εργασίας χωρίς βία
και παρενόχληση.

Αναρωτιόµαστε τώρα: Οι επιχειρήσεις που θα βραβεύονται µε
το σήµα ισότητας, όπως προβλέπεται από τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ
και ενέταξε στο τερατούργηµά της η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, δεν θα εφαρµόζουν τις ευέλικτες εργασιακές σχέ-
σεις, την εργασία µε το µπλοκάκι, την κατάργηση της Κυριακής
αργίας; Πώς εξασφαλίζετε έναν κόσµο χωρίς βία και παρενό-
χληση στον χώρο δουλειάς, όταν γενικεύετε για τις εργαζόµενες
γυναίκες το ξεχείλωµα του εργάσιµου χρόνου; 

Βία δεν είναι ο εκβιασµός της µητέρας τηλεργαζόµενης που
δουλεύει µε σπαστό ωράριο και µάλιστα όταν η ζωή και τα ωρά-
ρια-«λάστιχο» βαφτίζονται «καλλιέργεια της προσαρµοστικότη-
τας της εργαζόµενης»; 

Βία δεν είναι η απόλυση εγκύων, που είναι µε συµβάσεις λίγων
µηνών; Αυτές πώς προστατεύονται, όταν η κανονικότητά σας
έχει καταδικάσει αυτές τις νέες εργαζόµενες µητέρες στη δου-
λειά µε συµβάσεις; Εδώ αρνείστε να καταργήσετε την άθλια διά-
ταξη που αποκλείει από το επίδοµα άδειας τοκετού, λοχείας,
µητρότητας όσες εργαζόµενες δεν έχουν συγκεντρώσει διακό-
σια ένσηµα τα τελευταία δύο χρόνια.

Βία δεν είναι να εξαναγκάζεται η εργαζόµενη ακόµα και είκοσι

µέρες µετά τον τοκετό να παρακολουθεί διαδικτυακά σεµινάρια
επιµόρφωσης, κάνοντας «λάστιχο» µέχρι και την άδεια τοκετού,
λοχείας, µητρότητας;

Αλλά και στις περιπτώσεις των απαράδεκτων περιστατικών σε-
ξουαλικής παρενόχλησης και βίας στους χώρους δουλειάς γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά τι εµπόδια συναντά µια εργαζόµενη για
να φτάσει στην καταγγελία. Διότι µια εργαζόµενη έχει να αντιµε-
τωπίσει πολλούς σκοπέλους µέχρι την τελεσίδικη καταδίκη του
δράστη: από την αστυνοµική αυθαιρεσία µέχρι τις µακροχρόνιες
νοµικές διαδικασίες, που τις αποθαρρύνουν να καταγγείλουν σε
νοµικό επίπεδο το περιστατικό. Για παράδειγµα, η ξενοδοχοϋ-
πάλληλος, η σερβιτόρα είναι εκτεθειµένη στην εργοδοτική τρο-
µοκρατία, στους εκβιασµούς των ξενοδόχων και των πολυτελών
εστιατορίων, που, µε κριτήριο τα κέρδη της επιχείρησης, παρεµ-
βαίνουν χυδαία ακόµα και στο ντύσιµο των εργαζόµενων γυναι-
κών για την προσέλκυση πελατείας. 

Τέτοια περιστατικά δεν αναπτύσσονται σε κάποιο κοινωνικό
κενό, κυρία Υπουργέ, αλλά στο έδαφος της εµπορευµατοποί-
ησης της σεξουαλικότητας, που η σήψη της αγκαλιάζει και το λε-
γόµενο «τουριστικό προϊόν». Με κάθε τρόπο και µέσα από αυτές
τις διαδικασίες επιδιώκετε να αθωώσετε την εργοδοτική βία και
τους εκβιασµούς, τον οικονοµικό και κοινωνικό καταναγκασµό. 

Το ΚΚΕ έχει πρωτοστατήσει στους αγώνες για την ισότιµη
συµµετοχή των γυναικών στην εργασία, στην εκπαίδευση, στην
οικογένεια, στην κοινωνική ζωή, µε σύγχρονα δικαιώµατα, στη-
ρίζοντας τις διεκδικήσεις του εργατικού, λαϊκού ριζοσπαστικού
γυναικείου κινήµατος και έχει γράψει κυριολεκτικά ιστορία στην
ανάδειξη γυναικών στα όργανα του κόµµατός µας, στα διοικητικά
συµβούλια των εργατικών σωµατείων των άλλων µαζικών φο-
ρέων, ώστε να δυναµώσει η αγωνιστική διεκδίκηση µε κριτήριο
τις σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες και τα συµφέροντά τους. 

Η ποσόστωση µε βάση το φύλο στα ψηφοδέλτια, στα όργανα
διοίκησης, στον αθλητισµό δεν µπορεί να εξασφαλίσει την κατα-
πολέµηση των διακρίσεων σε βάρος µιας εργαζόµενης, µιας
άνεργης γυναίκας, γιατί αυτή εξακολουθεί να βιώνει µια ζωή
χωρίς δικαιώµατα, χωρίς ελεύθερο χρόνο. Στην Κυβέρνηση, στην
Ευρωβουλή, στη Βουλή, στις περιφερειακές και δηµοτικές διοι-
κήσεις έχουν διακριθεί για τα αντιλαϊκά τους έργα γυναίκες. Δεν
είναι όλες οι γυναίκες το ίδιο. Έτσι δεν είναι; Άλλες διακρίνονται
για την αντιλαϊκότητά τους, για το αντιλαϊκό τους έργο και άλλες
όχι. Εποµένως αυτό που έχει σηµασία είναι ποια πολιτική υπηρε-
τούν, ποιων συµφέροντα εξυπηρετούν οι γυναίκες στα κέντρα
λήψης αποφάσεων, τις ανάγκες των γυναικών του καθηµερινού
µόχθου ή τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών κολοσσών;

Τις τελευταίες µέρες έχουν κυριαρχήσει στη δηµοσιότητα
αποτρόπαιες εγκληµατικές πράξεις σε βάρος γυναικών, µε
αφορµή τη δολοφονία της εικοσάχρονης στα Γλυκά Νερά από
τον σύζυγό της, που δικαίως έχει προκαλέσει οργή και αγανά-
κτηση. Μονοπώλησαν τα δελτία ειδήσεων και τις ενηµερωτικές
εκποµπές. Στην αρχή συνοδεύτηκαν µε γερές δόσεις ρατσισµού
για «τη συµµορία κακοποιών από την Ανατολική Ευρώπη», ενώ
στη συνέχεια και µετά την οµολογία του τριαντατριάχρονου πι-
λότου έδωσαν τη σκυτάλη σε διαρροές καταθέσεων της δικο-
γραφίας. Η συζήτηση επικεντρώθηκε σε επιλεκτικά αποσπάσµα-
τα από το ηµερολόγιο της νεαρής µητέρας, µε λεπτοµέρειες, ερ-
µηνείες και προεκτάσεις που θίγουν την προσωπικότητά της και
αφορούν την προσωπική τους ζωή. Όλα δηλαδή υποταγµένα στο
ρεπορτάζ και της τηλεθέασης. 

Ωστόσο, τα φώτα σε αυτές τις πολύκροτες υποθέσεις πρέπει
να στραφούν σε όλους εκείνους τους κοινωνικούς και οικονοµι-
κούς παράγοντες που δηµιουργούν τους δράστες - τέρατα και
αφήνουν τις γυναίκες εκτεθειµένες σε κάθε είδους κίνδυνο. Η
σκληρή πραγµατικότητα που βιώνουν χιλιάδες γυναίκες σήµερα,
εκτεθειµένες στην ανασφάλεια και στην πολύµορφη βία, επιβε-
βαιώνει ότι η αυστηροποίηση του ποινικού πλαισίου από µόνη
της δεν αποτρέπει τέτοιες εγκληµατικές πράξεις. Δεν αντιµετω-
πίζονται µόνο µε την αναγκαία ενηµέρωση και αποφασιστική κα-
ταδίκη των περιστατικών που παραβιάζουν θεµελιώδη δικαιώ-
µατα των γυναικών. Γι’ αυτό και επιµένουµε στην πάλη ενάντια
στις παλιές και σύγχρονες αντιδραστικές κοινωνικές προκατα-
λήψεις, ενάντια στις κοινωνικές αντιλήψεις για τις σχέσεις µεταξύ
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των δύο φύλων που αναπαράγονται σ’ αυτόν τον βούρκο της κα-
πιταλιστικής βαρβαρότητας, θεωρώντας ότι η ουσιαστική ισό-
τητα προϋποθέτει την ικανοποίηση όλων των σύγχρονων ανα-
γκών των γυναικών σε κάθε πλευρά της ζωής τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σ’ αυτή τη βάση, σύγχρονο και προοδευτικό για το ΚΚΕ είναι

η κατοχύρωση του δικαιώµατος για µόνιµη, σταθερή δουλειά για
όλους, σταθερό ηµερήσιο χρόνο -επτάωρο, τριανταπεντάωρο,
πενθήµερο- και για τα δύο φύλα, αύξηση µισθών και συντάξεων
και ίση αµοιβή για ίση δουλειά, επαναφορά συλλογικών συµβά-
σεων εργασίας, επαναφορά της πενταετούς µειωµένης υπέρ των
γυναικών διαφοράς των ηλικιακών ορίων συνταξιοδότησης, συν-
θήκες υγείας και ασφάλειας µε γιατρούς εργασίας, ενίσχυση της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, ολόπλευρη προστασία της µη-
τρότητας από το κράτος, δηµιουργική αξιοποίηση του µη εργά-
σιµου χρόνου. Η τεχνολογία και η επιστήµη σήµερα προφανώς
δίνουν τη δυνατότητα να εξασφαλιστούν όλα αυτά, αλλά σκον-
τάφτουν στις πολιτικές σας και σε ένα σύστηµα βαρβαρότητας,
σαπίλας. Όποτε ανοίγει αυτό το καπάκι, βγάζει αυτή τη δυσο-
σµία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Συντυχάκη, παρά τη µεγάλη υπέρβαση στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης, η κ. Μαρία Αθανασίου.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, το θέµα της επερώτησης που υπέβαλε ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ και συζητείται σήµερα είναι η υποβάθµιση των πολιτικών
ισότητας των φύλων, όχι των δύο φύλων, όπως µέχρι πρότινος
γνωρίζαµε, αλλά των περισσότερων, που πρέπει µε κάθε τρόπο
να µας επιβάλλετε να αποδεχτούµε και να θεωρηθεί ως µέρος
της φυσικής εξέλιξης των πραγµάτων, ως ένδειξη προόδου.

Είναι αυτονόητο πως όλοι οι άνθρωποι έχουν ίση αξία και η πο-
λιτεία θα πρέπει έτσι να τους συµπεριφέρεται και να τους αντι-
µετωπίζει. Η αξία του προσώπου είναι αδιαµφισβήτητη, είναι
υψίστης σηµασίας αξία στην αξιακή κλίµακα της κοινωνίας µας
και ο λόγος ύπαρξης της πολιτείας και των θεσµών της. Η δια-
φύλαξη του αναλλοίωτου της αξίας του προσώπου και της ελευ-
θερίας των επιλογών του, χωρίς ωστόσο να θίγεται και η ελευ-
θερία του Άλλου -µε το άλφα κεφαλαίο.

Ωστόσο, κύριοι, επιτρέψτε µου να επισηµάνω το εξής: Όχι, δεν
είναι η ισότητα των δύο φύλων το αντικείµενο του ενδιαφέροντός
σας, δεν είναι η υποβάθµιση της θέσης της γυναίκας αυτό που
σας απασχολεί, ενώ θα έπρεπε. Για να το αποδείξουµε αυτό, δεν
θα σταθούµε βέβαια στις ατυχείς δηλώσεις του κυρίου Πρωθυ-
πουργού, που διαιωνίζουν στερεότυπα περί της θέσης της γυ-
ναίκας στην κουζίνα, αλλά θα παρουσιάσουµε τις πράξεις που
µιλούν από µόνες τους, δηλώνοντας περίτρανα την επιλεκτική
εµµονή σας στη διατήρηση των στερεοτυπικών αντιλήψεων που
αφορούν στη γυναίκα από την πλευρά σας, όπως, λόγου χάριν,
καταδεικνύει ο µικρός αριθµός γυναικών που συµµετέχουν στο
Υπουργικό Συµβούλιο, όπως επίσης ότι δεν αναλάβατε καµµία
ιδιαίτερη δράση κατά τη διάρκεια των εγκλεισµών για την αντι-
µετώπιση των φαινοµένων ενδοοικογενειακής βίας. 

Είναι σαφές ότι οι περιπτώσεις φαινοµένων ενδοοικογενειακής
βίας αυξήθηκαν κατά πολύ την περίοδο του πολύµηνου -άσκο-
που, όπως αποδείχτηκε- αποκλεισµού, τον οποίο αδικαιολόγητα
επιβάλατε, ενώ παραλείψατε να λάβετε άλλα ισοδύναµα µέτρα,
τα οποία ούτε θα νέκρωναν την οικονοµία της πατρίδος µας ούτε
θα οδηγούσαν σε οικονοµικό µαρασµό τα νοικοκυριά και τις οι-
κογένειες των συµπατριωτών µας. Εφαρµόσατε το «δεν ζούµε
για να µην πεθάνουµε» και στην ουσία φέρατε σε αδιέξοδο εκα-
τοµµύρια συµπολιτών µας. Σαφώς και τα περιστατικά ενδοοικο-
γενειακής βίας είναι καταδικαστέα από την αρχή µέχρι το τέλος,
αλλά δεν φανταστήκατε ποτέ ότι µε τον εγκλωβισµό -από τη λέξη
«κλωβός», δηλαδή κλουβί- και τον απόλυτο πολύµηνο περιορισµό
των συµπολιτών µας αυτό θα ήταν αναπόφευκτο;

Ποια µέτρα λάβατε για την πρόληψη των φαινοµένων αυτών;
Ποια ανακούφιση προσφέρατε στα εκατοµµύρια των εγκλωβι-
σµένων συµπολιτών µας; Να σας ρωτήσω κάτι απλό: Στους συ-

νανθρώπους µας που πέρασαν εκατοντάδες ώρες στον καναπέ
του σπιτιού τους µε παρέα την τηλεόραση τι προσέφεραν, επί
παραδείγµατι, τα κρατικά τηλεοπτικά κανάλια, εκτός από τρόµο
µέσω των ειδήσεων -σχεδόν αποκλειστικά ειδήσεων του αστυνο-
µικού δελτίου- και εκποµπές ριάλιτι; Αυτή την παιδεία έχετε ονει-
ρευτεί για τα παιδιά µας; Η υποβάθµιση της παιδείας του λαού
µας ξεκινά από εκεί, κύριοι της Συµπολίτευσης αλλά και της Μεί-
ζονος Αντιπολίτευσης, που τα πεντέµισι χρόνια της διακυβέρνη-
σής σας ουδέν εποιήσατε σε αυτόν τον τοµέα. Καλός ο τετρα-
ψήφιος αριθµός, αλλά δεν αρκεί.

Ο νέος εργασιακός νόµος, επίσης, αδιαφόρησε για την εργα-
ζόµενη µητέρα αλλά και τη µητέρα µε τα παιδιά ΑΜΕΑ, καθώς
δεν προβλέφθηκε σε αυτόν η δηµιουργία υποστηρικτικών δοµών,
που θα τις απαλλάξουν από το άγχος της φύλαξης των παιδιών,
για να µπορούν να εργάζονται απερίσπαστες, αλλά αντιθέτως
διατηρήθηκαν και οξύνθηκαν οι µη υποστηρικτικές και ασύµβα-
τες µε τις ανάγκες τους κοινωνικές και εργασιακές συνθήκες.

Κύριοι, το µόνο που είναι βέβαιο ότι υπερασπίζεστε αµφότε-
ροι, Κυβέρνηση και Μείζων Αντιπολίτευση, είναι τα δικαιώµατα
των ΛΟΑΤΚΙ και των µεταναστών, ακόµα και των παρανόµως ει-
σελθόντων, τους οποίους θα έπρεπε να επαναπροωθείτε. Γι’
αυτά τα στερεότυπα και µόνο κόπτεσθε, ειδικά εσείς, κύριοι της
Κυβέρνησης, συνεχίζοντας την παράδοση των προηγούµενων.
Το αποδείξατε και µε το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης «Ελλάδα 2.0»
που παρουσιάσατε ως προς την υγεία. Η πλειονότητα των δρά-
σεων που προτείνατε ήταν σχετική µε τη διευκόλυνση των αλλο-
δαπών, που θα λύσουν κιόλας το δηµογραφικό µας κατά τη
γνώµη σας, το ελληνικό δηµογραφικό. Αυτά µονοπωλούν το εν-
διαφέρον σας. Αυτόν τον µονόπλευρο ρατσισµό θέλετε να καλύ-
ψετε και το προσπαθείτε σε κάθε τοµέα της κοινωνικής ζωής. 

Εξηγούµαι: Χρόνια τώρα στα σχολικά βιβλία του δηµοτικού,
στο πλαίσιο της καταπολέµησης του ρατσισµού, γίνονται σαφέ-
στατες αναφορές και προτείνονται δραστηριότητες και σχολικές
εργασίες που αποσκοπούν στη διευκόλυνση και οµαλή ένταξη
των µεταναστών στην ελληνική κοινωνία και την αποδοχή τους
από αυτή. Όµως, δεν προκρίνετε αντίστοιχες δράσεις, δεδοµέ-
νου ότι οι ρατσιστικές συµπεριφορές είναι αµφίδροµες, έτσι
ώστε αυτοί οι φιλοξενούµενοι, οι αιτούντες άσυλο, οι αλλόθρη-
σκοι και διαφορετικής κουλτούρας να εκπαιδεύονται, προκειµέ-
νου, αν µη τι άλλο, να σέβονται τη χώρα που τους φιλοξενεί και
τους Έλληνες πολίτες. Αν το κάνατε αυτό, πιθανότατα να µη γι-
νόµασταν µάρτυρες ποινικά κολάσιµων πράξεων, όπως συµβαί-
νει ειδικά στην τελευταία εξαετία.

Δολοφονίες, µαφιόζικα ξεκαθαρίσµατα λογαριασµών, βιασµοί
µε πρωταγωνιστές κυρίως αλλοδαπούς, έχουν γίνει πλέον ανα-
πόσπαστο µέρος της καθηµερινής ενηµέρωσης και επικαιρότη-
τας. Μόλις προχθές µάθαµε για τον βιασµό της εικοσιεξάχρονης
εγκύου από τέσσερις Πακιστανούς στην Οµόνοια. Ανατριχια-
στικό, αλλά αναµενόµενο, αν αναλογιστεί κανείς ότι οι παράνοµοι
ή και όχι εισελθόντες δεν έχουν σεβασµό στη γυναίκα, την οποία
θεωρούν κατώτερη και φέρονται ανάλογα. Η επέλαση, επιτρέ-
ψετε τη λέξη αυτή, των αλλοδαπών στη χώρα µας µε µαθηµατική
ακρίβεια θα µας οδηγήσει µεταξύ άλλων σε µια οπισθοδρόµηση
άνευ προηγουµένου όσον αφορά στη θέση της γυναίκας.

Όσον αφορά τα ΛΟΑΤΚΙ, δράσεις διαδέχονται η µία την άλλη,
διατάξεις στα νοµοθετήµατα, στην TV η παρουσία τους θεωρεί-
ται αναµενόµενη σε κάθε τηλεοπτική ζώνη, σε κάθε εκποµπή, σε
ταινίες, σε σειρές, προκειµένου να γίνει η πλύση εγκεφάλου που
απαιτείται για να προσεγγιστούν τα παιδιά. 

Εισάγεται δε και στο δηµοτικό σχολείο το µάθηµα της Σεξουα-
λικής Αγωγής. Ποιοι οι παιδαγωγικοί στόχοι; Ποιος θα διδάσκει,
µε ποια επιµόρφωση, µε ποια κριτήρια; Πέρα από το ενηµερω-
τικό και ιατρικό ενδιαφέρον που παρουσιάζει η πρωτοβουλία,
διότι έχει και θετικές παραµέτρους, όπως η εξάλειψη κάθε µορ-
φής κακοποίησης των παιδιών, ανάπτυξη εθελοντισµού, ανά-
πτυξη συναίσθησης, το θέµα είναι για µια ακόµα φορά η κατα-
πολέµηση του ρατσισµού, των κατά εσάς προκαταλήψεων και
του σεβασµού της διαφορετικότητας σε θέµατα θρησκείας και
στερεοτύπων, γιατί αυτό απαιτείται, εφόσον επιτρέπετε να µετα-
βάλλεται ανεξέλεγκτα ο ιστός της ελληνικής κοινωνίας.

Κύριος επίλογος των σκέψεων και θέσεών µας κατόπιν του
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πρόσφατου περιστατικού των Γλυκών Νερών, επιτρέψτε µας να
αναφερθούµε και στην αύξηση των περιστατικών γυναικοκτο-
νίας. Τα µέτρα αντιµετώπισης αυτών των φαινοµένων είναι πολύ
απλά. Ο καλύτερος τρόπος πρόληψης είναι η παιδεία, που θα
χορηγηθεί εγκαίρως, εντίµως, αποτελεσµατικά. Η παιδεία των
νέων µας ήδη από τη νεανική τους ηλικία, όποιου φύλου. Η
φράση «αν θέλεις να προστατέψεις την κόρη σου, δώσε παιδεία
εγκαίρως στον γιο σου» είναι εύστοχη. Μάθε τον άνθρωπο να σέ-
βεται, να αποδέχεται, να τιµά, να αγαπά, να θέτει τον άνθρωπο
πρώτα στη θέση και στο ύψος που του αρµόζει. Εύχοµαι η ανα-
φορά µου στον γιο και κόρη να µη θεωρηθεί ως σεξιστικό σχόλιο.
Αν θεωρηθεί ως τέτοιο, λυπάµαι, αλλά θα χρειαστεί να αναθεω-
ρήσουµε πολλά πράγµατα στις αρχές και τις αξίες µας και να
επαναπροσδιορίσουµε το τι επιζητούµε. Όσα φύλα και αν απο-
φασίσουµε ότι υπάρχουν, αξία έχει ο αλληλοσεβασµός και ο σε-
βασµός στη φύση του ανθρώπου καθώς και η αγάπη στο Θεό και
στους ανθρώπους. 

Εν κατακλείδι, το ζήτηµα της ισότητας των φύλων, αυτό που
ζητάµε πρώτα να προσδιορίσουµε και κατόπιν να επιλύσουµε
έχει ήδη λυθεί εδώ και χιλιάδες χρόνια από την εκκλησία µας. Ο
Απόστολος Παύλος το είχε διανεµίσει πολύ απλά: «Δεν υπάρχει
άντρας ή γυναίκα, δούλος ή ελεύθερος», εννοώντας ότι κάτω
από το πρίσµα του νόµου της αγάπης, την οποία πρώτος ο Χρι-
στός εφάρµοσε, όλοι είµαστε ίσοι σε αξία και δικαιώµατα και δεν
χωρεί καµµία απολύτως διάκριση και υποτίµηση κανενός. 

Κύριοι, είσαστε διατεθειµένοι να διαπαιδαγωγήσετε µε αυτές
τις αρχές και κάτω από αυτό το πρίσµα τους νέους µας; Περιµέ-
νουµε εµπράκτως απαντήσεις. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25, η

κ. Φωτεινή Μπακαδήµα. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια εξαιρετικά

σηµαντική συζήτηση που γίνεται, σε ένα εξαιρετικά επίσης βαρύ
κλίµα. Βαρύ κλίµα γιατί τις τελευταίες µέρες µάς έχει όλους συγ-
κλονίσει η υπόθεση της γυναικοκτονίας, µε την εικοσάχρονη κο-
πέλα να χάνει τη ζωή της, δολοφονηµένη από τον σύζυγό της.
Ένα έγκληµα που δικαίως συντάραξε όλη την ελληνική κοινωνία
και έρχεται, δυστυχώς, να προστεθεί σε έναν µακρύ κατάλογο
τέτοιων περιστατικών έµφυλης και ενδοοικογενειακής βίας. 

Ο συνάδελφος κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος έκανε αναφορά σε
ονόµατα γυναικών, θυµάτων γυναικοκτονιών. Δυστυχώς, όµως,
βλέπουµε πως το κλίµα είναι εξόχως ζοφερό. Και δεν έφτανε η
γυναικοκτονία, είχαµε µέσα σε λίγα εικοσιτετράωρα, πριν από
λίγες µέρες, τον βιασµό µιας πενηντάχρονης γυναίκας στα Πε-
τράλωνα, µιας εγκύου στον Άγιο Παντελεήµονα, χθες είχαµε τη
σύλληψη ενός ιερέα στο Αγρίνιο για τον βιασµό δύο ανήλικων
κοριτσιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλο αυτά τα δείγµατα δείχνουν
πως πραγµατικά και µε τον πλέον γλαφυρό τρόπο το κάνουν, τα
ανθρώπινα δικαιώµατα, οι έµφυλες διακρίσεις, τα ζητήµατα ισό-
τητας φύλου, η κακοποίηση, η έµφυλη βία, αλλά και το µπούλινγκ
είναι πεδία που πρέπει να προσπαθήσουµε συλλογικά, γιατί µόνο
έτσι µπορεί να συµβεί να ενισχύσουµε. Θα συµφωνήσω απόλυτα
πως δεν είναι πεδίο κοµµατικής αντιπαράθεσης. Είναι πεδίο συ-
νεργασίας και κοινών δράσεων, γιατί πραγµατικά η κακοποίηση,
το µπούλινγκ, η βία δεν έχει ούτε ιδεολογική απόχρωση ούτε
γνωρίζει τάξη, οικονοµική κατάσταση, ούτε καν πεδίο εκπαίδευ-
σης. Έχουµε δει και έχουµε παρατηρήσει πάρα πολλά περιστα-
τικά, που αποδεικνύουν αυτό ακριβώς, ότι πραγµατικά η βία δεν
έχει σύνορα, δεν έχει χρώµα, δεν έχει χρήµα.

Παρ’ όλα αυτά, για να λειτουργήσουµε συλλογικά και να έ-
χουµε αποτέλεσµα, θα πρέπει -και το λέω µε πλήρη επίγνωση
αυτού που λέω- η Νέα Δηµοκρατία να αφαιρέσει τις οπισθοδρο-
µικές παρωπίδες, που δυστυχώς φαίνεται να φέρει διαχρονικά
αλλά και το τελευταίο διάστηµα. 

Αν ανατρέξουµε στις νοµοθετικές της πρωτοβουλίες επί του
θέµατος, θα δούµε πως οι µόνες θετικές παρεµβάσεις αφορούν

την υποχρέωση υιοθέτησης ευρωπαϊκών οδηγιών και, δυστυχώς,
αποτελούν πολλές φορές και αυτές φύλλο συκής για απαράδε-
κτα νοµοθετήµατα. Τελευταίο παράδειγµα είναι το πρόσφατο ερ-
γασιακό, όπου στο άρθρο 5 βλέπουµε να ανατίθεται στον εργο-
δότη η αρµοδιότητα διερεύνησης πιθανών καταγγελιών για πα-
ρενόχληση ή βία. Παρ’ όλα αυτά δεν βλέπουµε να υπάρχει καµ-
µία πρόβλεψη για το τι θα συµβεί αν ο εργοδότης είναι ο θύτης.
Πολλοί φορείς ανέδειξαν το κενό. Δεν το κάνουµε µόνο εµείς.
Περιµένουµε αν πράγµατι είναι επιθυµία του Υπουργείου Εργα-
σίας να προχωρήσει στην εξάλειψη των έµφυλων διακρίσεων και
της σεξουαλικής παρενόχλησης στους εργασιακούς χώρους, να
µας εξηγήσετε κυρία Υπουργέ, πώς θα θεραπευτεί αυτό το κενό.
Και δυστυχώς, αυτό είναι µόνο ένα δείγµα του νοµοθετικού
κενού που έχουµε να αντιµετωπίσουµε.

Να ανοίξω µια σύντοµη παρένθεση. Αν µείνουµε στο ζήτηµα
της εργασίας, δεν θα πρέπει να ξεχνάµε πως υπάρχουν πάρα
πολλά περιστατικά. Όλοι είµαστε γνωστές, όλοι γινόµαστε φο-
ρείς τέτοιων παραπόνων και καταγγελιών για περιστατικά κακο-
ποίησης σε χώρους, όπως είναι οι Ένοπλες Δυνάµεις, όπως είναι
η Ελληνική Αστυνοµία. Θα πρέπει να δούµε και νοµοθετικά πώς
µπορεί να ενισχυθεί το πλαίσιο, ώστε αυτές οι καταγγελίες να
διερευνώνται και να αποδίδονται ευθύνες, όταν προκύπτει ότι
πράγµατι πρέπει να αποδοθούν. 

Πάµε τώρα λίγο πιο πίσω, σε ένα προηγούµενο νόµο, νοµο-
σχέδιο, στη συζήτηση του νοµοσχεδίου για τη συνεπιµέλεια. Εί-
χαµε πάρα πολλούς φορείς και κόµµατα και εµείς µαζί να
φωνάζουµε, λέγοντας ότι το πλαίσιο δεν είναι σαφές και θα
έχουµε περιπτώσεις κακοποιητικών συζύγων, που θα κατορθώ-
νουν να παίρνουν τη συνεπιµέλεια των παιδιών τους. Δεν θα ανα-
φερθώ σε σχόλια συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας επί του
θέµατος ούτε σε σχόλια που είχε κάνει τότε στη συζήτηση ο αρ-
µόδιος Υπουργός. Θα µεταφέρω τις δηλώσεις της δικηγόρου,
της κ. Φανής Γιωτάκη, που είναι µέλος της επιτροπής για το Οι-
κογενειακό Δίκαιο, όταν της έθεσαν το ερώτηµα αναφορικά µε
την υπόθεση δολοφονίας της Καρολάιν και µε το τι θα συµβεί µε
την επιµέλεια του παιδιού της. Σύµφωνα, λοιπόν, µε την κ. Γιω-
τάκη, ο νέος νόµος που ψήφισε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν
αφαιρεί στον συζυγοκτόνο πιλότο το δικαίωµα διατήρησης γονι-
κής µέριµνας, διότι δεν έχει κατηγορηθεί στο παρελθόν για εν-
δοοικογενειακή βία. Άρα είναι πιθανό, ακόµη και αν του αφαι-
ρεθεί η επιµέλεια, να διατηρήσει τη γονική µέριµνα και αργότερα
να µπορέσει να κάνει χρήση αυτού του δικαιώµατος, ώστε να
αποφυλακιστεί ίσως και νωρίτερα. 

Φυσικά θα συµφωνήσω ότι η δικαιοσύνη θα έχει τον τελικό
λόγο, όπως και αρµόζει, σε αυτή την περίπτωση αλλά και σε όλες
τις υπόλοιπες. Όµως, θα πρέπει να φροντίσουµε, ώστε το νοµο-
θετικό πλαίσιο που θα χρησιµοποιήσει ο δικαστής να µην αφήνει
παραθυράκια, µε αποτέλεσµα ο κακοποιητής να ασκεί γονικά δι-
καιώµατα. Καταλαβαίνουµε όλοι µας αυτά τα παραθυράκια πού
µπορούν να οδηγήσουν. 

Επίσης, δεν µπορώ να µην αναφέρω -και τελειώνω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε- τα όσα ανεκδιήγητα έχουµε ακούσει όλες αυτές
τις µέρες από -εντός πολλών εισαγωγικών- «δηµοσιογράφους»
και από -επίσης, εντός πολλών εισαγωγικών- «ειδικούς» και θα
πρέπει πραγµατικά να µας θορυβήσει όχι µόνο σαν πολιτικούς,
σαν εκπροσώπους του ελληνικού λαού, αλλά και σαν γυναίκες,
όσες είµαστε εδώ στην Αίθουσα αυτή τη στιγµή

Ακούσαµε την κ. Μάνδρου να σηµειώνει σε πρωινή εκποµπή
του «ΣΚΑΪ» ότι ο φερόµενος ως δράστης -αναφερόµενη στον συ-
ζυγοκτόνο-, µόλις είδε το πτώµα σκέφτηκε να το εξαφανίσει -θυ-
µόµαστε την υπόθεση του Φραντζή, αυτός µπόρεσε να τεµαχίσει-
και ότι αυτός ο τύπος εδώ, ο φερόµενος ως δράστης, η συγκρό-
τηση της προσωπικότητάς του δεν του επέτρεπε κάτι τέτοιο. 

Πραγµατικά, δεν µπορώ να πω κάτι άλλο, πέρα από το ότι είναι
εξοργιστική αυτή σαν δήλωση και να σηµειώσουµε ότι ο καθ’
οµολογίαν δράστης δεν είναι φερόµενος δράστης. Έχει οµολο-
γήσει το έγκληµά του. 

Όµως, εκτός από αυτό, θα πρέπει να δούµε πώς µπορούµε να
διαφυλάξουµε τόσο τον δηµόσιο λόγο. Φυσικά δεν µπορούµε να
γίνουµε αστυφύλακες και χωροφύλακες του τι λέγεται και του τι
εκστοµίζει ο κάθε δηµοσιογράφος -ειδικά αν θεωρεί ότι φέρει
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την ιδιότητα, τέλος πάντων-, θα πρέπει όµως σίγουρα να δούµε
πώς µπορούµε να διαφυλάξουµε τους πολίτες από -δεν θα το
χαρακτηρίσω ρύπανση- αυτό το εξοργιστικό πεδίο δράσης και
διόγκωσης της πατριαρχίας που κυριαρχεί γύρω µας. 

Δεν θα αναφερθώ στον κ. Μπαλάσκα για τις δικές του συµβου-
λές προς επίδοξους συζυγοκτόνους. Ελπίζω η ΕΔΕ που έχει ξε-
κινήσει, επιτέλους να έχει αποτέλεσµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, αυτούς τους είκοσι
µήνες δεν έχουµε δει καµµία νοµοθετική παρέµβαση προς την
κατεύθυνση πρόληψης και εξάλειψης τέτοιων φαινοµένων, αλλά
αντίθετα γινόµαστε µάρτυρες συνεχούς υποτίµησης της ίδιας
της ύπαρξης των γυναικών. 

Μόλις χθες -και δεν είναι fake news- έγινε γνωστό ότι Ευρω-
βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας ψήφισαν µία πρόταση κατά
των εκτρώσεων. Αυτό έρχεται λίγο καιρό µετά την ακύρωση -
λόγω αντιδράσεων- του συνεδρίου για τη γονιµότητα. 

Όλα αυτά δείχνουν πως, όσο κι αν συζητήσουµε, όσες συζη-
τήσεις σαν τη σηµερινή και αν κάνουµε για πολιτικές ισότητας
των φύλων, η σκοταδιστική πατριαρχία καλά κρατεί. Αυτή πρέπει
να προσπαθήσουµε να ξεριζώσουµε και θα το κάνουµε ξεκινών-
τας από το σχολείο, εκπαιδεύοντας τα παιδιά µας, θα το κάνουµε
δηµιουργώντας ένα πλαίσιο στήριξης µαθηµάτων, ώστε να µην
είναι καµµία µόνη και κανένας µόνος. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε την κ. Μπακαδήµα.
Μπαίνουµε στον κύκλο των δευτερολογιών. 
Καλώ στο Βήµα την πρώτη επερωτώσα Βουλευτή από το ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ειρήνη - Ελένη Αγαθοπούλου.
ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, στην πρωτολογία σας µιλήσατε σχεδόν σα-

ράντα λεπτά, αλλά από όσα είπατε, πραγµατικά, δεν ξέρω εάν
κανείς ή καµµιά που παρακολουθούσε τη συζήτηση αυτή κατά-
λαβε ποιος είναι ο κεντρικός πολιτικός σχεδιασµός αυτής της Κυ-
βέρνησης για την ισότητα των φύλων, ποιο είναι το ιδεολογικό
σας στίγµα, ποιο είναι το όραµά σας για µια κοινωνία µε ισότητα
µεταξύ ανδρών και γυναικών. 

Αναφερθήκατε σε συνέχιση κάποιων προγραµµάτων και πολι-
τικών του ΣΥΡΙΖΑ. Κάνατε κριτική σε µια κυβέρνηση που εδώ και
δύο χρόνια δεν κυβερνά και δεν αναφερθήκατε στο ιδεολογικό
δικό σας πλαίσιο για την ισότητα των φύλων.

Και συνεχίζω να αναρωτιέµαι: Είναι τα λόγια του Πρωθυπουρ-
γού για το ότι οι γυναίκες δεν ασχολούνται µε την πολιτική, αλλά
η θέση τους είναι να κάνουν τις δουλειές του σπιτιού και, αφού
έτσι αποφάσισαν οι ίδιες, δεν κάνουµε κι εµείς τίποτα για να τις
διευκολύνουµε, συνεχίζουµε να αναπαράγουµε τα στερεότυπα
και τις επιβαρύνουµε και λίγο ακόµη µε απλήρωτη εργασία, για
να γλιτώσουµε πόρους από την εφαρµογή κοινωνικών πολιτικών
και πολιτικών φροντίδας;

Είναι τα στερεότυπα, τα έµφυλα στερεότυπα, τα σεξιστικά στε-
ρεότυπα που προσπαθήσατε να περάσετε µέσα από τον νόµο
για τη συνεπιµέλεια, ότι οι µέγαιρες γυναίκες αποξενώνουν τα
παιδιά τους από τους πατεράδες τους, γι’ αυτό πρέπει να τιµω-
ρηθούν; Ή ότι η ενδοοικογενειακή βία δεν υπάρχει και είναι µια
εφεύρεση των γυναικών, για να αποµακρύνουν τα παιδιά από
τους πατεράδες τους, γι’ αυτό χρειάζεται οριστική καταδίκη για
κάποιον για να αποµακρυνθεί από το παιδί του, άσχετα αυτό αν
θα συνεχίσει να κινδυνεύει για τέσσερα, πέντε, δέκα χρόνια ή δεν
ξέρω κι εγώ πόσα; 

Ο δολοφόνος της Καρολάιν, που δεν του έχει απαγγελθεί καν
κατηγορία για ενδοοικογενειακή βία, θα µπορεί όλο αυτό το διά-
στηµα µε τον νόµο που εσείς έχετε φέρει, να έχει και να διεκδικεί
την επιµέλεια του παιδιού του. Όλα αυτά µε τη δική σας υπο-
γραφή, µε τη δική σας συνενοχή, παρ’ ότι µπορεί να µην αφο-
ρούν όλα το Υπουργείο σας. 

Μιλήσατε πολύ για πράξεις. Αυτές που σας αναφέρω είναι οι
πράξεις σας. Κατά τα άλλα, τις δικές µας πολιτικές συνεχίσατε.
Αυτές, λοιπόν, οι πράξεις που σας αναφέρω, αντικατοπτρίζουν
και τη δική σας προσωπική οπτική για την ισότητα; Θέλουµε µια
απάντηση σε αυτό. Βέβαια, το ερώτηµα είναι ρητορικό γιατί από

τα λόγια σας φαίνεται ότι όλες αυτές τις πολιτικές -που την ευ-
θύνη, ξαναλέω, δεν έχετε εσείς ως αρµόδια, αλλά άλλοι Υπουρ-
γοί άλλων Υπουργείων- τις έχετε προσυπογράψει είτε µε την
αφωνία σας είτε µε τη στήριξή σας. 

Εξάλλου, πριν από λίγο καιρό έχετε καταγραφεί ήδη ως η
πρώτη κυβερνητική αρµόδια για θέµατα ισότητας όλα αυτά τα
χρόνια, που έχετε απαξιώσει πλήρως τις γυναικείες οργανώσεις
και που έχετε έρθει σε ευθεία σύγκρουση µε αυτές σε διάφορα
ζητήµατα, θέλοντας να µείνετε απλά πιστή στην κοµµατική σας
πειθαρχία και χωρίς να σας ενδιαφέρουν οι απόψεις του γυναι-
κείου κινήµατος. 

Επίσης, εδώ σήµερα, κυρία Υπουργέ, δεν είστε για να κάνετε
απλά κριτική στον ΣΥΡΙΖΑ. Είστε για να απαντήσετε -εµείς ρω-
τάµε, εσείς απαντάτε σήµερα- για τις δικές σας πολιτικές αυτά
τα δύο χρόνια και γι’ αυτό δεν θα µπω στον κόπο να σας απαν-
τήσω ούτε για το Συµβουλευτικό Κέντρο Σαλαµίνας που επί Χρυ-
σοβελώνη, Κούβελα, Δούρου ξεκίνησαν οι διαδικασίες -συγγνώ-
µη που δεν προλάβαµε να τις τελειώσουµε- ούτε για την πρωτο-
πορία σας για διαβούλευση του ΕΣΔΙΦ, ενώ η πρώτη διαβού-
λευση µε καινοτόµο εργαστήριο του ΕΣΔΙΦ είχε γίνει επί κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, ούτε για τη χρηµατοδότηση των δοµών που
εµείς αφήσαµε και νοµοθετικό πλαίσιο, για να ενσωµατωθούν
στον τακτικό προϋπολογισµό -εσείς επιλέξατε για άλλη µια τριε-
τία να τα περάσετε σε ΕΣΠΑ- ούτε για τα fake news που διαδί-
δετε για τον βιασµό. Ο κ. Ρωµανός πρώτος έφαγε το εξώδικο.
Αν θέλετε, µπορεί να είστε οι επόµενοι, αλλά καλό θα είναι αυτά
να µην τα συνεχίσετε. 

Και θα ξαναρωτήσω και θα κλείσω µε τις ερωτήσεις που σας
έκανα και στην αρχή και αυτή τη φορά περιµένω µια απάντηση: 

Συµφωνείτε µε την κατάργηση των ποσοστώσεων στα διοικη-
τικά συµβούλια των αθλητικών σωµατείων; Εµείς είχαµε ποσό-
στωση στα διοικητικά συµβούλια, εσείς έχετε στα ψηφοδέλτια. 

Συµφωνείτε µε την ενσωµάτωση των συµβουλευτικών κέντρων
των δήµων στις κοινωνικές υπηρεσίες των δήµων; Αυτή ήταν η
απάντηση που πήραµε από το Υπουργείο σας το προηγούµενο
διάστηµα, ότι θα γίνουν ένα µε τις κοινωνικές υπηρεσίες των
δήµων. 

Γιατί δεχθήκατε να συµµετάσχετε και να δώσετε την αιγίδα
σας σε αυτό το κατάπτυστο συνέδριο για τη γονιµότητα; Δεν ξέ-
ρατε, δεν είχατε δει το πρόγραµµα;

Δική σας ήταν έµπνευση να περιορίσετε την εφαρµογή κά-
ποιων άρθρων της σύµβασης για τη βία και την παρενόχληση
στην εργασία σε επιχειρήσεις άνω των είκοσι ατόµων; Γιατί δεν
θέλετε να την εφαρµόσετε καθολικά; Είστε περήφανη για την
κριτική από την GREVIO και τον ΟΗΕ για το Οικογενειακό Δίκαιο
και την παραβίαση της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης; Μία
απάντηση δεν δώσατε! Αυτές τις επιστολές τις έχετε λάβει ή τις
έχουµε λάβει µόνο εµείς; Η GREVIO και ο ΟΗΕ σάς έχουν κατα-
κρίνει. Τι κάνετε γι’ αυτό; 

Πολιτικές ΛΟΑΤΚΙ. Συµφωνείτε µε την πρόταση νόµου που θέ-
σαµε σε διαβούλευση; Αυτές τις οικογένειες τις εντάσσετε στην
πολιτική σας για την οικογένεια ή είστε Υπουργός µόνο για κά-
ποιες οικογένειες;

Δεν θα κουραστούµε, κυρία Υπουργέ, να επαναλαµβάνουµε
αυτές τις ερωτήσεις µέχρι, όπως λέει και το σύνθηµα για την εν-
δοοικογενειακή βία «Σπάσε τη σιωπή», να σπάσετε κι εσείς επι-
τέλους τη σιωπή σας και να απαντήσετε σε όλα αυτά µε πράξεις,
που τόσο πολύ σας αρέσει να επικαλείστε, αλλά τις οποίες δεν
βλέπουµε επί της ουσίας. Με πράξεις, λοιπόν, το υπόλοιπο διά-
στηµα που σας αποµένει σε αυτή την Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και

εµείς την κ. Αγαθοπούλου. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά

από εµένα που έχω υπόλοιπο χρόνου, θα ξαναµιλήσει η κυρία
Υπουργός; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα µιλήσει, κύριε
Σκουρλέτη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μήπως θέλετε να
προηγηθώ και να κλείσετε µια και καλή; 

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
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Υποθέσεων): Εγώ συµφωνώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ, κύριε Σκουρ-

λέτη, το δέχοµαι αυτό. Μάλιστα, µε αυτόν τον τρόπο διευκολύ-
νετε και τη διαδικασία.

Ορίστε, κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο και ευχαριστούµε για
τη διευκόλυνση. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε.

Έτσι κι αλλιώς, νοµίζω ότι έχουν ειπωθεί πάρα πολλά και εν-
διαφέροντα πράγµατα. Εγώ ουσιαστικά θέλω να θέσω κάποια
ερωτήµατα που νοµίζω ότι πρέπει να αποσαφηνιστούν, τουλάχι-
στον για όσους παρακολουθούν τη συζήτηση, ώστε να γνωρί-
ζουµε τελικά τι υποστηρίζει και η Κυβέρνηση.

Θέλω να σας ρωτήσω, κυρία Υπουργέ, το εξής: Αναγνωρίζετε
τελικώς το βάσιµο του όρου «γυναικοκτονία»; Εσείς ως υπεύθυνη
στη θέση που είστε θα εισηγηθείτε να ενσωµατωθεί στην έννοια
του νοµοθετικού πλαισίου των αδικηµάτων, ανεξάρτητα από ποι-
νές, ή όχι; Ωστόσο, αντιλαµβάνεστε ότι έχει πολύ µεγάλη σηµα-
σία για µια κοινωνία να καταγράφει το αδίκηµα µε έναν συγκε-
κριµένο τρόπο. Θα ήθελα, λοιπόν, µια θέση γύρω από αυτό το
ζήτηµα. Ήδη έχει ανοίξει ένας πάρα πολύ µεγάλος διάλογος και
συζητιέται. Εάν το αποδέχεστε, θα δούµε.

Όµως, ανεξάρτητα από αυτό, θεωρείτε σήµερα ότι µια σειρά
από φαινόµενα, τα οποία αναφέρθηκαν κατά κόρον από όλους
τους εκπροσώπους των κοµµάτων εδώ που έχουν να κάνουν µε
την έµφυλη βία, την παρενόχληση στους εργασιακούς χώρους
και τα λοιπά, εδράζονται στο µεγάλο πρόβληµα της πατριαρχίας;
Εσείς αναγνωρίζετε ότι υπάρχει σήµερα το θέµα της πατριαρ-
χίας στην ελληνική κοινωνία, και όχι µόνο, αλλά τώρα µιλάµε για
εδώ, για την Ελλάδα; Πέρα από στενά κυβερνητικές πολιτικές
και νοµοθετικό πλαίσιο, τι µπορούµε να κάνουµε ως δηµόσια
πρόσωπα, ως εκπρόσωποι απόψεων και αντιλήψεων, για να πα-
τάξουµε αυτό το θέµα; Είναι πολύ κρίσιµη η απάντηση, διότι αν-
τιλαµβάνεστε ότι εδώ ο χώρος σας «φλερτάρει» µε την ηγεµονία
υπερσυντηρητικών απόψεων. Και δεν αναφέροµαι τώρα σε σας,
αλλά σε όλα αυτά που ακούσαµε από στελέχη της Νέας Δηµο-
κρατίας όλες τις προηγούµενες ηµέρες.

Υπάρχει κι ένα άλλο ζήτηµα το οποίο ήθελα να πω στην πα-
ρέµβασή µου και δεν το ανέφερα. Τον Φεβρουάριο αυτού του
έτους είχα καταθέσει µία επίκαιρη ερώτηση προς τον κ. Πέτσα -
πριν κληθεί να σώσει την αυτοδιοίκηση, ήταν άλλος ο ρόλος του
τότε- σε σχέση µε αυτά που πάλι µας είχαν αφήσει όλους εµ-
βρόντητους, την προτροπή σε βιασµό µέσα από το ριάλιτι «Big
Brother» του τηλεοπτικού σταθµού «ΣΚΑΪ». 

Τον είχα ρωτήσει, λοιπόν, πώς απαντάµε ως οργανωµένη κοι-
νωνία σε αυτή την κουλτούρα του βιασµού. Αφήνουµε κάτι τέτοιο
στην αγορά των τηλεοπτικών µέσων, που παίζουν καταλυτικό
ρόλο στη διαµόρφωση της συνείδησης των νέων ανθρώπων, των
νέων παιδιών, αγοριών και κοριτσιών; Και αυτό είναι κάτι που δεν
το αµφισβητεί κανείς. Το αφήνουµε, λοιπόν, στην αυτορρύθµιση
της αγοράς; Υπάρχει το Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο; Και, στην
περίπτωση που δεν υπάρχουν έτοιµες λύσεις, υπάρχει ανάγκη
να ανοίξει ένας διάλογος, για να δούµε τι κάνουµε, αφού προ-
φανώς δεν θα πρέπει να υιοθετήσουµε ισοπεδωτικές απαγορεύ-
σεις, που µπορεί να οδηγούν στη λογοκρισία, αλλά και από την
άλλη οφείλουµε να πατάξουµε αυτή την κουλτούρα του βιασµού,
που τη βλέπουµε σε πάρα πολύ µεγάλο βαθµό; Και δεν αναφέ-
ροµαι µόνο στην περίπτωση του συγκεκριµένου ριάλιτι, αλλά και
σε µια σειρά από άλλα ριάλιτι, που πλασάρουν συγκεκριµένα
πρότυπα για τον ρόλο της γυναίκας. Νοµίζω ότι και αυτά είναι
ουσιαστικά ζητήµατα.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στο ζήτηµα των ποινικών κωδί-
κων. Πολλά έχουν λεχθεί το τελευταίο διάστηµα. Και επειδή εσείς
αναφερθήκατε δυο, τρεις φορές σε fake news, θα ήθελα να σας
πω ότι περισσότερα fake news από όσα ακούστηκαν από στελέχη
της παράταξής σας, µέχρι που να αποκαλυφθεί ο φυσικός αυ-
τουργός της γυναικοκτονίας στα Γλυκά Νερά, δεν είχαµε ξανα-
κούσει! Και όλα αυτά από ένα ολόκληρο σύστηµα το οποίο ήθελε
να χρεώσει αυτή την περίπτωση σε µετανάστες, σε Αλβανούς,
στον νόµο Παρασκευόπουλου, που υποτίθεται ότι έχει άνοιξε τις
φυλακές κ.λπ. κ.λπ..

Όσον αφορά, λοιπόν, τους ποινικούς κώδικες, γνωρίζετε ότι
στους ποινικούς κώδικες, έτσι όπως αυτοί εγκρίθηκαν κατά την
περίοδο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, εισήχθησαν νέα εγκλήµατα
που είχαν να κάνουν µε την οικογενειακή βία και δεν υπήρχαν
πριν, όπως ήταν το ζήτηµα της σεξουαλικής παρενόχλησης στην
εργασία, πολύ πριν ενσωµατώσουµε τις τελευταίες µέρες την ευ-
ρωπαϊκή οδηγία;

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Αυτό είναι από το 2010.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μπράβο, λοιπόν! Και
επιβεβαιώθηκαν και διευρύνθηκαν σ’ αυτούς τους πολύ συγκε-
κριµένους κώδικες και ανεξάρτητα από το θέµα της µείωσης του
χρόνου έκτισης της ποινής, που ήταν οριζόντια. Διότι εδώ υπάρ-
χει µία άλλη σπέκουλα, ότι αφορά το θέµα της µείωσης των ποι-
νών των βιαστών. Δεν ήταν κάτι τέτοιο. Ήταν µια οριζόντια µείω-
ση, η οποία µάλιστα από τη µία ψηφίστηκε, αλλά από την άλλη
προβλέφθηκε ότι ο χρόνος της υποχρεωτικής έκτισης της ποινής
εντός της φυλακής ανεβαίνει στα 2/5 από το 1/3. Τα γνωρίζετε,
φαντάζοµαι, όλα αυτά. Το αµφισβητείτε; 

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Θα σας πω τώρα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ναι, γι’ αυτό το ρω-
τάω, για να είναι σαφή αυτά τα πράγµατα. Διότι συζητιούνται
πολύ και κάποια πράγµατα θα πρέπει να αποσαφηνίζονται. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Σκουρλέτη. 
Και θα κλείσουµε τη διαδικασία µε την Υπουργό κ. Συρεγγέλα. 
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μου είπατε προηγουµένως, κύριε Σκουρλέτη, να είµαι πιο προ-

σεκτική. Εσείς να είστε πιο προσεκτικός... 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Προσεκτικός είµαι!
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): …διότι δεν έχω ανάγκη από κανέναν να µε στηρίζει
ούτε ουσιαστικά αλλά ούτε και τυπικά, γιατί αναφέρατε προηγου-
µένως και για τον νόµο που ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ, τον ν.4604/2019,
στον οποίο οριζόταν ότι τον συντονισµό, την παρακολούθηση και
την εφαρµογή των πολιτικών ισότητας, όσον αφορά όλα τα
Υπουργεία, τα έχει η Γενική Γραµµατεία, η οποία είναι στη δική
µου αρµοδιότητα. Οπότε, όπως καταλαβαίνετε, εγώ δεν θεωρώ
ότι ήρθατε εδώ για να στηρίξετε την κ. Αγαθοπούλου. Πιστεύω
ότι η κ. Αγαθοπούλου µπορεί να στηριχθεί µόνη της. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, δεν ήρθατε για να τη στηρίξετε εσείς.

Επίσης, µου είπατε, κάτι που έχετε αναφέρει ξανά στη Βουλή,
ότι θα πρέπει να επιστρέψει η Γενική Γραµµατεία στο Υπουργείο
Εσωτερικών. Η κ. Αγαθοπούλου γιατί είναι η Τοµεάρχης Ισότητας
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης; Άρα κι εδώ έχετε πάλι δύο µέτρα
και δύο σταθµά. Τελικά Υπουργείο Δικαιοσύνης ή Υπουργείο
Εσωτερικών; Μας αρέσει να το λένε «Υπουργείο Εσωτερικών»
για να χαϊδεύουµε τα αυτιά των υπαλλήλων που ενδεχοµένως θέ-
λουν να γυρίσουν πίσω στο Εσωτερικών, αλλά εµείς είµαστε στο
Δικαιοσύνης; Τι θέλουµε τελικά;

Η κ. Αγαθοπούλου είπε ότι δεν υπάρχει κεντρικός πολιτικός
σχεδιασµός και ότι όλα αυτά τα έργα που ανέφερα πιο πριν είναι
έργα του ΣΥΡΙΖΑ, ενώ ήδη κατέθεσα στα Πρακτικά πόσα συµ-
βουλευτικά κέντρα ανοίχτηκαν και επί ΠΑΣΟΚ και επί Νέας Δη-
µοκρατίας και επί ΣΥΡΙΖΑ. Και ταυτόχρονα ρωτώ: To «INNOVA-
TION HUB» που φτιάχνουµε για τις γυναίκες ήταν του ΣΥΡΙΖΑ; 

Η συνεργασία µε τον ΟΑΕΔ για τα θύµατα ενδοοικογενειακής
βίας, ώστε να βρίσκουν δουλειά, το είχε κάνει το ΣΥΡΙΖΑ; Όχι.
Το ότι πρώτη φορά περνάει εθνικό σχέδιο δράσης µε όλα τα
Υπουργεία µέσα, µε συγκεκριµένες δράσεις -ανέφερε η κ. Μπα-
καδήµα προηγουµένως για το Εθνικής Αµύνης- µέσα και το Εθνι-
κής Αµύνης, που έχει δράσεις ισότητας, το οποίο περνάει στο
εθνικό σχέδιο δράσης για τα επόµενα χρόνια. Να µη θυµηθώ κιό-
λας ότι το εθνικό σχέδιο δράσης επί ΣΥΡΙΖΑ, 2016 - 2020, έγινε
το 2017, ανακοινώθηκε τον Μάρτιο του 2017. Κύριε Σκουρλέτη,
νοµίζω το θυµάστε, γιατί το είχατε ανακοινώσει µαζί µε την κ.
Κούβελα. Εµείς το βάλαµε µέσα στο Υπουργείο, µέσα στο Υ-
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πουργικό Συµβούλιο, πήγε σε όλα τα Υπουργεία, βάλανε όλα τα
Υπουργεία δράσεις πάνω στους συγκεκριµένους τοµείς, όπως
είναι και στο στρατηγικό σχέδιο δράσης της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής και του Συµβουλίου της Ευρώπης. 

Επίσης, Υπουργείο Παιδείας. Δεν πρόλαβα να τα πω όλα, γιατί
θεωρούσα ότι τα είχατε λάβει, µιας και είναι ήδη στα Πρακτικά
της Βουλής. Τι ακριβώς υπάρχει όσον αφορά τα µαθήµατα για
τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση και µαθήµατα για την ισότητα
των φύλων; Εµείς δεν το κάναµε πιλοτικό, εσείς το είχατε πιλο-
τικό και µας κατηγορήσατε ότι το καταργήσαµε. Συγγνώµη που
το κάνουµε υποχρεωτικό από πιλοτικό. Έγινε φέτος πιλοτικό και
από τον Σεπτέµβριο πάει καθολικά σε όλα τα σχολεία της χώρας.
Ήδη έχουν κατατεθεί λεπτοµέρειες στο Τµήµα Κοινοβουλευτι-
κού Ελέγχου. Μπορείτε να τα πάρετε από εκεί όλα τα προγράµ-
µατα και του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής, που έχει µέσα
και προγράµµατα και βιβλία που έχουν δοθεί από το ΚΕΘΙ, αλλά
και από το ίδιο το Υπουργείο Παιδείας, από το αρµόδιο Υπουρ-
γείο.

Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Για πρώτη φορά και στε-
λεχώθηκαν τα τµήµατα ενδοοικογενειακής βίας σε όλη τη χώρα
και ξεκίνησαν εκπαιδεύσεις και εκπαιδεύσεις και διά ζώσης, όπου
το επέτρεπε η πανδηµία, αλλά πολύ περισσότερες έγιναν, πάνω
από εννιακόσιες εκπαιδεύσεις αστυνοµικών, µόνο από την πλατ-
φόρµα «HELP» του Συµβουλίου της Ευρώπης, που είναι για τα
θέµατα αυτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Και αυξήσατε για τις
γυναίκες που θέλουν να µπουν στην Αστυνοµία το ύψος, για να
τις πετάξετε έξω. 

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Έχει βγάλει το Συµβούλιο της Επικρατείας ήδη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν το έκανε το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, εσείς το κάνατε.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Κύριε Σκουρλέτη, µην ανοίγουµε τώρα διάλογο.
Σας άκουσα. 

Ήδη και στο ΚΕΘΙ αυτή τη στιγµή υλοποιείται το πρόγραµµα
«ΑΡΙΑΔΝΗ», σε συνεργασία µε το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη, για την υποστήριξη του αστυνοµικού προσωπικού σε θέ-
µατα αναφοράς περιστατικών ενδοοικογενειακής βίας µε θύµατα
γυναίκες αλλά και την ενίσχυση της διατοµεακής συνεργασίας
και της δικτύωσης σε φορείς της κοινωνίας των πολιτών. 

Αναφέραµε τις γυναικείες οργανώσεις. Για πρώτη φορά πάνω
από τριάντα οργανώσεις ήρθαν στην Επιτροπή Ισότητας της
Βουλής και µας είπαν τη γνώµη τους και τη συνεισφορά τους -
υπήρξαν συγκεκριµένοι- για το πώς αντιµετωπίσαµε κατά τη
διάρκεια της πανδηµίας τα φαινόµενα ενδοοικογενειακής βίας.
Αυτό δεν είχε ξαναγίνει στο παρελθόν, σε καµµία περίπτωση.

Υπουργείο Αθλητισµού. Ήδη κι εκεί έχουν ανακοινωθεί όλες
οι δράσεις που έχουν γίνει, και µε κώδικες δεοντολογίας σε κάθε
οµοσπονδία. Και αν θέλετε, ήδη έχουν κατατεθεί λεπτοµέρειες
στα Πρακτικά της Βουλής, για το Υπουργείο Πολιτισµού. Στη
συντριπτική πλειοψηφία των οµοσπονδιών εκλέχτηκαν πολύ πε-
ρισσότερες γυναίκες από το παρελθόν. Άρα οι ποσοστώσεις που
βάλαµε στα ψηφοδέλτια δούλεψαν και αυτό φάνηκε εκ του απο-
τελέσµατος. 

Σας είπα και πριν, η ποσόστωση είναι ένα εργαλείο και είναι
ποσόστωση των φύλων, δεν αφορά τις γυναίκες µόνο. Ξέρετε
πολύ καλά, κυρία Αγαθοπούλου, ότι στο ΚΕΘΙ δεν παίρνουν
πέντε γυναίκες στο Διοικητικό Συµβούλιο, αλλά κρατείται και η
ποσόστωση από την πλευρά των ανδρών. Αυτό είναι το σωστό. 

Θα σας καταθέσω και την πρώτη ετήσια έκθεση για τη βία
κατά των γυναικών, για το τι ακριβώς έγινε, πόσες γυναίκες πε-
ριθάλψαµε και σε έκτακτα καταλύµατα. Και κλείνοντας, επειδή
δεν θέλω να σας κουράσω σε κάθε περίπτωση, θα σας πω το
εξής, ότι όλα αυτά που έγιναν, ξέρετε γιατί έγιναν; Και έγιναν
πολλά και σηµαντικά. Σας αρέσει, δεν σας αρέσει, θέλετε να το
παραδεχτείτε, δεν θέλετε, έγιναν πολλά µέσα σε ενάµιση χρόνο
και τώρα πάµε να κλείσουµε και τα δύο έτη. Αυτά ξέρετε γιατί τα
πετύχαµε; Διότι υπήρξε συνεργασία και των δηµόσιων φορέων
όλων, όλων των Υπουργείων, υπήρξε συνεργασία µε τις οργανώ-
σεις της κοινωνίας των πολιτών και ταυτόχρονα και µε τον ιδιω-
τικό τοµέα. Διότι µόνο τότε και σε αυτές τις περιπτώσεις, όταν
είµαστε όλες και όλοι µαζί ενωµένοι, µόνο τότε κάνουµε τα κα-
λύτερα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων κ. Μαρία Συρεγγέλα καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε την κυρία Υπουργό και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν
22/17/19-4-2021 επίκαιρης επερώτησης µε θέµα: «Υποβάθµιση
των πολιτικών ισότητας των φύλων στους είκοσι µήνες διακυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.31’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 28
Ιουνίου 2021 και ώρα 13.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, α) επαναληπτική κλήρωση ενώπιον
της Ολοµέλειας της Βουλής, από τον Πρόεδρό της, µεταξύ των
µελών του Αρείου Πάγου και της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου,
που έχουν διορισθεί ή προαχθεί στον βαθµό που κατέχουν πριν
από την υποβολή της πρότασης για άσκηση δίωξης, για την ανά-
δειξη δύο [2] αναπληρωµατικών µελών του Δικαστικού Συµβου-
λίου, καθώς και του ασκούντος καθήκοντα Εισαγγελέα, σύµφωνα
µε τα άρθρα 86 παράγραφος 4 του Συντάγµατος, 158 παράγρα-
φοι 1 και 2 του Κανονισµού της Βουλής και 8 του ν.3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών» όπως ισχύουν, µετά την από 22
Ιουλίου 2020 απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής, για την
άσκηση ποινικής δίωξης κατά του πρώην Αναπληρωτή Υπουργού
Δικαιοσύνης κ. Δηµητρίου Παπαγγελόπουλου, για την ενδεχό-
µενη τέλεση αξιόποινων πράξεων από τον ως άνω πρώην Ανα-
πληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης κατά την άσκηση των καθη-
κόντων του, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη και β) συ-
ζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων.
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